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مركز پژوهش هاي مجلس، رشد اقتصادي امسال را با اهرم ساختمان 3.7 درصد برآورد كرد

پايه هاي  لرزان رشد اقتصادي
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رييس كميسيون اروپايي در اجلاس ساليانه اتحاديه اروپا :

بريتانيا از ترك اتحاديه 
اروپا پشيمان مي شود
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پرونده

بررسي تاثيرات اقتصادي 
توفان هاي »هاروي« و »ايرما« 
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  امري��كا امروزه ب��ا دو تهديد جدي 
امنيت ملي مواجه اس��ت كه اگر به طور 
متفاوت و باز به آن نگاه كنيم هر دو يك 
هسته مشترك دارند. هر دو آنها احتمال 
كم��ي ب��راي رخ دادن دارند ام��ا اگر رخ 
براي  پيامدهاي تخريب كننده يي  دهند، 

كل كشور ما و دنيا خواهند داشت. 
يكي از اين تهديدها كره ش��مالي نام 
دارد. اگر رهبر كله ش��ق كره شمالي قادر 
باش��د كه يك موش��ك بالس��تيك بين 
قاره يي كه سرزمين مادري ايالات متحده 
را ه��دف ق��رار دهد پرتاب كن��د در اين 
صورت آسيب آن بر امريكا قابل محاسبه 

نخواهد بود. 
هر چند كه احتمال اين رويداد پايين 
به نظر مي آيد- چون اين كار خودكش��ي 
كره شمالي است- اما رييس جمهور ترامپ 
براي مهار تهديد كره شمالي آماده خرج 
ميليارده��ا دلار روي سيس��تم هاي ضد 
موش��كي، ناوگان جنگي، دفاع سايبري، 
قدرت ه��اي هواي��ي و اقدام��ات جنگي 
اس��ت و اگر ما آماده حمله هسته يي كره 
شمالي باشيم و هرگز هم رخ ندهد،  بر اي 
ما تجهيزات جنگي باقي خواهد ماند كه 
هر چند براي اقتصاد كشور يا اشتغال زايي 
مول��د نبوده اند ام��ا ما را ق��ادر خواهند 
س��اخت تا در تهديده��اي ديگري مانند 
جت هاي جنگنده، كشتي هاي جنگي و 

موشك ها از آنها استفاده كنيم. 
احتمال ضعيف  اما تهديد بسيار جدي 
ديگر، تغييرات جوي اس��ت كه توس��ط 
بشري كه كربن متصاعد مي كند، تقويت 
مي شود. اما حقيقت اين است كه اگر شما 
به سادگي مسير رو به افزايش رخدادهاي 

آب و هواي��ي كه ب��ه غاي��ت هزينه آور 
ش��ده اند را بگيري��د- مثل آتش س��وزي 
جنگل ها، س��يلاب ها، خشكس��الي ها و 
مهاجرت هايي كه به خاطر شرايط جوي 
ص��ورت گرفته اس��ت- متوج��ه اين كار 
عجيب و غريب بش��ر مي ش��ويم كه كره 
زمي��ن را به س��مت گرم ش��دن هدايت 
مي كند كه اثر مخرب آن بر س��ياره مان 
نه تنها از احتمال پاييني برخوردار نيست 

بلكه بسيار بالا هم هست. 
از آنجا كه ش��رايط جوي يك فرآيند 
بسيار پيچيده است- كه ما به طور كامل 
آن را نمي فهمي��م- و ب��ه همي��ن خاطر 
تغييرات جوي براي انسان ها از احتمالات 
پاييني برخ��وردار هس��تند، يك دقيقه 
فرض را بر اي��ن بگذاريد كه رويدادهايي 
با ش��دت بالا مثل برخورد هسته يي كره 
شمالي محتمل تر باشد. تيم ترامپ با اين 
تهديد يا تهديدهاي مش��ابه چه خواهد 

كرد؟ 
ممكن ترين حال��ت در دوره ترامپ را 
اس��كات پرويت كه مدت طولاني مشوق 
ش��ركت هاي نفت��ي و گازي بود و اكنون 
سرپرست آژانس حفاظت محيط زيست 
كشور است را بيان كرده كه اظهار داشته 
احتمال ارتب��اط ميان تخريب هاي جوي 
توسط بشر و توفان هاي سهمگين كاملا 
»بي معني« است. بعد از آنكه كشور ما با 
دو توفان ش��ديد با درجه 4 در يك سال 
و براي نخس��تين بار- ب��ا توجه به ثبت 
ركورده��ا- مواجه ش��د، او گفته بود كه 
توفان ها به اين علت مخرب تر ش��دند كه 
س��طح اقيانوس و آب هاي گرم اقيانوس 

بالاتر آمد. 
اين باعث تعجب من شد... اگر پرويت 
با سرطان مواجه شود، آيا نمي خواهد كه 

براي علت هاي ممك��ن و راه حل هاي آن 
با دانش��مندان بحث كند،  چه برس��د به 

تحقيقات؟ 
شياداني مانند پرويت دوست دارند كه 
بگوين��د كه جو از مدت ه��ا پيش از آنكه 
بشر خودرو داشته باشد شروع به تغييرات 
كرده بود پس چطور انس��ان ها مي توانند 
عل��ت تغييرات جوي باش��ند؟  البته آنها 
تنها مس��وول اين تغيير نيستند. جو بنا 
بر تغيير پذي��ري طبيعي خودش همواره 
تغيير مي كند. اما اين بدان معنا نيس��ت 
كه انسان ها نتوانس��ته اند اين تغييرپذير 
طبيعي را با گرم كردن بيش��تر و بيشتر 
س��ياره و با انج��ام كاره��اي اين چنيني 
تش��ديد كنند.  به همين خاطر است كه 
م��ن ترجيح مي ده��م از واژه »عجيب تر 
ش��دن كره زمين« استفاده كنم تا »گرم 
ش��دن كره زمين«. آب و ه��وا در برخي 
نقاط گرم تر مي ش��ود اما در برخي ديگر 
عجيب تر مي ش��وند. به چند ماه گذشته 
نگاه��ي بيندازيد: نه تنها چندين ش��هر 
بزرگ ايالات متحده با توفان هاي شديد 
مواجه شدند بلكه سان فرانسيسكو هم با 
يك ركورد گرمايي مواجه ش��د - در روز 
اول س��پتامبر درجه حرارت اين شهر در 
حالي كه متوسط آن 70درجه فارنهايت 
بود 106درجه فارنهايت شد؛ غرب كشور 
با آتش سوزي هاي زيادي كه ركوردشكن 
شده و ناش��ي از خشكسالي است مواجه 
اس��ت؛ آس��ياي جنوبي هم با باران هاي 
موس��مي خارق العاده ي��ي مواجه بود كه 

تقريبا 1400نفر را هم كشت. 
ام��ا چه مي ش��ود ك��ه اگر م��ا براي 
تغيي��رات مخ��رب جوي آماده باش��يم؟ 
ما در كجا خواهيم ب��ود؟ خب،  ما هواي 
تميزت��ري براي تنفس خواهيم داش��ت، 
 س��اختمان هايي با مواد و طراحي ابداعي 
بهتر و تميزتر،  توليد برق و سيستم حمل 
و نقل كارآمدتر ك��ه تمامي اينها صنايع 

عظيم صادراتي را در بر خواهد داش��ت و 
هزاران كالا و شغل به وجود خواهد آورد. 
ب��ا توجه به جمعيت رو به فزاينده جهان 
اگر م��ا مي خواهيم ه��واي تميز تنفس 
كني��م، خودروها و نيروگاه هاي س��بزتر 
نياز داريم،  مهم نيس��ت ك��ه چه اتفاقي 
ب��ا اين جو رخ خواه��د داد. ما همچنين 
وابستگي كمتري به ديكتاتورهاي نفتي 
پيدا خواهيم كرد.  درواقع،  خيلي راحت 
است كه بگوييم اگر ما خيلي بيش از حد 
براي تغييرات جوي آماده ش��ويم اما اگر 
هيچ اتفاقي رخ ندهد چه بايد بكنيم؛  اين 
درس��ت مثل اين است كه براي المپيك 
ماراتن دونده تربيت كنيم و المپيك لغو 
شود. شما آن موقع يك فردي را داريد كه 

هم قوي تر است و هم سالم تر. 
ترامپ اخيرا چندين مشاور سرگردان 
كه رفتارش��ان باعث ش��رمگين ش��دن 
سريع او مي ش��د را اخراج كرد. شخصي 
ك��ه او باي��د آن را اخ��راج كند اس��كات 
پرويت اس��ت. پرويت باعث مي شود كه 
ترامپ در درازمدت ش��رمگين ش��ود. اما 
در ع��وض، او و پرويت ب��ا همديگر دارند 
يك دكترين جديد منافع ملي را تدوين 
مي كنند. يك نف��ر مي گويد زماني كه با 
يك تهديد احتمال كم اما شدت بالا مثل 
كره شمالي مواجه شويم،  ايالات متحده 
بايد پول زيادي خ��رج كند و اگر تهديد 
عملي نشد،  ما مقدار زيادي فلزات قراضه 

و اضافي ارتش خواهيم داشت. 
اما زماني كه با يك تهديدي با احتمال 
بالا، شدت بالا كه تغييرات جوي نام دارد 
مواجه ش��ويم م��ا كاري نكرده ايم. اگر ما 
به هر صورت براي آن آماده باش��يم - ما 
س��الم تر،  قوي تر، مولدت��ر و منعطف تر و 

محترم تر در همه جهان خواهيم بود. 
اما اين دكترين پرويت - ترامپ است 
كه به زودي به »حماقت ترامپ« مشهور 

خواهد شد. 

يادداشت

حماقت ترامپ
 توماس فريدمن   

 نيويورك تايمز- ترجمه: منصور بيطرف 

  امري��كا امروزه با دو تهديد جدي امنيت ملي مواجه 
اس��ت كه اگ��ر به طور متف��اوت و باز ب��ه آن نگاه كنيم 
هر دو يك هس��ته مش��ترك دارند. ه��ر دو آنها احتمال 
كم��ي براي رخ دادن دارند ام��ا اگر رخ دهند، پيامدهاي 
تخريب كننده ي��ي ب��راي كل كش��ور ما و دني��ا خواهند 
داش��ت.  يكي از اين تهديدها كره ش��مالي نام دارد. اگر 
رهبر كله ش��ق كره ش��مالي قادر باش��د كه يك موشك 
بالستيك بين قاره يي كه سرزمين مادري ايالات متحده 
را هدف قرار دهد پرتاب كند در اين صورت آسيب آن بر 
امريكا قابل محاسبه نخواهد بود. هر چند كه احتمال اين 
رويداد پايين به نظر مي آيد- چون اين كار خودكشي كره 
ش��مالي است- اما رييس جمهور ترامپ براي مهار تهديد 
كره ش��مالي آماده خرج ميلياردها دلار روي سيستم هاي 
ضدموش��كي، ناوگان جنگي، دفاع س��ايبري، قدرت هاي 

هوايي و اقدامات جنگي است...

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
دو س��ال از اجراي فرآيند جهان��ي رتبه بندي 
اي��ران توس��ط ش��ركت  فرودگاه ه��ا)ASQ( در 
ف��رودگاه  ورود  از  پ��س  مي گ��ذرد.  فرودگاه ه��ا 
هاشمي نژاد مشهد در سال 2016 به اين رنكينگ 
قرار اس��ت ف��رودگاه مهرآباد در فصل آخر س��ال 
2017 در ليس��ت اين رتبه بندي جهاني قرارگيرد.  
براس��اس اين فرآين��د، فرودگاه ه��اي متقاضي از 
سراس��ر جهان س��الانه طي 4دوره)فصل( در اين 
طرح ش��ركت مي كنند و با توجه به اينكه در اين 
رنكينگ براي تمام فرآيندهاي خدمات رس��ان به 
مس��افران فرودگاهي چارچوبي مشخص شده كه 
نقاط ضعف و قوت شناس��ايي س��پس س��نجيده 

مي شود...

حماقت ترامپ

 ورود فرودگاه مهرآباد 
به رنكينگ جهاني از اول مهر

يادداشت

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 13  

نفت و انرژي
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 بازگشت توازن 
به بازار نفت

تقاض��اي جهاني امس��ال نفت انتظ��ار مي رود كه 
س��ريع تر از پيش بيني ها رشد كند. آژانس بين المللي 
ان��رژي با عنوان كردن اين مطل��ب در گزارش جديد 
خ��ود، برآوردهايش از آمارهاي نفتي س��ال 2017 را 
 بازنگري كرده اس��ت. اين گ��زارش تقاضاي قدرتمند
3 ماهه دوم سال جاري براي نفت خام را عاملي براي 
بازگش��ت رونق به ب��ازاري مي داند كه درگير اش��باع 
عرضه ب��ود و نمي توانس��ت به تعادل برس��د. چنين 
وضعيتي س��بب ش��ده بود كه قيمت هاي نفت خام 
به شدت زير فشار قرار بگيرند. اما گزارش ماه سپتامبر 
آژانس بين المللي انرژي )IEA( كه ديروز انتشار يافت، 
نش��ان دهنده اين موضوع است كه مي توان نسبت به 
آينده نزديك بازار اميدوار بود.  آنچه منجر به بازنگري 
اين موسسه در برآوردهايش شده، افزايش 2.3 ميليون 
بشكه يا 2.4درصد تقاضاي روزانه جهان در فصل دوم 
2017 است. اين تقاضاي قدرتمند تا حد زيادي  ناشي 
از بهبود اوضاع اقتصادي كش��ورهاي صنعتي بوده كه 
باعث شده اند بيشترين رش��د فصلي سالانه تقاضاي 

نفت از نيمه 2015 تاكنون ثبت شود ...

 توماس فريدمن   

وزير صنعت تاكيد كرد 
حمايت تعرفه اي كامل از توليد داخلي 

وزي��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: در صورتي كه كالايي در كش��ور به حد كفايت 
توليد شود، بايد حمايت تعرفه يي كامل زماندار و هدفدار از آن صورت گيرد.   به گزارش 
ايرنا، »محمد ش��ريعتمداري« عصر روز گذش��ته در حاشيه مجمع عمومي عادي سالانه 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان كه در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برگزار شد، افزود: حمايت تعرفه يي كامل از فعاليت توليدي داخلي موجب مي شود تنوع 
محصول در رقابت كامل شكل بگيرد و بنابراين منافع مصرف كننده به طور جدي در نظر 
گرفته شود.  وي در پاسخ به پرسشي درباره واردات تايرخودرو با وجود توليد داخلي آن 
تصريح كرد: اگر در مورد واردات تاير به كش��ور تخلفي صورت گرفته باشد كه در نتيجه 
آن توليدكنندگان در فش��ار قرار بگيرند بايد انجمن ها به كميس��يون ماده يك تقاضاي 
افزاي��ش تعرفه دهند تا در دس��تور كار قرار گيرد.  وزي��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
يكي از جلسات مهم اقتصادي كشور، رسيدگي به عملكرد و برنامه هاي سازمان حمايت 
از مصرف كنندگان و توليدكنندگان براي سال منتهي به 1395 است كه با حضور اعضاي 

مجمع عمومي و عادي سالانه برگزار شد. 



 وحي�دي ريي�س دفتر آيت الله هاش�مي 
ش�اهرودي ش�د-فارس| احمد وحيدي رييس 
دفت��ر آيت الله هاش��مي ش��اهرودي رييس مجمع 

تشخيص مصلحت نظام شد. 
ب��ر پايه اين خبر، اين براي نخس��تين بار اس��ت 
كه يك عض��و مجمع رييس دفتر رياس��ت مجمع 
تشخيص مصلحت نظام را عهده دار مي شود. احمد 
وحيدي سمت هايي همچون فرماندهي سپاه قدس، 
معاون طرح و برنامه ريزي وزارت دفاع، وزير دفاع و 
پش��تيباني نيروهاي مسلح، رييس كميته دفاعي_ 
امنيتي مجمع تش��خيص مصلحت نظام و نماينده 
نيروهاي مسلح در تدوين برنامه پنجم توسعه كشور 

را تجربه كرده است. 
 افزايش س�طح خدمات ارائه شده هدف 
طرح اس�تقبال از مهر-ميزان| معاون عمران و 
توس��عه امور شهري و روس��تايي وزير كشور گفت: 
ه��دف از اجراي ط��رح اس��تقبال از مه��ر ارتقاي 
س��طح خدمات بهداش��تي، ترافيكي و ايمني ارائه 
ش��ده به دانش آموزان و افزايش سطح رضايتمندي 
ش��هروندان اس��ت. هوش��نگ خندان دل افزود: با 
ابلاغ وزير كش��ور به اس��تانداران، طرح اس��تقبال 
از مه��ر از چهارش��نبه آغاز ش��د و ت��ا 15 مهر ماه 
آين��ده ادامه خواهد داش��ت. وي ادامه داد: معاونت 
حمل ونق��ل و ترافيك ش��هرداري، س��ازمان قطار 
شهري، شهرداري ها، س��ازمان اتوبوسراني، سازمان 
تاكس��يراني، معاونت خدمات ش��هري ش��هرداري، 
راهنمايي و رانندگي، دانش��گاه هاي علوم پزشكي و 
آموزش و پرورش به عنوان مجري يا س��ازمان هاي 
همكار، در اجراي بهينه اين طرح مشاركت دارند. 

 واكن�ش اي�ران ب�ه اق�دام اخي�ر دولت 
امريكا-ايس�نا| بهرام قاسمي س��خنگوي وزارت 
امور خارجه كش��ورمان در واكنش ب��ه اقدام اخير 
دول��ت امري��كا در تصرف و بازرس��ي طولاني مدت 
اماكن ديپلماتيك روسيه در خاك آن كشور، ضمن 
تقبيح اين اقدام خودسرانه و خلاف عرف و موازين 
بين الملل��ي گفت: اق��دام دولت امري��كا در تصرف 
ي��ا تهديد به اعم��ال زور عليه اماك��ن ديپلماتيك 
كش��ورهاي خارج��ي در خاك اين كش��ور محكوم 
و بدعتي خطرناك اس��ت و نش��ان دهنده آن است 
ك��ه از اين پس، اماك��ن ديپلماتيك هي��چ يك از 
كشورهاي خارجي در خاك ايالات متحده امريكا از 
ضمانت كافي دولت آن كشور در رعايت مصونيت ها 

برخوردار نيست. 
 جمه�وري چ�ك در س�اخت و تكمي�ل 
 ني�روگاه اتم�ي بوش�هر هي�چ نقش�ي ندارد
خبرآنلاين| علاءالدين بروجردي رييس كميسيون 
امني��ت ملي و سياس��ت خارجي مجلس ش��وراي 
اس��لامي در واكنش به مخالفت مجلس جمهوري 
چك با درخواس��ت دولت اين كش��ور براي فروش 
تجهيزات نيروگاه اتمي بوش��هر به ايران اظهار كرد: 
موضوع اين اس��ت كه س��اخت و تكمي��ل نيروگاه 
اتمي بوش��هر را كشور روس��يه انجام مي دهد و اين 
پروژه هيچ ربطي به جمهوري چك ندارد كه اكنون 
بخواهند تامي��ن تجهيزات اين ني��روگاه را ممنوع 
كنن��د. وي با اش��اره به اينكه بع��د از برجام فضاي 
همكاري هس��ته يي با ايران فراهم شده است، ادامه 
داد: ممنوعيت تامين تجهيزات نيروگاه اتمي بوشهر 
از سوي جمهوري چك نشان دهنده عقب ماندن اين 

كشور از تحولات جهاني است. 
 عربس�تان به تعه�دات خ�ود در تامين 
امنيت حج�اج ايراني عم�ل كرد-خانه ملت| 
محمدج��واد ابطح��ي عضو فراكس��يون نمايندگان 
ولايي مجلس معتقد اس��ت عربس��تان به تعهدات 
خود درخصوص تامي��ن امنيت حجاج ايراني عمل 
كرده اس��ت. وي در ادامه با اش��اره ب��ه اقدامات و 
فعاليت ه��اي ديپلماس��ي قابل تقدي��ر دولت براي 
برگزاري مجدد حج و اع��زام حجاج اظهار كرد: در 
جلس��اتي كه در كميس��يون هاي فرهنگي، امنيت 
ملي و اصل نودم قانون اساس��ي مجلس درخصوص 
برگزاري مجدد حج برگزار ش��د و با تصميم نهايي 
ش��وراي عالي امنيت ملي مجوز ازس��رگيري اعزام 
حجاج صادر شد و طبق گزارش هاي واصله، حجي 
كه گذشت يكي از بهترين و امن ترين سفرهاي حج 

سال هاي گذشته بوده است. 
 مذاك�ره اي�ران، روس�يه و تركي�ه براي 
مناط�ق ام�ن س�وريه - ايرن�ا|  ايج��اد منطقه 
چهارم امن در ادلب س��وريه يك��ي از موضوع هاي 
اصلي دور شش��م نشست سوري آس��تانه است كه 
ام��روز در پايتخت قزاقس��تان با سرپرس��تي ايران، 
روسيه و تركيه آغاز مي شود. در نشست هاي سوري 
پايتخت قزاقستان، معمولا هيات ها، مذاكرات دو و 
چندجانبه را براي هماهنگي و نزديك شدن مواضع 
در روز نخست انجام مي دهند و در اجلاسيه عمومي 
نيز تصميم هاي لازم به ويژه توس��ط سه كشور باني 
مذاكرات اعلام مي ش��ود. افزون بر هيات هاي ايران، 
روس��يه و تركي��ه، نماين��دگان دول��ت و مخالفان 
سوريه، قزاقس��تان به عنوان ميزبان، هيات سازمان 
ملل و كش��ورهاي ناظر در مذاكرات سوري آستانه 

شركت دارند. 
 مكالم�ات و مس�تندات اخط�ار ب�ه ناو 
امريكاي�ي موج�ود اس�ت-ايلنا| دري��ادار دوم 
رضا عباس��ي فرمان��ده منطق��ه دوم دريايي ولايت 
ني��روي درياي��ي ارتش جمهوري اس��لامي ايران با 
تكذيب ادعاي فرماندهي ناوگان امريكا درخصوص 
عدم درياف��ت اخطار از ن��او ني��روي دريايي ارتش 
جمهوري اس��لامي اي��ران گفت: در ص��ورت لزوم 
مس��تندات اخط��ار ب��ه ن��او امريكايي را منتش��ر 
مي كني��م. وي افزود: از آنجا ك��ه در منطقه درياي 
عمان و شمال اقيانوس هند حضور مداومي داريم، 
شناورهاي رزمي خود را در اين منطقه مستقر كرده 
و در ح��ال اجراي فعاليت هاي اطلاعاتي و عملياتي 
خودمان هس��تيم و اش��راف اطلاعاتي م��ا در اين 
حوزه ها ثابت ش��ده اس��ت و ناوگروه هاي ما در اين 

منطقه نيز به ماموريت هاي خود ادامه مي دهند. 
 ه�ر قدرتي به آب هاي ما نزديك ش�ود، 
مقتدرانه اخطار مي دهيم-مهر| فرمانده نيروي 
دريايي ارتش گفت: هر كس��ي و ب��ا هر قدرتي كه 
به آب هاي س��رزميني ما نزديك شود، مقتدرانه به 
او اخطار مي دهيم. امير دريادار حبيب الله س��ياري 
درباره اخطار چن��د روز پيش ناوچه نيروي دريايي 
ارتش به ي��ك فروند ناو امريكاي��ي اظهار كرد: هر 
كس��ي و با هر قدرتي كه به آب هاي س��رزميني ما 
نزديك شود، مقتدرانه به او اخطار مي دهيم و اجازه 
نمي دهيم به آب هاي س��رزميني ما نزديك ش��ود. 
وي اف��زود: مس��تندات اخطاري كه به اين ش��ناور 
امريكايي داده ش��ده، موجود است و اگر لازم باشد 

آن را منتشر مي كنيم. 

روي موج خبر

گزارش »تعادل« از آخرين تصميمات هيات دولت

سيف: مردم روي دلار سرمايه گذاري نكنند
وزير كشور: براي انتخاب استاندار زن پيگير هستيم و تلاش مي كنيم

گروه ايران|مهدي بيك|
»اقتصاد«، »سياست داخلي« با چاشني»ديپلماسي«؛ 
مهم تري��ن موضوعاتي بود كه در نشس��ت روز گذش��ته 
هيات دولت و متعاقب آن جلس��ه حي��اط دولت به ابعاد 
و زواياي گوناگون آن پرداخته شد. از انتخاب نمايندگان 
رييس جمهور در شوراي پول و اعتبار و بانك مركزي گرفته 
تا راي اعتماد كابينه دوازدهم به 7 استاندار معرفي شده 
و از ماجراي برخورد دادستاني كرج با برخي شركت هاي 
اينترنتي تا آخرين برنامه هاي دولت براي تعادل بخشيدن 
به سياست هاي پولي و بانكي و... مجموعه يي از مهم ترين 
موضوعاتي بود كه در جلسه روز گذشته هيات دولت مورد 

بحث و بررسي قرار گرفتند. 
با يك چنين دس��تور كار متنوعي در زمينه اقتصاد و 
در شرايطي كه برخي خبرنگاران حوزه دولت از احتمال 
حضور اكثر وزراي اقتصادي كابينه در نشست ديروز حياط 
دولت صحبت مي كردند يك  بار ديگر اين رييس كل بانك 
مركزي ب��ود كه به تنهاي��ي بار پرس��ش هاي اقتصادي 
خبرن��گاران را به دوش كش��يد و رودرروي رس��انه هاي 
گروهي ايس��تاد تا درباره موضوعاتي چون كاهش س��ود 
تس��هيلات، افزاي��ش احتمالي دامنه هاي قيم��ت ارز و... 
صحبت كند و س��اير چهره هاي اقتصادي دولت دوازدهم 
ترجيح دادند كه خود را درگير پاسخگويي به پرسش هاي 

تند و تيز خبرنگاران درباره موضوعات اقتصادي نكنند. 
غيب��ت مهره هاي اقتص��ادي دول��ت دوازدهم مانند 
ش��ريعتمداري)وزير صنعت(، كرباس��يان)وزير اقتصاد(، 
و  راه  آخوندي)وزي��ر  اقتص��ادي(،  نهاونديان)مع��اون 
شهرسازي( و... باعث شد تا خبرنگار »تعادل« با اين پرسش 
سراغ رييس كل بانك مركزي برود كه آيا شما سخنگوي 
اقتصادي دولت دوازدهم هس��تيد؟ هر چند سيف تلاش 
كرد تا اين موضوع را تكذيب كند اما نش��انه هاي ميداني 
حاكي از آن اس��ت ك��ه دولت در ش��رايط فعلي ترجيح 
مي دهد، اطلاعات و داده هاي آماري و اقتصادي از طريق 
يك كانال مشخص)رييس كل بانك مركزي( در ويترين 
خبري جامعه بنشيند. رييس كل بانك مركزي گفت كه 
به هيچ وجه سخنگوي تيم اقتصادي دولت نيست و فقط 
موضوعات مربوط به بانك مركزي را توضيح مي دهد. در 
كنار اين موضوع سيف با اشاره به جهت گيري نقدينگي 
سيال جامعه به سمت بخش هاي مختلف به مردم توصيه 
كرد كه سرمايه هاي خود را در بخش دلار به كار نگيرند و 
در بخش هاي ديگري ازجمله سپرده گذاري كه سرمايه ها 

را به سمت توليد هدايت مي كند، سرمايه گذاري كنند. 

 هدايت نقدينگي به سمت توليد
س��يف در ش��رايطي روبه روي خبرنگاران ايستاد كه 
قبل از آغاز پرس��ش ها برگه يي را براي مرور اعداد و ارقام 
اقتصادي در دس��ت داشت. رييس بانك مركزي با اشاره 
ب��ه رويكردهاي عمومي جامعه براي س��رمايه گذاري در 
بخش هاي مختلف اقتصادي تاكي��د كرد كه دلار گزينه 
مناس��بي براي سرمايه گذاري نيست و سپرده هاي بانكي 
بازده به مراتب بهتري دارد.  ب��ه گزارش»تعادل« ولي الله 
سيف در ابتداي اظهاراتش درباره نرخ سود بانكي گفت: از 
11شهريور ماه بانك ها ملزم به رعايت دستورالعمل بانك 
مركزي ش��دند و بخش نظارت بانك مركزي هر روزه در 
شعب مختلف بانك ها حضور پيدا كرده و بررسي مي كنند. 
وي افزود: طبق اطلاعاتي كه به دس��ت ما مي رس��د 

خوشبختانه عموميتي در اجراي دقيق اين دستورالعمل 
وجود دارد و موارد بسيار نادر و تخلفات كوچكي بوده كه 
منجر به عزل رييس ش��عبه شده است. بنابراين بانك ها 
مصمم به رعايت اين انضباط هس��تند چراكه از هر نظر 
منفع��ت دارد چه براي خود بانك ه��ا و چه براي اقتصاد 
كشور. رييس بانك مركزي تاكيد كرد: در آينده يي نزديك 
نيز درباره تس��هيلات محدوديت هايي ايجاد مي كنيم كه 
آنها هم ابلاغ خواهد ش��د. س��يف همچني��ن درباره نرخ 
ارز تصري��ح كرد: ن��رخ دلار در 5 فروردي��ن 96، 3هزار و 
820 تومان بود كه اخيرا و روز گذشته به 3هزار و 903يا 
4تومان رسيد و اين نش��ان دهنده 2.2درصد افزايش در 
طول اين مدت بوده كه متوسط ماهانه كمتر از 0.5درصد 
است بنابراين به نظر نمي آيد نگراني خاصي در اين زمينه 
وجود داشته باشد. وي خاطرنشان كرد: آنچه مسلم است، 
دقت نظرهاي بانك مركزي و دولت در مجموع بر كنترل 
نوسانات نرخ ارز و جلوگيري از افزايش ها و  هيجان نرخ ارز 
است و آنچه مسلم است س��رمايه گذاري در نرخ دلار به 
هيچ وجه اقتصادي نيس��ت و سپرده هاي بانكي به مراتب 
بازدهي بهتري دارد و افزايش قيمت دلار در بلندمدت به 
هيچ وج��ه نمي تواند با آن رقابت كند بنابراين دلار گزينه 
مطلوبي براي سرمايه گذاري نيست. رييس بانك مركزي 
همچنين گفت: دامنه نوس��انات نيز در مدت اين 6 ماه 
بس��يار محدود و چيزي حدود 190تومان است كه آن 
هم حدود 5 درصد دامنه نوس��ان دارد كه اين نيز جاي 
نگراني نيس��ت و نش��انه ثبات در اقتصاد اس��ت. سيف 
يادآور شد: گفته ش��ده بود كه دولت به افزايش تمايل 
دارد و اين به هيچ وجه درس��ت نيست. دولت تمايل به 
اقداماتي دارد كه منجر به ثبات در اقتصاد كش��ور شود 
و بتواند اقتص��اد را توام با آرامش هدايت كند و فعالان 
اقتصادي افق پيش بيني مناس��بي از شرايط اقتصادي 
كش��ور داش��ته باش��ند كه خوش��بختانه مثل 4سال 
گذشته در اين 6 ماه نيز شاهد اين وضعيت بوديم. وي 
همچنين درخصوص طرح قرض الحس��نه ازدواج گفت: 
اين طرح خوش��بختانه براساس پيش بيني هاي ما جلو 
مي رود و عملكرد خيلي خوبي داش��ته و از ابتداي سال 
96 تاكنون 692 هزار مورد پرداخت شده كه 360هزار 
مورد از اين تعداد مربوط به همين دوره 7هفته يي است 

كه از طرح مي گذرد. 

 بانوان براي كسب مسووليت بالاتر بايد مراحلي 
را طي كنند

»چگونه اس��ت كه با گذش��ت حدود 40سال از عمر 
انقلاب اس��لامي هنوز يك مدير زن در سطح استانداري 
در كشورمان تربيت نشده است؟« اين پرسشي است كه 
خبرن��گار »تعادل« روز گذش��ته آن را در حياط دولت و 
در مواجهه با چهره هاي��ي چون رحماني فضلي و واعظي 
مط��رح كرد. ابهامي كه به نظر مي رس��د اي��ن روزها در 
افكار عمومي اكثر ايرانيان لانه كرده و بررس��ي تحليلي 
چرايي آن مي تواند بخشي از كاستي هاي ساختار مديريتي 
كش��ورمان را مشخص كند. پاس��خ واعظي رييس دفتر 
رييس جمهوري به اين پرس��ش اما ابعاد و زوياي تازه يي 
از مش��كلات اجرايي كشور را آش��كار مي كند. اظهاراتي 
كه نش��ان مي دهد تصميم س��ازان دولت ه��اي قبلي به 
جاي سرمايه گذاري روي رشد منطقي مديريت بانوان از 
آنان در راستاي جهت گيري هاي تبليغاتي خود استفاده 

كرده اند ب��دون اينكه زمينه لازم براي تجربه اندوزي آنان 
را فراهم كرده باشند. سيكل معيوبي كه از منظر واعظي، 
دولت دوازدهم تلاش كرده تا به آن پايان دهد و با ايجاد 
بسترهاي مناسب زنان شايسته را شناسايي و نهايتا زمينه 
ورود آنها به مديريت كلان اقتصادي، سياس��ي، فرهنگي 
و... را فراهم كند. رييس دفتر رييس جمهور كشورمان در 
همين زمينه تاكيد كرد كه در تعيين مس��وولان تفاوتي 
جنسيتي قائل نيستيم اما بانوان بايد مراحلي را طي كنند 
تا به مس��ووليت بالاتر برسند. واعظي با اشاره به انتصاب 
7 اس��تاندار جديد گفت: رييس جمهور تاكيد كردند كه 
سن استانداران بايد پايين تر باشد و هر استانداري هر جا 
مي رود حتما بايد با خانواده خود برود و اس��تاندار پروازي 
نمي تواند به مردم يك اس��تان خدمت كند. وي افزود: در 
عين حال آقاي رييس جمهور تاكيد كرد كه اس��تانداران 
از نيروهاي جوان و بانوان در اس��تان خود استفاده كنند 
كه خوشبختانه وزير كش��ور هم كار بسيار خوبي كردند 
و براي تصويب هر استاندار در هيات دولت پيوست حكم 
وجود دارد و مشخص اس��ت كه هر كدام چه كاري بايد 
انجام دهند تا ان ش��اء الله استانداران ما با شرايط جديدي 

كار خود را شروع كنند. رييس دفتر رييس جمهور درباره 
مطالبه حضور زنان در سمت استانداري گفت: به هر حال 
اين موضوع درحال بررس��ي اس��ت و وزارت كشور تلاش 
بسيار زيادي كرده، انتخاب يك استاندار در يك استان كار 
بس��يار سختي است و يك استاندار علاوه بر اينكه بايد با 
مديران كل همه وزارتخانه هاي مختلف هماهنگ باشد و 
آنها او را بپذيرند بايد با 14 ارگان حكومتي به طور مرتب 
كارهاي خود را تنظيم كند در عين حال مس��وول تامين 
امنيت استان است و ما در انتخاب مسوول خيلي تفاوت 
جنسيتي قائل نمي شويم اما به هر حال توانايي هايي كه 

يك شخص دارد داراي اهميت زيادي است. 
رييس دفتر رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: بايد به 
گذش��ته بازگرديم، آقايان اين مراحل را طي كرده اند و 
در زماني بخشدار، فرماندار و معاون استاندار بوده اند. ما 
اين كار را اخيرا شروع كرديم و تعدادي فرماندار زن در 
دولت يازدهم گذاشتيم و بعضي معاونان استانداران نيز 
از خانم ه��ا بوده اند بنابراين، اين كار كمي زمان مي برد 
ام��ا ما محدوديت��ي به آن معنا قائل نيس��تيم. واعظي 
درباره سفر رييس جمهور به نيويورك گفت: ايشان سفر 

كوتاه و فشرده يي خواهند داشت و برنامه هاي مختلفي 
همچون سخنراني در س��ازمان ملل و ديدار با ايرانيان 
مقيم نيويورك و جمعي از مسلمانان و نخبگان سياسي 
اين كشور در برنامه اس��ت همچنين با اصحاب رسانه 
و مطبوعات مصاحبه يي خواهند داش��ت. وي افزود: در 
اين زمان بس��يار كوتاه با تعداد قابل توجهي از روساي 
كش��ورهاي مهم نيز ديدار دو جانبه خواهند داش��ت. 
ريي��س دفتر رييس جمه��ور درخص��وص نامه مولوي 
عبدالحمي��د به رهبري و تاكيد رييس جمهور نس��بت 
ب��ه نبود تبعيض بين اقليت هاي ديني و مذهبي اظهار 
كرد: دولت قطعا مقيد به اجرايي كردن سياس��ت هاي 
ابلاغ��ي مقام معظم رهبري اس��ت و اي��ن موضوع نيز 
مانند موضوعات ديگر مقوم كار ماست و تاكيد و ابلاغ 
رهبري باعث مي ش��ود، دولت كاره��اي خود را بهتر و 

محكم تر انجام دهد. 

 مذاكره براي حل مشكلات كسب و كار اينترنتي
وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات دولت دوازدهم در 
گفت وگو با »تعادل« از مذاكره با مس��وولان استان البرز 
براي رفع مش��كل و محدويت ايجاد ش��ده براي فعاليت 
تاكسي هاي اينترنتي مانند اسنپ و تپ سي در كرج خبر 
داد. محمدجواد آذري جهرمي در پاس��خ به اين پرس��ش 
»تعادل« درباره اينكه گفته مي ش��ود در برخي استان ها 
دادس��تاني محدوديت هايي ب��راي برخ��ي نرم افزارهاي 
خدمات حمل و نقل نظير تپ س��ي و اسنپ اعمال كرده 
است، گفت: دادستاني اقدامي نكرده است؛ موضوعي هم 
كه در استان البرز و شهر كرج رخ داده اين بود كه شكايتي 
از سوي شهرداري كرج درباره اين نرم افزارها)اپليكيشن( 

به دادستاني ارسال شده است. 
وي با اشاره به گفت وگوي خود با استاندار سابق البرز 
در اي��ن زمينه گفت: البته اينكه ما به كس��ب وكارهاي 
س��نتي كه در اين عرصه وجود داش��تند، توجه كنيم و 

احترام بگذاريم مهم است زيرا آنها هم زندگي دارند. 
وزير ارتباطات با بيان اينكه عزم ما بر اين اس��ت 
كه از كس��ب وكارهاي نوين حماي��ت كنيم و آن را 
جزو وظايف خود مي دانيم، تاكيد كرد: اينكه كس��ب 
وكار سنتي در حوزه توسعه تكنولوژي مقاومت كند و 
اجازه ندهد كه خدمات و رفاه بهتري به مردم برس��د 
را هيچ كس نمي پذيرد؛ امروز آمدن اين س��رويس ها 
زندگ��ي م��ردم را راحت تر كرده ك��ه موضوع مهمي 
است. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات افزود: ما اين 
مساله را از استاندار البرز خواستيم كه مانند اتحاديه 
تاكس��يراني تهران كه به خدمات نوين مجهز ش��ده 
اس��ت، تاكس��يراني كرج هم مجهز شود و حتي لازم 
باش��د، تاكس��يراني تهران به آنها كمك كند كه اين 
مش��كل را برطرف كند. وي ادام��ه داد: البته طبيعي 
است كه س��رويس هاي جديد هميشه با چالش هايي 
روبه رو هس��تند. آذري جهرمي در ادامه در پاس��خ به 
س��والي در مورد حذف نرم افزارهاي ايراني از تارنماي 
»گوگل پل��ي« و »اپ اس��تور« گفت:»ج��ي اس  ام 
اي« اعمال تحريم نك��رده و مقررات جديدي هم در 
اين موضوع نبوده اس��ت؛ آنچه در م��ورد همراه اول 
رخ داده، اين اس��ت ك��ه از وزارت خزانه داري امريكا 
درخواست اس��تعلام كرده اند اما هنوز براي عضويت 

همراه اول مجوزي صادر نكرده است. 
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 س��خنگوي دولت گفت: يك طرف 
برجام ايران است و طرف ديگر 6 كشور 
كه يك��ي از آنها امريكاس��ت. اگر امريكا 
از برجام خارج ش��ود قطع��ا بايد يك ارنج و 
بازآرايي كنيم. محمدباقر نوبخت ديروز در گفت وگو با ايرنا، درباره 
موضع كشورمان نس��بت به سخنان مقامات امريكايي در زمينه 
خروج از برجام اظهار كرد: در برجام يك طرف ايران و طرف ديگر 

6 كشور هستند كه يكي از اين 6 كشور امريكاست. 
وي ادام��ه داد: از ديگر كش��ورها انتظ��ار داريم فعاليت هاي 
مثبت بيشتري نشان دهند، البته آنها با ما همكاري مي كنند و 
ما هم با آنها همكاري داريم. س��خنگوي دولت خاطرنشان كرد: 
اينكه آقاي آمانو اعلام مي كند ايران به تعهداتش در برجام عمل 
كرده يعني ما پايبند به برجام هستيم و با اين كشورها همكاري 
مي كنيم. ما با آنها و اروپا م��راودات خود را داريم، به طور مثال 
تحت تحريم پتروش��يمي، خ��ودرو، هواپيما و بانكي بوديم ولي 
اكنون با اروپا در حال همكاري در اين زمينه ها هستيم. نوبخت 
اف��زود: قطعا در اين بازآراي��ي اصل و فرض ما حفظ منافع ملي 
است، به گونه يي كه اگر قرار شد با اين 5 كشور باقي مانده ادامه 

دهيم، ادامه خواهيم داد تا منافع ما همچنان محفوظ بماند. 

آرايش جديد ايران در صورت 
خروج امريكا از برجام 

وزير خارجه كش��ورمان دي��روز به همراه 
حسين جابري انصاري معاون عربي و آفريقايي 
وزارت خارجه و هيات همراهش جهت ديدار با 
مقامات روسيه، به اين كشور سفر كرد. به گزارش 
ايس��نا، محمدجواد ظريف در بدو ورودش در پاس��خ به سوالي مبني بر 
اينكه يوكيا آمانو مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي، اعلام كرده كه در 
صورت لزوم تفاوتي بين بازديد از سايت هاي نظامي و سايت هاي هسته يي 
ايران وج��ود ندارد، تصريح كرد: چارچ��وب پروتكل الحاقي و همچنين 
چارچ��وب برجام ب��راي بازديد از مكان هايي هس��تند كه امكان فعاليت 
هس��ته يي در آن وجود داشته باشد و ايران تاكنون براساس گزارش هاي 
آژانس در زمينه عدم فعاليت هاي اعلام نشده كاملا به درستي عمل كرده 
است. وي در جمع خبرنگاران در فرودگاه شهر سوچي در تشريح اهداف 
س��فر خود به روسيه با اشاره به افزايش همكاري هاي تهران و مسكو در 
حوزه هاي مختلف ازجمله حوزه هاي اقتصادي و سياسي تصريح كرد: نياز 
است كه اين همكاري ها را مرور كرده و زمينه ارتقاي آن را فراهم كنيم. 
ظريف همچنين با اشاره به سياست هاي اخير امريكا در ارتباط با برجام 
بر ضرورت همكاري ها و هماهنگي هاي بين دو كش��ور )ايران و روسيه( 
تاكيد كرد و گفت: تاكنون هماهنگي هاي خوبي بوده و دو كشور از مواضع 

يكديگر در سازمان هاي بين المللي حمايت كرده اند.

مس��وول سياس��ت خارج��ي اتحاديه 
اروپا تاكيد ك��رد: ما از اجراي كامل توافق 
هس��ته يي حمايت كرده و ب��ه اين حمايت 

خود ادامه مي دهيم. 
به گزارش ايس��نا، فدريكا موگريني مس��وول سياس��ت خارجي 
اتحادي��ه اروپا، در جلس��ه پارلمان اروپا درباره وضعيت كره ش��مالي 
گفت: روش��ن اس��ت حمايتي كه ما از اجراي كامل توافق هسته يي 
با ايران كرديم و به آن ادامه مي دهيم به دنيا نش��ان داده اس��ت كه 
با ش��كيبايي، پش��تكار، ديپلماسي و خواست سياس��ي، منع اشاعه 

هسته يي امكان پذير است. 
بنا بر گزارش پايگاه اطلاع رساني اتحاديه اروپا، مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپ��ا بيان كرد: ما مذاكرات با ايران را كه به توافق 
برجام منتهي ش��د، طي چند سال و با موفقيت انجام داديم. در اين 
مذاكرات، اتحاد جامع��ه بين الملل كليدي بود اما مولفه ديگري نيز 
وج��ود دارد كه در اين مذاكرات حياتي بود و اين مولفه در موقعيت 
ما با كره ش��مالي وجود ندارد و آن خواست سياسي )دو طرف براي 
مذاكرات( است. وي افزود: من به ويژه دوست ندارم كه بين موقعيت 
ايران و كره شمالي شباهتي قائل شوم؛ نظام هاي سياسي اين دو بسيار 

متفاوت هستند. تاريخ هاي اين دو كشور بسيار متفاوت هستند. 

 ايران و كره شمالي كاملا 
با يكديگر متفاوت هستند

رييس س��تاد كل نيروهاي مسلح در 
ديدار با امير س��رتيپ حاتمي وزير دفاع 
تاكيد ك��رد: متخصصان صنع��ت دفاعي 
پش��توانه يي خ��وب ب��راي نيروهاي مس��لح 
هس��تند. به گزارش »تعادل« به نق��ل از روابط عمومي وزارت دفاع، 
سردار سرلشكر پاسدار محمد باقري رييس ستاد كل نيروهاي مسلح 
با حضور در س��تاد وزارت دفاع در ديدار با امير سرتيپ حاتمي وزير 
دفاع، وي را  فرمانده يي ش��ناخته شده بين نيروهاي مسلح، برادري 
مومن ، ولايي ، سختكوش، كاردان و توانا در انجام مسووليت ها دانست  
و گفت: اميدواريم با حضور شما در وزارت دفاع روند روبه رشد صنعت 
دفاعي كش��ور تداوم يابد. رييس ستاد كل نيروهاي مسلح در بخش 
ديگري از س��خنان خود مسير حركت پيشرفت هاي دفاعي ايران را 
 پرشتاب قلمداد كرد و افزود: نيروهاي مسلح اقتدار و توانايي خود را 
در دفاع از نظام و ميهن اسلامي و صيانت از امنيت و منافع ملي به 
خوبي مديريت كرده و آن را ارتقا مي دهند و در اين مسير متخصصان 
صنعت دفاعي نيز پشتوانه بسيار خوبي براي نيروهاي مسلح هستند. 
وي اظه��ار كرد: وزارت دفاع بايد ب��راي تقويت بنيه دفاعي و قدرت 
بازدارندگي جمهوري اسلامي به كيفيت، كميت و نوآوري محصولات 

دفاعي توجه ويژه يي داشته باشد.

رييس ستاد كل نيروهاي 
مسلح با وزير دفاع ديدار كرد

چهرهها

در جلس��ه ديروز هيات دولت كه به رياست روحاني تشكيل شد، استانداران پيشنهادي 7 استان 
كشور از هيات وزيران رأي اعتماد گرفتند. 

بر اين اس��اس آقايان فريدون همتي، عبدالمحمد زاهدي، موسي خادمي، محمدمهدي مروج 
الش��ريعه، اس��ماعيل تبادار، محمد احمدي و محمدعلي نجفي به ترتيب به عنوان اس��تانداران 
اس��تان هاي هرمزگان، قزوين، لرس��تان، خراس��ان جنوبي، فارس، كهگيلويه و بويراحمد و البرز 
منصوب ش��دند. با تصويب دولت، وزراي راه و شهرس��ازي و جهاد كش��اورزي براي عضويت در 
ش��وراي پول و اعتبار و همچنين وزراي نفت و صنعت، معدن و تجارت براي عضويت در مجمع 

عمومي بانك مركزي تعيين شدند. 

انتخاب 7 استاندار دولت دوازدهم

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار رييس و اعضاي دوره جديد مجمع تشخيص مصلحت نظام:  

مجمع بايد انقلابي، فكر و عمل كند و انقلابي باقي بماند
حضرت آي��ت الله خامنه اي رهب��ر معظم انقلاب 
اس��لامي صبح ديروز )چهارش��نبه( در ديدار رييس 
و اعض��اي دوره جدي��د مجمع تش��خيص مصلحت 
نظ��ام، مجمع را از ابتكارات با ارزش امام)ره( بزرگوار 
خواندن��د و با اش��اره به س��ه وظيفه مه��م اين نهاد 
يعني »تش��خيص مصلحت«، »مش��اورت در تعيين 
سياس��ت هاي كل��ي« و »ارائه راه ح��ل در معضلات 
كش��ور« تاكيد كردند: مجمع بايد صددرصد انقلابي، 

فكر و عمل كند و انقلابي باقي بماند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي با يادآوري مسووليت 
بس��يار ظريف و خطير مجمع در »تش��خيص و اعمال 
مصلح��ت« افزودند: مجم��ع در مواقعي كه مصلحتي 
مهم وجود دارد و نظر مجلس ش��وراي اس��لامي را بر 
تشخيص ش��وراي نگهبان ترجيح مي دهد، بايد توجه 
كند مصلحتي كه تحت عنوان ثانويه اس��ت، طبعا بايد 
بسيار مهم، مسجل و واضح باشد و با نظر اكثريت قاطع 
و قاب��ل قبول مجمع، آن  هم براي مدتي معين و موقت 
اعمال شود. ايشان افزودند: اعمال مصلحت بايد با نگاه 

بلندمدت و نه روزمره، صورت گيرد و براي تش��خيص 
آن، بحث ه��اي دقيق، كامل و مس��تدل با حضور فعال 

همه اعضا از جمله فقهاي شوراي نگهبان انجام شود. 
حضرت آي��ت الله خامنه اي، تحق��ق دومين وظيفه 
مجم��ع يعني »مش��ورت دادن به رهب��ري در تعيين 
سياست هاي كلي نظام« را نيازمند بررسي هاي دقيق و 
همه جانبه خواندند و گفتند: سياست هاي كلي، هندسه 
نظام را در مسائل مختلف تعيين مي كند و بسيار مهم 
است. رهبر معظم انقلاب اسلامي، تفكيك سياست هاي 
كلي در مسائل ماندگار و بلندمدت با موضوعات مقطعي 
را ضروري خواندند و خاطرنش��ان كردند: ممكن است 
برخي سياست هاي كلي نيازمند بازنگري و به روز شدن 

باشد و برخي هم كلا زمانش سپري شده باشد. 
ايشان مجمع را به »اتقان« و »استحكام« در تدوين 
سياست هاي كلي همراه با بحث هاي عالمانه، مستدل، 
مجتهدانه و دقيق توصي��ه كردند و افزودند: به گونه يي 
عمل كنيد كه سياس��ت هاي كلي، »ق��وي، دقيق و با 
عبارات گويا و مفيد« باشد تا پس از مدتي كوتاه نيازمند 

اصلاح يا تجديدنظر نشود. 

»صراح��ت«، »قابل تاويل نبودن« و »پرهيز از ورود 
به چگونگي اجرا« از ديگر نكاتي بود كه حضرت آيت الله 
خامنه اي در مقوله سياست هاي كلي نظام مورد تاكيد 

قرار دادند. 
ايش��ان تبلور سياست هاي كلي نظام در قوانين، 
سياس��ت ها و اقدامات دولت و مجلس و س��اير قوا 
و دس��تگاه هاي مسوول را بس��يار مهم برشمردند و 
گفتند: سياس��ت هاي كلي چارچوب همه اقدامات 
اجرايي و تقنيني كشور را مشخص مي كند و دولت 
و مجلس و همه دستگاه ها بايد كاملا منطبق با اين 
سياس��ت ها عمل كنند. حض��رت آيت الله خامنه اي 
در پاي��ان سخنانش��ان خاطرنش��ان كردند: مجمع 
تش��خيص مصلحت يادآور امام بزرگ��وار و فرآورده 
انقلاب اس��ت و در فرآيند اداره و مديريت كش��ور 
داراي تاثير بسيار مهمي است، بنابراين بايد تفكرات 
امام)ره( و انقلاب بر آن كاملا حاكم باش��د، انقلابي 
فك��ر و عمل كن��د و هيچ مصوب��ه، موضع گيري يا 
اقدام��ي متفاوت ب��ا مباني اصلي انق��لاب و ميراث 

گرانقدر امام)ره( از آن مشاهده نشود. 

رهب��ر معظم انقلاب اس��لامي با تمجي��د از وجوه 
مختلف ش��خصيتي آيت الله هاشمي شاهرودي رييس 
مجمع تشخيص مصلحت نظام از زحمات اعضاي فعال 
مجمع تشكر كردند و حضور اعضاي جديد در اين نهاد 
را خوني جدي��د، نيرويي فزاين��ده و موجب اميدواري 

بيشتر خواندند. 
ايشان همچنين ياد شخصيت هاي برجسته و فقيد 
مجمع در دوره قبل به ويژه آقاي هاشمي رفس��نجاني 
و آقايان واعظ طبسي، عسگراولادي و حبيبي را گرامي 
داشتند و افزودند: آقاي هاشمي رفسنجاني در سال هاي 
متمادي رياس��ت مجمع با توانايي و تدبير و آگاهي به 

وظايف خود عمل مي كرد. پيش از سخنان رهبر معظم 
انقلاب اسلامي، آيت الله هاشمي شاهرودي رييس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام گفت: مجمع تشخيص مصلحت 
نظام با هوشمندي و جامع نگري امام راحل شكل گرفت 
و در دوره هاي مختلف نقش مهمي در خدمت به نظام 
و حل مشكلات كشور و تدوين سياست هاي كلان ايفا 

كرده است. 
آيت الله هاشمي شاهرودي، مجمع را بازوي رهبري 
در تعيي��ن سياس��ت هاي كل��ي خواند و انج��ام دقيق 
مس��ووليت هاي خطير مجمع را نيازمند همكاري همه 

قوا و اركان نظام دانست. 

 بازديد فقط از مكان هاي
هسته اي ممكن است
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3 كلان
نخستين جلسه ستاد تدوين 

برنامه ملي آمار
 نخس��تين جلس��ه س��تاد تدوي��ن برنام��ه مل��ي آمار

)1400-1396( متش��كل از معاونان دس��تگاه هاي اجرايي 
 )روس��اي كميته ه��اي آمار ه��اي بخش��ي( روز گذش��ته

22 شهريورماه در مركز آمار ايران برگزار شد. 
به گزارش »تعادل« دس��تور جلسه اين ستاد بر اساس 
مصوبه جلس��ه55 ش��وراي عالي آمار، بررس��ي مس��ائل، 
چالش ها، اهداف، راهبردها و استراتژي هاي كلي نظام آماري 
كش��ور بود. برنامه ملي آمار براساس چارچوب ارائه شده از 
سوي شوراي عالي آمار در دو سطح نظام آماري )سطح 1( و 
دستگاه هاي اجرايي )سطح 2( تهيه و فرآيند تصويب آن در 

شوراي عالي آمار طي مي شود. 
گفتني است، چارچوب تدوين برنامه ملي آمار، سطح 
ي��ك  تهيه اين برنامه اس��ت كه در ش��وراي عالي آمار به 
تصويب رس��يد. اين برنامه س��ومين برنامه پنج ساله نظام 
آماري كش��ور اس��ت كه براي نخس��تين بار ب��ا همكاري 
كليه دس��تگاه هاي اجرايي كشور در حال تدوين است. از 
رويكرد هاي اساس��ي آن مي توان به اصلاح قوانين موجود 
حوزه آمار،  تش��كيلات، اعتبارات و نيروي انس��اني، نظام 
آماري ثبت��ي مبنا، حذف م��وازي كاري و ارتقاي  فرهنگ 
آماري اش��اره كرد. همزمان با اين جلس��ه، روز گذش��ته 
نشس��تي مشترك از مس��وولان وزارت جهاد كشاورزي و 
رييس و مديران مركز آمار ايران جهت تشكيل كميته يي 
ب��راي اج��راي برنامه هاي آم��اري ثبتي مح��ور در بخش 
كش��اورزي در محل وزارت جهاد كش��اورزي برگزار شد. 
ب��ه گزارش روابط عمومي وزارت جهاد كش��اورزي، معاون 
برنامه ري��زي و اقتصادي وزارت جهاد كش��اورزي در اين 
نشس��ت ضمن اعلام آمادگي اين وزارتخانه براي همكاري 
در تدوين برنامه س��وم ملي آماري كش��ور اظهار داش��ت: 
وزارت جه��اد كش��اورزي به جهت گس��تردگي وظايف و 
تنوع تولي��دات و محصولات، نيازمند نظ��ام آماري نوين 
است. عبدالمهدي بخشنده افزود: وزارت جهاد كشاورزي 
از وزارتخانه هاي پيش��رو در زمينه توسعه اطلاعات و نظام 
آماري اس��ت. وي گفت: با توجه به اينكه 32درصد فضاي 
كس��ب و كار كش��ور در بخش كش��اورزي اس��ت، وجود 
اطلاعات و آمار دقيق در اين بخش براي نظام برنامه ريزي 
ضروري اس��ت. در اين نشست، رييس مركز آمار ايران نيز 
گفت: نيازهاي آماري كشور بايد تعيين و آمارها در محل 

فعاليت و توليد ثبت شود. 

انتصاب معاون اقتصادي 
سازمان برنامه و بودجه 

رييس س��ازمان برنامه و بودج��ه در احكام جداگانه يي 
معاون امور اقتص��ادي و مدير مركز آموزش و پژوهش اين 

سازمان را منصوب كرد. 
به گزارش ف��ارس، محمدباقر نوبخت رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه كشور طي حكمي سيدحميد پورمحمدي 
را به سمت معاون امور اقتصادي و هماهنگي برنامه و بودجه 
سازمان برنامه و بودجه كش��ور منصوب كرد. پيش از اين، 
فرهاد دژپسند طي چهار سال اين سمت را برعهده داشت و 
پورمحمدي نيز تا قبل از آن در معاونت توسعه امور توليدي 
مشغول فعاليت بود. همچنين طي حكمي، فرهاد دژپسند 
معاون س��ابق امور اقتصادي و هماهنگي س��ازمان برنامه و 
بودجه به عنوان مدير مركز آموزش و پژوهش هاي توس��عه 
و آينده نگري منصوب شد. پيش تر محمدرضا همايي ابيانه 

مدير اين مركز بوده است. 

بيكاران ايراني بدترين 
وضعيت بيكاري را دارند

رييس مركز آمار و اطلاعات وزارت كار گفت: براس��اس 
تعريف اش��تغال، بيكار به فردي گفته مي شود كه در هفته 
مرجع مورد آمار حتي يك ساعت هم نتوانسته كاري انجام 

دهد؛ اين نوع بيكاري بدترين وضعيت بيكاري است. 
س��يدنعمت الله ميرفلاح نصي��ري در گفت وگو با مهر با 
تش��ريح انواع بيكاري اعم از اش��تغال ناقص، اشتغال ناقص 
زماني و اشتغال ناكافي گفت: نكته يي كه مغفول باقي  مانده 
و اغلب به آن توجه نمي شود، اين است كه براساس تعريف 
اش��تغال، بيكار به فردي گفته مي شود كه در هفته مرجع 
مورد آمار حتي يك س��اعت هم نتوانسته كاري انجام دهد. 

اين نوع بيكاري بدترين وضعيت بيكاري است. 
بر اين اس��اس باتوجه به اينكه آمار ش��اغلان و بيكاران 
كشور ما نيز براساس همين تعريف جهاني، مورد سنجش 
و پايش قرار مي گيرد، مي توان گفت كه بيكاران ما نيز جزو 
بدترين انواع بيكاران هس��تند چراكه حتي يك ساعت در 

هفته هم نتوانسته اند مشغول به كار باشند. 
ميرفلاح نصيري با بيان اينك��ه نرخ بيكاري به تنهايي 
ش��اخص خوبي براي تجزيه و تحليل ها و آنچه در بازار كار 
مي گذرد، نيس��ت و نمي تواند بيانگر تمام واقعيت هاي بازار 
كار باشد، گفت: بعضي كارشناسان نرخ بيكاري را شاخص 
ضعيفي براي دستيابي به شناخت قوي از بازار كار مي دانند. 
حال بايد ديد در صورت صحيح بودن چنين ديدگاهي، چه 
شاخص هايي بهترين س��نجه براي بازار كار است. بنابراين 
به نظر مي رس��د س��نجه هايي مانند تعداد ريزش اشتغال، 
فرصت هاي ش��غلي جديد، آمار ترك شغل ها، آمار اشتغال 
ناقص و اش��تغال جديد، از بهترين س��نجه هاي ب��ازار كار 
هستند. رييس مركز آمار و اطلاعات راهبردي وزارت تعاون، 
كار و رف��اه اجتماعي ادامه داد: در ش��انزدهمين كنفرانس 
بين المللي آمارشناسان كار در سال 199۸، قطعنامه مرتبط 
با اندازه گيري »اشتغال ناقص« و »وضعيت اشتغال ناكافي« 
تصويب ش��د و  دس��تورالعمل هايي نيز در ارتب��اط با انواع 
»اشتغال ناقص« ارائه شد. نصيري افزود: مطابق تصميمات 
آمارشناسان كار سازمان بين المللي  كار، وضعيت نامناسب 
كار توصيف گر آن است كه در محل كار از توانايي هاي اين 
نوع افراد كاسته مي ش��ود. وي با اشاره به ويژگي هاي افراد 
داراي اشتغال ناقص گفت: گروهي از افراد شاغل، به صورت 
پاره وقت فعاليت مي كنند و با عنوان »اشتغال ناقص زماني« 
شناخته مي شوند كه اين افراد در جست وجو و آماده كار با 
زمان بيشتر هستند. اين تحليلگر آمار ادامه داد: گروه ديگر 
نيز افرادي هس��تند كه داراي اشتغال كامل بوده اما از نظر 
مهارتي، درآمدي يا ساير محدوديت هاي بازار كار از كار خود 
راضي نيستند؛ اين گروه از افراد با عنوان »شاخص اشتغال 
ناكافي« شناخته مي ش��وند كه افراد با ساعات كار زياد نيز 
در اي��ن گروه قرار مي گيرند. ريي��س مركز آمار و اطلاعات 
راهبردي وزارت كار افزود: افراد مش��مول »اش��تغال ناقص 
زماني«، شامل كساني مي ش��ود كه طي دوره مرجع مورد 
س��نجش، تمايل به انجام ساعات كار بيشتر دارند اما كمتر 
از مقدار مورد نظر كار مي كنند. البته بايد به اين نكته توجه 
ش��ود افرادي كه به اندازه زمان مقرر در هفته كار مي كنند 
ولي باز هم ضمن تمايل به انجام كار بيشتر، آمادگي انجام 
آن را نيز داشته باشند، نبايد جزو افراد داراي اشتغال ناقص 

زماني قلمداد شوند. 

اقتصاد كلان

مركز پژوهش هاي مجلس رشد اقتصادي امسال را با اهرم ساختمان 3.7 درصد برآورد كرد

پايه هاي لرزان ساختمان رشد
گروه اقتصادكلان|

مرك��ز پژوهش ه��اي مجل��س در جديدتري��ن 
پيش بيني خود از س��يماي اقتصادي كش��ور، رشد 
اقتص��ادي در س��ال 1396 را 3.7 درصد پيش بيني 
كرده اس��ت. گرچه اين پيش بيني نس��بت به برآورد 
پيش��ين تفاوتي نداش��ته اما عملكرد زيربخش هاي 
مختل��ف در تحقق اين ميزان رش��د حامل پيام هاي 

جالبي است. 
بر اس��اس ب��رآورد مركز پژوهش ه��اي مجلس، 
رش��د ارزش اف��زوده بخش ه��اي كش��اورزي، نفت، 
صنع��ت، س��اختمان و خدمات در س��ال 1396 به 
ترتي��ب به مي��زان 3.۸درصد، 4.1درص��د، 6درصد، 
2.5 درص��د و 2.۸ درص��د خواهد ب��ود. نكته جالب 
توجه در برآوردهاي مركز پژوهش هاي مجلس رشد 
2.5درصدي ارزش افزوده بخش ساختمان است؛ آن 
هم در ش��رايطي كه اين بخش براي 5 س��ال پياپي 

گرفتار رشد منفي بوده است. 
گ��زارش اخير مركز آم��ار ايران از جزييات رش��د 
اقتص��ادي در بهار س��ال ج��اري حاكي از رش��د 7.1 
درصدي اين بخش در فصل بهار بود. با اين حس��اب و 
با توجه به اعلان رش��د 4درصدي بخش ساختمان در 
زمستان سال گذشته، بر اساس مبناي نظري مي توان 
گفت كه اين بخش از ركود خارج شده است. در عين 
حال روند تش��كيل س��رمايه ثابت ناخالص در بخش 
ساختمان در دو فصل زمس��تان 1395 و بهار 1396 
مثبت ش��ده اس��ت كه در صورتي كه اين روند ادامه 
داشته باشد، مي توان به رشد مثبت ساختمان در سال 
1396 اميدوار بود. تحليل مركز پژوهش هاي مجلس از 
رشد ساختمان در دو بخش دولتي و خصوصي صورت 
گرفته است كه براي بخش خصوصي تعداد پروانه هاي 
صادرش��ده و براي بخش دولتي وضعيت بودجه مورد 
ارزيابي قرار گرفته اس��ت. بر اين مبنا در حالي رش��د 
بخش خصوصي س��اختمان عامل مثبت ش��دن رشد 
اين بخ��ش در نظر گرفته ش��ده كه س��رمايه گذاري 
دولت��ي محرك اوليه حضور بخش خصوصي در بخش 
ساختمان است. با وضعيت نامساعد بودجه و عدم توان 
دولت براي س��رمايه گذاري در بخش ساختمان، رشد 
ساختمان در بخش دولتي منفي 10 درصد پيش بيني 
ش��ده و بر اين اساس، رش��د مثبت اين بخش با اما و 

اگرهاي بسياري همراه خواهد بود. 

 رشد 4.12درصدي گروه نفت
بر اس��اس اعلام بانك مركزي گروه نفت در سال 
1395 حدود 62 درصد رش��د داشته كه باعث رشد 
9.۸درص��دي تولي��د ناخالص داخلي ش��ده اس��ت. 
اي��ن درحالي اس��ت كه براس��اس اع��لام مركز آمار 
ايران بخش اس��تخراج نفت و گاز طبيعي در س��ال 
1395 برابر 35.3 درصد رش��د داشته كه باعث رشد 
5.۸درصدي رشد توليد ناخالص داخلي شده است. 

ارزش افزوده اين بخش در س��ال 1395 به سطح 
ارزش افزوده آن در س��ال 1390 رسيده كه به نوعي 
تكميل ظرفيت هاي خالي توليد اين بخش اس��ت و 
بنابراين رش��د بالايي براي اين بخش در سال 1396 

قابل انتظار نخواهد بود. 
آمار توليد نفت ايران در سال هاي 2016 و 2017 
براس��اس گزارش ماهانه اوپك نشان  مي دهد، توليد 
نفت خام ايران در سه ماهه اول سال 1396 )سه ماهه 
دوم س��ال 2017 ( 7درص��د رش��د داش��ته اس��ت. 
همچنين براس��اس برآوردهاي مرك��ز پژوهش هاي 
مجلس گروه نفت در س��ال 1396حدود 4.1 درصد 

رشد خواهد داشت. 

 چشم انداز نه چندان اميدبخش صنعت
مقايسه شاخص مقدار توليد بخش صنعت نشان 
مي دهد، اين شاخص در زمستان سال 1395 به رقم 
ش��اخص در سال 1390 رس��يده است. اين موضوع 
نش��ان مي دهد، توليد بخش صنعت پس از س��پري 
ش��دن دوره ركود پنج ساله به س��طح قبلي خود در 
سال 1395 رسيده است. با اين حال با توجه به رشد 
منفي س��رمايه گذاري در سال هاي اخير و با توجه به 
پر شدن ظرفيت هاي خالي بخش صنعت رشد قابل 
توجهي براي س��ال هاي آتي در اي��ن بخش چندان 

مورد انتظار نخواهد بود. 
ش��اخص كل توليد كارگاه هاي ب��زرگ صنعتي در 
س��ال 1395 تقريب��ا به س��طح س��ال 1390 )99.3( 
رس��يده است. با اين حال بررس��ي رشد زيربخش هاي 
صنعت نش��ان مي دهد، اين عدم تغيير به طور متوازن 
رخ نداده و در نتيجه خنثي ش��دن رشد مثبت و منفي 
زيربخش هاي بخش صنعت حاصل ش��ده است. آمارها 
همچنين نش��ان مي دهد ك��ه از 24زيربخش صنعت، 
14زيربخش رش��د منفي داش��تند ك��ه در اين ميان 
هم 7زيربخش بيش از 20درصد رش��د منفي داشتند 
كه اين موضوع وضعيت وخيم اين صنايع را در س��ال 
1395 نسبت به سال 1390 نشان مي دهد. با اين حال 
س��هم پايين اين بخش ها در شاخص كل صنعت باعث 
شده كه رش��د منفي اين زيربخش ها تاثير چنداني بر 
رشد كلي بخش صنعت نگذارد. در عين حال بيشترين 
تاثير مثبت بر ش��اخص  كارگاه هاي بزرگ صنعتي در 
اي��ن دوره مربوط به زيربخش ه��اي توليد محصولات 
شيميايي، صنايع غذايي و فلزات اساسي بوده است. بر 
اساس برآورد مركز پژوهش هاي مجلس اگر صنايعي كه 
نسبت به سال 1390 زير ظرفيت توليد كار مي كنند، 
توليد خود را به سطح توليد سال 1390برسانند باعث 

رشد 6 درصدي بخش صنعت خواهند شد. 

 بايدها و نبايدهاي رشد 6درصدي صنعت
بررس��ي ضريب اهميت زيربخش ه��اي مختلف 
صنعت در ش��اخص توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي 
نش��ان مي دهد ۸0 درصد توليد صنعتي كشور تحت 

تاثي��ر 5 صنعت محصولات ش��يميايي )26درصد(، 
فل��زات اساس��ي )20درصد(، وس��ايل نقليه موتوري 
)16.5 درص��د(، كاني ه��اي غيرفل��زي )9.5درصد( 
و صناي��ع غذايي )7.5درصد( اس��ت. بر اس��اس اين 
ضراي��ب اهميت مركز پژوهش هاي مجلس برآوردي 
از عملكرد هر يك از بخش هاي ياد ش��ده در س��ال 
1396 ترتيب داده و بر اين مبنا رش��د ارزش افزوده 
بخش صنعت را در سال جاري پيش بيني كرده است. 
بر اس��اس آمار ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
مي��زان توليد محصولات پتروش��يمي در س��ه ماهه 
اول س��ال 1396 برابر 13.5ميليون تن بوده اس��ت 
كه نس��بت به دوره مشابه سال قبل 5.5 درصد رشد 
نش��ان مي دهد و طبق برنامه قرار است تا پايان سال 
1396 توليدات محصولات پتروشيمي به 57ميليون 
تن برس��د. اين در حالي اس��ت كه ظرفيت اس��مي 
اين صنعت برابر 72 ميليون تن اس��ت. به طور كلي 
در س��ال هاي اخير تولي��د اين محص��ولات همواره 
روند صعودي داش��ته اس��ت و پيش بيني مي ش��ود 
 در س��ال 1396 رش��د توليد محصولات پتروشيمي

به 6 درصد برسد. 
همچنين براس��اس آمار انجم��ن توليدكنندگان 
ف��ولاد ايران، توليد فولاد خ��ام و محصولات فولادي 
در 3 ماهه اول س��ال 1396 نس��بت به دوره مش��ابه 
س��ال قب��ل 13 درصد رش��د داش��ته و ب��ا توجه به 
وضعيت موجود رشد اين محصولات در سال 1396، 
10 درصد پيش بيني مي شود. همچنين آمار مصرف 
ظاهري محصولات فولادي نش��ان مي دهد با وجود 
رش��د 23درصدي كل محصولات ف��ولادي، مصرف 
تيرآهن و ميلگرد رشد منفي 7درصدي داشته است. 
يك��ي ديگر از زيرش��اخه هاي صنع��ت كه نقش 
بس��يار مهمي در عملكرد اين بخ��ش دارد، صنعت 
خودروسازي است كه برآوردهاي مركز پژوهش هاي 
مجلس براساس آمار عملكرد توليد 3 ماهه، پيش بيني 
عملكرد شركت هاي خودروسازي و تجربه سال هاي 
اخير نش��ان مي دهد، توليدات خودرو در سال جاري 
حدود 10 درصد رش��د خواهد داش��ت. در عين حال 
پيش بيني مركز پژوهش هاي مجلس از رش��د بخش 

معدن براي س��ال 1396 حدود منفي 4درصد است. 
بدين ترتيب بخش معدن همچنان اثر منفي در رشد 

گروه صنعت خواهد داشت. 
برآورد مركز پژوهش هاي مجلس همچنين حاكي 
از آن است كه رشد ارزش افزوده بخش كشاورزي)به 
قيمت ثابت( در سال 1396 حدود 3.۸درصد خواهد 
بود. بنابراين، اين بخش هم جزو پيشرانان اقتصادي 
در س��ال 1396 نخواه��د بود و در بهترين ش��رايط 
عملكردي مش��ابه يا با اندك بهبود نس��بت به سال 

قبل نشان خواهد داد. 

 پاياني بر رشد منفي ساختمان
يكي از مهم ترين بخش ه��ا در برآورد اخير مركز 
پژوهش ه��اي مجلس از وضعيت رش��د اقتصادي در 
س��ال 1396 بخش س��اختمان اس��ت. اين گزارش 
حاكي از آن است كه بخش ساختمان پس از 5 سال 
رشد منفي پياپي س��رانجام در سال 1396 عملكرد 
مثب��ت بر ج��اي خواهد گذاش��ت. عملك��رد بخش 
س��اختمان دولتي بستگي بالايي به وضعيت مخارج 
عمراني دول��ت دارد. بنابراين اگر برآوردي از مخارج 
عمراني دولت در آينده وجود داشته باشد، مي توان از 
آن براي برآورد ارزش افزوده بخش ساختمان دولتي 
اس��تفاده كرد. ب��راي اين منظور مي ت��وان به قانون 
بودجه مص��وب و پيش بيني ميزان تحق��ق آن اتكا 
كرد. در مورد بخش س��اختمان غيردولتي نيز مركز 
پژوهش هاي مجلس به تعداد پروانه هاي ساختماني 

به عنوان شاخص پيش نگر استناد كرده است. 
برآوردها از وضعيت بودجه دولت نشان مي دهد، 
ميزان تحقق مخارج عمراني دولت در س��ال 1396 
ح��دود 42هزارميليارد تومان خواهد بود كه رش��د 
تقريبا صفر درصدي نس��بت به سال 1395 خواهد 
داشت. با در نظر گرفتن پيش بيني ها از رشد شاخص 
ضمني مرتبط، رش��د حقيقي ساختمان هاي دولتي 
حدودا منفي 10 درصد پيش بيني مي ش��ود. بنابراين 
اين كانال اثر منفي بر رشد بخش ساختمان در سال 

1396 خواهد داشت. 
تع��داد پروانه ه��اي س��اختماني صادر ش��ده به 

تفكي��ك فصلي نش��ان مي دهد كه در س��ال 1395 
براي نخستين بار از سال 1391 افزايش يافته است. 
رشد تعداد پروانه هاي ساختماني صادر شده در سال 
1395 نس��بت به 1394 حدود 15 درصد بوده است. 
اين درحالي اس��ت كه اين رشد در سال قبل حدود 
منفي 14 درصد بوده اس��ت. با اين حال هنوز تعداد 
پروانه هاي صادر ش��ده ح��دود 40 درص��د از تعداد 
پروانه هاي صادر ش��ده س��ال 1391 كمتر است. در 
مجموع رشد بخش س��اختمان در سال 1396 برابر 

2.5 درصد پيش بيني مي شود. 

 پيش  شرط هاي رشد خدمات در سال 96
برآورد مركز پژوهش ها از رش��د بخش خدمات با 
در نظ��ر گرفتن تحولات زيربخش ه��اي خدمات در 
س��ال 1396 برابر با 2.۸ درصد اس��ت. در اين ميان 
رشد حدود 3درصدي براي خدمات بازرگاني در سال 
جاري پيش بيني شده است. در تحليل دليل اين رقم 
رش��د براي سال 1396 بايد اش��اره كرد كه خدمات 
بازرگاني واس��طه بين طرفين عرضه و تقاضاي بازار 
كالاست زيرا از يك سو ستانده بخش هايي همچون 
كش��اورزي و صنعت از كانال خدمات بازرگاني صادر 
ش��ده يا در بازار داخلي عرضه مي ش��وند و از سوي 
ديگ��ر كالاهاي م��ورد نياز فعاليت ه��اي اقتصادي و 
نهادهاي مختلف كه به  واسطه واردات يا توليد داخل 
تامين مي ش��وند از كانال اين نوع خدمات در اختيار 
آنه��ا قرار مي گي��رد. بنابراين قابل انتظار اس��ت كه 
س��تانده خدمات بازرگاني هم از ستانده بخش هايي 
چون كش��اورزي و صنعت متاثر ش��ده و تحت تاثير 
حج��م تجارت خارجي كش��ور قرار گيرد. براس��اس 
نتايج قس��مت هاي قبلي گزارش، برآوردها حاكي از 
مثبت بودن رش��د بخش هاي كشاورزي و صنعت در 
س��ال 1396 است به طوري كه رشد مثبت خدمات 

بازرگاني از اين كانال توجيه پذير است. 
از س��وي ديگر عملكرد تجارت خارجي نشان 
مي دهد صادرات دلاري و واردات دلاري كش��ور 
در 4ماهه 1396 نسبت به دوره مشابه سال قبل 
به  ترتيب معادل منفي 10و مثبت 24 درصد رشد 
داش��ته اند. بنابراين انتظار مي رود كه اين روند تا 
انتهاي س��ال ادامه دار باش��د و از كانال ياد شده 
نيز انتظار مثبت بودن رشد خدمات بازرگاني در 
سال 1396 دور از ذهن نيست. همچنين برآورد 
مركز پژوهش ها با توجه به آخرين شواهد آماري 
در دس��ترس حاكي از آن است كه رشد خدمات 
حم��ل ونقل در س��ال 1396 ح��دود 6.6  درصد 

خواهد بود. 
مركز پژوهش هاي مجلس همچنين در تحليل 
ارزش افزوده بخش خدمات عمومي وضعيت بودجه 
را مورد ارزيابي قرار داده است. بر اين اساس عملكرد 
اعتب��ارات هزينه يي دولت در 3 ماهه س��ال 1396 
نس��بت به دوره مشابه س��ال قبل حدود 49 درصد 
رش��د داش��ته اما نكته مهم اين اس��ت با توجه به 
عملكرد 207هزارميليارد توماني هزينه هاي جاري 
دولت در س��ال 1395و برآورد مركز پژوهش ها از 
تحقق 246هزارميلي��ارد توماني هزينه هاي جاري 
تا پايان س��ال 1396 انتظار مي رود، رش��د اسمي 
هزينه هاي جاري دولت در انتهاي سال 1396برابر 
با 19 درصد باش��د. با در نظر گرفتن رشد شاخص 
ضمن��ي مرتبط، ب��رآورد مركز پژوهش ها از رش��د 
حقيق��ي ارزش افزوده خدمات عموم��ي در انتهاي 
س��ال 1395 با توجه به آخرين آمار در دس��ترس 

برابر با 5  درصد است. 

عضو ناظر در صندوق توسعه ملي با اشاره به برداشت 
35ميليارد دلار از منابع صندوق توسعه ملي از سال 90 به 
اين سو براي توليد و اشتغال گفت: هويت صندوق توسعه 

ملي براي تسهيلات دهي تعريف نشده است. 
به گ��زارش »تعادل« صندوق توس��عه ملي با هدف 
تبدي��ل بخش��ي از عواي��د ناش��ي از فروش نف��ت، گاز، 
فرآورده هاي نفتي، ميعانات گازي و محصولات اين حوزه 
به يك ثروت ماندگار و مولد حفظ سهم نسل هاي آينده 
از نفت و گاز و انرژي تشكيل شد و كاركردهاي مختلف و 
ماموريت هاي متفاوتي براي آن در نظر گرفته شده است، 
با توجه به نامگذاري امسال از سوي رهبر معظم انقلاب به 
سال اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال اين برنامه به نقش 
صندوق توس��عه ملي در حوزه اشتغال و ارزيابي عملكرد 
اين صندوق پرداخت. به گزارش تس��نيم، فريد موسوي 
نماينده مجلس و عضو ناظر در صندوق توسعه ملي در اين 
خصوص گفت: در برنامه پنجم توسعه ماده ۸4 صندوق 
توسعه ملي با هدف رعايت عدالت ملي بين نسلي از منابع 
و ميعانات نفتي و گازي كشور و همچنين تبديل اينها به 

منابع مولد و زاينده تشكيل شده است. 
وي اف��زود: از 15 دي ماه س��ال 90 ك��ه اين صندوق 
تاس��يس ش��ده تاكنون حدود 35ميلي��ارد دلار صندوق 
توسعه ملي براي توليد و اشتغال اعلام وصول و مسدودي 
از منابع داشته است. موسوي افزود: بهترين سرمايه گذاري 
باي��د از طريق بخش خصوصي انجام ش��ود كه به عمده 
ماموريت ها در اين باره عمل كرده است. وي افزود: صندوق 
توسعه ملي تلاش داشته كه ماموريت خود را انجام دهد. 
تمام منابع صندوق توس��عه ملي بايد به بخش خصوصي 
واگذار ش��ود و براي بخش دولتي ممنوع است. عضو ناظر 
در صندوق توسعه ملي درباره تفاوت هاي صندوق ذخيره 
ارزي و صندوق توس��عه ملي گفت: حس��اب ذخيره ارزي 
يك حساب دولتي اس��ت يعني دولت وقتي منابع نفتي 
را مي فروش��د درآمدها را بر اس��اس قان��ون بودجه خود 
برداش��ت و بقي��ه را ذخيره مي كند اما هدف از تش��كيل 
صندوق توسعه ملي صيانت از منابع ملي است. وي افزود: 
صندوق توس��عه ملي كاري به منابع دولتي ندارد و از اول 
20 تا 30درصد به صندوق ملحق مي شود و بعدا دولت از 
بقيه آن اس��تفاده مي كند. وي افزود: هيات مديره صندوق 
توس��عه ملي به صورت حاكميتي تعريف ش��ده است. بر 
اس��اس تاكيدات رهبر معظم انقلاب اساس��نامه صندوق 

توسعه ملي تغييرناپذير است. يكي از جايگاه هاي ويژه اين 
صندوق اين است كه رييس جمهور در تمام جلسات اين 
صندوق حضور داش��ته  و نرخ ها همه با نظر رييس جمهور 
تعيين ش��ده است. موس��وي افزود: يكي از مواردي كه از 
سال 90 با آن مواجه هستيم، بي ثباتي در صندوق توسعه 
ملي است كه برخي اتفاقات مانع تحقق هدف شده است. 
وي گف��ت: دولت نيز اص��رار دارد كه اين منابع متعلق به 
بخش خصوصي اس��ت. صنعت ومعدن، كش��اورزي مهم 
هستند. در ابتدا آش��فتگي هايي در صندوق توسعه ملي 
داشتيم و تخصيص ها توجيه اقتصادي نداشتند اما امروزه 
بر اساس انضباط مالي كه شكل گرفته اولويت ها مشخص 
شده است. نرخ تورم 9درصد است و شبكه هاي بانكي نيز 
هزينه هايي دارند. صندوق توسعه ملي مستقيم با فعالان 
اقتصادي روبه رو نيس��ت بلكه از طري��ق بانك هاي عامل 
كار خ��ود را انج��ام مي دهد. نبود اس��تراتژي و راهبرد در 
اقتصاد ما باعث شده كه منابع بانكي به درستي تخصيص 
نيابد. صندوق توسعه ملي براي حفاظت از منابع محدود 
ما تشكيل شده اس��ت. هويت صندوق توسعه ملي براي 
تسهيلات دهي تعريف نشده است فقط تسهيلات دهي يك 
بخش از كارهاي صندوق اس��ت چون كار اصلي صندوق 
صيانت از منابع ملي براي نسل هاي آينده است. وي افزود: 
اش��تغال يكي از معضلات ماس��ت. يكي از ماموريت هاي 
مغفول صندوق ابزارهاي ديگر است مثل سرمايه گذاري در 

بازارهاي خارجي است كه اميدواريم برطرف شود. 

عضو ناظر در صندوق توسعه ملي تشريح كرد

برداشت 35ميليارد دلاري از صندوق توسعه
بر اساس گفته هاي رييس كميته ديوان محاسبات 

رد مظالم نجومي بگيران ادامه دارد
رييس كميته ديوان محاس��بات كميس��يون برنامه مجل��س اعلام كرد كه با 
پيگيري هاي ديوان محاسبات بيش از 24ميليارد تومان از حقوق هاي غيرمتعارف 

به خزانه كشور بازگشت. 
به گزارش »تعادل« حقوق هاي نجومي مديران دولتي به انتشار سلسله يي از 
فيش هاي حقوقي برخي مديران دولتي كشور اشاره دارد. اين جنجال در خرداد 
1395 با انتش��ار فيش هاي حقوقي مديران بيم��ه مركزي ايران، رييس صندوق 
توسعه ملي، مديران بانك رفاه كارگران و مسوولان و مديران چند سازمان ديگر 
رخ داد و بازتاب گس��ترده يي در رس��انه ها و افكار عمومي در پي داش��ت كه با 
اس��تعفاي چند نفر از مديران صنعت بيمه، بانك ها و موسس��ات اقتصادي ديگر 
همراه بود. رسيدگي به اين تخلفات بر عهده كميته يي در ديوان محاسبات كشور 
با رياست عادل آذر قرار گرفت كه نتايج بررسي ها و برگشت حق الناس به خزانه 
)رد مظالم( در قالب گزارش هايي به مردم اعلام مي شد. اما موضوع جنجال برانگيز 
از جايي شروع شد كه يكي از نمايندگان مجلس در ماه هاي اخير اعلام كرد كه 
400نفر متهم مدير نجومي بگير از س��وي ديوان محاس��بات تبرئه شده اند و قرار 

است اموال بازگردانده شده به خزانه پس گرفته شوند. 
بعد از مطرح ش��دن اين ادعا، اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل ديوان 

محاسبات كشور تكذيبيه و توضيحاتي ارائه كرد. 
در بيانيه اداره كل روابط عمومي و امور بين الملل ديوان محاسبات كشور آمده 
بود: ضمن تكذيب ادعاي مطروحه توس��ط يكي از نمايندگان عضو كميس��يون 
برنامه بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي مبني بر مختومه كردن پرونده 
حقوق هاي نجومي اش��عار مي دارد ديوان محاسبات كشور متعاقب طرح موضوع 
حقوق هاي نجومي، قبل از ش��روع فرآيند رس��يدگي نسبت به تشكيل جلسات 
متعدد و كارشناس��ي و تخصصي اقدام و ظرف م��دت كوتاهي دريافت  كنندگان 
را مجاب به اس��ترداد وجوه به حس��اب هاي خزانه كرد. بر اس��اس اين اطلاعيه 
»فرآيند قانوني توس��ط هر يك از اركان ديوان محاسبات كشور، مستقل از ساير 
اركان، در خصوص موضوع حقوق هاي نجومي انجام ش��ده يا در حال انجام است 
كه در بخش��ي از پرونده هاي رسيدگي شده با توجه به شرايط و قوانين حاكم بر 
پرداخت، تخلف احراز و محكوم و در بخش ديگر نيز با توجه به قوانين حاكم بر 
آن تبرئه ش��ده است.« با اين حال برخي نمايندگان مجلس اعلام كردند كه بعد 
از تعطيلات مجلس مساله تبرئه ها را از ديوان محاسبات پيگيري و از آنها در اين 
خصوص دعوت به ارائه توضيحات خواهد شد. اما نخستين اظهارنظري كه بعد از 
اين جريانات از سوي يكي از اعضاي ديوان محاسبات ارائه شد، نشان مي دهد كه 
روند بازگشت اموال ادامه دارد. رييس كميته ديوان محاسبات كميسيون برنامه 
روز گذش��ته در گفت وگو با خانه ملت با ذكر اين موضوع كه فرآيند رسيدگي به 
پرونده ها در ديوان محاس��بات شامل چهار مرحله است، گفت: در مرحله نخست 
پرونده ها توسط بخش فني و حسابرسي ديوان كه زيرنظر رييس ديوان محاسبات 
است، بررسي مي شود و در صورتي كه تخلفي مشاهده شود، پرونده به دادسراي 
ديوان محاس��بات ارسال مي شود و دادس��را نيز زيرنظر ديوان محاسبات پرونده 
را بررس��ي كرده و در صورتي كه تاييد تخلف، دادخواس��ت تنظيم ش��ده و براي 

صدور راي پرونده به هيات مستشاري ارسال مي شود. محمد خدابخشي با اشاره 
به اينكه افراد اين هيات منتخب كميس��يون برنامه بودجه و محاس��بات مجلس 
هستند، افزود: هيات مستش��اري براي صدور راي اقدام مي كند و اگر محكومان 
نس��بت به راي صادره اعتراض داشته باشند، پرونده در مرحله نهايي به محكمه 
تجديدنظر ارسال مي شود. بر اساس گفته هاي خدابخشي حاكم شرع اين محكمه 

تجديدنظر از سوي رييس قوه قضاييه منصوب مي شود. 

 93حكم قطعي از 117 پرونده
خدابخشي با بيان اينكه با توجه به حساسيت جامعه نسبت به موضوع حقوق هاي 
نجوم��ي ديوان در دو مرحله موضوع را مورد بررس��ي قرار داد، ادام��ه داد: در مرحله 
نخست مديراني كه حقوق هاي نامتعارف دريافت كرده بودند، شناسايي شده كه شامل 
397 نفر از مديران مي شود و معادل 4درصد از مديران است كه با پيگيري هاي ديوان 
محاسبات بيش از 24 ميليارد تومان به خزانه كشور بازگشت. وي يادآور شد: در مرحله 
بعد ديوان محاس��بات حقوق دستگاه هاي اجرايي را بر اساس قوانين و مقررات خاص 
حاكم بر دس��تگاه ها در س��طح استان ها و ملي مورد بررس��ي قرار داد كه 117پرونده 
تش��كيل ش��د و از اين 117پرونده تاكنون براي 93 پرونده حكم قطعي صادر شده و 
اجرا درآمده اس��ت كه ميزان ريالي اين 117پرونده بالغ بر هزار و 400ميليارد تومان 
ب��وده و مابقي پرونده ها نيز در مراحل نهايي صدور نهايي اس��ت. رييس كميته ديوان 
محاسبات كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
كميس��يون بودجه و ديوان محاسبات نسبت به بيت المال حساسيت داشته و موضوع 
را پيگيري مي كنند، تصريح كرد: قطعا با توجه به اينكه فرآيند رسيدگي پرونده ها در 
ديوان محاس��بات به گونه يي بوده كه استقلال ديوان حس مي شود، تحت تاثير فشار 
هيچ گروه سياس��ي قرار نمي گيرد و به عنوان بازوي نظارتي مجلس ش��وراي اسلامي 

وظايفي كه قانونگذار بر عهده ديوان گذاشته با جديت دنبال مي شود. 
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اونس جهاني به 1334 دلار رسيد

افزايش نرخ ارز و طلا
گروه بانك و بيمه|

روز چهارش��نبه 22ش��هريور 96 ن��رخ رس��مي 9 
ارز كاه��ش و 27 ارز افزاي��ش يافت��ه و به��اي 3 
ارز ه��م تغيي��ري نداش��ت. بر اين اس��اس دلار با 
27ري��ال افزايش 3342تومان، پون��د با 469ريال 
افزاي��ش 4447.7تومان و يورو با 106ريال رش��د 

4004.6تومان ارزش گذاري شد. 
ب��ه گزارش»تع��ادل« در ب��ازار آزاد ارز ني��ز 
صرافي ه��ا هر دلار امريكا را ب��ا افزايش 14توماني 
3ه��زار و 922تومان ارزش گذاري كردند؛ هر يورو 
با رش��د ۵ توماني نس��بت به روز گذشته 4هزار و 
770تومان فروخته ش��د و قيمت هر پوند انگليس 

نيز با ۸0 تومان رشد ۵ هزار و 223تومان است. 
اكن��ون فاصل��ه دلار مبادله ي��ي و آزاد به ۵۸0 
توم��ان افزايش يافته و نش��ان مي دهد ك��ه بازار 
نسبت به افزايش نرخ رس��مي دلار واكنش نشان 
داده و ن��رخ دلار ب��ه دنبال برنامه ه��اي تدريجي 
يكسان س��ازي نرخ ارز ازجمله حذف ارز مبادله يي 
مس��افرتي به س��مت 4هزار تومان درحال حركت 
اس��ت. در بازار ط��اي جهاني نرخ ه��ر اونس به 
1334دلار افزاي��ش يافت. به دنب��ال افزايش نرخ 
جهان��ي ط��ا در بازار اي��ران نيز هر گ��رم طاي 
1۸عيار با رش��د 277توماني در ب��ازار 12۵هزار و 
۸22 توم��ان معامله ش��د. قيمت س��كه تمام بهار 
آزادي ط��رح جديد نيز افزاي��ش اندكي را به ثبت 

رس��اند در عين حال ساير انواع سكه با افت قيمت 
مواجه شدند. هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
جديد چهارشنبه در بازار تهران با ۸00 تومان رشد 
يك ميليون و 273هزار و 400تومان فروخته شد.

همچنين هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح 
قديم با 3ه��زار و ۸00 تومان كاهش يك ميليون 
و 243ه��زار و 200تومان اس��ت. ه��ر قطعه نيم 
س��كه بهار آزادي نيز با 300تومان افت 6۵9 هزار 
و 100توم��ان داد و س��تد ش��د؛ در عين حال هر 
قطعه ربع س��كه بهار آزادي نيز ب��ا 3هزار و ۸00 
تومان كاهش نس��بت به روز گذش��ته 372هزار و 
300تومان قيمت خورد. هر قطعه سكه گرمي نيز 
با 200تومان افت 2۵2ه��زار و 300تومان معامله 

شده است. 

 پيش بيني رشد نرخ ارز 
با وجود اينكه كارشناس��ان متاثر از سياس��ت 
يكسان س��ازي نرخ ارز، حذف ارزهاي مبادله يي و 
رديف كالاهايي كه ارز مبادله يي دريافت مي كنند 
همچنين متاثر از رش��د تقاضاي مس��افرت، رشد 
تقاضاي بازار ارز در نيمه دوم س��ال و... پيش بيني 
مي كنند كه ن��رخ دلار و ارز افزايش يابد اما بانك 
مركزي اين نوسان و رشد نرخ ارز را طبيعي و كم 

ارزيابي كرده است. 
ولي الله سيف، رييس كل بانك مركزي با اعام 

اينكه دامنه نوس��ان ن��رخ دلار از ابتداي امس��ال 
تاكنون تنها ۵ درصد بوده اس��ت، گفت: ميانگين 
ماهانه رش��د قيمت دلار كمتر از 0/۵درصد بوده و 

نگراني از اين بابت نيست.
نرخ دلار در پنجم فروردين ماه امسال 3۸هزار 
و 200ريال)3۸20توم��ان( بود كه اين رقم ديروز 
به 39هزار و 30ريال)3903تومان( رس��يد. ميزان 

افزايش قيمت دلار در مدت مذكور 1۸،2درصد و 
ميانگي��ن ماهيانه اين افزاي��ش كمتر از 0/۵درصد 
اس��ت و به نظر نمي آيد نگراني خاصي ايجاد شود. 
بر اين اساس س��رمايه گذاري در بازار ارز به صرفه 
نيس��ت و س��رمايه گذاري در دلار در شرايطي كه 
نرخ سود سپرده هاي بانكي سالانه 1۵درصد است، 
اقتصادي نيست و به نظر مي رسد سپرده بانكي به 

مراتب بازدهي بهت��ري دارد و افزايش قيمت دلار 
به هيچ وجه نمي تواند با آن مقابله كند. 

دامن��ه نوس��ان دلار نيز در اين م��دت 6 ماهه 
بس��يار محدود بوده و چيزي حدود 190تومان كه 
آن ه��م در دامنه ۵ درص��دي روي داده بنابراين 
جاي نگراني نيس��ت و نشان دهنده وجود ثبات در 

اقتصاد است. 

مقايسه رشد 7.1درصدي سپرده ها با رشد 4درصدي مانده تسهيلات در 4ماه اول 96 نشان مي دهد

رشد مانده تسهيلات كمتر از سپرده ها
گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|

و  س��پرده ها  مان��ده  كل  وضعي��ت  گ��زارش 
تسهيات بانك ها و موسسات اعتباري به تفكيك 
اس��تان در پايان تيرماه سال 1396 نشان مي دهد 
كه مانده كل سپرده ها بالغ بر 1363هزار ميليارد 
تومان ش��ده است كه نس��بت به دوره مشابه سال 
قبل 244هزار ميليارد تومان معادل 21.۸ درصد و 
نس��بت به پايان سال قبل معادل 90هزار ميليارد 

تومان يا 7.1 درصد افزايش نشان مي دهد. 
به  گ��زارش »تعادل«، آمار بانك��ي تير 96 كه 
به  تازگي توس��ط بانك مركزي منتشر شده نشان 
مي دهد كه بيش��ترين مبلغ س��پرده ها مربوط به 
استان تهران با 790هزار ميليارد تومان و كمترين 
مبل��غ مرب��وط ب��ه اس��تان كهگيلويه  وبويراحمد 
ب��ا 2.97ه��زار ميليارد توم��ان اس��ت. مانده كل 
تسهيات بالغ بر 102۵.7 هزار ميليارد تومان بوده 
كه نس��بت به دوره مشابه س��ال قبل 190.3 هزار 
ميلي��ارد تومان مع��ادل 22.۸ درصد و نس��بت به 
پايان س��ال قبل 39 هزار ميليارد تومان يا 4  درصد 
افزايش داش��ته است. بيش��ترين مبلغ تسهيات 
مرب��وط به اس��تان ته��ران ب��ا مان��ده 632 هزار 
ميلي��ارد تومان و كمترين مبلغ مربوط به اس��تان 
كهگيلويه وبويراحم��د معادل 3.66 ه��زار ميليارد 

تومان بوده است. 
 ش��ايان ذك��ر اس��ت، نس��بت تس��هيات به 
س��پرده ها بعد از كس��ر س��پرده قانوني ۸4 درصد 
اس��ت كه نس��بت به پايان ماه مش��ابه سال قبل 
يك  درص��د افزايش و نس��بت به پايان س��ال قبل 
2.7واح��د  درصد كاهش نش��ان مي دهد. نس��بت 
مذكور در اس��تان ته��ران ۸۸.7 درصد و اس��تان 

كهگيلويه وبويراحمد 13۸.۸ درصد بوده است. 
يك��ي از علل مهم بالا بودن رقم تس��هيات و 
سپرده ها در استان تهران اس��تقرار دفاتر مركزي 
بسياري از ش��ركت ها و موسس��ات توليدي ساير 
استان ها در استان تهران بوده و عمده فعاليت هاي 
بانك��ي آنها از طريق ش��عب بانك ها و موسس��ات 

اعتباري استان تهران انجام مي شود. 

 افزايش نسبت تسهيلات به سپرده
مقايسه روند يك س��ال اخير و از تيرماه 9۵ تا 
تيرماه 96 نش��ان مي دهد كه نسبت تسهيات به 
سپرده ها بعد از كسر س��پرده قانوني از ۸3درصد 
در پايان تيرماه 9۵ به ۸6.7درصد در پايان اسفند 
9۵ افزايش يافته اما در 4ماه اول سال دوباره روند 
كاهش��ي به خود گرفته و ب��ه ۸4درصد در پايان 
تيرماه 96 رسيده و در مجموع نسبت تسهيات به 
سپرده بعد از كسر سپرده قانوني در اين يك سال 

يك واحد درصد افزايش داشته است. 
اي��ن موض��وع نش��ان مي ده��د ك��ه ش��تاب 
تس��هيات دهي در پايان س��ال 9۵ در س��ال 96 
آرام گرفته و رشد تسهيات دهي به تدريج كاهش 

يافته است. 
در يك س��ال اخي��ر رق��م تس��هيات جاري و 
غيرج��اري بانك ه��ا از ۸3۵هزار ميلي��ارد تومان 
در تي��ر9۵ به 9۸6 هزار ميلي��ارد تومان در پايان 
اس��فند 9۵ رسيده و در 4ماه اول سال 96 از مرز 

102۵هزار ميليارد تومان گذشته است. 
ميزان س��پرده ها نيز كه 111۸ه��زار ميليارد 
توم��ان در تيرماه 9۵ بوده در پايان س��ال 9۵ به 
1272هزار ميليارد تومان رس��يد اما در 4ماه اول 
سال 96 از مرز 1300هزار ميليارد تومان گذشته 

و به 1363ميليارد تومان بالغ شده است. 
ب��ر اي��ن اس��اس رقم س��پرده ها بعد از كس��ر 
س��پرده قانوني نيز از 1006ه��زار ميليارد تومان 
در تيرم��اه 9۵ به رقم 1137ه��زار ميليارد تومان 
در اس��فند 9۵ رس��يده و در 4ماه اول سال 96 از 
مرز 1200هزار ميليارد تومان گذشته و به ميزان 

1220هزار ميليارد تومان بالغ شده است.
در يك س��ال اخير درصد رشد تسهيات دهي 
بانك ها 22.۸درصد بوده و در 4ماه اول س��ال 96 
نيز 4درصد رشد داشته كه نشان دهنده آرام شدن 

رشد تسهيات دهي بانك ها در سال 96 است.
اما مقايسه رشد س��پرده ها در يك سال اخير 
نش��ان مي دهد كه اگرچه رش��د س��پرده ها در 
تي��ر96 به ميزان 21.۸درصد نس��بت به تيرماه 

9۵ بوده و اين رقم كمتر از رش��د 22.۸درصدي 
رش��د تس��هيات دهي يك س��ال اخير است، اما 
رش��د 7.1درصدي س��پرده ها در 4ماه اول سال 
96 كمت��ر از رش��د 4درصدي تس��هيات دهي 
بانك ها در پايان تيرماه 96 نسبت به پايان سال 

9۵ بوده است. 
اين نكته نش��ان مي دهد كه ب��ا وجود افزايش 
س��پرده ها به ميزان بالات��ر از 7درصد، بانك ها در 
س��ال 96 مانده تس��هيات خود را كمتر از رشد 
س��پرده ها افزايش داده اند و رش��د تسهيات دهي 
4درصدي 3واحد درصد كمتر از رشد 7.1درصدي 

سپرده ها در 4ماه اول سال 96 بوده است. 

 سهم 76 درصدي تسهيلات از سپرده ها
نسبت كل مانده تسهيات بانك ها و موسسات 
اعتباري به كل مانده سپرده هاي بانكي در تير 96 
به رقم 7۵.2۵درصد رسيده و 2۵ درصد سپرده ها 
به عنوان سپرده قانوني، سقف اعتباري و نقدينگي 
موجود در بانك ها براي پرداخت پول به مشتريان 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت. بر اين اساس بانك ها 
ترجي��ح داده اند كه بعد از كس��ر س��پرده قانوني 
10.۵درص��دي، معادل 14.۵ درصد س��پرده ها را 
در بان��ك نگه��داري كنند تا در ص��ورت مراجعه 
مش��تريان به آنها پرداخت شود و اين رقم نسبت 
به س��ال قبل افزايش يافته و نشان دهنده سياست 
بانك ها براي ايجاد آمادگي براي پرداخت پول نقد 

به مشتريان است. 
بر اين اساس از عدد 1363 هزار ميليارد تومان 
مانده س��پرده بانك ها، 102۵ هزار ميليارد تومان 
مان��ده تس��هيات بانك ها مع��ادل 7۵.2۵ درصد 
س��پرده ها بوده و معادل 33۸هزار ميليارد تومان 
براي س��پرده قانوني مع��ادل 143ه��زار ميليارد 
تومان و نقدينگ��ي موجود در بانك ها براي تامين 
ني��از نقد مش��تريان مع��ادل 19۵ ه��زار ميليارد 
تومان در نظر گرفته ش��ده اس��ت به عبارت ديگر 
از 100 درص��د س��پرده ها، 7۵.2۵ درص��د ب��راي 
تس��هيات، 10.4۵ درصد براي س��پرده قانوني و 

14.3 درصد ب��راي تامين نياز بانك ها به نقدينگي 
روزانه اختصاص يافته است. 

 سپرده قانوني 143هزار ميليارد توماني 
نس��بت سپرده ها بعد از كس��ر سپرده قانوني 
ك��ه معادل 1220ه��زار ميليارد توم��ان بوده به 
رقم 1363ه��زار ميليارد تومان س��پرده معادل 
۸9.۵۵ درص��د بوده و اين نكته نش��ان مي دهد 
ك��ه 10.4۵درصد از س��پرده ها معادل 143هزار 
ميلي��ارد تومان را س��پرده قانوني تش��كيل داده 
اس��ت. همچنين فاصله س��پرده ها بعد از كس��ر 
س��پرده قانوني معادل 1220هزار ميليارد تومان 
با مانده تس��هيات 102۵ه��زار ميليارد توماني 
معادل 19۵هزار ميليارد توم��ان يا 14.3درصد 
كل س��پرده ها براي گ��ردش نق��د در بانك ها و 

تامين نياز مشتريان در نظر گرفته شده است. 
به نظر مي رس��د كه بعد از كاهش نرخ س��ود 
بانك��ي و همچنين مش��كات برخي موسس��ات 
غيرمج��از و بانك ه��ا، مراجعه م��ردم به بانك ها 
براي جابه جايي پول بيشتر شده و بانك ها معادل 
19۵ه��زار ميليارد تومان ب��راي تامين نقدينگي 
روزانه خود را حفظ كرده و تس��هيات نداده اند. 
نس��بت س��پرده بعد از كسب س��پرده قانوني به 
كل س��پرده ها به ۸9.۵۵درصد رسيده كه نشان 
مي دهد معادل 10.4۵ درصد براي كس��ر سپرده 

قانوني در نظر گرفته شده است.
تس��هيات  مان��ده  كل  نس��بت  همچني��ن 
بانك ه��ا ب��ه كل س��پرده بعد از كس��ر س��پرده 
قانوني معادل ۸4 درصد بوده كه نش��ان مي دهد، 
معادل 16 درصد س��پرده ها بعد از كس��ر سپرده 
قانون��ي ب��ه عنوان ابزار س��قف اعتب��اري و پول 
موجود در بانك ها ب��راي تامين نقدينگي روزانه 
بانك ه��ا جهت پرداخت پول به درخواس��ت هاي 
مش��تريان در نظر گرفته ش��ده و روي هم رفته 
2۵درصد س��پرده ها به عنوان س��پرده قانوني و 
س��قف اعتباري در نظر گرفته ش��ده و بقيه آن 
يعن��ي 7۵ درصد س��پرده ها با عنوان تس��هيات 
پرداخت ش��ده است تا بانك ها در برابر ريسك ها 
و همچنين درخواس��ت مشتريان از اين امكانات 
اس��تفاده و ش��رايط پايداري را ايج��اد كنند و با 
مش��كات نقدينگي و خطرات كمت��ري مواجه 

شوند. 

 نسبت بالاي 100 درصد تسهيلات
به سپرده ها در برخي استان ها

نس��بت تس��هيات به س��پرده ها در 3 استان 
اي��ام، خراسان ش��مالي و كهگيلويه وبويراحم��د 
بالاي 100درصد بوده اس��ت. نس��بت تسهيات 
به س��پرده ها در اس��تان هاي عمدتا محروم كشور 
از جمله گلستان، لرس��تان، اردبيل، چهارمحال  و 
بختي��اري نيز بالاتر از ميانگي��ن 7۵درصدي كل 
كش��ور بوده است. اما در س��اير استان هاي كشور 
اين نس��بت با رعايت س��پرده قانون��ي و كمتر از 

100درصد بوده است. 

 رقم بالاتر تسهيلات نسبت به سپرده 
قانوني

رقم تس��هيات در 11 اس��تان بالاتر از سپرده 
بعد از كس��ر س��پرده قانوني بوده و در استان هاي 
مازندران، لرس��تان، قزوي��ن، كردس��تان، زنجان، 
گلس��تان، اردبيل، چهارمحال  و بختي��اري، ايام، 
خراسان ش��مالي و كهگيلوي��ه  و بويراحم��د رق��م 
تس��هيات بيش از س��پرده ها بعد از كس��ر سپرده 

قانوني بوده است. 
 

 سهم 60درصدي تهران از سپرده و تسهيلات
س��هم تهران ني��ز به تنهايي ح��دود ۵۸ درصد 
جذب س��پرده و 61.6درصد جذب تس��هيات و 
۵۸.44درصد سپرده بعد از كسر سپرده قانوني در 
سراسر كشور بوده و سهم استان تهران به تنهايي 

بيش از 30 استان ديگر كشور است.
البت��ه دلي��ل اصل��ي اي��ن ع��دم تع��ادل در 
ته��ران به دليل آن اس��ت كه همه ش��ركت هاي 
داخل��ي و خارج��ي، كارخانه ه��ا، واردكنندگان و 
صادركنن��دگان، توزيع كنن��دگان كالا و فع��الان 
بزرگ اقتص��ادي ترجيح مي دهند ك��ه در تهران 
دفتر داشته باش��ند در حالي كه كارخانه و زمين 
و تجارت و توليد آنها عمدتا در اس��تان هاي كشور 
پراكنده است و براي استفاده از مزيت هاي مناسب 
و اقتصادي استان ها و همچنين براي نزديك بودن 
به مركز، بودجه ها و مخارج دولتي، وزارتخانه ها و 
بانك ه��ا در تهران ترجي��ح مي دهند كه در تهران 
دفت��ر مرك��زي و حس��اب و كتاب بانكي داش��ته 
باش��ند و در عين حال توليد و فعاليت خود را در 

استان هاي كشور دارند. 

تنگناهاي كاهش نرخ سود
مريم همتي|

رقاب��ت مخربي كه در چند س��ال اخير بر س��ر نرخ 
 س��ود در ب��ازار پول ش��كل گرفته، در عم��ل يك بازي 
باخت-باخت براي كل ش��بكه بانكي كش��ور محسوب 

مي شود. 
بخشنامه بانك مركزي درخصوص كاهش نرخ سود 
بانكي اگرچه اقدام درستي در راستاي حمايت از توليد و 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي است، اما در شرايط عدم 
نظارت كامل بر س��اير بازارهاي مالي و وجود واگرايي در 
نرخ هاي س��ود و همچنين فقدان ضمانت اجرايي كامل، 
اين سياس��ت عاوه بر تبعاتي كه براي بانك ها به لحاظ 
جابه جايي منابع به دنبال خواهد داشت، مي تواند موفقيت 

اين طرح را با مشكاتي مواجه كند. 
 نكت��ه اول درخص��وص بخش��نامه فعل��ي، به بحث 
مسبوق به سابقه دس��توري بودن تعيين نرخ ها در بازار 
پول و سركوب مالي برمي گردد. تجارب بين المللي نشان 
مي دهد اجراي سياس��ت تعيين نرخ س��ود در بازار پول 
صرفا به صورت دس��توري و اباغ بانك مركزي به هدف 
مدنظر منجر نمي ش��ود. نكته يي كه ميزان موفقيت اين 

سياست و تداوم آن را در هاله يي از ابهام قرار مي دهد. 
البته تغيير مهمي كه در اجراي اين سياست نسبت 
به دوره هاي گذشته صورت گرفته، توجه بانك مركزي به 
قيمت تمام ش��ده پول براي بانك ها و رفع معضل كمبود 
نقدينگي آنهاست. نرخ سود تسهيات ارائه شده توسط 
بانك مركزي در بازار بين بانكي كاهش چشم گيري پيدا 
كرده كه مي تواند تا حد زيادي از مشكل كمبود نقدينگي 
بانك ه��ا بكاهد و عط��ش بانك ها براي جذب س��پرده 
از م��ردم در هر نرخي را كاهش ده��د. البته بايد توجه 
داشت كه اگر اين ارائه تسهيات بدون اخذ وثايق معتبر 
و باكيفيت و تحت ش��رايط مشخص به بانك ها صورت 
نگيرد، اقتصاد با اثرات سياس��ت پولي انبساطي و تزريق 
پول پرقدرت دست به گريبان خواهد شد و اين سياست 
كمكي به نظام مند شدن اضافه برداشت بانك ها نمي كند. 
تبديل بخش قابل توجهي از سپرده هاي كوتاه مدت و 
جاري به سپرده هاي يك ساله با نرخ سود بالاي 20درصد 
و كاهش سهم سپرده هاي كوتاه مدت در ترازنامه بانك ها، 
ممكن است در هدف اصلي سياست گذار پولي مبني بر 
كاهش فاصله نرخ س��ود اس��مي با نرخ تورم اختال به 
وجود آورد و مصوبه نرخ سود علي الحساب 1۵ درصدي 
در همان ابتداي كار كم اثر شود. اين وضعيت مانند يك 
نيروي مخالف در جهت كاهش نرخ س��ود عمل خواهد 
كرد. از س��ويي ديگر، همان طور كه پيش بيني مي شد با 
نرخ ش��كني برخي بانك ها قبل از اجراي بخشنامه بانك 
مركزي، ش��اهد انتق��ال حجم عظيمي از س��پرده ها به 
ترازنامه اين بانك ها بوديم؛ رش��د يك ب��اره و قابل توجه 
ترازنامه برخي بانك ها و افزايش تعهدات مالي ناش��ي از 
پرداخت سودهاي بالا به سپرده هاي مدت دار، اين نگراني 
را ايج��اد مي كند كه آيا اين بانك ها ب��ا توجه به ميزان 
كفايت س��رمايه و ساير شاخص هاي س��امت بانكي و 
همچنين اصول حاكميت شركتي قادر خواهند بود تا به 

خوبي از ايفاي تعهدات در آينده نزديك برآيند؟
چالش ديگر بر س��ر راه اجراي موفقيت آميز سياست 
كاهش نرخ س��ود، به مديريت نرخ تامين مالي دولت در 
بازار بدهي برمي گردد. در ح��ال حاضر بازار بدهي فاقد 
مديريت منس��جم جهت همراهي ن��رخ اوراق بدهي با 
بخش��نامه بانك مركزي است. به عبارت ديگر مهم ترين 
عامل برهم زننده موضوع كاهش نرخ س��ود، شكاف نرخ 
اوراق اخزا با س��ود تعيين ش��ده براي سپرده هاي بانكي 
توس��ط بانك مركزي اس��ت. همچنين س��ود مشاركت 
بالايي كه خودروسازان پرداخت مي كنند در صورت عدم 
هم��كاري آنها در تعديل نرخ نيز عامل ايجاد اختال در 

اجراي بخشنامه فعلي خواهد بود.

  جزئيات ساماندهي
3 تعاوني غيرمجاز 

س��اماندهي تعاوني ه��اي اعتب��ار وحدت)آرمان( با 
همراهي موسس��ه اعتباري ملل، افضل توس با همراهي 
بانك آينده و الب��رز ايرانيان با همراهي بانك تجارت در 
دس��تور كار قرار گرفت��ه و فرآيند مديري��ت دارايي ها و 
بدهي هاي تعاون��ي اعتبار درحال تصفيه »افضل توس« 
توس��ط بانك آينده با همكاري بان��ك مركزي و پس از 
اخ��ذ نظر مرجع قضايي درحال انجام اس��ت. به گزارش 
روابط عمومي بانك مركزي، عباس كمره اي با اش��اره به 
تجمع روز سه شنبه در مقابل شعبه مركزي بانك آينده 
افزود: تجمع ديروز در مقابل ش��عبه مركزي بانك آينده 
توس��ط عده يي از س��پرده گذاران تعاوني اعتبار منحله 
»افضل توس« بوده و اخبار برخي رسانه هاي مجازي كه 
اين افراد را س��پرده گذاران بانك آينده معرفي كرده اند، 

صحت ندارد. 
وي ب��ا توصي��ه س��پرده گذاران به حف��ظ آرامش و 
اطمينان نسبت به محفوظ بودن سپرده هاي آنها تاكيد 
كرد: متاسفانه برخي شايعه سازان براي ايجاد اختال در 
كاركرد نظام بانكي و آسيب زدن به حيثيت آن، شايعاتي 
چون بروز مش��كات براي بانك ها منتش��ر مي كنند و 
س��پرده گذاران را به خروج س��رمايه هاي خود از بانك ها 
براي رس��يدن به اه��داف خويش ترغيب مي كنند كه با 
قاطعي��ت ضمن رد اينگونه ش��ايعات از س��پرده گذاران 
محترم درخواس��ت مي كني��م با حفظ آرام��ش، بانك 
آينده كه براي ايفاي مس��ووليت اجتماعي خود وظيفه 
تعيين تكليف سپرده هاي موسسه منحله افضل توس را 
به عهده گرفته اس��ت را ياري كنند. مديركل نظارت بر 
بانك ها و موسس��ات اعتباري بانك مركزي گفت: بانك 
آينده همچون ساير بانك هاي رسمي كشور با صابت به 
فعاليت خود ادامه خواهد داد و سپرده هاي مردمي در اين 
بانك محفوظ است. بر اين اساس سپرده گذاران محترم 
به شايعات منتشر شده در رسانه هاي مجازي كه عموما 

خارج از كشور مديريت مي شوند، توجه نكنند. 
اين مقام مس��وول بانك مركزي درخصوص آخرين 
وضعي��ت مديريت دارايي ه��ا و بدهي هاي تعاوني اعتبار 
افضل توس گفت: مديريت دارايي ها و بدهي هاي تعاوني 
اعتبار افضل توس با حدود 1000نفر كارمند و 217شعبه 
به بانك آينده واگذار ش��ده اس��ت. ضم��ن اينكه انعقاد 
ق��رارداد واگذاري تمام ام��ور و وكالت انتقال دارايي هاي 
تعاون��ي مذكور به بان��ك آينده، بازرس��ي از عمليات و 
عملكرد شعب تعاوني، بررسي كيفيت تسهيات اعطايي 
و سپرده ها، بررسي و كارشناسي و ارزيابي اماك تعاوني، 
حسابرسي از حساب ها و عمليات تعاوني ازجمله اقداماتي 

است كه توسط بانك آينده درحال انجام است. 

يادداشت

خبر

گروه بانك و بيمه|
 آخري��ن روزه��اي ش��هريورماه ه��م در حال 
سپري شدن اس��ت، اما هنوز مجامع 23بانك و ۵ 
موسس��ه اعتباري برگزار نشده است. الزام بررسي 
صورت ه��اي مالي بانك ها توس��ط بان��ك مركزي، 
قب��ل از برگ��زاري مجم��ع بانك ه��ا را نس��بت به 
مشخص ش��دن زيان  يا كاهش شديد سود نگران 
كرده اس��ت و همچنان به  دنب��ال راه گريزي براي 
عب��ور از اي��ن گردنه نظارتي هس��تند.  به گزارش 
فارس، تاكنون بانك هاي ملت، تجارت، خاورميانه، 
آينده، قرض الحس��نه مهر ايران، حكمت ايرانيان، 
انصار و مهر اقتصاد مجامع سالانه خود را برگزار و 

صورت هاي مالي آنها تهيه شده است. 
اين اتفاق در واقع ادامه اتفاقات س��ال گذش��ته 
اس��ت. بانك مرك��زي در دي م��اه 94 الگوي نمونه 
صورت هاي مالي بانك ها را به بانك ها اباغ كرد اما 
س��ازمان حسابرسي بر اساس قوانين حسابرسي، بر 
ضرورت تدوين صورت مالي براساس استانداردهاي 

سازمان حسابرسي تاكيد كرد. 
اين مساله باعث تعويق برگزاري مجمع عمومي 
س��الانه 14بانك ش��د كه بع��د از توافق س��ازمان 
حسابرس��ي و بانك مرك��زي در 12مرداد 9۵ براي 
تدوين صورت هاي مالي براساس هر دو الگو، مجمع 

اين 14 بانك  هم به تدريج برگزار شد. 
اما باتوجه به اينكه بانك مركزي قبل از برگزاري 
مجامع بانك ه��ا، صورت هاي مالي آنها را بررس��ي 
مي ك��رد، ايرادات صورت هاي مال��ي را درج و بانك 
را ملزم به اعمال اصاحات، قبل از برگزاري مجمع 

عمومي سالانه مي كرد. 

اين اقدام باعث ش��د، بانك هايي كه در س��اليان 
طولان��ي ذخاي��ر كافي لحاظ نك��رده و حتي گاهي 
س��ودهاي موهوم شناس��ايي مي كردند، مجبور به 
اصاح صورت ها كرده و به همين دليل سود خالص 

آنها كاهش و حتي به زيان تبديل شد. 
اين اتفاق كه از منظر كان، آثار بس��يار مثبتي 
براي اقتصاد ايران و سيستم بانكي داشت، به مذاق 
بانك ه��ا خوش نيامد و همين زمينه يي ش��د براي 

واكنش امسال. 
قب��ل از موعد فصل مجامع به نظر مي رس��يد با 
توجه به تجربه س��ال 9۵ و تواف��ق بانك مركزي و 
س��ازمان حسابرسي، امس��ال ديگر ش��اهد چنين 
اتفاقي نباش��يم اما زيان سال قبل، اغلب بانك ها را 
بر آن داشت تا به دنبال راه گريز از ثبت زيان بروند. 
در همي��ن رابط��ه، عب��اس وفادار عض��و جامعه 
حسابداران رسمي در گفت وگو با فارس علت اصلي 
تاخير در برگزاري مجمع عمومي امس��ال بانك ها را 
ال��زام ارائه پيش نويس صورت ه��اي مالي بانك ها به 
بانك مركزي از س��وي حس��ابرس دانست و گفت: 
بان��ك مركزي در جريان اطاع��ات مالي بانك قرار 
مي گي��رد و به همين دليل بانك را )در صورت عدم 
ذخيره گيري مناسب( ملزم به گرفتن ذخاير مي كند. 
وي ادام��ه داد: در چنين حالتي يا س��ود خالص 
بانك كاهش مي  يابد، يا سود به زيان تبديل مي شود 
يا اينكه زيان بيشتر مي شود، بنابراين چالشي در اين 
بين به وج��ود مي آيد و بانك وارد چانه زني با بانك 
مركزي مي شود. كار تا جايي پيش رفت كه بانك ها 
موضوع را از كانال س��ازمان بازرسي پيگيري كردند 
اما سازمان بازرسي هم پاسخ خوشحال كننده يي به 

بانك ها نداد، در متن پاس��خ سازمان بازرسي نوشته 
ش��د: »در خصوص بانك ها، مرجع تعيين استاندارد 
ب��راي صورت ه��اي مالي، بانك مرك��زي جمهوري 

اسامي ايران است«. 
با نتيجه نگرفتن از سازمان بازرسي، نهاد بعدي 
كه قرار اس��ت بانك هاي نگ��ران از برگزاري مجمع 
مي خواهند دس��ت به دامان آن ش��وند، كجاست؟ 
قطع��ا اين گزاره »نگراني از ثب��ت زيان« مهم ترين 
مولفه يي اس��ت ك��ه بانك ها را به اين دس��ت و آن 
دس��ت كردن واداش��ته اما به نظر مي رسد اين كار 

نتيجه يي در برنداشته باشد. 
در  ف��ارس  خبرگ��زاري   ،9۵ س��ال  اواي��ل  از 
گزارش هاي متعددي نس��بت به »عدم تناسب سود 
حاصل از اعطاي تسهيات و سود سرمايه گذاري ها 
با سود س��پرده علي الحساب« و »بيشتر بودن سود 
علي الحساب از س��ود قطعي قابل پرداخت« هشدار 
داده بود. بررسي صورت هاي مالي بانك ها به وضوح 
نش��ان مي داد، اغل��ب بانك ها بس��يار فراتر از آنچه 
باي��د به س��پرده گذار پرداخت مي كردن��د در قالب 
س��ود علي الحس��اب پرداخته بودند ك��ه هم ناقض 
قانون بانك��داري بدون ربا و هم نش��ان دهنده يك 
بحران ب��راي بانك ها بود. اما در آن زمان نهاد ناظر 
چن��دان به اين چالش ها توجهي نك��رد و آن قدر با 
تامل و تاخير گام برداش��ت كه بسياري از بانك ها با 
زيان هاي ش��ديد مواجه شدند، البته وضعيت شرح 
داده ش��ده از س��ال 92 آغاز شد. از زماني كه بانك 
مركزي تقريبا بازار پول را به حال خود واگذاش��ت 
و نرخ س��ود سپرده در رقابتي عجيب و بي سابقه به 
بالاي 2۵درصد رس��يد تا جايي ك��ه برخي بانك ها 

سود روزش��مار 2۸درصد پرداخت مي كردند. بانك 
مركزي در س��ال 93 به فكر اصاح افتاد اما آن قدر 
در اي��ن م��دت ترازنام��ه بانك ها تخريب ش��ده و 
دريافت س��ود با نرخ هاي بالا براي سپرده گذاران به 
يك عادت تبديل ش��ده بود كه نرخ هاي سود مانند 
بادهاي موس��مي مدتي به نرخ مصوب شوراي پول 
و اعتبار نزديك مي ش��د و مدتي بع��د از آن فاصله 

مي گرفت و بالا مي رفت. 
در س��ال 9۵ وضعي��ت عدم تع��ادل در ترازنامه 
بانك ها ب��ه حالت بحران و وضعيت قرمز رس��يد و 
همين مس��اله موجب جه��ش 22۵درصدي بدهي 
بانك ه��اي خصوص��ي به بان��ك مركزي ش��د. اين 
روند اضافه برداش��ت بانك هاي خصوص��ي از منابع 
بان��ك مركزي به گونه يي بود ك��ه در فاصله خرداد 
94 ت��ا خرداد 96، بدهي اي��ن بانك ها از 14هزار و 
61۵ميليارد تومان به 42هزار و 1۸0 ميليارد تومان 
رس��يد. شايد براي وضعيت دراماتيك بانك ها بتوان 

100جمله ديگر نوش��ت كه البت��ه در اين گزارش 
نمي گنج��د. هم اكن��ون ماج��راي صورت هاي مالي 
و برگ��زاري مجامع بانك ها ب��ا يك وضعيت برزخي 
مواجه است. بانك مركزي كه اين همه سياست هاي 
ش��يرين ب��راي بانك هاي خصوصي اج��را كرده، نه 
بانك ه��ا را مكلف به برگزاري مجمع مي كند و نه از 
موضع خود كوتاه مي آيد كه اگر چنين كند، )كوتاه 
آمدن از موضع خود( تير تركش��ي ديگري بر پيكر 

زخم خورده حكمران پولي خواهد بود. 
با وجود سكوت قانون يا قوانين ناسخ و منسوخ، 
انتظاري جز اين باتكليفي نمي توان داش��ت. وقتي 
ي��ك قانوني تصويب مي كرد و حي��ن تدوين قانون 
برنامه توس��عه يا حتي قانون بودجه نقض مي شود، 
بانك مركزي يك س��ر قواني��ن را مي گيرد و به آن 
استناد مي كند و س��ازمان حسابرسي سر ديگر آن 
را و اي��ن بي��ن فقط اقتصاد ملي اس��ت ك��ه از اين 

بكش بكش ها متضرر مي شود. 

پاييز رسيد و هنوز خبري از نهايي شدن صورت هاي مالي نيست

تاخير در برگزاري مجامع ۲3 بانك
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5 بورس و فرابورس
 ركورد چدني عرضه اوليه: در 21شهريورماه 
س��ال جاري تعداد 80ميليون س��هم از سهام شركت 
چدن سازان براي نخستين بار در بورس و اوراق بهادار 
تهران به روش ثبت سفارش عرضه و با قيمت هر سهم 
براب��ر با 1950ريال مورد معامله قرار گرفت. علاوه بر 
اين، كل خريداران 101هزارو 287 شخص بودند كه 
100هزارو 509شخص حقيقي )2.99درصد( خريدها 
را انج��ام دادند و مابقي خريدها )8.0درصد( توس��ط 
777 شخص حقوقي انجام شده است. بر اين اساس، 
 در جري��ان اين معاملات، حقيقي ها توانس��تند تعداد

5 ميليون و 556 هزارو 766 سهم چدن معادل 5.69 
درص��د را به خود اختصاص دهند و تعداد 430هزارو 
234سهم نيز معادل 5.0درصد به حقوقي ها اختصاص 
يافت. اين در حالي اس��ت كه معادل 24ميليون سهم 

به كاركنان شركت اختصاص يافت. 
 افتتاح دومين تالار بورس پسته در دامغان: 
همزمان با چهارمين جشنواره ملي پسته، دومين تالار 
بورس پسته كشور و خط توليد بسته بندي پسته تازه 
صنعتي براي نخس��تين بار در دامغان به بهره برداري 
رس��يد. در همين حال چهارمين جشنواره ملي پسته 
در دامغان آغاز شد تا به معرفي آخرين دستاوردهاي 
اي��ن منطقه در ح��وزه توليد، فراوري، بس��ته بندي و 
عرضه پس��ته اقدام كند. به گزارش فارس، شهرستان 
دامغان در اس��تان سمنان بيش از 7هزار سال قدمت 
توليد پس��ته دارد و به دليل ش��رايط اقليمي يكي از 
مرغوب ترين پس��ته هاي دنيا در اين شهرستان توليد 
مي ش��ود. همچنين سطح زيركش��ت باغات پسته در 
شهرس��تان دامغان بيش از 17هزار هكتار اس��ت كه 
س��الانه به گفته خباز استاندار سمنان رقمي بيش از 
30هزار تن توليد پس��ته اين منطقه است. محمدرضا 
خباز همچنين در مورد ارزش اين محصول صادراتي 
گفت: پسته دومين محصول صادراتي غيرنفتي كشور 
اس��ت كه بايد به بازارهاي صادراتي آن توجه ويژه يي 
كرد. وي افزود: از س��ال گذش��ته تاكنون 12ميليارد 
تومان براي تجهيز مزارع پس��ته به روش هاي آبياري 
نوين ب��راي افزايش عملكرد در هكتار اختصاص داده 
ش��ده است، چرا كه توجه به مس��ائل علمي روز، هم 
زحمت كشاورز را كم كرده و هم بهره وري را افزايش 
مي دهد. استاندار س��منان همچنين به گردش مالي 
پس��ته منطقه دامغان هم اش��اره  ك��رد و افزود: 800 
ميليارد تومان گردش مالي س��الانه محصول پس��ته 
دامغان اس��ت كه اميدواريم امسال توليد پسته از مرز 

40 هزار تن هم عبور كند. 
 عرض�ه ۵۵ه�زار تن�ي س�نگ آهن: تالار 
صادراتي بورس كالاي ايران روز چهارش��نبه ميزبان 
عرض��ه 55 هزار تن س��نگ آهن دانه بن��دي مجتمع 
سنگان بود. علاوه بر اين، 10هزار تن تختالC، مقدار 
5هزار تن س��بد ش��مش فولادي، 5هزار تن ش��مش 
بلوم شركت فولاد خوزستان و 4هزار تن شمش هزار 
پوندي ش��ركت ايرالكو در تالار محصولات صنعتي و 
معدني عرضه ش��د. همچنين 48هزار تن انواع قير و 
400ت��ن عايق رطوبتي نيز در ت��الار صادراتي عرضه 
شد. اين در حالي اس��ت كه 51هزار و 803 تن انواع 
قير، م��واد پليمري، مواد ش��يميايي و وكي��وم باتوم 
نيز در ت��الار فرآورده هاي نفتي و پتروش��يمي مورد 
عرض��ه قرار گرفت. بر اين اس��اس ت��الار محصولات 
كش��اورزي بورس كالاي ايران نيز در اين روز ش��اهد 
عرض��ه 234هزار و 750تن گن��دم خوراكي، 12هزار 
تن گندم دوروم، 300تن ش��كر س��فيد، 150تن جو 
دامي و 145هزار قطعه جوجه يك روزه بود. همچنين 
19هزار و 206تن گندم خوراكي در قالب طرح قيمت 
تضميني در اين تالار عرضه ش��د. اين در حالي است 
ك��ه بازار فرعي بورس كالاي اي��ران نيز عرضه 7هزار 
و 137تن ضايعات فلزي، بش��كه خالي، كنس��تانتره 
فس��فات، كود مايع ازت��ه، ورق گرم ضخامت 2 و قند 

كله و خرد شده را تجربه كرد. 

 انتشار پيش بيني هاي سال 97 »شپارس«: 
ش��ركت بين الملل��ي محص��ولات پ��ارس نخس��تين 
پيش بين��ي درآمد هر س��هم 12ماه��ه منتهي به 31 
ش��هريورماه 97 را حسابرسي ش��ده و با سرمايه 400 
ميلي��ارد ريال منتش��ر كرد. ع��لاوه بر اين ش��ركت 
بين الملل��ي محص��ولات پارس با انتش��ار نخس��تين 
پيش بيني س��ال مالي 97 اعلام كرد: معادل 2ميليارد 
و 111ميلي��ون ريال س��ود خالص براي س��ال مالي 
جدي��د در نظر گرفت��ه و بر اين اس��اس مبلغ 4ريال 
س��ود خالص به ازاي هر س��هم پيش بيني كرده است 
كه اين رقم در مقايس��ه با پيش بيني س��ال مالي 96 
معادل 64درصد كاهش داش��ته اس��ت. بر اين اساس 
»شپارس« پيش بيني سود خالص هر سهم سال مالي 
96 را مبلغ 11ريال اعلام كرده بود. اين در حالي است 
كه ش��ركت سود پيشنهادي هر سهم براي سال مالي 

97 را صفر ريال اعلام كرده است. 
 انتش�ار پوش�ش پيش بيني ه�اي »اميد«: 
ش��ركت تامين سرمايه اميد عملكرد 6ماهه منتهي به 
31 خردادماه 96 را حسابرسي شده و با سرمايه معادل 
4هزار و 900ميليارد ريال منتش��ر كرد. علاوه بر اين، 
شركت تامين سرمايه اميد پيش بيني درآمد هر سهم 
س��ال مالي 96 را مبلغ 284ريال اعلام كرد و در نيمه 
نخست سال مالي 96 مبلغ 148ريال سود به ازاي هر 
س��هم كنار گذاشت و به 52درصد از پيش بيني هايش 
رس��يد كه در مقايسه با دوره مش��ابه سال مالي قبل 
مع��ادل 22درصد كاه��ش يافت. بر اين اس��اس اين 
ش��ركت در دوره 6ماهه مشابه س��ال مالي قبل مبلغ 
189ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داد و معادل 

49درصد از پيش بيني هايش را محقق كرد. 
 دلايل افزايش پيش بيني هاي »ثپرديس«: 
شركت سرمايه گذاري مسكن پرديس پيش بيني درآمد 
هر سهم سال مالي منتهي به 31 شهريورماه 97 را با 
س��رمايه يك هزار ميليارد ريال و به صورت حسابرسي 
ش��ده منتشر كرد. علاوه بر اين شركت سرمايه گذاري 
مسكن پرديس نخستين پيش بيني سال مالي منتهي 
به 31 ش��هريورماه 97 را حسابرسي شده مبلغ 246 
ريال اعلام كرده اس��ت كه در مقايس��ه با دوره مشابه 
س��ال مالي قبل معادل 64درصد افزايش داشت. اين 
در حالي است كه شركت پيش بيني سال مالي 96 را 
مبلغ 150ريال اعلام كرده بود. بر اساس اين گزارش، 
»ثپرديس« اعلام كرد؛ پيش بيني ش��ركت براي سال 
مالي آينده براي فروش بيشتر واحد ها موجب افزايش 
پيش بيني سود ناخالص، سود عملياتي و سود خالص 

در سال مالي 97 نسبت به سال مالي 96 شد.

اخبار بورس

شركت ها

»تعادل« در گفت وگو با كارشناسان بازار سرمايه بررسي مي كند

تقويت صندوق هاي سرمايه گذاري؛ توسعه نظام مالي
مسعود كريمي| گروه بورس|

 يك��ي از اس��تراتژي  هاي ايج��اد صندوق ه��اي 
س��رمايه گذاري در ب��ازار س��هام، كاهش ريس��ك 
س��رمايه گذاران ي��ا س��هامداران خردي اس��ت كه 
توانايي تحليل و بررسي بنيادي و تكنيكالي صنايع 
و ش��ركت هاي حاض��ر در ب��ورس را ندارند. چنين 
صندوق هاي سرمايه گذاري در سراسر دنيا با هدف 
ج��ذب نقدينگي و ص��رف آن در راس��تاي توليد، 
اش��تغال و توس��عه اقتصادي به خصوص در صنايع 

داخلي فعاليت مي كنند.
در عي��ن حال، اي��ن صندوق ها زماني در مس��ير 
توس��عه و ش��كوفايي قرار مي گيرند ك��ه از مديريت 
حرفه يي و تنوع در س��بد سهام خود برخوردار باشند. 
در سويي ديگر، به تازگي سازمان بورس دستورالعمل 
جديدي مبني بر اينكه صندوق هاي س��رمايه گذاري 
در اوراق بهادار ب��ا درآمد ثابت  بايد حداقل 50درصد 
از منابع خود را در اوراق بهادار س��رمايه گذاري كنند، 
منتشر كرده اس��ت. اين اتفاق در صورتي كه ريسك 
سرمايه گذاري را تا حد زيادي كاهش دهد به طور قطع 
مي تواند نقدينگي هاي س��رگردان جامعه را به سمت 
اين صندوق ها سوق دهد و در نهايت منجر به توسعه 

بازار سهام شود. 

 لزوم فرهنگ سازي در بازار
در همين راس��تا، بهروز زارع مديرعامل گروه مالي 
بانك ايران زمي��ن در خصوص وضعيت صندوق هاي 
سرمايه گذاري در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: در 
صندوق هاي سرمايه گذاري طي سال هاي اخير، شاهد 
توسعه صندوق هاي س��رمايه گذاري در اوراق بهادار با 

درآمد ثابت بوده ايم. 
وي خاطرنشان كرد: ماموريت چنين صندوق هايي 

كمك به توسعه نظام تامين مالي در كشور است. 
اين كارشناس ارشد بازار سرمايه بيان كرد: در واقع 
مشكلات در ساختار صندوق ها وجود ندارد و متاسفانه 

در ساختار هاي تامين مالي با مشكل مواجه است. 
مديرعامل سابق تامين سرمايه سپهر ابراز داشت: 
در ح��وزه ب��ازار و معاملات س��هام صندوق ها رش��د 
چش��م گيري را تجربه نكرده ان��د و در يك بازه زماني 
ب��ه دليل كاهش حجم صندوق ها توانس��تند در بازار 
رشد كنند. اين تحليلگر بازار سرمايه اذعان داشت: در 
نحوه س��اختار اداري صندوق ها مشكلاتي وجود دارد 
ك��ه در حال حاضر با ذهنيت فع��الان بازار همخواني 
ندارد، زيرا در زماني كه بازار سهام در حال رشد است 

صندوق ها به دليل نوع س��رمايه گذاري و توزيع منابع 
آنها، افزايش��ي نزديك به ش��اخص را تجربه خواهند 
ك��رد. بهروز زارع افزود: در مقابل س��هم هايي در بازار 
وجود دارد كه پتانسيل افزايش بسيار زيادي را دارند 
همانند رش��د بورس كه در س��ال 1392 اتفاق افتاد. 
مديرعامل گروه مال��ي بانك ايران زمين تصريح كرد: 
ب��ه همين دليل برخي فعالان ب��ازار به دليل اينكه از 
منافع بيشتري بهرمند شوند، تصميم به سرمايه گذاري 
مستقيم در معاملات بازار سهام مي كنند. وي گفت: به 
همين دليل زماني كه بازار رش��د قابل ملاحظه يي را 
ثبت مي كند خيلي از صندوق ها تغييرات محسوسي 

را تجربه نمي كنند. 
اين كارشناس ارشد بازار سرمايه اظهار داشت: در 
نقط��ه مقابل، زماني كه ش��اخص در روند نزولي قرار 
دارد و اكثر س��هم ها با كاهش قيمت مواجه هستند، 
سرمايه گذاري درس��ت در چنين صندوق هايي باعث 
مي ش��ود كه مي��زان كمتري ض��رر و زي��ان متوجه 
سرمايه گذاران ش��ود. مديرعامل سابق تامين سرمايه 
س��پهر عنوان كرد: به دليل وجود رفتار هاي هيجاني 
و مقطعي در بازار س��هام، تشديد و تاثير آن در كليت 
معاملات بورس؛ اغلب به س��مت س��رمايه گذاري در 
تك س��هم يا دو س��هم حركت مي كنند و از ورود به 

صندوق ها پرهيز مي شود. 
 اي��ن تحليلگر ب��ازار س��رمايه خاطرنش��ان كرد: 
اف��رادي كه متخصص اين بازار نيس��تند هر از گاهي 
كه ش��اهد نرخ س��ود قابل توجه و وضعيت مناس��ب 
بورس مي ش��وند اقدام به ورود منابع خود بر اس��اس 
ش��ايعات و گفته هاي ديگران در بازار سهام مي كنند. 
وي افزود: س��رمايه گذاري با چنين رفتاري در نهايت 
منجر به خروج س��رمايه با ض��رر و زيان قابل توجه از 
بازار خواهد بود. مديرعامل گروه مالي بانك ايران زمين 
گفت: اين نكته نشان دهنده اين امر است كه متاسفانه 
فرهنگ سازي لازم براي استفاده از ابزاري تحت عنوان 

صندوق هاي سرمايه گذاري در سهام وجود ندارد. 
به��روز زارع در ادام��ه گفت وگو با »تع��ادل« ابراز 
داشت: دس��تورالعمل جديد سازمان مبني بر اين امر 
است كه صندوق هاي س��رمايه گذاري در اوراق بهادار 
با درآمد ثاب��ت  بايد حداقل 50درصد از منابع خود را 
در اوراق بهادار سرمايه گذاري كنند. همچنين بخش 
س��پرده گذاري آنها در سپرده هاي بانكي حداكثر 50 
درصد لحاظ ش��ود. اين كارشناس ارشد بازار سرمايه 
اذعان داش��ت: رش��د قابل توجه اين صندوق ها طي 
سال هاي گذش��ته عمدتا به اين دليل بود كه چنين 

صندوق هاي��ي، اب��زار ي بودند ك��ه مي توانس��تند با 
تخصيص بهتر منابع در سيس��تم بانكي، به س��مت 
پرداخت س��ود هاي بالا و بيش از سپرده هاي بانكي به 
س��رمايه گذاران حركت كنند. مديرعامل سابق تامين 
س��رمايه س��پهر تصريح كرد: بخش عمده اين منابع 
س��پرده هاي بانكي بودند كه از شكل سپرده به شكل 
س��رمايه گذاري در صندوق ديده شدند. اين در حالي 

است كه اين پول از بازار سرمايه خارج نشده است. 
وي افزود: الزاماتي ديده مي شود كه درصد بالايي 
از اين منابع به اوراق تخصيص پيدا كند. هر قدر وزن 
تخصيص بزرگ تر شود به دليل اينكه منشا اين پول ها 
در جاي ديگري بوده است، علاقه سيستم بانكي براي 
نگه داشتن پول  در صندوق هاي سرمايه گذاري روز به 

روز كاهش پيدا مي كند. 
اي��ن تحليلگر بازار س��رمايه خاطرنش��ان كرد: به 
لحاظ ماهيت و ساختار، وظيفه چنين صندوق هايي، 
فراهم آوردن بازده حداقل مشخص و كم ريسك براي 
سرمايه گذاران است بنابراين، عمده منابع خود را الزاما 
بايد در اوراق  بهادار با درآمد ثابت سرمايه گذاري كنند. 
بهروز زارع در ادامه اذعان داش��ت: وضعيت جهاني در 
اغلب صنايع، ش��رايط مناسب و رو به رشدي را نشان 
نمي دهد. اگرچ��ه طي چند ماه اخير رش��د هايي در 

برخي محصولات پتروشيمي تجربه كرده ايم. 

مديرعامل گ��روه مالي بانك ايران زمين گفت: در 
ماه هاي آتي شرايط داخلي و بين المللي تغيير چنداني 
كه بتواند تاثير قابل توجهي در معاملات بازار س��هام 
داشته باش��د، نخواهند داش��ت. اين كارشناس ارشد 
بازارس��رمايه افزود: پالايش��ي ها، معدني ه��ا و فلزات 

پتانسيل رو به رشدي در بورس خواهند داشت. 

 صندوق هاي سرمايه گذاري در مسير توسعه
در سويي ديگر، كورش شمس، مديرعامل شركت 
س��بدگردان پاداش سرمايه با اش��اره به تصميم هاي 
مثب��ت س��ازمان بورس ب��راي توس��عه صندوق هاي 
سرمايه گذاري گفت: صندوق هاي سرمايه گذاري در دو 

الي سه سال اخير توسعه خوبي داشتند.
وي با اشاره به جذب سرمايه هاي اين صندوق ها 
در بازار س��هام افزود: با توسعه اين صندوق ها منابع 
بسيار خوبي جذب بازار سهام مي شود كه براي رشد 
و رونق اين بازار مفيد اس��ت. ش��مس در گفت گو با 
سنا با تاكيد بر اينكه رقم قابل توجهي از صندوق هاي 
سرمايه گذاري بزرگ با درآمد ثابت متعلق به بانك ها 
هس��تند، اظهار داش��ت: در اين مدت بخشي از اين 
مناب��ع وارد بازار ش��د. يك��ي از تصميم هاي مثبت 
سازمان بورس الزام صندوق ها براي خريد سهام با 5 
درصد دارايي صندوق است كه باعث شد رقم خوبي 

از محل اين صندوق ها وارد بازار شوند. اين كارشناس 
بازار س��رمايه با اش��اره به اينك��ه در تصميمي ديگر 
صندوق ها مجاز ش��دند، فقط 50درصد دارايي خود 
را در بانك ها س��پرده كنند، گفت: با اجرايي ش��دن 
اين موضوع، منابع بيشتري از صندوق ها آزاد شده و 
جذب بازار سهام مي شود. وي ادامه داد: با رونق بازار 
س��رمايه، هدف اصلي اين بازار كه تامين مالي براي 
بنگاه هاي اقتصادي اس��ت، محقق مي ش��ود. اين در 
حالي است كه با زمينه هاي ايجاد شده، صندوق هاي 
س��رمايه گذاري به نحو بهينه يي در حال طي مسير 
توس��عه هس��تند. اين مديرعامل شركت سبدگردان 
بازار سرمايه به تعامل سازمان بورس به ركن متولي 
صندوق ها اش��اره كرد و اظهار داشت: سازمان بورس 
از متوليان صندوق ها خواس��ته تا اطلاعات دقيق تر، 
بيش��تر و جامع تري ارائه دهند و كنترل بيشتري بر 

عملكرد صندوق ها داشته باشند. 
اين كنترل بيش��تر باعث مي شود صندوق ها بهتر 
حركت كنند و صرف و صلاح س��رمايه گذاران با نگاه 
دقيق تري رعايت شود. به گفته شمس، سازمان بورس 
به سمت توس��عه انواع مختلفي از صندوق ها در حال 
حرك��ت اس��ت، صندوق هايي مثل صن��دوق پروژه و 
س��اختمان باعث مي ش��وند منابع لازم براي توسعه 

پروژه ها تامين شود.
وي در ادامه پيش��نهادهايي براي بهتر شدن روند 
توس��عه صندوق ها مطرح كرد و گفت: سازمان بورس 
صندوق هاي با درآمد ثابت را به نوعي به خريد سهام 
ملزم كرده اس��ت اما براي رونق بيشتر بازار سرمايه و 
فرهنگ س��ازي، اس��تفاده از ابزارهاي نوين مالي مثل 
ابزارهاي مش��تقه لازم است، مي توان با دستورالعملي 
صندوق ه��ا را ملزم كرد بخش اندك��ي از منابع خود 
را به خريد اوراق مش��تقه اختصاص دهند تا بازار اين 
اوراق نيز با رونق مواجه ش��ود. ش��مس به لزوم تغيير 
نحوه محاس��به بازده صندوق ها اشاره كرد و گفت: در 
حال حاضر بازده صندوق ها به نحوي اعلام مي ش��ود 
ك��ه بازده واقعي صندوق نس��بت به رق��م مبناي هر 
واحد س��رمايه گذاري را نش��ان نمي دهد به خصوص 
در بازه هاي زماني سالانه، 3ماهه و 6ماهه اين مشكل 
بيش��تر ديده مي ش��ود، چراكه در ح��ال حاضر بازده 
صندوق نسبت به دوره قبل اعلام مي شود. وي با طرح 
پيش��نهاد اعطاي اختيار به مدي��ران صندوق ها براي 
خريد اوراق بدهي كم ريس��ك گفت: نكته ديگر اين 
است كه واحدهاي صندوق ها به عنوان دارايي ضمانت 

براي گرفتن اعتبار توسط كارگزاران پذيرفته شود. 

گروه بورس|
 شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در آخرين روز كاري خود 
با 54 واحد افزايش توانس��ت رقم 83 هزار و 523 واحدي را به خود 
اختصاص دهد. از اين رو ش��اخص كل هم  وزن با افزايش 5 واحدي 
عدد 17هزار و 546 واحد را به نمايش گذاشت. علاوه بر اين شاخص 
سهام آزاد شناور نيز با افزايش 21واحدي رقم 91هزار و 189واحدي 
را تجرب��ه كرد. همچنين ش��اخص بازار اول درحال��ي با كاهش 52 
واحدي به رقم 58 هزار و 144واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم 
با افزايش 611 واحدي عدد 184هزار و 118واحد را براي خود ثبت 
كرد. بر اين اساس معاملات سهام طي روز گذشته در نماد معاملاتي 
ش��ركت هاي مپنا با 52 واحد، ملي صنايع م��س ايران با 49واحد و 
بانك ملت با 24واحد كاهش بيش��ترين تاثير منفي را بر محاس��به 
ش��اخص كل بورس تجربه كردند. در مقابل نيز معاملات س��هام در 
نم��اد معاملاتي ش��ركت هاي پالايش نفت بندرعباس ب��ا 34واحد، 
پالايش نفت تهران با 32واحد و آس��ان پرداخت پرشين با 22واحد 
افزايش بيشترين تاثير مثبت را در برآورد اين نماگر به دوش كشيدند. 
براس��اس اين گزارش، ارزش كل معاملات امروز)چهارشنبه( بورس 
ته��ران درحالي به بيش از 242ميليارد تومان نمايش داده ش��د كه 
ناشي از دست به دست شدن بيش از 588 ميليون سهم و اوراق مالي 
قابل معامله طي 51 هزار و 25نوبت داد و ستد بود. در معاملات روز 
گذشته، روند بازار نشان مي دهد كه اغلب معامله گران در هفته هاي 

پاياني شهريور ماه استراتژي كوتاه مدت نگري را با شناسايي تك سهم ها 
و شركت هاي كوچك بازار در دستور كار قرار دادند. بازاري كه با توجه 
به دستورالعمل جديد سقف معاملات اعتباري شركت هاي كارگزاري 
تمايلي براي تحرك در گروه ها و شركت هاي بزرگ ندارند. همچنين 
در داد و س��تد هاي آخرين روز كاري بازار سهام، بازاري متعادل و به 
نسبت كم  حجم بود كه تكاپوي معامله گران در سهم هاي كوچك و 

برخوردار سرمايه  پايين در آن جلوه مي كرد. 

 آيفكس در محدود 944 واحدي
در س��ويي ديگر، شاخص كل فرابورس با بيش از نيم واحد رشد 
س��بزپوش شد و در ارتفاع 944واحدي ايستاد كه نمادهاي»مارون« 
و »ذوب« به ترتي��ب 2.5و 1.3واحد از آيفكس حمايت كردند و در 
مقابل نماد »ميدكو« با بيش از يك واحد اثر منفي مانع از رشد بيشتر 
اين نماگر ش��د. علاوه بر اين نگاهي به توقف و بازگش��ايي نمادهاي 
فرابورسي نشان مي دهد كه روز گذشته نماد معاملاتي شركت بيمه 
زندگي خاورميانه»بخاور« در تابلو»پايه ج« بازار پايه فرابورس ايران 
گش��ايش يافته اس��ت. در همين حال نمادهاي معاملاتي ش��ركت 
شهرسازي و خانه س��ازي باغميشه»ثباغ«، ش��ركت سرمايه گذاري 
چشم انداز توسعه شمال»وشمال« و نماد معاملاتي واحدهاي صندوق 
س��رمايه گذاري جس��ورانه يكم آرمان آتي»آتي11« همگي پس از 

برگزاري مجمع عمومي عادي سالانه بازگشايي شدند.

رييس سازمان خصوصي سازي از واريز قطعي نخستين مرحله سود 
سهام عدالت به مبلغ 65 تا 150هزارتومان تا پايان شهريور خبر داد. 
علي اشرف عبدالله پوري حسيني عنوان كرد: سازمان خصوصي سازي 
تاكنون 3هزار و 345ميليارد تومان مصوبه از شركت هاي سرمايه پذير 
براي سال مالي 95 سود ويژه مشمولان سهام عدالت در دست دارد 
كه تاكنون 10درصد آن معادل 350ميليارد تومان در اختيار سازمان 
خصوصي سازي قرار گرفت و به دليل واريز تدريجي اين سود بايد در 
چند مرحله به حساب مشمولان سهام عدالت واريز شود كه مرحله 
نخست تا پايان شهريور اجرايي مي شود. به گزارش»تعادل« به نقل 
از ايلنا، رييس سازمان خصوصي سازي در ادامه بيان كرد: تعدادي از 
شركت هاي س��رمايه پذير هنوز مجمع تشكيل نداده اند و در صورت 
تش��كيل مجمع تا انتهاي س��ال 96 بايد حدود 800 ميليارد تومان 
ديگر به 3هزار و 345ميليارد تومان سود قطعي مشمولان اضافه شود. 
پوري حس��يني در مورد ميزان س��ود دريافتي مشمولان اضافه كرد: 
كس��اني كه تاكنون همه سهامشان آزاد شده 120تا 150هزارتومان 
دريافت خواهند كرد و كس��اني كه حدود 50 درصد س��هام عدالت 
را صاحب ش��ده اند 65 ت��ا 76هزار تومان واريزي خواهند داش��ت و 
واريز)كامل( اين س��ود تا پايان اسفند ماه ممكن خواهد بود. رييس 
س��ازمان خصوصي س��ازي گفت: 49ميليون و 226هزار و 291نفر 
مش��مول قطعي سهام عدالت شده اند كه حدود دو ميليون نفر فوت 
ش��ده اند و از 47ميليون نفر باقيمان��ده هم تاكنون فقط 30ميليون 

نفر ش��ماره حس��اب ش��باي خود را اعلام كرده اند. وي از مشمولان 
س��هام عدالت خواست حتما براي اعلام كد شباي خود اقدام كنند. 
پوري حس��يني در مورد مشمولان فوت ش��ده هم گفت: بازماندگان 
مشمولاني كه در سال هاي اخير فوت شده اند و تا به حال با مراجعه 
به س��ايت با ش��رايط غيرفعال پرونده عضو فوت ش��ده خود مواجه 
مي شدند تا انتهاي شهريور ماه فرصت دارند، آورده نقدي مشمولين 
فوت ش��ده را پرداخت كنند چراكه بعد از انتهاي شهريور هم براي 
مشمولين فوت شده و هم براي مشمولين عادي، امكان واريز آورده 
نقدي براي هميشه بسته خواهد ش��د. معاون وزير امور اقتصادي و 
دارايي  افزود: سود سهام مشمولين فوت شده تنها با ارائه برگه انحصار 
وراثت قابل پرداخت خواهد بود. رييس س��ازمان خصوصي سازي در 
مورد مشكل ارائه كد شبا در سايت براي مشمولين هم گفت: از حدود 
يك ماه پيش براي بعضي از مش��مولين هنگام ارائه كد شبا مشكلي 
پيش مي آمد كه ناش��ي از مشكل ارتباط سازمان خصوصي سازي با 
بانك مركزي بود. اين مش��كل برطرف ش��ده و مشمولان مي توانند 
كد شباي خود را دوباره در سايت ثبت كنند. پوري حسيني در مورد 
ش��رايط اصلاح كد شبا هم گفت: مش��مولين دقت كنند كد شباي 
صحيح را به سايت سازمان خصوصي سازي اعلام كنند چون حداقل 
تا چند ماه آينده امكان اصلاح كد ش��با وجود نخواهد داش��ت و در 
صورت تاييد كد ش��با سود سهام عدالت تا پايان سال فقط به همان 

حساب واريز خواهد شد. 

نگاهي به آمار معاملات بازار سرمايه؛ 

نماگر سبز بورس 
تا هفته آينده صورت مي گيرد؛ 

پرداخت سود ۶۵ تا ۱۵۰ هزار توماني سهام عدالت

گزارش روز گزارش يك

نگاهي به تحولات بازار
راه ان�دازي بان�ك اطلاعاتي جدي�د در بازار: 
معاون نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس با اعلام 
اجراي كاهش س��قف س��پرده گذاري صندوق هاي با 
درآمد ثابت در آينده يي نزديك و توضيحاتي در مورد 
كارمزد و موارد مرب��وط از راه اندازي مرجع اطلاعاتي 
جديد و مهم خبر داد. علي س��عيدي، معاون نظارت 
بر نهاده��اي مالي س��ازمان ب��ورس و اوارق بهادار با 
بيان اينكه كاهش س��قف سپرده  گذاري صندوق هاي 
س��رمايه گذاري در اوراق به��ادار ب��ا درآم��د ثابت به 
زودي اجرايي مي ش��ود به بورس پ��رس گفت: در هر 
حال تمام��ي نهادهاي مالي ازجمل��ه اين صندوق ها 
بايد مق��ررات اعلامي بانك مرك��زي درخصوص نرخ 
س��ود را رعايت كنند. وي ادام��ه داد: البته با توجه به 
اينكه معمولا قرارداد سپرده صندوق ها يك ساله است، 
كاهش نرخ س��ود بانكي در كوتاه مدت اثر كمتري در 
فعاليت صندوق هاي س��رمايه گذاري خواهد داش��ت. 
ام��ا درخص��وص مبالغ حاص��ل از ص��دور واحدهاي 
سرمايه گذاري جديد كه منجر به سپرده گذاري جديد 
مي شود قطعا نرخ هاي جديد حاكم خواهد بود. عضو 
هيات مديره س��ازمان بورس ادام��ه داد: در اين ميان 
صندوق هاي س��رمايه گذاري در اوراق بهادار با درآمد 
ثابت بايد مقررات س��قف سپرده  گذاري 50 درصد از 
كل مناب��ع صندوق نزد بانك ه��ا را رعايت كنند. در 
صورتي  كه بيش��تر از 50 درصد مناب��ع صندوق در 
بانك ها سپرده شود، كارمزد مدير صندوق صرفا براي 
همان محدوده مجاز قابل محاس��به خواهد بود. البته 
كارمزد مدير درخصوص ميزان س��پرده، تابعي از كل 

سود س��پرده خواهد بود. به گفته س��عيدي از زمان 
ابلاغ س��قف 50 درصدي سپرده  گذاري صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، صندوق ها يك سال فرصت خواهند 
داش��ت تا مقررات جديد س��ازمان ب��ورس را رعايت 
كنن��د. وي از راه ان��دازي بانك اطلاعات��ي نهادهاي 
مالي داراي مجوز از س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
خب��ر داد و گفت: براي اطلاع رس��اني و جلوگيري از 
ايج��اد مباحث حاش��يه يي براي س��رمايه گذاران در 
بازار س��رمايه، اطلاعات تمامي نهادهاي مالي داراي 
مجوز س��ازمان بورس اعم از شركت هاي كارگزاري، 
ش��ركت هاي تامين س��رمايه، ش��ركت  هاي مشاوره 
س��رمايه گذاري، شركت  هاي سبدگردان و... به همراه 
شعب و نمايندگي و مشخصات كامل مديران و آدرس 

آنها اطلاع رساني شده است. 
درج نماد »س�پرده گذاري مرك�زي« بر تابلو 
ال�ف فرابورس: نماد شركت س��پرده گذاري مركزي 
اوراق به��ادار و تس��ويه وجوه)س��مات( در فهرس��ت 
نرخ هاي تابلو)الف( ش��ركت فرابورس ايران درج شد. 
به گزارش سمات، نماد شركت سپرده گذاري مركزي 
به استناد دستورالعمل پذيرش، عرضه و نقل و انتقال 
اوراق به��ادار در فراب��ورس و موافق��ت هيات پذيرش 
اين ش��ركت روز 21شهريور ماه در فهرست تابلو الف 
ش��ركت فرابورس قرار گرفت. اين درحالي اس��ت كه 
اميدنامه شركت سپرده گذاري مركزي در بخش اوراق 
بهادار پذيرفته ش��ده فرابورس قابل مش��اهده است و 
صورت هاي مالي و ساير اطلاعات اين شركت از طريق 
شبكه كدال در دس��ترس همگان قرار دارد. علاوه بر 

اين شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه)سمات( با شعار»تضمين امنيت و كارآمدي بازار 
اوراق به��ادار ايران« پنجم دي 1384 به ثبت رس��يد 
ت��ا نهاد جديدي در بازار س��رمايه ايران متولد ش��ود. 
همچنين اين ش��ركت از طريق توسعه و بهينه سازي 
س��ازوكار تس��ويه معاملات اوراق به��ادار با تمركز بر 
افزايش كارايي، كاهش ريس��ك و كاهش هزينه هاي 
پاياپاي و تس��ويه وجوه معاملات فعاليت خود را آغاز 
كرد و به عنوان يكي از اركان مهم بازار سرمايه مسوول 
ثبت و نگهداري انتقال و مالكيت اوراق بهادار و صدور 
كد س��هامداري بوده و تمام اوراق بهادار قابل معامله 
در بورس ها و داد و س��تد س��هام شركت هاي سهامي 
ع��ام خارج از بورس و نيز تس��ويه وجوه، دريافت ها و 
پرداخت ه��اي كارگزاران را انج��ام مي دهد. در همين 
حال سمات در سال هاي اخير با افزايش خدمات خود 
به ذي نفعان بازار سرمايه از طريق افزايش خدمات در 
تالار س��عدي، تشكيل مركز تماس، همكاري با دفاتر 
پيش��خوان دول��ت و راه اندازي س��امانه هاي مختلف 
توانسته است، نقش بس��زايي در تسهيل فرآيند امور 

سهامداران و فعالان اين بازار ايفا كند. 
اصلاح دستورالعمل و اعلام مهلت درخواست 
تاسيس موسس�ه رتبه  بندي: هيات مديره سازمان 
بورس و اوراق بهادار با اصلاح بند هايي از دستورالعمل 
تاسيس و فعاليت موسسات رتبه بندي اعتباري، مهلت 
جديدي براي متقاضيان تاسيس اين موسسات تعيين 
كرد. علاوه بر اين مطابق با مصوبه هيات مديره سازمان 
بورس، كليه متقاضيان تاس��يس موسسه رتبه بندي 
تا پايان س��اعت اداري روز شنبه ششم آبان ماه سال 
جاري مهلت دارند، تقاضاي تاسيس موسسه مزبور را 
مطابق با شرايط تعيين شده در دستورالعمل تاسيس 

و فعاليت موسس��ات رتبه بندي)مصوب 21فروردين 
ماه 1395 هيات مديره س��ازمان( و اصلاحيه هش��تم 
شهريور ماه سال جاري به مديريت نظارت بر نهاد هاي 
مالي اين سازمان ارائه كنند. به گزارش سنا به استناد 
مصوبات پيشين هيات مديره سازمان، حضور هر يك 
از بورس هاي فعال در بازار سرمايه كشور)اعم از بورس 
اوراق بهادار تهران، فرابورس ايران، بورس انرژي ايران 
و بورس كالاي ايران( و نيز بانك ها و موسس��ات مالي 
و اعتب��اري داراي مج��وز از بان��ك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران در تركيب سهامداري موسسه رتبه بندي 
ممنوع بود كه به موجب مصوبه 8 شهريور ماه 1396 
حض��ور بانك ها و موسس��ات مالي و اعتب��اري داراي 
مجوز از بانك مركزي در تركيب س��هامداري موسسه 
رتبه بندي فقط به صورت غيرمس��تقيم و حداكثر تا 
10درص��د مجاز خواهد ب��ود. همچنين مطابق با اين 
مصوبه متقاضياني كه طي مهلت مق��رر در فراخوان 
قبل��ي اقدام به ارس��ال درخواس��ت و تكميل مدارك 
كردند در صورت تمايل مي توانند درخواس��ت بررسي 
و محاسبه مجدد امتيازات را ارائه كنند. افزون بر اين 
درخواست اين قبيل متقاضيان در صورت كسب حد 
نصاب امتيازات لازم مجددا توسط هيات مديره سازمان 
بررسي مي شود. بر اين اساس متقاضيان براي مشاهده 
دستورالعمل تاسيس و فعاليت موسسات رتبه بندي، 
اصلاحات اين دستورالعمل و تقاضاي تاسيس موسسه 
مي توانن��د به پايگاه الكترونيكي س��ازمان به نش��اني 

www.seo.ir مراجعه كنند. 
نخس�تين عرضه CSO در رينگ بين الملل 
ب�ورس ان�رژي: در آخرين جلس��ه معاملاتي هفته 
جاري كالاهاي آيزوريس��ايكل پالايش نفت اصفهان، 
حلال 410پالايش نفت آبادان، نفتاي سنگين تصفيه 

نشده، حلال 404و نفتاي سبك پالايش نفت شيراز، 
س��ي اس او پالايش نفت شازند و حلال 402 پالايش 
نفت كرمانشاه در رينگ داخلي عرضه شد. به گزارش 
سنا، روز گذشته رينگ بين الملل بازار فيزيكي ميزبان 
عرضه كالاهاي آيزوريس��ايكل و حلال 404 پالايش 
نفت ش��يراز، حلال 402 پالايش نفت اصفهان و سي 
اس او پالايش نفت ش��ازند ب��ود. در همين حال اين 
نخستين عرضه سي اس او در رينگ بين الملل بورس 
انرژي ايران اس��ت و ميزان عرضه مذكور 20هزار تن 
اس��ت. بر اين اساس طي روز كاري سه شنبه كالاهاي 
برش س��نگين پتروشيمي جم، آيزوريسايكل پالايش 
نفت بندرعباس، پروپيلن پالايش نفت شازند، ميعانات 
گازي پتروشيمي رازي، ريفورميت پتروشيمي بوعلي 
سينا و متانول پتروش��يمي شيراز در رينگ داخلي و 
نفت گاز و نفت كوره 380 ش��ركت ملي نفت ايران و 
نفتاي سنگين پالايش نفت لاوان در رينگ بين الملل 
عرضه شدند. اين درحالي است كه حجم كل معاملات 
صورت  گرفت��ه 36هزار و 854 ت��ن و به ارزش بيش 
از 612 ميليارد اس��ت. بر اين اس��اس رينگ داخلي و 
بين المل��ل در اين روز ميزب��ان عرضه هاي متنوعي از 
محص��ولات نفت و گاز بود كه ب��ا موفقيت به معامله 
انجامي��د. از اين جمله مي توان ب��ه معامله 500 تن 
ريفورميت پتروشيمي بوعلي سينا، 500 تن پروپيلن 
پتروش��يمي ش��ازند، 2000تن متانول پتروش��يمي 
زاگ��رس، 500 تن برش س��نگين پتروش��يمي جم 
و ديگ��ر كالاهاي س��بد محصولات پالايش��گاهي و 
پتروشيمي در رينگ داخلي اشاره كرد. همچنين در 
رين��گ بين الملل نيز رقابت خريداران براي كالاهاي 
ح��لال 402 پالاي��ش نفت تبريز و نفتاي س��نگين 

پالايش نفت لاوان صورت گرفت. 

بازار سرمايه
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ضرورت ارائه اطلاعات لازم 
به مردم

پايگاه خبري اتاق اصناف اي�ران| دبيركل اتاق 
اصناف اي��ران گفت: مش��تري مداري يك��ي از اصول 
بازاريابي و ارائه خدمات اس��ت و فروشندگان بايد ملزم 
به رعايت اصول مش��تري مداري باشند. علي عوض پور 
اف��زود: واحد صنفي عرضه كنن��ده كالا و خدمات بايد 
اطلاع��ات مورد نياز مش��تري در م��ورد كالا را قبل از 
خريد به مصرف كننده بدهد تا مشتري بتواند بر اساس 

اطلاعات موجود خريد دلخواه خود را انجام دهد. 
وي تصري��ح ك��رد: در ب��ازار رقابت��ي يك��ي از 
پارامترهايي كه ش��خص مي توان��د رقابت كند و در 
بازار حضور داشته باشد، بحث مشتري مداري است 
و در ش��رايطي كه تنوع كالاي��ي زيادي وجود دارد، 
فروش��ندگان نيز باي��د با صبر و حوصل��ه و رعايت 
اصول مش��تري مداري پاس��خگوي نياز مش��تريان 
باشند. دبيركل اتاق اصناف ايران ادامه داد: در قانون 
نظام صنفي هم ديده ش��ده شخصي كه مي خواهد 
پروانه كسب دريافت كند، بايد يكسري آموزش هاي 
عموم��ي و آموزش ه��اي تخصصي مانن��د خدمات 
فن��ي مرتبط با كالا را ببيند ت��ا اطلاعات لازم را در 
خصوص كالايي كه مي خواهد عرضه كند، داش��ته 
باش��د و داش��تن اين آگاهي خيلي موثر خواهد بود 
و كمك مي كند تا مش��تري بتواند با اطمينان و به 

سهولت خريد كند.
وي تصري��ح ك��رد: در خص��وص خريدهايي كه 
در آن تنوع كالايي بيش��تر اس��ت، انتخاب آن براي 
مشتري سخت تر خواهد بود، مانند پوشاك يا لوازم 
خانگي؛ لذا مردم س��عي مي كنن��د كالايي را بخرند 
كه داراي برند معتبر و ش��ناخته شده است و نسبت 
به كيفي��ت آن كالا اطمينان خاط��ر دارند؛ در اين 
ميان صاحب واحد صنفي مي تواند با دادن اطلاعات 
كافي به مشتري در خصوص خريد كالاي مورد نياز 

انتخاب را براي مشتري آسان تر كند. 

كاهش تقاضا در ايام محرم
ايس�نا| رييس اتحاديه چلوكباب و چلو خورش 
معتقد اس��ت فرارس��يدن ايام ع��زاداري ماه محرم 
تاثي��ري در رون��ق فعاليت هاي اين صن��ف ندارد و 
معمولا غذاهاي نذري در اين ايام توسط مردم تهيه 
مي شود و سفارش��ات چنداني براي نذورات در اين 

ايام نداريم.
ناصر حس��يني تبري��زي اظهار ك��رد: در موارد 
متعدد تصور بر آن اس��ت كه واحدهاي صنف ما در 
ايام ماه محرم سفارشات بس��يار داشته و رونق اين 

صنف در اين ايام بيشتر مي شود.
وي ادام��ه داد: ام��ا بط��ور معمول ب��ا توجه به 
عش��ق مردم ايران به امام حسين )ع(، افراد ترجيح 
مي دهند خود در فعاليت هاي اين ماه شركت كنند 
و بر اين اساس بيشتر پخت و پز نذورات اين ماه در 

تكايا و مساجد انجام مي شود. 
ريي��س اتحاديه چلوكباب و چلو خورش در عين 
حال عنوان كرد: حتي گاه ممكن است فعاليت ما در 
اين روزها كاهش هم داش��ته باشد، چرا كه با توجه 
به ميزان نذري هايي كه در كشور پخش مي شود در 
موارد متعدد شاهديم كه فعاليت  واحدهاي صنف ما 
حتي نسبت به ماه هاي قبل از آن كمتر هم مي شود. 
حس��يني تبريزي با اش��اره به تعطيلات ايام محرم 
افزود: در روزهاي تعطيل اين ماه واحدهاي ما مانند 
بخش هاي مختلف كش��ور تعطيل هس��تند و براين 
اساس مي توان گفت كه فرا رسيدن ماه محرم تاثير 

چنداني در فعاليت هاي صنف ما نخواهد داشت. 

برخورد پليس با 
موتورسيكلت هاي پلاك مخدوش

ايس�نا| عضو انجمن صنعت موتورسيكلت ايران 
ضمن پيشنهاد ش��كل گيري پليس مخصوص براي 
برخ��ورد با موتورس��يكلت هاي پ��لاك مخدوش از 
پديده رهاسازي موتورس��يكلت ها در پاركينگ هاي 
پلي��س به دليل بالاتر بودن مي��زان جرايم از قيمت 

اين وسائل نقليه توسط مالكان خبر داد. 
ابوالفضل حجازي درب��اره اينكه چگونه مي توان 
ب��ا موتورس��يكلت هاي با پ��لاك مخ��دوش مقابله 
كرد؛ گفت: بس��ياري از اين موتورسيكلت ها توسط 
سرنش��ين و ب��ه دلي��ل جلوگي��ري از جريمه هاي 
احتمالي توس��ط پليس به اين ش��كل در مي آيند و 
قطع��ا نيازمند برخورد هس��تند. وي ادامه داد: بايد 
پلي��س به صورت مخصوص در اين رابطه ورود كند 
و با سيستم هاي نامحسوس وارد عمل شود، چراكه 
بسياري از سرنشين هاي موتورسيكلت هاي مربوطه 
در مقاب��ل پليس پ��لاك خود را به حال��ت اوليه بر 
مي گردانند و پس از آنكه از محوطه مورد نظر خارج 

شدند مجددا پلاك خود را مخدوش مي كنند. 
حج��ازي با تاكي��د بر اينكه ش��كل گيري پليس 
نامحس��وس جهت برخورد با موتورس��يكلت هاي با 
پلاك مخدوش بايد هرچه س��ريع تر در دستور كار 
قرار گيرد، بيان كرد: اين شيوه بايد در چند نقطه به 
صورت پايلوت اجرايي و در رس��انه ها منتشر شود تا 
كليه موتورسيكلت  سواران از اين موضوع مطلع شده 

و ترس از برخورد با آنها در سرنشين شكل گيرد. 
عض��و انجمن صنعت موتورس��يكلت اي��ران در 
پاس��خ به اينكه چه تعداد موتورس��يكلت در تهران 
وجود دارد، اع��لام كرد: آماري كه پليس در ارتباط 
با موتورس��يكلت  شماره گذاري شده در تهران اعلام 
مي كند بيش از چهار ميليون دستگاه است كه برخي 
از آنها در پاركينگ ها قرار داش��ته يا از تهران خارج 
ش��ده اند يا آمار ما كه مربوط به موتورس��يكلت هاي 
در حال گردش در س��طح شهر اس��ت معادل دو تا 
2.5 ميليون دستگاه است. وي در مورد اجراي طرح 
ترافيك موتورسيكلت ها در سطح شهر تهران كه به 
زودي قرار اس��ت در دس��تور كار قرار گيرد، گفت: 
بط��ور حتم كنترل و نظارت مورد تاييد اس��ت و در 
همه جا بايد نظم ش��هري در دستور كار قرار گيرد، 
هرچند ك��ه در اين رابطه بح��ث آلايندگي هوا نيز 

وجود دارد.
حج��ازي اف��زود: در م��ورد اج��راي موفق طرح 
ترافيك كه موتورس��يكلت ها در س��طح شهر تهران 
علاوه بر فرهنگ س��ازي بايد سيس��تم هاي كنترلي 
و نظارت��ي قوي ش��كل گيرد، چرا ك��ه بعضا ميزان 
جريمه ه��ا به حدي افزايش مي ياب��د كه مبالغ آنها 
بيش از رقم موتورسيكلت مربوطه است و زماني كه 
اين وس��ايل نقليه به پاركينگ منتقل مي شود ديگر 

رغبتي براي خروج آنها توسط مالك وجود ندارد. 

اصناف

»تعادل« راهكارهاي توانمندسازي اصناف را گزارش مي كند 

گام هايي براي تقويت اصناف
گروه تشكل ها|

راهكارهاي توانمندسازي اصناف چيست؟ آيا 
اين راهكارها را مي توان در قالب طرح هايي چون 
»ارائه تس��هيلات، معافيت ماليات��ي و... « مطرح 
كرد يا بايد به دنبال راهكارهاي بيشتري نيز بود؟ 
آمارها بيانگر اين موضوع است كه نزديك به 89 
درص��د از كل ارزش اف��زوده بخ��ش بازرگاني از 
سوي اصناف تامين مي شود و اين قشرنقش موثر 
و زيربنايي در رس��يدن كش��ور به رشد اقتصادي 
دارند؛ از اين رو، توانمندسازي اصناف، كه همواره 
يك��ي از دغدغه هاي اين بخ��ش اقتصادي بوده، 
امس��ال در دس��تور كار اس��ت؛ آنطور كه متولي 
اصن��اف در اي��ن رابطه معتقد اس��ت كه يكي از 
راهكارها در اين خصوص »نوين س��ازي در حوزه 
اقتص��اد كلان و خرد« اس��ت؛ ب��ه همين منظور 
ني��ز كارگروهي در ات��اق اصناف در اين خصوص 
تشكيل شده و اتاق قصد دارد اين كارگروه را در 
اتاق شهرستان ها نيز تشكيل دهد. از سوي ديگر، 
به عقيده فع��الان صنفي مواردي چون »آموزش 
فعالان صنفي، اصلاح قانون نظام صنفي، تسهيل 
دسترسي به اطلاعات فرصت هاي بازاري، تسهيل 
دسترس��ي به ب��ازار اعتب��ارات، تش��ديد فضاي 
رقابت��ي، برنامه ريزي ب��راي فعاليت هاي صنفي، 
ثبات اقتصادي، س��اماندهي نظام پولي و بانكي، 
برندس��ازي و تشكيل كنسرس��يومي براي عرضه 
كالاه��اي توليدي و همچنين خدماتي« مي تواند 
راهگش��اي اصناف در بحث توانمندسازي باشد. 
توانمندس��ازي اصناف در حالي در دس��ت اقدام 
قرار گرفته كه در چنين ش��رايطي كارشناس��ان 
معتقدند اصناف مي توانند با هزينه يي بين 20 تا 
صد ميليون تومان يك ش��غل ايجاد كنند. حدود 
س��ه ميليون واح��د صنفي كه در كش��ور وجود 
دارد، نش��ان دهنده وجود پتاسيل عظيمي است 
كه با توانمندس��ازي اصناف تولي��دي با رويكرد 

رقابت پذيري، بايد مورد توجه بيشتر قرارگيرد. 

 ضرورت توانمندسازي اصناف
اصن��اف به دليل ارتباط مس��تقيم ب��ا مردم، 
اهميت ويژه ي��ي در پويايي اقتصاد مردمي دارند. 
از اين رو، در س��الي كه به توانمندسازي اصناف 
نامگذاري ش��ده، موضوع توانمندسازي به عنوان 
يكي از محورهاي سياس��ت گذاري مطرح ش��د؛ 
چراك��ه اين اق��دام مي تواند ضم��ن اثرگذاري بر 
هزينه تمام ش��ده كالا، بر شفافيت بيشتر شبكه 
توزيع نيز بيافزايد. همچنين توانمندسازي اصناف 
نيازمند يك تعريف جامع بوده و از س��وي ديگر 
در برگيرن��ده امكان پيگي��ري مطالبات اصناف؛ 
از اي��ن رو، مش��اركت آنه��ا در تصميم گي��ري و 
سياست گذاري ها امري ضروري به نظر مي رسد؛ 

چراك��ه واحدهاي صنفي س��هم بالايي در ايجاد 
اش��تغال و توليد در كشور دارند. تحليل ها حاكي 
از آن اس��ت كه مهم ترين محورهاي مورد توجه 
در راس��تاي توانمندس��ازي واحدهاي كوچك و 
متوسط را مواردي چون »آموزش فعالان صنفي، 
تسهيل دسترسي به اطلاعات فرصت هاي بازاري، 
تس��هيل دسترسي به بازار اعتبارات، ايجاد تقارن 
اطلاعات در دسترسي به بازار عوامل و نهاده هاي 
غيرپولي، تش��ديد فضاي رقابت��ي، ارائه خدمات 
مش��اوره يي حرفه يي به واحدها و نهادسازي هاي 
تخصص��ي و اصلاح قوانين و مقررات ناظر بر اين 
بخ��ش« مي ش��ود. در همين رابط��ه رييس اتاق 
اصناف ايران با بيان اينكه امسال، اصناف تصميم 
دارن��د خ��ود را توانمند كنند، يك��ي از نيازهاي 
اصلي اصناف را دراين راس��تا، »نوين س��ازي در 

حوزه اقتصاد كلان و خرد« دانست.
علي فاضلي گفت: اتاق اصناف ايران، كارگروه 
كس��ب وكار نوين را تش��كيل داد و بن��ا دارد كه 
اين كارگروه را به س��اير اتاق هاي اصناف سراسر 
كش��ور به ويژه در بخش خدمات تعميم بدهد. او 
همچنين گفت: ات��اق اصناف ايران براي توانمند 
كردن واحدها، برنامه هاي زيادي را تقديم دولت 
ك��رده كه يكي از اين برنامه ها لايحه »نوس��ازي 
اب��زارآلات و ماش��ين آلات در بنگاه هاي صنفي« 
اس��ت. به گفت��ه وي بحث اش��تغال در كش��ور 

اهمي��ت زي��ادي دارد از اين رو لازم اس��ت كه از 
ظرفيت اصناف در اين زمينه اس��تفاده ش��ود. به 
همين دليل ضمن اينكه امس��ال را سال توانمند 
كردن اصناف نامگ��ذاري كرديم تلاش داريم كه 
در زمينه خودباوري در توسعه صادرات غيرنفتي 
نيز تلاش كنيم. از س��وي ديگر، بررسي ها نشان 
مي ده��د، ات��اق اصناف اي��ران برنام��ه راهبردي 
توانمندس��ازي اصن��اف و اعتمادس��ازي م��ردم 
را امس��ال ب��ر همين مبنا تنظيم ك��رده و تلاش 
دارد ت��ا از يك س��و ب��ا بازگردان��دن بنگاه هاي 
كوچ��ك اقتص��ادي به عرصه توليد ب��ا كيفيت و 
از س��وي ديگر جلب اعتماد عمومي به توليدات 
ايراني متناس��ب با ذائقه مردم را در حوزه بازار و 
بنگاه هاي كوچك مورد توجه قرار دهد. در چنين 
ش��رايطي مهم ترين برنامه هاي اتاق اصناف براي 
توانمندس��ازي واحدها شامل »برنامه هاي ويژه و 
عملياتي در س��رفصل هاي آموزش، برندسازي و 
تجميع واحدهاي كوچك تحت يك برند، جذب 
س��رمايه هاي خارجي، زمينه س��ازي براي توليد 
مش��ترك بنگاه هاي كوچك داخل��ي و خارجي، 
شناسايي و حذف قوانين محل كسب و كار براي 
تس��هيل فعاليت بنگاه هاي صنفي و ايجاد انگيزه 
ب��راي واحدهاي جديد، بررس��ي مكاني و تحليل 
فضاي��ي واحدهاي صنف��ي، اصلاح قان��ون نظام 
صنفي و قوانين موضوع كس��ب وكارهاي صنفي 

متناس��ب با فض��اي اقتصادي جهان، شناس��ايي 
بازارهاي مص��رف كالاهاي بنگاه ه��اي اقتصادي 
كوچ��ك اي��ران در منطق��ه و جه��ان، برگزاري 
نمايشگاه هاي تخصصي توليدات ايراني، پژوهش 
و مطالعه دقيق نق��اط قوت و ضعف بازار ايران و 
مناطق هدف« مي شود. در چنين شرايطي عضو 
هيات رييس��ه اتاق اصناف نيز ب��ا موافقت با اين 
موضوع و با بيان اينكه توانمندس��ازي اصناف از 
اولويت هايي اس��ت كه در دستور كار اتاق اصناف 
ايران قرار گرفته گفت: اما تحقق اين مهم الزاماتي 
دارد؛ از اي��ن رو، زماني واحدهاي صنفي توانمند 
 خواهند ش��د كه با تفكر فعاليت هاي صنفي خود 

را اداره كنند.
به گفته خسرو ابراهيمي نيا، زماني يك واحد 
صنفي مي تواند در زمينه توليد و اش��تغال موفق 
عم��ل كند كه در اي��ن زمين��ه برنامه ريزي هاي 
لازم را انج��ام بده��د؛ ح��ال اي��ن برنامه ريزي ها 
مي توان��د كوتاه م��دت، ميان مدت ي��ا بلندمدت 
باش��د. او همچنين ادامه داد: البته موفقيت اين 
برنامه ريزي ها مش��روط به ايج��اد آرامش و ثبات 
اقتصادي اس��ت واين ثبات زماني ايجاد مي شود 
كه يك واحد صنفي بداند برنامه دولت ثابت است 
و در گ��ذر زمان تغيير اساس��ي نخواهد كرد؛ در 
چنين شرايطي يك توليدكننده و واردكننده بايد 
بداند كه سياست هاي كلي اقتصادي يك روند با 

ثبات را طي مي كند؛ البته اين درحالي اس��ت كه 
در صورت بروز هرگونه كاس��تي و تزلزل در اين 
روند؛ توليدكننده، توزيع كننده و واردكنندگان و 
س��اير فعالان اقتصادي به جاي اينكه تمركز خود 
را بيش��تر بر فعاليت اقتصادي متمركز كنند، به 
سمت واس��طه گري و دلالي مي روند و اينچنين 
ب��ا گذر زمان از اقتصاد ش��فاف دور مي ش��ويم و 
جنس قاچاق در كش��ور افزايش پيدا مي كند. به 
گفته عضو هيات رييسه اتاق اصناف در اين مسير 
ابزاري لازم است كه يكي از آن ابزار نظام پولي و 
بانكي است؛ چراكه ساماندهي نظام پولي و بانكي 
باعث توانمندس��ازي اصناف خواهد ش��د؛ چراكه 
در ح��ال حاضر، متاس��فانه فع��الان اقتصادي از 
ثبات سياس��ت هاي پولي و بانكي كشور اطمينان 
ندارن��د. چنانچه در يك بره��ه زماني بانك ها به 
دلايل مختلف س��ودهاي خ��ود را افزايش دادند 
اين افزايش س��ود بانكي باعث ش��د ك��ه انگيزه 
فعاليت از بس��ياري از توليدكنندگان سلب شود. 
اما مدتي بعد اين سياست تغيير كرد و مشكلات 
بي ش��ماري ب��راي توليدكنندگان ايج��اد كرد از 
اين رو لازم اس��ت كه ش��اهد ثبات در نظام پولي 

و بانكي كشور باشيم. 
ابراهيمي ب��ا بيان اينكه نب��ود ثبات در نظام 
بانكي موجب بي ميلي توليدكنندگان مي ش��ود، 
اف��زود: براي ايجاد ثب��ات در نظام پولي و بانكي، 
دولت بايد با اقتدار وارد ش��ود و تكليف سودهاي 
بانكي را يك بار براي هميش��ه مش��خص كند تا 
اينگونه بنگاه هاي كوچك و متوس��ط با تمركز و 
آس��ودگي خيال بيش��تري به فعاليت خود ادامه 

بدهند. 
با اين حال اما ديدگاه ها و راهكارهاي ديگري 
نيز در خصوص توانمندسازي اصناف وجود دارد؛ 
در چنين ش��رايطي، رييس اتاق اصناف خرم آباد 
مهم تري��ن راهكار توانمندس��ازي اصن��اف را در 
اص��لاح قانون نظ��ام صنفي مي دان��د؛ چراكه در 
اين ص��ورت، بخش خصوصي ب��ه معناي واقعي 
خود دس��ت مي يابد و از طرفي مطالبات اعضاي 
خ��ود را به راحتي ب��ا دس��تگاه هاي مربوطه در 
مي��ان مي گ��ذارد. آرش راش��دي در گفت وگو با 
»تعادل« با اشاره به گام هاي بعدي توانمندسازي 
اصن��اف آنها را در مواردي چون »آموزش فعالان 
صنف��ي، تش��كيل كنسرس��يومي ب��راي عرضه 
كالاهاي توليدي و همچنين خدماتي« برش��مرد 
و گفت: وجود تش��كيلاتي كه ب��ه اصناف قدرت 
ريس��ك پذيري داده تا كالاهاي خود را صادرات 
يا حتي برندس��ازي كنند نيز ديگر اين گام ها به 
شمار مي رود؛ چراكه پس از آن، واحدهاي صنفي 
آموزش ه��اي لازم را دريافت كرده و خود قادر به 

انجام چنين كاري خواهند شد. 

دبيركل اتاق تعاون ايران:

سهم بالاي زنان كارآفرين در بخش تعاون
ايسنا|

دبيركل اتاق تعاون اي��ران از فعاليت 2۷ هزار تعاوني زنان 
در كش��ور خبر داده و س��هم بانوان كارآفرين در بخش تعاون 
را نس��بت به ديگر بخش هاي اقتصادي قاب��ل توجه مي داند. 
 به گفته وي مش��كل اش��تغال كش��ور با همراه��ي تعاوني ها 

حل شدني است.
ماش��ا الله عظيمي اظهار كرد: در ح��ال حاضر بيش از يك 
چهارم ظرفيت تعاوني ها را تعاوني هاي زنان تشكيل مي دهند 

كه بيش��تر در گرايش هاي فرش، صنايع دستي و گردشگري 
مش��غول فعاليت هس��تند. وي افزود: زنان به عنوان نيمي از 
جمعيت كشور در توليد و اشتغال نقش دارند و موجب توسعه 

اقتصادي و اجتماعي كشور مي شوند.
دبي��ركل اتاق تعاون ايران درباره دوام و پايداري اش��تغال 
در بخش تعاون��ي، گفت: ضريب نفوذ و پايداري اش��تغال در 
بخش تعاون بيش��تر از ديگر بخش هاي اقتصادي است. نقش 
تعاوني ها در رشد و توسعه اقتصاد انكارناپذير است و به همين 

منظ��ور بايد حمايت و توجه بيش��تري به ويژه از طرف دولت 
براي تقويت زيرساخت هاي بخش تعاون صورت گيرد. به گفته 
عظيمي، در حال حاضر س��هم قابل توجهي از اشتغال در دنيا 
متعلق به بنگاه هاي تعاوني و كس��ب و كارهاي خرد و كوچك 
اس��ت و با توج��ه به كاركردهاي بخش تع��اون در حوزه هايي 
همچون مس��كن، كش��اورزي، حمل و نق��ل و خدمات بايد از 
پتانسيل مغفول مانده تعاوني ها به شكل شايسته تري استفاده 
كرد. وي با بيان اينكه مش��كل اش��تغال كشور به تنهايي حل 

نمي شود، افزود: تعاوني ها با ظرفيت ها و قابليت هايي كه دارند 
مي توانند موانع اش��تغال را از ميان برداش��ته و اين گره را باز 
كنن��د. بخش مردمي تعاون توانايي ايجاد ش��غل را دارد و اگر 
از اين ظرفيت به ش��كل ويژه  استفاده شود به سهم و جايگاه 
واقعي خود دس��ت پيدا مي كند. دبيركل اتاق تعاون ايران در 
پايان دس��تيابي به سهم 25 درصدي بخش تعاون در اقتصاد 
ملي و اجراي كامل سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ را از مطالبات 

اصلي تعاونگران ذكر كرد. 

رييس انجمن خوراك دام عنوان كرد

منتفي شدن حذف ارز مبادله اي 
واردات انواع كنجاله  

عضو هيات رييسه اتاق تهران مطرح كرد

حذف ارز مسافرتي، مسيري براي 
تك نرخي كردن ارز

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران اعلام كرد

افزايش هزينه سفرهاي داخلي 
نسبت به خارجي

پايگاه خبري اتاق تهران|
براس��اس آمارها؛ س��ال گذشته 9 
ميلي��ون و ۱9۶ ه��زار و ۱۴0 ايران��ي 
به كش��ورهاي خارجي س��فر كرده اند. 
بط��وري ك��ه در اين زمينه مش��خص 
نيس��ت كه آي��ا كل اي��ن تع��داد ارز 
مس��افرتي درياف��ت كرده ان��د يا خير. 
حال چندي اس��ت كه ارز مس��افرتي 
حذف ش��ده. اتفاقي ك��ه برخي آن را 
مقدمه تك نرخ��ي كردن ارز مي دانند 

و گروهي ديگر هم آن را ناش��ي از كاه��ش درآمد دولت و راهي براي جبران 
كسري عنوان مي كنند. روال ارز مسافرتي به اين شكل بود كه هرمسافر بالاي 
۱2 س��ال مي توانست يك بار در س��ال براي سفر خارج از كشور با در اختيار 
داش��تن بليت و ويزا و پاسپورت حداكثر 300 دلار دريافت كند. حالا كه ارز 
مسافرتي حذف شده، بازار هم روي خوش نشان داده بطوري كه شاهد افزايش 
نرخ ارز در كش��ور هس��تيم؛ چرا كه درعرض همين چند روز دلار از 3 هزار و 
89۴ به 3هزار و 9۱۴ تومان رسيد و كانال 3900 توماني براي اسكناس سبز 
امريكايي باز ش��د. البته با اين حال هنوز هم دلار با ركورد ۴۱00 توماني كه 
دي ماه سال گذشته زده بود، فاصله دارد، اما شكستن اين ركورد هم آنچنان 
دور از ذه��ن نيس��ت. در همين حين قيمت دلار بان��ك مركزي به 3 هزار و 
339 توم��ان افزايش يافته اس��ت. به اين ترتيب با اخت��لاف قيمت دلار آزاد 
و رس��مي، مس��افران ايراني ۱۷2500 تومان به نفعشان بود. به گفته فعالان 
تشكلي؛ از آنجايي كه آمار دقيق و رسمي از ميزان ارزهاي مسافرتي پرداخت 
شده طي اين سال ها وجود ندارد، نمي توان خيلي مطمئن درباره تاثير حذف 
آن صحبت كرد. در اين راس��تا؛ عضو هيات رييس��ه اتاق تهران، درباره حذف 
ارز مس��افرتي گفت: يكي از عواملي كه مي توانست در پيش بردن تك نرخي 

كردن ارز موثر باشد، همين حذف ارز مسافرتي بود.
فاطم��ه مقيمي اظهارمي كند: در ظاهر امر، ش��ايد 300 دلار رقم بالايي 
براي يك سال مسافر نباشد، اما در مجموع با خيل جمعيتي كه به مسافرت 
خارجي مي روند، قاعدتا مي تواند براي دولت مبلغ قابل توجهي باشد. به گفته 
مقيمي؛ حذف ارز مسافرتي مقدمه مثبت و مطلوبي بوده است. او اضافه كرد: 
اين قدمي اس��ت براي اينكه ش��ايد ما را به نرخ واقعي و تك نرخي شدن ارز 
نزديك كند. مقيمي اميدوار است كه دولت به وعده اش عمل كند و بالاخره 
تك نرخي كردن ارز را پيش ببرد. او ادامه مي دهد: اين اقدام نبايد مس��كن 
لحظه يي و كوتاه مدت باش��د. دولت همين مس��ير را ادامه دهد و مسير تك 

نرخي كردن را پيش ببرد. 

مهر|
ريي��س انجمن خ��وراك دام از منتفي 
شدن حذف ارز مبادله يي ۱5 قلم كنجاله 
خبر داد و گفت: مقرر ش��د هيچ تصميمي 
بدون نظر و هماهنگي وزارت جهاد در اين 
زمينه گرفته نش��ود. مجيد موافق قديري 
اظهارك��رد: محمدرضا نعم��ت زاده، وزير 
پيش��ين صنعت، معدن و تجارت پيشنهاد 
ح��ذف ارز مبادله يي چندي��ن قلم كالا از 
جمله ۱5 قل��م كنجاله را مطرح كرده بود 

كه ظاهرا وزارت جهاد كش��اورزي نيز از اين مساله بي خبر بوده است. وي اضافه كرد: 
با پيگيري تشكل هاي معتبر ملي و وزارت جهاد كشاورزي، يكي از موارد مطروحه در 
جلسه هفته گذشته ستاد تنظيم بازار به اين موضوع اختصاص يافت و آنجا مقرر شد 
كه هي��چ تصميمي بدون نظر و هماهنگي وزارت جهاد كش��اورزي و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت كه متولي آن س��ازمان توسعه تجارت است نبايد در اين زمينه اتخاذ 
ش��ود و در خصوص كنجاله سويا و س��اير كالاهاي اساسي و استراتژيك با هماهنگي 
كامل با وزارت جهاد و ابلاغيه س��تاد تنظيم بازار باشد. رييس انجمن صنايع خوراك 
دام، طيور و آبزيان ايران ادامه داد: همچنين مقرر شد فعلا ارز مبادله يي به كنجاله هاي 
مذكور داده ش��ود تا تصميم جديدي اتخاذ گردد و فعلا حذف ارز مبادله يي ۱5 قلم 
كنجاله فعلا منتفي است. قديري تصريح كرد: با اين حال اين موضوع در دست بررسي 
است كه چه زماني و چگونه انجام شود چرا كه بحث هايي مطرح است كه ارز مبادله يي 
ذرت دامي نيز حذف ش��ود؛ ذرت يكي از نهاده هاي بس��يار مهم و اساسي است كه به 
راحتي نمي توان درباره آن تصميم گرفت. وي تاكيد كرد: تقاضاي ما از دولت اين است 
كه طبق قانون بهبود مستمر كسب و كار قبل از اجراي اينگونه تصميمات حتما آن 
را به بخش خصوصي اطلاع تا تنش هاي بازار و توليد كاهش پيدا كند. رييس انجمن 
صنايع خوراك دام، طيور و آبزيان ايران در بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينكه 
يكي از موضوعات مهمي كه دولت آن را دنبال مي كند بحث آزاد سازي و يكسان سازي 
نرخ ارز است، گفت: اصلاح در نرخ ارز ضروري است و به نظر من نرخ واقعي ارز حدودا 
۶200 تومان اس��ت. قديري ادامه داد: هم اكنون قيمت ارز مبادله يي حدود 3300 تا 
3۴00 تومان و نرخ ارز آزاد بين 3800 تا 3900 تومان است كه اگر اين قيمت واقعي 
ش��ود در تنظيم تراز تجاري كش��ور، توليد ملي و رونق صادرات تاثير مثبت دارد. وي 
جهش صادراتي، كاهش قاچاق كالا، كاهش تاثير تحريم ها، كاهش وابستگي به نفت و 
تنظيم تراز تجاري كشور را از اثرات كوتاه مدت و دراز مدت يكسان سازي و واقعي شدن 
نرخ ارز عنوان كرد. قديري درباره اينكه گفته مي شود با حذف ارز مبادل هاي، قيمت 
تمام شده توليد محصولات پروتئيني افزايش مي يابد، گفت: درست است، قيمت تمام 

شده اين محصولات بين ۱5 تا 20 درصد افزايش مي يابد.

پايگاه خبري اتاق تهران|
گردش��گري  مع��اون  پي��ش  روز  دو 
س��ازمان ميراث فرهنگي، گردش��گري و 
صنايع دس��تي كش��ور اعلام كرد س��ال 
گذش��ته 9 ميليون ايراني به س��فر خارج 
از كش��ور رفته ان��د، آماري كه به نس��بت 
مسافران ورودي ايران كه براساس آخرين 
آمارها 5.5 ميليون نفر بوده است، عددي 
قابل توجه محسوب مي شود. محسن مهر 
عليزاده عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 

در اين باره مي گويد: » آمار 9 ميليون نفر عدد بسيار زيادي است مخصوصا نسبت 
 به توريست هاي وردي ما اگر آمار گردشگران ورودي كشورمان 20 ميليون نفر بود

9 ميليون نفر عدد قابل توجهي محسوب نمي شد ولي وقتي آمار توريست هاي خروجي 
 ما دو برابر وروديمان است آن زمان بايد نگران بود و به فكر برنامه ريزي ويژه افتاد.«

او در ادامه دليل اصلي رش��د جمعت گردش��گر خروجي ايران در سال هاي گذشته 
را نبود جاذبه هاي گردشگري اعلام مي كند كه در كشورهاي همسايه وجود دارد و 
ايراني ها را افرادي اهل س��فر مي داند و مي گويد: » گروه هاي توريستي و آژانس هاي 
گردش��گري كه در كشورهاي همسايه و مورد هدف ايراني ها كار مي كنند حرفه يي 
برخ��ورد مي كنند و اين به معني آن اس��ت كه با برنامه ري��زي دقيق كارها را پيش 
مي برند تا در فصول مختلف مسافران را جذب كنند و هزينه هاي سفر را هم كاهش 
دهند، اتفاقي كه باعث مي ش��ود قيمت هايشان خيلي پايين بيايند و اين افراد را به 
سفر به اين مقاصد تشويق مي كند؛ ما در كميسيون گردشگري اتاق تهران هم پيش 
از اين به بررس��ي اين موضوع پرداخته و روي كاهش هزينه هاي س��فر دركشورمان 
بحث هاي بسياري داشته ايم؛ يكي از مشكلات اصلي ما در سفرهاي داخلي بالا بودن 
هزينه هاست، توجه داشته باشيد كه سفر داخلي بسيار گران تر از سفرهاي خارجي 
است براي مثال هزينه سفر يك خانواده به شيراز تفاوت چنداني با سفر اين خانواده 
به استانبول نخواهد داشت. اگر قيمت تورها و هزينه سفر در داخل كشور متعادل تر 
بشود حتما هم گردشگران داخلي بيشتر به نقاط مختلف كشورمان سفر مي كنند و 
هم توريست هاي ورودي بيشتري خواهيم داشت. «او با بيان اينكه وجود آژانس هاي 
گردش��گري حرفه يي و برنامه ريزي دقيق در اين حوزه يك ضرورت است، مي گويد: 
»زيربناها در كشور ما بايد آماده شود كه بخشي از آن شامل سخت افزارهاست مثل 
هتل و محل اقامت، شركت هاي گردشگري فعال كه توانايي جذب توريست را داشته 
باشند و... ما متاسفانه هنوز آژانس هاي داخلي خيلي قوي در كشور نداريم و اصولا 
براي آژانس هاي ما فرستادن توريست به كشورهاي ديگر و همكاري با شركت هاي 
خارجي راحت تر از جذب توريست هاي خارجي است. اتفاقي كه به نوعي در تجارت 

ايران هم شاهديم و مي بينيم كه واردات براي تجار ما ساده تر از صادرات است. 
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 آغاز هفتاد و دومين نشست 
مجمع عمومي سازمان ملل

 اعلام آمادگي مادورو 
براي گفت وگو با مخالفان

تظاهرات در فرانسه به خشونت 
كشيده شد

گروه جهان 
 ني��كلاس مادورو رييس جمهوري ونزوئلا اعلام كرد، حاضر اس��ت تا با مخالفان دولتش 
گفت وگو كند و بدين ترتيب مذاكرات دولت و مخالفان روز چهارشنبه از سر گرفته شد.  به 
گزارش خبرگزاري فرانسه، مادورو در جلسه هيات دولت براي ديدار با سران مخالفان اعلام 
آمادگي كرد. گفت وگوهاي بين دولت ونزوئلا و مخالفان با نظارت رييس جمهوري دومينيكن 
و خوزه لوئيس زاپاترو نخست وزير پيشين اسپانيا انجام خواهد شد. مادورو در نشست كابينه 
دولت گفت: »رييس جمهوري دومينيكن و نخست وزير پيشين اسپانيا به خوبي مي دانند كه 
من از جمله كساني هستم كه به شكل گيري اين گفت وگوها كمك كرده ام، بنابراين اين دور 
جديد گفت وگوها را مي پذيرم. « ناظران اين اقدام را چرخش جديدي در سياست هاي مادورو 
تلقي مي كنند.  ژان ايو لودريان وزير خارجه فرانسه پس از ديدار با خورخه آرزا، وزير خارجه 
ونزوئ��لا خبر آغاز مذاكرات ميان دولت ونزوئ��لا و مخالفان را در جمهوري دومينيكن تاييد 
كرد و گفت: » اميدوار است دور جديد گفت وگوها ميان دولت نيكلاس مادورو و نمايندگان 
جناح مخالف نتايج مفيدي در حل بحران ونزوئلا داش��ته باش��د. « بحران سياسي ونزوئلا با 
درخواس��ت ونزوئلا براي برگزاري انتخابات مجمع جديد قانون اساس��ي در ماه آوريل آغاز و 
در ميانه برگزاري انتخابات تش��ديد ش��د. مخالفان پيش از انتخابات ابراز نگراني كرده بودند 
كه مادورو از مجلس موسس��ان براي اعمال قدرت بر پارلمان تحت كنترل مخالفان استفاده 
كند و مجمع قانون اساسي نيز پس از تشكيل دقيقا همين كار را كرد و به محاكمه مخالفان 
دولت راي داد.  كشورهاي بسياري اقدامات مادورو و خشونت هاي گسترده در اين كشور در 
مواجهه دولت با تظاهركنندگان را محكوم كردند و امريكا از تحريم هايي عليه ونزوئلا خبر داد. 
اقتصاد به شدت وابسته به نفت ونزوئلا كه پيش تر در پي كاهش جهاني بهاي نفت با مشكلات 
شديدي مواجه بوده و نرخ تورم سه رقمي و كمبود كالاهاي اساسي از جمله مواد غذايي و دارو 
به بحران سياسي اين كشور افزوده است.  پيشنهاد مادورو براي مذاكره با مخالفان مي تواند 
آغازي براي نجات كش��ور از شرايط نابسامان موجود باشد. ائتلاف مخالفان دولت ونزوئلا در 
بيانيه يي اعلام كرده است كه هياتي را براي گفت وگو با دولت ونزوئلا به جمهوري دومينيكن 

اعزام خواهد كرد. 

گروه جهان 
  هفتاد و دومين نشس��ت مجمع عمومي س��ازمان ملل متحد با تاكيد بر »مبارزه براي 
صلح و يك زندگي مناسب براي تمامي مردم روي يك سياره پايدار« با سخنراني افتتاحيه 
رييس مجمع و دبيركل سازمان ملل در نيويورك آغاز شد. آنتونيو گوترش، دبيركل سازمان 
ملل در سخنراني خود گسترش سلاح هسته يي، تروريسم جهاني و تغييرات جوي را ازجمله 

چالش هايي خوانده كه جامعه جهاني با آنها روبه رو است. 
دبيركل سازمان ملل همچنين در سخنراني در مراسم افتتاحيه بر اهميت تمركز بر مردم 
در اقدامات س��ازمان ملل تاكيد كرده و به اصلاحات پيشنهادي براي تاثيرگذارتر كردن اين 
سازمان اشاره كرده است. گوترش گفته است:»مردم سراسر جهان خواستار تغيير هستند و 
از دولت ها و نهادها مي خواهند تا اين تغييرات را اعمال كنند. همه ما موافقيم كه س��ازمان 
ملل بايد اقدامات بيشتري براي اتخاذ و اعمال تغييرات انجام دهد. اين هدف پيشنهادهاي 
اصلاحي است كه مجمع عمومي امسال به آن رسيدگي خواهد كرد. يكي از تغييرات مهم در 
داخل و خارج از سازمان ملل بايد قدرت دادن به زنان و دختران سراسر جهان باشد و نقشه 
راه من نيز رس��يدن به برابري جنسيتي است.« بسياري از رهبران ۱۹۳كشور عضو سازمان 
ملل در اين نشست سالانه شركت مي كنند. سخنراني هاي رهبران كشورهاي عضو از دوشنبه 
آينده آغاز خواهد شد. در حاشيه مجمع عمومي ده ها ديدار و جلسات دو جانبه و چند جانبه 
بين رهبران كش��ورهاي مختلف برگزار مي ش��ود. يكي از دستوركارهاي امسال بحث درباره 
اصلاحات س��اختاري در س��ازمان ملل است كه به ابتكار امريكا نشستي در اين مورد برگزار 
خواهد ش��د. نشست سازمان ملل در شرايطي آغاز شده كه آنگ سان سوچي، رييس دولت 
ميانمار و برنده جايزه صلح نوبل از شركت در نشست همگاني سران ملل متحد در نيويورك 
منصرف شده است. سوچي و دولت او با انتقادهاي گسترده يي در مورد خشونت ها عليه اقليت 
مسلمان روبه رو شده اند. سوچي رييس جمهوري ميانمار نيست اما عملا رياست قوه مجريه 
را در آن كشور در دست دارد. سازمان ديدبان حقوق بشر درباره نسل كشي اقليت روهينگيا 
هشدار داده و سازمان ملل متحد اعلام كرده، تعداد افرادي كه از خشونت هاي ايالت راخين 

گريخته اند از مرز ۳۰۰هزار نفر گذشته است. 

گروه جهان 
تظاهرات چندين هزار نفري در پاريس در اعتراض به قانون كار از س��اعات اوليه برگزاري 
آن به خشونت كشيده شد و معترضان با پرتاب سنگ و مواد دودزا با پليس درگير شدند. به 
گزارش اسپوتنيك، تظاهرات صدها هزار نفر از مردم پاريس به لايحه اصلاح قانون كار پيشنهاد 
ش��ده از سوي امانوئل ماكرون، رييس جمهوري اين كشور با درگيري هاي گسترده معترضان 
و نيروهاي پليس پاريس همراه اس��ت. اين درحالي است كه به گزارش رسانه هاي فرانسوي، 
بسياري از شهروندان معترض در شهرهاي ديگري ازجمله مارسي و ليون نيز تظاهرات كرده اند.  
طرح اصلاحات جديد قانون كار ماكرون از سوي مخالفان دولت فرانسه به ويژه احزاب جناح 
چپ به  شدت مورد انتقاد قرار گرفته است چراكه آنها معتقدند اين لايحه در صورت تصويب 
به آزادي عمل بيش��تر كارفرمايان در اخراج كارگران و قطع  كردن حقوق آنها منجر مي شود. 
حزب جبهه ملي فرانسه اين طرح را ضربه يي مهلك به واحدهاي توليدي و خدماتي كوچك 
توصيف كرد. لايحه پيشنهادي ماكرون قرار است ۲۲سپتامبر جهت بررسي به شوراي وزراي 
فرانسه ارائه شود. دولت فرانسه هدف خود را در ارائه اين لايحه، اعطاي آزادي عمل بيشتر به 
كارفرمايان و تحريك اقتصاد معرفي كرده است. قوانين بازار كار فرانسه از ديرباز سختگيرانه 
و در جهت حمايت از حقوق كارگران بود و شركت ها به اين قوانين اعتراض داشتند و آنها را 

مانعي بزرگ در مسير سرمايه گذاري، اشتغال زايي و رشد اقتصادي مي دانستند. 
اكنون لايحه پيشنهادي ماكرون خشم سنديكاهاي كارگري را برانگيخته است. اتحاديه هاي 
كارگري ش��بكه ارتباطات و ترابري را هدف گرفته اند و كارگران را به پايداري در برابر امانوئل 
ماكرون فرا خوانده اند. روز سه شنبه ده ها برنامه اعتراضي برگزار شد و در روند كار شبكه راه آهن 
و خطوط  هوايي اختلال ايجاد كرد. شبكه قطار شهري در پاريس و حومه با مشكلاتي مواجه 
و رفت وآمد در بس��ياري از جاده ها و خيابان هاي مركز شهر مختل شد. از سنديكاهاي بزرگ 
فرانس��ه مي توان به سنديكاي چپ گرا و قدرتمند ث ژ ت CGT اشاره كرد كه زير نفوذ حزب 
كمونيس��ت قرار دارد و هشدار داده است كه اصلاحات پيشنهادي دولت به فقر و محروميت 
كارگران دامن خواهد زد. سنديكاهاي بزرگ كارگري قصد دارند از ۲۳سپتامبر به يك سري 

اقدام هاي اعتراضي دست بزنند كه احتمالا سرآغاز رويارويي با ماكرون خواهد بود. 

بودجه ١۶يورويي فيليپين 
براي حقوق بشر

گ�روه جه�ان| پارلم��ان فيليپي��ن ب��ه پي��روي از 
رييس جمهوري اين كش��ور بودجه پيش��نهادي براي امور 
حقوق بش��ر را شديدا كاهش داد و آن را به معادل ۱۶يورو 
براي س��ال ۲۰۱٨ رس��اند. كميسيون حقوق بشر فيليپين 
از جمله وظيفه دارد ك��ه در مورد قتل هاي مربوط به مواد 
مخدر تحقيق كن��د. در فيليپين چندين هزار نفر معتاد يا 
قاچاقچي به دس��ت ش��به نظاميان تحت فرم��ان رودريگو 

دوترته، رييس جمهوري كشته شده اند. 
ب��ه گزارش خبرگزاري فرانس��ه، پارلم��ان فيليپين كه 
طرح بودجه براي سال ۲۰۱٨ را بررسي مي كرد چهارشنبه 
تصميم گرفت، بودجه كميسيون حقوق بشر اين كشور را به 
۱۶يورو كاهش دهد. به گفته يك سناتور مستقل فيليپيني 
در ط��رح اولي��ه بودجه يي ح��دود ۱۰ميليون ي��ورو براي 
كميسيون حقوق بشر پيش بيني شده بود. يكي از رهبران 
اپوزيسيون نيز گفته كه اين تصميم پارلمان »مسير ما را به 

طرف ديكتاتوري مشخص تر مي كند«.
مطابق قانون اساسي فيليپين، كميسيون حقوق بشر يك 
نهاد مستقل است كه بايد بر قوه مجريه نظارت داشته باشد. 
يكي از وظايف كنوني اين كميس��يون رسيدگي به ۳٨۰۰ 
پرونده قتل معتادان يا قاچاقچيان مواد مخدر اس��ت. گفته 
مي شود كه اين افراد اكثرا توسط پليس يا نيروهاي امنيتي 
شبه نظامي كشته شده اند. سازمان هاي مدافع حقوق بشر، 
دولت فيليپين و به ويژه رودريگو دوترته، رييس جمهوري را 
متهم مي كنند كه باني اصلي اين موج آدمكش��ي است، اما 

دولت رسما تكذيب مي كند. 
رودريگو دوترته كه در سال ۲۰۱۶ به رياست جمهوري 
رس��يد، بارها قول داده اس��ت كه قاچاق مواد مخدر را ولو 
به قيمت كش��تن ده ها هزار معتاد ريش��ه كن خواهد كرد. 
برخي اعضاي مجلس س��نا گفته اند كه اجازه نخواهند داد 
كه بودجه مضحك كميسيون حقوق بشر به تصويب برسد و 
اگر ناچار شوند، تمام بودجه سال ۲۰۱٨ را رد خواهند كرد.  
رييس جمهوري فيليپين همچنين در اقدام جنجالي ديگر به 
درخواست ها براي شفاف سازي حساب هاي بانكي اش جواب 
رد داده اس��ت. به گزارش آسوشيتدپرس، رودريگو دوترته 
چهارشنبه در يك نشست خبري گفته است: »اگر سناتور 
آنتونيو تيريانس به دنبال شواهدي براي اين است كه مقادير 
زيادي پول اعلام نشده دارم، نمي تواند آن را از دهانم بشنود. 
شما بايد احمق باشيد كه چنين تصوري داريد.« اين سناتور 
فيليپيني در جريان كمپين انتخاباتي سال گذشته دوترته 
را به داش��تن ثروتي كه اعلام نكرده، متهم كرد و در فوريه 
س��ال جاري ميلادي نيز اين گمانه زن��ي را بار ديگر مطرح 
ك��رد و گفت كه دوترته هنوز جزيي��ات مربوط به بيش از 
۳۹ميليون دلاري كه در حس��اب هاي بانكي زمان شهردار 
بودنش دارد، اعلام نكرده اس��ت. دوترته نيز دست به اقدام 
متقابل زد و توجه مردم را به اين مس��اله جلب كرد كه اين 
سناتور حساب هاي مشتركي با افراد چيني مجهول الهويه در 

هنگ كنگ، مالزي، استراليا و امريكا دارد. 

نشست پرحاشيه وزراي 
خارجه اتحاديه عرب

ش��وراي وزيران خارجه اتحاديه عرب در نشس��ت 
خ��ود در قاهره درباره ش��رايط منطق��ه ازجمله عقب 
راندن داعش از عراق، همه پرس��ي اقليم كردس��تان و 
روند مذاكرات مربوط به صلح اس��راييل و فلسطينيان 
گفت وگو كردند. يورونيوز از درگيري لفظي نمايندگان 
قطر و عربس��تان خبر داده و نوش��ته نمايندگان قطر و 
عربس��تان بارها يكديگر را به سكوت فرا خوانده اند. بنا 
بر اين گزارش، نماينده قطر گفته »عربستان در تلاش 
براي س��اقط كردن تميم بن حم��د آل ثاني، امير قطر 
اس��ت« كه نماينده عربس��تان به او پاس��خ داده است: 
»عربس��تان هرگز به چنين روش هاي بچگانه يي دست 
نزده اس��ت. ما نمي خواهيم نظ��ام قطر را تغيير دهيم، 
اما بايد بداني��د مي توانيم آنچه را كه مي خواهيم انجام 
دهيم.« در ادامه وزير خارجه مصر وارد اين جدال لفظي 
شده و با رد سخنان نماينده قطر گفته: »همه مي دانيم 
كه تاريخ قطر با حمايت از تروريسم و همچنين حمايت 
مالي از گروه هاي افراطي در سوريه، يمن، ليبي و مصر 
عجين شده است.« عربس��تان، امارات، بحرين و مصر 
۱۰۰ روز پي��ش روابط ديپلماتي��ك و تجاري خود را با 
قطر قطع كرده و دوحه را به حمايت از تروريسم متهم 
كردند. موضوعي كه دول��ت قطر همواره آن را تكذيب 

كرده است. 

نجات 4١9 مهاجر غيرقانوني 
در سواحل تركيه

نيروهاي امنيتي تركيه در استان باتمان 4۱۹ تبعه 
خارجي و مهاجر غيرقانوني را دستگير كردند. به گزارش 
آناتولي، اين افراد اتباع افغانستان، پاكستان و بنگلادش 
هس��تند. اغلب مهاج��ران غيرقانوني تركي��ه با هدف 
مهاجرت ب��ه اروپا از طريق مرزهاي غربي اين كش��ور 
به تركيه وارد مي ش��وند. اين افراد س��واحل تركيه در 
درياي مديترانه به خصوص درياي اژه بين تركيه و يونان 
را به عنوان معبر دريايي ب��راي مهاجرت خود انتخاب 
مي كنند. اين مناطق دريايي ازجمله مسيرهاي انتقال 
عبور غيرمجاز و پرمخاطره مهاجران به س��مت اروپا و 
يونان محسوب مي شوند. انتقال مهاجران غيرقانوني به 
اروپا توسط گروه هاي قاچاق انسان انجام مي شود كه با 
خطر غرق شدن در آب دريا و نيز گرفتار شدن در دست 

قاچاقچيان انسان و دزدان دريايي همراه است. 

 عادي سازي روابط 
رياض-تل آويو تا سال آينده

پاي��گاه آلماني دويچه وله به نقل از يك كارش��ناس 
سياس��ي مصري، پيش بيني كرده كه روابط عربستان 
و رژيم صهيونيس��تي ت��ا يك س��ال آينده ب��ه مرحله 
عادي س��ازي كامل برس��د. س��عد الدين ابراهيم استاد 
دانش��گاه امريكايي قاهره گفته ك��ه هر چند نمي توان 
زمان دقيق اين عادي سازي را مشخص كرد، اما اين كار 
بيش از يك سال طول نخواهد كشيد. پيش از اين، انور 
عشقي ژنرال بازنشسته سعودي و رييس مركز مطالعات 
راهبردي خاورميانه در جده، در راس��تاي عادي سازي 
رواب��ط عربس��تان و رژيم صهيونيس��تي چندين بار به 

فلسطين اشغالي سفر كرده بود. 

دريچه

كوتاه از منطقه

يونكر: بريتانيا از ترك اتحاديه اروپا پشيمان مي شود

خوش بيني به شكوفايي اتحاديه اروپا 

وزارت خزانه داري امريكا تهديد كرد

آتش كره شمالي بر دامن بانك هاي چيني 
 گروه جهان|

 »همكاري تجاري با كره ش��مالي براي تان گران 
تمام خواهد شد.« اين پيام صريح وزارت خزانه داري 
امريكا به چين اس��ت. ب��ه گزارش رويت��رز، وزارت 
خزانه داري  امريكا اعلام ك��رده اگر پكن تحريم هاي 
جديد عليه كره شمالي را به اجرا در نياورد، واشنگتن 
تحريم هاي اقتصادي عليه چين اعمال خواهد كرد. 

اس��تيو منوچين وزي��ر خزان��ه داري امري��كا، با 
اع��لام اينكه يكي از تحريم ه��اي اقتصادي موردنظر 
علي��ه چين قطع دسترس��ي پكن به سيس��تم مالي 
امريكاست، گفته: »جنگ اقتصادي عليه كره شمالي 
تاثيرگذار خواهد بود. ما به هر كسي كه مي خواهد با 
كره شمالي دادوستد داشته باشد، اين پيام را داده ايم 
كه در ص��ورت تجارت با پيونگ يانگ ما ديگر با آنها 

كار نخواهيم كرد.«
اما اين فق��ط وزير خزانه داري امري��كا نبوده كه 
چي��ن را تهديد كرده اس��ت. اد روس رييس كميته 
ام��ور خارجه مجل��س نمايندگان امري��كا نيز گفته 
در ص��ورت هم��كاري چين با كره ش��مالي، امريكا و 
متحدان��ش باي��د بانك هاي چين��ي را تحريم كنند. 
دونالد ترامپ رييس جمه��وري امريكا نيز در توييتر 
خود نوش��ته امريكا به دنبال قطع تبادلات تجاري با 
كش��ورهايي است كه با كره ش��مالي دادوستد دارند. 
اين يكي از شديدترين تهديدهاي امريكا عليه چين 

محسوب مي شود. 
پيش تر نيز واشنگتن شماري از بانك ها، شركت ها 
و افراد را در چين به دليل ارتباط تجاري با كره شمالي 
تحري��م كرده ب��ود؛ تهدي��دي كه به نظر مي رس��د 

چيني ه��ا آن را ج��دي گرفته اند. رويت��رز چند روز 
پيش گ��زارش داد كه برخي بانك هاي بزرگ چيني 
از باز كردن حس��اب هاي بانكي براي ش��هروندان و 
شركت هاي كره شمالي خودداري مي كنند. اين اقدام 
پ��س از آن صورت گرفت كه دولت امريكا، نهادهاي 
مالي چين را كه به نحوي با كره شمالي مرتبط باشند 
تهديد كرد كه نام شان در ليست سياه قرار مي گيرد. 

بنا بر اين گزارش، كارمندان دس��ت كم 7 شعبه 
»بان��ك چي��ن« و »بانك صنعت و تج��ارت چين« 
گفته اند حساب هاي جديدي براي افراد و موسسات 
مرتبط با كره شمالي باز نخواهد شد. واشنگتن مدعي 
است برخي از اين موسسات مالي براي آزمايش هاي 
موشكي و هسته يي پيونگ يانگ، پولشويي مي كنند. 
انتخاب��ات  از  پ��س  امري��كا  و  چي��ن  رواب��ط 
رياست جمهوري ۲۰۱۶ امريكا رو به وخامت گذاشته 
اس��ت. ترامپ بارها از چين به خاطر اقدام نامناس��ب 
و ناكاف��ي در قبال كره ش��مالي انتقاد كرده اس��ت. 
رييس جمهوري امريكا در توييت اخير خود نوش��ته، 
تحريم هاي تازه عليه كره شمالي تنها يك گام كوچك 
بوده و با آنچه قرار اس��ت درنهايت اتفاق بيفتد قابل 
مقايسه نيس��ت. ترامپ به جزئيات بيشتري در اين 
زمينه اش��اره نكرده اس��ت. تهديدهاي امريكا عليه 
چين در ش��رايطي اس��ت كه رويترز به نقل از منابع 
آگاه از س��فر ترامپ به چين در چند ماه آينده خبر 

داده است. 
ش��وراي امنيت سازمان ملل دوشنبه به اتفاق آرا 
تحريم ها عليه كره شمالي را تشديد كرد كه طبق آن، 
صدور منس��وجات از اين كشور به طور كامل ممنوع 

خواهد ش��د و صادرات نفت خام ب��ه آن نيز كاهش 
مي يابد. تصميم ش��وراي امنيت ك��ه در واكنش به 
ششمين و بزرگ ترين آزمايش هسته يي كره شمالي 
گرفته ش��د، نهمين قطعنامه اين نهاد سازمان ملل 
عليه برنامه موشكي بالستيك و هسته يي كره شمالي 

از سال ۲۰۰۶ تاكنون است. 
»هان تائه سونگ« سفير كره شمالي، در واكنش 
به تحريم هاي جديد عليه كشورش در كنفرانس مورد 
حمايت س��ازمان ملل براي خلع سلاح در ژنو گفته 
ايالات متحده آتش جنگ سياسي، اقتصادي و نظامي 
را روشن كرده است. كره شمالي همچنين چهارشنبه 
در بيانيه يي به طور رسمي تحريم هاي اخير را محكوم 
و اعلام كرده اس��ت كه برنامه تس��ليحاتي هسته يي 

خود را سرعت مي بخشد. 
اين بيانيه تحريم هاي ش��وراي امنيت س��ازمان 
به رهبري امريكا را تلاش��ي براي محاصره اقتصادي 
كامل كره ش��مالي و ضرب��ه زدن به م��ردم و دولت 
خوانده و تاكيد كرده اس��ت كه پيونگ يانگ با وجود 
فشارها و تحريم ها ذره يي عقب نشيني نخواهد كرد و 
برنامه هس��ته يي نظامي را تا پايان ادامه خواهد داد. 
تحليلگران با اشاره به تشديد تنش ها در شبه جزيره 
ك��ره معتقدند ك��ه هرگونه مناقش��ه نظامي ويرانگر 
خواه��د بود و برخي ني��ز مي گويند كيم جونگ اون 
رهبر كره شمالي، بيشتر به دنبال يك بازدارنده اتمي 

است تا برنامه ريزي براي شروع جنگ. 
كره شمالي تاثير كمي بر تبادلات تجاري جهاني 
دارد و ص��د و نوزدهمين كش��ور در زمينه صادرات 
اقتصادي در جهان محس��وب مي شود. صادرات اين 

كشور كمونيس��تي در سال ۳ ميليارد دلار است كه 
شامل زغال س��نگ، مواد نفتي و ساير موارد مي شود 
كه هم��ان هم با تحريم هاي س��ازمان ملل به كمتر 
از دوس��وم كاهش يافته اس��ت. اين كش��ور به شدت 
به وارداتي با حجم ۳.5 ميليارد دلار وابس��ته اس��ت. 
در ميان كش��ورهايي كه با كره شمالي رابطه تجاري 
دارند، چين، هند و پاكستان ۳ شريك تجاري بزرگ 

و اصلي در زمينه صادرات هستند در حالي كه چين، 
هند، روس��يه و تايلند س��ه وارد كننده از كره شمالي 
هس��تند. انتظار مي رود كه تحريم هاي جديد مانع از 
دستيابي كره ش��مالي به درآمد ٨۰۰ ميليون دلاري 
س��الانه حاصل از ف��روش منس��وجات و همچنين 
5۰۰ميلي��ون دلاري درآمد كارگران اين كش��ور در 

خارج از كشور شود. 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
رييس كميس��يون اروپايي در سخنراني سالانه 
خ��ود در ش��هر استراتس��بورگ فرانس��ه ب��ا ابراز 
خوش بين��ي ب��ه ش��كوفايي اتحاديه گف��ت اگرچه 
هم��واره در مورد بلوك اروپايي احس��اس نااميدي 
مي كرده است، اما اين مرتبه و با گذشت ۱۰سال از 
بحران مالي جهاني و بحران منطقه يورو، بازگش��ت 
اروپا به اوج را پيش بين��ي مي كند. ژان كلود يونكر 
كه سال ها در سياست گذاري هاي پرنوسان اتحاديه 
اروپا كاركشته شده است، در ادامه كشورهاي عضو 
را به تس��ريع گفت وگوه��اي تجاري ب��ا مكزيك و 
برزيل و در مقاب��ل محدود كردن قابليت هاي چين 
در خري��د ش��ركت هاي اروپايي به وي��ژه در بخش 
زيرساخت ها، فناوري پيشرفته و انرژي ترغيب كرد. 
وي در عين حال از دولت هاي اروپايي خواس��ت كه 
از فرصت خ��روج بريتانيا از اتحاديه بهره  ببرند و از 
نوس��انات اقتصادي براي ايج��اد اتحادي قوي تر در 

قلب تجارت جهاني استفاده كنند. 

 باد موافق اتحاديه اروپا
ژان كل��ود يونك��ر با اش��اره به رش��د اقتصادي 
اخي��ر اتحادي��ه اروپا ك��ه حتي از رش��د اقتصادي 
امريكا س��ريع تر بوده اس��ت، گفت: »ب��اد موافق در 
بادبان ه��اي اروپايي به وزش درآمده اس��ت. اكنون 
يك فرصت عالي داريم، اما اين فرصت هميش��گي 
نخواه��د بود. بياييد كمي مخاطره پذير باش��يم و از 
اين فرصت بيش��ترين اس��تفاده را ببري��م.« يونكر 
در ادامه به اين مس��اله اش��اره كرد ك��ه در دوران 
رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ، دستيابي به توافق 
تجارت آزاد با امريكا از هميش��ه دشوارتر است و به 
همين دليل بلوك اروپايي بايد در جهت دس��تيابي 
ب��ه توافقنامه ه��اي تج��ارت آزاد با ديگر كش��ورها 
ت��لاش كند. يونكر افزود: در پ��ي توافقنامه تجاري 
ماه جولاي با ژاپن، كميس��يون اروپايي كه ش��اخه 
اجرايي اتحاديه اروپاس��ت، مذاكرات تجارت آزاد با 
اس��تراليا و نيوزيلند را آغاز خواهد كرد و همچنين 
قص��د دارد، گفت وگوها با مكزي��ك و بلوك تجاري 
امريكاي جنوب��ي )مركوس��ور( ب��ه رهب��ري برزيل 
و آرژانتي��ن را ت��ا پايان س��ال مي��لادي كنوني به 
نتيج��ه برس��اند. وي در عين حال اس��تفاده از يك 

چارچوب نظارت بر س��رمايه گذاري براي رسيدگي 
به نگراني ه��ا در مورد افزايش فعاليت هاي چين در 
كشورهاي عضو اتحاديه را خواستار شد و گفت: »ما 
تجارت كنندگاني ساده لوح نيس��تيم. اروپا از منافع 
اس��تراتژيك خود از طريق تعيي��ن چارچوبي براي 

نظارت بر سرمايه گذاري دفاع مي كند.«
يونك��ر همچنين از اين س��خنراني ب��راي اعلام 
بس��ته گسترده اصلاحات اس��تفاده كرد و پيوستن 
همه كش��ورهاي اروپايي حايز ش��رايط به اتحاديه 
اروپ��ا، گس��ترش منطقه روادي��د آزاد ش��نگن به 
بلغارس��تان و روماني را خواستار شد. وي همچنين 
از پيشنهاد امانوئل ماكرون رييس جمهوري فرانسه 
در مورد س��مت  وزير اقتصاد و دارايي اتحاديه اروپا 
حماي��ت كرد، اما در عين ح��ال گفت باور دارد كه 
نبايد سمتي جديد ايجاد شود بلكه يك كميسيونر 
ارش��د اروپايي بايد سياس��ت گذاري هاي اقتصادي 

در سراس��ر منطق��ه يورو را هماهن��گ كند. در پي 
فروپاش��ي قريب الوق��وع منطق��ه ي��ورو در بحران 
س��ال هاي ۲۰۱۰ تا ۲۰۱۲، بسياري از كارشناسان 
ب��ر اين عقي��ده بودند كه منطقه ي��ورو كنوني تنها 
در ش��رايطي دوام مي آورد كه به يك اتحاديه مالي 

تبديل شود. 
يونكر در ادامه س��خنراني خ��ود گفت كه همه 
اتفاقات س��بب مي شوند، تصوير روشن تري از آينده 
اتحاديه اروپا داشته باشد. رشد اتحاديه اروپا در دو 
سال گذشته از امريكا بيشتر بوده و نرخ بيكاري نيز 
در اتحاديه به كمترين ميزان در ۹سال اخير رسيده 
اس��ت. وي افزود: هيچ شكي ندارد كه اتحاديه اروپا 
وس��عت بيشتري خواهد يافت و شمار اعضاي آن از 
۲7 كش��ور كنوني بيشتر خواهد شد؛ اگرچه چنين 
اتفاقي در آينده نزديك و در دوران رياس��ت وي بر 

پارلمان اروپايي غيرمحتمل است. 

  برگزيت همه  چيز نيست!
يونك��ر در م��ورد تصمي��م بريتانيا ب��راي ترك 
اتحاديه اروپا در پايان ماه مارس س��ال ۲۰۱۹ ابراز 
ناراحت��ي ك��رد، اما گفت: اتحادي��ه اروپا به تصميم 
مردم بريتانيا احترام مي گذارد و در راستاي تسريع 
جدايي تلاش خواهد كرد. وي در عين حال با اشاره 
به اين مساله كه اتحاديه براي پيشرفت خود از اين 
جدايي ساده مي گذرد، افزود: »ما به پيشروي ادامه 
مي دهيم، چون برگزيت همه چيز نيس��ت؛ برگزيت 
آينده اتحاديه اروپا نيس��ت.« اين در حالي است كه 
يونكر در سخنراني سال گذشته از هرگونه اشاره يي 
به جدايي بريتانيا از اتحاديه اروپا خودداري مي كرد. 
ريي��س كميس��يون اروپاي��ي هش��دار داد ك��ه 
بريتانيايي ها از ترك اتحاديه اروپا پشيمان خواهند 
ش��د و از برنامه براي اجلاس��ي در تاريخ ۳۰ مارس 
۲۰۱۹، درست يك روز پس از خروج كامل بريتانيا 

به منظور گفت وگو در مورد آينده اتحاديه خبر داد. 
يونكر گفت: »۲۹ مارس ۲۰۱۹ اين روزي است كه 
بريتانيا اتحاديه اروپا را ترك مي كند. اين لحظه يي 
ناراحت كنن��ده و غم انگيز در تاريخ م��ا خواهد بود 
و هم��واره افس��وس آن را خواهيم خ��ورد؛ به نظر 
من، ش��ما )بريتانيا( خيلي زود افس��وس اين اتفاق 
را خواهيد خورد.« س��خنراني سالانه يونكر درست 
س��اعاتي پس از توافق لندن و بروكس��ل بر سر به 
تعوي��ق انداخت��ن دور بع��دي گفت وگوه��ا صورت 
گرفت. دور جديد مذاكرات ميان بوريس جانس��ون 
وزير برگزيت و ميش��ل بارنيه مذاكره كننده ارش��د 
اروپاي��ي ق��رار بود هفت��ه  آينده برگزار ش��ود. يك 
سخنگوي دولت بريتانيا اعلام كرد: تعويق مذاكرات 
ام��كان »رايزني هاي بيش��تر« را فراه��م مي آورد؛ 
اما گاي ورهوفش��تاد مس��وول برگزيت در پارلمان 
اروپايي ادعا كرده كه ترزا مي نخس��ت وزير بريتانيا 

براي مداخله در موضع كشورش آماده مي شود. 

 هشدار به تركيه
اگرچ��ه يونكر در اش��اره به كش��ورهاي بالكان 
غربي براي پيوس��تن به اتحادي��ه اروپا با صميميت 
سخن گفت، اما هش��دار داد كه عضويت تركيه در 
اتحادي��ه اروپا در پي اقدامات رجب طيب اردوغان، 
رييس جمهوري اين كشور در دوران پس از كودتاي 
نافرج��ام با شكس��ت مواج��ه خواهد ش��د. رييس 
كميس��يون اروپايي گفت: »اتحاديه ما يك كش��ور 
نيس��ت، اما همچنان بر مبناي قوانين اداره مي شود 
و اي��ن قواني��ن عضويت تركيه در اتحادي��ه اروپا را 

دست كم در آينده نزديك غيرممكن مي كند.«
يونكر اف��زود: »تركي��ه از اتحادي��ه اروپا فاصله 
گرفت��ه اس��ت، اتحاديه اروپ��ا همواره دس��ت هاي 
خود را به س��وي مردم تركي��ه دراز مي كند، اما به 
نظ��ر مي رس��د كه تركي��ه زمينه را براي شكس��ت 
اي��ن مذاكرات )پيوس��تن به اتحادي��ه اروپا( فراهم 
كرده اس��ت.« رييس كميس��يون اروپايي در صحن 
پارلم��ان اروپا گف��ت: »ما از تركي��ه مي خواهيم نه 
تنها روزنامه نگاران ما، بلك��ه همه روزنامه نگاران را 
آزاد كند. از تركيه مي خواهيم خطاب كردن س��ران 
اروپايي با الفاظي همچون »فاشيس��ت« و »هوادار 

نازيسم« را متوقف كند.«

مسكو: كره شمالي هسته اي را به رسميت نمي شناسيم
وزارت خارجه روس��يه بار ديگر مخالفت ش��ديد خود را با توس��عه برنامه هاي موش��كي كره شمالي 
اعلام كرده اس��ت. به گزارش اينترفكس، مدير بخش كنترل منع گس��ترش تسليحات هسته يي وزارت 
خارجه روس��يه گفته است: »در هيچ شرايطي كره شمالي را به عنوان دارنده سلاح هسته يي به رسميت 
نخواهيم ش��ناخت.« ميخاييل اوليانوف همچنين از مقامات كره شمالي خواسته تا به قوانين بين المللي 

و قطعنامه هاي سازمان ملل متحد پايبند باشند.
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پرونده8
 حضور شهردار در دولت
و حل معضلات پايتخت

كرس��ي شهرداري تهران سرانجام پس از 14سال با 
تصميم رييس جمهوري به هيات دولت بازگشت. دعوت 
از شهردار براي حضور در جلسه هاي هيات دولت روند 
تازه يي از تعامل ميان شهرداري و نهادهاي دولتي را رقم 
خواهد زد. »محمدعلي نجفي« ش��هردار جديد تهران 
پانزدهم شهريورماه جاري در جلسه هيات دولت حاضر 
ش��د و قفل حضور نيافتن شهرداري در هيات دولت را 
شكس��ت. پيش از وي »محمدحس��ن ملك مدني« در 
س��ال 1382 به عنوان ش��هردار تهران در جلس��ه هاي 
هيات دولت اصلاحات ش��ركت مي ك��رد، اين حضور با 
تغيير شهردار در دو سال آخر دولت هشتم پايان يافت. 
اما حضور نجفي در هيات دولت، رويدادي است كه 
از نگاه نمايندگان پيشين و كنوني شوراي شهر تهران 
باع��ث افزايش تعاملات ميان نهاد ش��هرداري و دولت 
خواهد ش��د و ضمن آگاهي يافتن مس��وولان دولت از 
چالش هاي كلان ش��هر تهران، ح��ل معضلات پايتخت 
را س��رعت خواهد بخش��يد. »زه��را صدراعظم نوري« 
عضو پنجمين شوراي ش��هر تهران، »اقبال شاكري« و 
»رحمت الله حافظي« اعضاي پيشين شوراي شهر تهران 
در گفت وگو با ايرنا دستاوردهاي حضور شهردار تهران را 

در جلسه هاي هيات دولت تشريح كردند. 

 افزايش تعاملات ميان دولت و دستگاه ها 
صدراعظم نوري با مثبت ارزيابي كردن اين اقدام گفت: 
بس��ياري از چالش ها و مسائل كلان شهري چون تهران به 
واسطه اينكه اين شهر قطب سياسي و فرهنگي كشور به 
شمار مي رود جزو مسائل است. به طور تقريبي 40درصد 
از فعاليت هاي اقتصادي كش��ور نيز در اين ش��هر صورت 
مي گيرد. از اين رو طرح مس��ائل تهران در س��طح ملي و 

حاكميتي، تصميمي درست و بجا تلقي مي شود. 
به گفته اين عضو پنجمين شوراي شهر تهران، تعامل 
ش��هرداري و ش��ورا با دول��ت و نهادهاي موثر در س��طح 
حاكميت در برون رفت از مشكلات شهري چاره ساز خواهد 
بود چراكه نگاه كلان و ملي به مسائل پايتخت باعث حل 
و رفع س��ريع تر موانع خواهد ش��د. بنابراين هر چه تعامل 
در اين مس��ير بيشتر باشد، مس��ائل نيز بهتر و در مسير 
درس��ت تري رسيدگي خواهند ش��د.  به گفته صدراعظم 
نوري، حضور شهردار به عنوان عضوي از كابينه به برقراري 
تعام��ل با اعضاي دولت كمك خواه��د كرد و آنان به ويژه 
رييس جمه��وري را نس��بت به معضلات تهران حس��اس 
خواهن��د كرد.  وي بر اين باور اس��ت كه همكاري ميان 
دولت و دستگاه ها به حل چالش هاي ملي تهران سرعت 
خواهد بخشيد كه در اين صورت شاهد رويدادهاي موثر 

و ثمربخشي در اين عرصه خواهيم بود. 

 سرعت بخشي به طرح و رفع چالش هاي پايتخت 
شاكري نماينده پيشين شوراي شهر ضمن اينكه اين 
اقدام را بس��يار مهم، مفيد و ض��روري ارزيابي كرد، افزود: 
در دوره چهارم ش��وراي شهر چند بار حضور شهردار را در 
جلس��ه هاي هيات دولت خواستار شديم اما به دليل نبود 
س��ويه هاي سياسي مشترك ميان ش��هردار وقت تهران و 
دولت در دو دوره قبلي از ش��هردار براي حضور در جلسه 
هيات دولت دعوت نشد و همين مساله باعث لطمه به شهر 
تهران شد.  به گفته وي، حضور نيافتن شهردار در جلسات 
هيات دولت باعث ش��د، دولت تعهدات خود در برابر شهر 
را ناديده بگيرد و در نتيجه برخي تعهدات انجام نشد. عدم 
حضور شهردار در جلسات هيات دولت، فهم دقيق، درست 
و هماهنگ را در حل مس��ائل و مش��كلات از بين مي برد.  
شاكري مسائلي مانند زيرس��اخت هاي شهري چون آب، 
گاز، برق، مخابرات و انرژي را جزو موضوعات كلان شهري 

برشمرد كه به هيات دولت مربوط مي شود. 
به گفته اين نماينده پيشين شوراي شهر، چالش بافت 
فرسوده يكي از مهم ترين موضوعات كلان شهرهاست كه 
نيازمند تصميم گيري و حضور حاكميت است و تنها شامل 
اختيارات شهردار نخواهد ش��د.  طرح مساله آلودگي هوا 
و يافت��ن راهكاري براي كاهش آن از ديگر دس��تاوردهاي 
حضور شهردار تهران در هيات دولت از نگاه شاكري بود. 

وي در پايان با ابراز تاس��ف از حضور نيافتن ش��هردار 
پيش��ين تهران در جلسه هاي هيات دولت گفت كه از اين 
پس با رفع اين محروميت، فضاي بهتر و كارآمدتري براي 

طرح مشكلات شهري وجود خواهد داشت. 

 شفاف  سازي مطالبات و مراودات مالي 
حافظي، عضو پيشين شوراي شهر با اشاره به مزاياي 
قابل توجه حضور ش��هردار در جلسه هاي هيات دولت 
اظهار كرد: درحال حاضر فرصتي براي انتقال مشكلات 
ش��هروندان كلان شهر تهران فراهم شده است. در برابر 
اعضاي كابينه نيز از مش��كلات ش��هر آگاهي خواهند 

يافت. از اين رو رفع مشكلات هموارتر خواهد شد. 
به گفته وي، مس��وولان مي توانند با ارتباط و تعامل 
نس��بت به حل و فصل و شفاف س��ازي مطالبات يا در 
اصل مراودات مالي طرفي��ن اقدام كنند درحالي كه تا 
پيش از اين به واس��طه عدم شفافيت در مباحث مالي 
هيچ يك از اعضاي ش��وراي شهر از ميزان مطالبات يا 
بدهي ها اطلاع نداشتند.  حافظي افزود: اكنون به ياري 
اين تعامل مي توان كميته يي براي شفاف سازي مطالبات 
تشكيل داد و ميزان بدهي و مطالبات را به صفر رساند. 
براي مطالبات باقيمانده نيز مي توان برنامه هايي تدوين 

و در قالب بودجه سال 1397 تعريف كرد. 
اين عضو چهارمين ش��وراي ش��هر تهران در ادامه 
به حضور برخ��ي وزيران دولت قبل به ش��كل صوري 
و تش��ريفاتي در جلس��ه هاي شوراي ش��هر اشاره كرد 
و گف��ت: اين حضور تنها به يك جلس��ه ختم ش��د اما 
اكنون حضور شهردار در جمع دولتي ها باعث مي شود 
مواردي كه پيش تر نيز بيان شده بود از وزيران مربوطه 
پيگيري شود. در اين جلسه ها وزيران از زبان نمايندگان 
تهران مشكلات را خواهند شنيد و براي حل مشكلات 
همفكري صورت خواهد گرفت.  عضو پيش��ين شوراي 
ش��هر تهران با بيان اينكه حضور ش��هردار باعث اقتدار 
شهرداري در تعامل با ساير دستگاه ها و ارتباط نزديك با 
آنها خواهد شد، اين اقدام را به فال نيك گرفت و نتايج 

اثربخش و عيني را در نتيجه آن پيش بيني كرد. 
تعام��ل ش��هردار تهران ب��ا اعضاي كابين��ه دولت 
دوازدهم بدون ش��ك طرح مس��تقيم چالش  مسوولان 
و برنامه ري��زي در جه��ت رف��ع معض��لات را در پ��ي 
خواه��د داش��ت. همكاري مس��وولان و دس��تگاه هاي 
دولت��ي با ش��هرداري از اين پس اميدواري بيش��تري 
ب��راي بهب��ود حمل و نق��ل عمومي، كاه��ش آلودگي 
ه��وا، معض��ل ترافيك، زيباس��ازي عمران ش��هري و 
تقويت زيرس��اخت ها در دل ش��هروندان تهران ايجاد 
خواهد ك��رد. از همه مهم تر اينكه تامين اعتبارات براي 
طرح هاي عمراني و شفاف سازي در مراودات مالي از ديگر 
دستاوردهاي تعامل شهرداري با هيات دولت خواهد بود. 

گزارش

حمله مقامات سعودي به قطري ها 

ايران مركز تنش عربستان و قطر در نشست اتحاديه عرب

فرمانده كل شوونيست هاي امريكا

سيماي واقعي ترامپ را بيشتر بشناسيم
ترجمه:  صابر مقدمي 

 دونال��د ترام��پ رييس جمه��ور امري��كا ي��ك 
نژادپرس��ت و منادي نفرت و خش��ونت است. وقت 
آن اس��ت ك��ه از بي اهمي��ت جل��وه دادن صدمات 
جبران ناپذيري ك��ه بر پيكر جامع��ه وارد مي كند، 

دست برداريم. 
ن��ود س��ال پيش در منطق��ه كوئين��ز نيويورك 
در حدود ه��زار نفر از اعض��اي كوكلاكس كلان با 
پليس ناحيه درگير شدند. »فرد ترامپ« پدر دونالد 
ترامپ يكي از دستگيرش��دگان بود. پرونده او هرگز 
ب��ه دادگاه نرفت چون كه ش��رايط آن زمان خيلي 
متفاوت ب��ود. اما فرد ترامپ پس��رش را طوري بار 
آورد كه هميش��ه باور داشته باش��د به جامعه برتر 
نخبگان س��فيد تعلق دارد. زماني ك��ه در مبارزات 
انتخابات رياست جمهوري سال 2016 امريكا درباره 
آن واقعه س��ياه از او سوال ش��د اظهار داشت: اين 
موضوع هرگز اتفاق نيفتاده. اينها يك مشت دروغ و 
چرت و پرت است. او هرگز دستگير نشده. هرگز به 
خاطر اين موضوع محكوم نشده. هرگز متهم نشده. 

كاملا ساختگي است. داستان احمقانه يي است…
آيا اين سوال بدان معناست كه هر چيزي كه در 

دادگاه طرح شود تنها واقعيت دارد؟ 
دونال��د ترام��پ در س��ال 1973 به خاطر اينكه 
حاض��ر نش��ده بود 14ه��زار دس��تگاه از واحدهاي 

مس��كوني اش در نيويورك را به سياه پوستان اجاره 
دهد به دادگاه فراخوانده شد. اين موضوع مستند و 
قابل اثبات است. شكايت ها در پرونده يي كه روي آن 
حرف C مخفف colored يا رنگين پوستان نوشته 
شده اس��ت در بايگاني موجود است. در اين پرونده 
مداركي موجود است كه نشان مي دهد دقايقي بعد 
از مخالفت با درخواس��ت اجاره سياه پوس��ت ها اين 
واحدها به سفيدپوست ها اجاره داده شده است. در 
دهه 1980 ترامپ كاركنان سياهپوس��ت كازينوي 
معروف��ش به نام ترام��پ كازينو را به ك��م كاري و 
تنبلي مته��م كرده بود. او گفته بود كه مي ترس��د 
سياه پوس��تان از او دزدي كنن��د. در آوريل 1989 
وقتي »تريش��ا ميلي« يك بانكدار س��فيد پوس��ت 
س��رمايه گذار در منطقه س��نترال بانك مورد تجاوز 
ق��رار گرف��ت و به خاطر ش��دت ضرب و ش��تم به 
كما رفت چهار سياه پوس��ت و يك اس��پانيولي تبار 
دستگير ش��دند. دونالد ترامپ در يك اعلاميه تمام 
صفحه يي در روزنامه ها از مردم آن نواحي خواس��ت 
از ط��رح »مج��ازات اع��دام باي��د برگردد«حمايت 
كنند. دادگاهي دستگيرش��دگان را كه بيگناه بودند 
محاكمه كرده و آنها سال ها بعد از زندان آزاد شدند. 
در نوامبر س��ال 2016 امريكايي ه��ا ترامپ را به 
عنوان رييس جمهور كشورشان انتخاب كردند. همان 
فردي كه باراك اوباما را به مس��لمان بودن و به دنيا 

آمدن در يك كش��ور خارج��ي متهم مي كرد. مردي 
كه در ش��عار مبارزات انتخابات��ي اش يعني »بياييد 
امريكا را به پيش��ينه پرافتخارش برگردانيم« مفهوم 
نظريه داروينيس��م اجتماعي نهفته است. نظريه يي 
كه طرف��داران آن عقيده دارند فقط متولدين امريكا 
بر مهاجرين ح��ق حكومت دارند و بدين منوال بايد 
سفيدپوس��ت ها بر سياه پوس��ت ها و م��ردان بر زنان 
حكومت كنند. س��خنراني ها، دستورات و تصميمات 
تجاري اش ترديدي باقي نمي گذارد كه او طرفدار چه 

ايده  و صاحب چه شخصيتي  است؟ 

 امريكا منشور اخلاقي اش را گم كرده  است. 
ترامپ يك نژادپرست اس��ت. او منادي نفرت و 
پلشتي هاست. كس��اني كه وانمود مي كنند اين طور 
نيس��ت و او را صرفا خش��ن و فاقد مب��ادي آداب، 
پيرم��ردي هرج و مرج طلب يا ف��ردي كه صراحتا 
مي كوش��د به عنوان يك سياستمدار رياكار معرفي 
نش��ود معرف��ي مي كنن��د در واقع آب در آس��ياب 
او مي ريزن��د. »اليزاب��ت ولين��گ« زبان ش��ناس و 
رفتارش��ناس آلمان��ي كه اخي��را مهمان دانش��گاه 
كاليفرني��ا در بركلي بوده اس��ت چني��ن مي گويد: 
ترامپ اف��كار و عقايدش را در توييتر محك مي زند 
س��پس آن قدر آنها را تكرار و تك��رار مي كند كه به 

رفتارش تبديل شود. 

خان��م ولينگ عقيده دارد برخ��ي از امريكاييان 
دني��ا را ب��ه عنوان مكان��ي براي س��لطه و تجاوز و 
نقط��ه جدايي خوب از بد مي دانند. به نظر او ترامپ 
نماينده اين گروه و دس��ته از امريكاييان اس��ت. در 
دوراني كه بي ثباتي ناشي از تغييرات حكم فرماست 
ترامپ مقصران اصلي را پيش��اپيش شناسايي كرده 
اس��ت: مهاجرين و نخبگان! در صورتي كه اگر يك 
حادثه تروريس��تي ديگر در امريكا رخ بدهد ترامپ 
كس��ي را كه بايد مسبب اين حادثه معرفي شود از 
قبل شناس��ايي كرده اس��ت. يعني قضات ليبرال يا 
آزادانديش��ي كه اجازه داده اند مهاجران وارد كشور 
ش��وند. از كاخ س��فيد انتظار مي رود كانون و مركز 
ثقل منشور اخلاقي امريكا باشد ولي متاسفانه منزل 

و مامن بزرگ ترين شؤونيست امريكاست. 
نژادپرستي روزمره معمولا كاركردهاي مختلفي 
دارد: ابتدا با تعصب و تبعيض نژادي شروع مي شود. 
از انداختن س��كه به روي كودكان يهودي تا متوقف 
كردن مكرر سياهپوس��ت ها توس��ط پليس و انجام 
بازرس��ي هاي بدني بيشتر سياه پوس��تان. بعد از آن 
نوبت فعالان نژادپرس��ت اس��ت كه در پس��توها به 
انتظار نشسته اند و سوم سياستمداراني كه در انظار 
عموم��ي كلم��ات مبتذل و پيش پا افت��اده به زبان 
مي آوردن��د. همه اين اتفاق��ات مي توانند به صورت 
مس��تقل از هم رخ دهند. اما وقتي كه با هم همراه 
ش��دند يك جري��ان توفاني را خل��ق مي كند. عين 
همان اتفاقاتي كه با آمدن ناسيونال سوسياليست ها 
در آلم��ان و آپارتاي��د در آفريق��اي جنوبي رخ داد. 
اين مراحل در چند سال اخير در كشور مجارستان 
نيز تجربه ش��د. و اكنون در دوران زمامداري ترامپ 
در امريكا رخ مي ده��د. در اين مراحل تاثير و نفوذ 

نژادپرس��تي به وضوح قابل مشاهده بوده و مخالفت 
يا مقاومتي در برابر آن صورت نمي گيرد. 

س��ردمداران آلمان ش��رقي كمونيس��ت عقيده 
داش��تند - ام��روزه مي دانيم كه اي��ن عقيده چقدر 
شتابزده بوده اس��ت- كه بر نظام سرمايه داري فائق 
آمده اند. در اين مي��ان، در دنياي غرب همه اميدوار 
بودند كه زن س��تيزي، يهودس��تيزي و نژادپرس��تي 
نسبت به گذش��ته به طرز چشم گيري فروكش كرده 
اس��ت. البته اين انتظار نيز ش��تابزده ب��ود. هدف از 
لفاظي هاي نژادپرستان تحريم مناظرات قانوني و قرار 
دادن نژادپرس��تي در كفه يي برابر با مدارا و مسامحه 
اس��ت. يا به قول ماركس تز و آنتي تز. درست مانند 

ابراز عقايد. امريكا كشور آزاد و مستقلي است. 
»ديدويد دوك« رهبر نژادپرس��تان امريكا دليل 
خوبي براي تعريف و تمجي��د از دونالد ترامپ طي 
چند هفته گذشته داشته است. وقتي رييس جمهور 
اي��الات متحده امريكا اع��لام مي كند كه قرباني نيز 
مانند قاتل مس��وول اس��ت و كس��اني كه دست به 
تظاه��رات متقابل مي زنند به ان��دازه نازي هايي كه 
پرچم هاي صليب شكسته را تكان مي دادند و فرياد 
مي زدند »هرگز اج��ازه نخواهيم داد يهوديان جاي 
م��ا را غصب كنند« مقصرند و هم حزبي هاي ترامپ 
هن��وز از او حمايت مي كنن��د، امثال دوك و ترامپ 
ب��ه اهداف خود نائل مي ش��وند. ديگر صفاتي مانند 
م��دارا، همدردي، عطوفت و تن��وع عقيده به عنوان 
صداقت سياسي انكار مي شود. ديگر به زبان آوردن 
هر صفات ديگري ارزش محس��وب ش��ده و ش��ما 
مي توانيد از اين طريق به راحتي خشونت را توجيه 

كنيد. چرخ هاي تمدن به عقب مي چرخد. 
منبع: اشپيگل

 وزراي خارجه كشورهاي عضو اتحاديه عرب، در 
نشس��تي كه در قاهره برگزار كردند تحمل سخنان 
يكديگ��ر را نداش��تند و اين نشس��ت را با مجادله و 
دعوا ميان مقام هاي قطر و س��عودي بر س��ر ايران 
ادام��ه دادند. طبق اين گزارش، س��لطان بن س��عد 
المريخي، وزير مش��اور در امور خارجه قطر جلس��ه 
افتتاحيه دوره 148نشست اعضاي اتحاديه عرب به 
تمجيد از سياست هاي دولت ايران پرداخت و گفت: 
»ايران دولتي ش��ريف اس��ت.« بن س��عد المريخي 
خط��اب به نماين��دگان كش��ورهاي محاصره كننده 
)عربستان س��عودي، بحرين، مصر و ام��ارات( عليه 
دوح��ه، گفت: »اگ��ر گمان مي كنيد ك��ه مي توانيد 
ض��رري متوجه م��ا بكنيد، بدانيد ك��ه تمام منطقه 
خليج ف��ارس ض��رر مي كن��د.« اين اظه��ارات مقام 
قطر با واكنش خش��مگينانه »احمد قطان« س��فير 
عربستان س��عودي در مصر و نماينده اين كشور در 
اتحاديه عرب همراه ش��د. وي اظهار داشت كه قطر 

به  دليل روابطش با ايران پشيمان خواهد شد.
چندماه��ي از چني��ن مجادلات��ي مي گ��ذرد و 
گمانه زني ه��ا در اي��ن ب��اره ديگر كم كم به س��مت 
يقي��ن مي رود. نقش امريكا ب��راي تفرقه در منطقه 
به خصوص دشمن تراشي عليه كشوري مانند ايران 
ثابت ش��ده اس��ت. عربس��تان نيز در ازاي پرداخت 
پول ه��اي هنگفت به كش��ورها از آنها مي خواهد تا 
ايران و كش��ورهايي ك��ه آن را حماي��ت مي كنند، 
منزوي ت��ر كنند تا با خيالي آس��وده تروريس��ت را 
تقويت كند. قطر نيز از اين قاعده مس��تثنا نيس��ت. 
هرچند اي��ران همچنان بر تعام��ل و گفت وگوهاي 
س��ازنده ب��ا همس��ايگانش پافش��اري مي كن��د اما 
سركشي عرب ها تمام نمي شد. تا جايي كه آنها قطر 
را به اتهام حمايت از تروريسم، محاصره ديپلماتيك 
و اقتصادي كرده اند و براي از س��رگيري اين روابط 
فهرست شروطي سيزده گانه  به آن پيشنهاد داده اند 
كه كاهش سطح روابط با ايران يكي از بندهاي اين 

فهرست است. 

 تلاش امريكا براي تفرقه بين كشورهاي منطقه
تيرماه س��ال جاري ب��ود كه كش��ورهاي عربي 
شمش��ير را ب��راي هم از رو بس��تند و س��رانجام با 
ائتلاف��ي نه چن��دان منصفانه روابطش��ان را با قطر 
قطع كردند. عربس��تان س��عودي، بحري��ن، امارات 
متح��ده عربي و مص��ر از جمله كش��ورهايي بودند 
ك��ه ديپلمات هاي خود را فرا خواندند، به س��فراي 
قطر 48 س��اعت فرصت دادند خاك كشورش��ان را 
ترك كنن��د و به اتباع قطري ني��ز اطلاع دادند كه 
ظ��رف دو هفته بايد از خاك كشورهايش��ان بروند. 
س��اعاتي پس از آن خطوط هواي��ي قطر پروازهاي 
خود را به عربس��تان سعودي لغو كرد. در همان روز 

وزير امورخارجه كش��ورمان در توييتر خود بر لزوم 
همكاري بين كشورهاي منطقه تاكيد كرد و نوشت: 
»همسايگان ثابتند و نمي توان جغرافيا را تغيير داد. 

فشار راه حل نيست. گفت وگو ضروري است.«
همان هنگام كه بس��ياري از كارشناسان جهت 
ناگهاني اين كش��ورها برعليه قطر را با س��فر دونالد 
ترام��پ رييس جمه��وري امري��كا به عربس��تان و 
معادلات س��نگين آنها بي ربط نمي دانستند، شبكه 
خبري الجزيره نيز متن ايميل هاي هك شده سفير 
ام��ارات در امريكا را منتش��ر ك��رد؛ ايميل هايي كه 
نشان مي داد كشور امارات متحده عربي، تلاش هايي 
را ب��راي دخالت در اي��ران، قطر و كويت انجام داده 
اس��ت. مس��اله يي كه مقامات اماراتي را به ش��دت 
عصبان��ي كرده بود و اي��ن عصبانيت تا جايي پيش 
رفت ك��ه تصميم گرفتند تا قط��ر را منزوي كنند. 
اي��ران كه در چنين مواقعي غالبا نقش��ي ميانجيگر 
را ايفا مي كند تمام تلاش خود را به كار بس��ت تا با 
تعامل و مذاكره توسط كشورهاي مختلف به چنين 
تحريم ها و اتلاف هايي پايان دهد. وزير امور خارجه 
كش��ورمان در همين راس��تا رايزني ه��اي زيادي را 
انجام داد. او علاوه بر نوش��ته خود در توييتر مبني 
بر حمايت همسايگان ازهمديگر، در ادامه رايزني ها 

براي حف��ظ تعامل ميان همس��ايگاني كه به گفته 
خ��ودش نمي توان جاي آنها را تغيير داد، همان روز 
با وزير امور خارجه قطر در خصوص وضعيت منطقه 
به صورت تلفني گفت وگو و تبادل نظر كرد. محمد 
جواد ظريف همچنين با فدريكا موگريني مس��وول 
سياس��ت خارجه اتحاديه اروپا و شيخ صباح الخالد 
الصباح همتاي كويت��ي خود نيز گفت وگوي تلفني 

كرد. 
ظري��ف بر همين اس��اس در خص��وص آخرين 
تح��ولات منطق��ه و بح��ران عرب��ي، ب��ا چندتن از 
همتايان خ��ود نيز تلفني به تبادل نظر پرداخت. او 
در اي��ن تماس هاي جداگانه كه ب��ا وزيران خارجه 
تركيه، اندونزي، عراق، عمان، تونس، مالزي، لبنان، 
الجزاير، قط��ر، كويت و همچني��ن خانم موگريني 
ص��ورت گرف��ت، بر ض��رورت گفت وگو ب��راي حل 

مسائل پيش آمده تاكيد كرد.
 

 ريشه خصومتي كه قرار است به صلح بينجامد
علاوه بر اتفاقات پيش آم��ده اما نبايد روابط 
دوطرف��ه ايران و عربس��تان را فرام��وش كنيم. 
موضوعي كه پيش تر از منزوي كردن قطر پيش 
آمده بود. سيزدهم دي ماه سال 1394 عربستان 

سعودي با انتشار بيانيه يي از ديپلمات هاي ايران 
در عربستان خواس��ت تا ظرف 48 ساعت خاك 
اين كش��ور را ت��رك كنند و رواب��ط ديپلماتيك 
ايران و عربس��تان س��عودي قطع شد. اين اتفاق 
ريشه در حمله تعدادي افراد خودسر به سفارت 
عربس��تان در تهران و كنسولگري اين كشور در 
مشهد داشت. معترضان به بهانه اعدام شيخ نمر 
باقر النمر، روحاني برجس��ته شيعه در عربستان 
س��عودي آنجا را به آت��ش كش��يدند و از ديوار 
س��فارت وارد ساختمان ش��دند. در همين راستا 
س��اعاتي پس از اي��ن اتفاق، ع��ادل الجبير وزير 
خارجه عربس��تان و رييس اداره رس��انه يي اين 
كش��ور بطور مش��ترك در يك كنفرانس خبري 
در مورد حمله به سفارت عربستان و كنسولگري 

اين كشور در ايران موضع گرفتند. 
كارش��كني هاي  و  دوكش��ور  اي��ن  رواب��ط   
س��عودي ها اما ريش��ه يي ديرينه دارد. چندسال 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي با توجه به جايگاه 
منطقه ي��ي و اختلافات ايدئولوژي��ك جمهوري 
اس��لامي ايران و عربس��تان روابط اين دو كشور 
پر از فراز و نش��يب و بعضا همراه با تخاصم هاي 
ديپلماتيك بوده است، چنان كه در مقطعي پس 

از كش��تار 275 زائ��ر ايراني در مكه در مراس��م 
برائت از مش��ركين در سال 1366 مساله تيرگي 
روابط دو كش��ور به حد اعلي رسيد و هشت ماه 
بعد از اين كش��تار، عربستان سعودي به صورت 
يك جانبه به قطع مناس��بات خود با ايران اقدام 
كرد و به ديپلمات هاي ايراني مقيم عربستان يك 
هفته مهلت داد كه ايران را ترك كنند، ايران نيز 
به دس��تور امام خميني )ره( اعزام زائران به سفر 
حج واج��ب را متوقف ك��رد و آن را براي مدتي 

تحريم كرد.
از جمل��ه اتفاقات مهم ديگري ك��ه روابط آن 
دو را به س��ردي كشاند، رخ داد جنگ داخلي در 
سوريه و حمايت عربستان از گروه هاي تروريستي 
در منطقه، ترور رفيق حريري نخس��ت وزير اسبق 
لبن��ان، حمل��ه نظام��ي عربس��تان ب��ه بحرين و 
همچنين اتهام ترور سفير عربستان در امريكا بود 
كه از س��وي مقامات س��عودي عليه ايران مطرح 

شده بود. پس از آن تكرار فاجعه سال 66 بود. 
دوم مهرماه 94 و درست سه ماه قبل از قطع 
روابط ديپلماتيك دو كشور، مرگبارترين رويداد 
تاريخ حج در مكه اتفاق افتاد. تعداد جانباختگان 
ايران��ي در اي��ن حادثه 464 نفر اعلام ش��ده كه 
تمام مفق��ودان حادثه تا تاري��خ 16 دي 1394 
شناس��ايي و 42 قرباني ديگر در قبورالش��هداي 
مكه دفن ش��دند. اي��ن واقعه در پ��ي مذاكرات 
سازمان حج و زيارت ايران با مسوولان عربستان، 
به دليل استمرار كارش��كني هاي دولت سعودي 
منجر به لغو ش��دن س��فر حج براي ايرانيان در 

سال گذشته شد. 
ام��ا دول��ت دوازده��م ني��ز همچ��ون دولت 
قبل تلاش بيش��تري براي تعامل با كش��ورهاي 
همسايه، حتي كشوري مانند عربستان سعودي 
دارد. بع��د از روي كار آم��دن كابين��ه حس��ن 
روحاني، اين دولت در كنار سياست تنش زدايي 
و تعامل با كش��ورهاي غربي بر اهميت تعامل با 
كش��ورهاي همسايه از جمله عربستان نيز تاكيد 
كرد، چنان كه در بيست و هفتمين روز از خرداد 
ماه س��ال 92 رييس دولت يازدهم در نخستين 
نشس��ت خبري خ��ود از بهبود رواب��ط تهران و 
رياض صحبت كرد و از برقراري روابط سياسي با 

عربستان سعودي استقبال كرد. 
حال روابط قرار اس��ت ب��ه دوران طلايي اش 
برگردد. ايراني ها امسال به حج رفتند. عربستان 
اع��لام ك��رد كه تم��ام تدابي��ر امنيت��ي را براي 
اس��تقبال از حجاج كشورمان به كار برده است و 
وزارت خارجه اي��ران اعلام كرد كه پس از اتمام 
مراسم حج هياتي از ايران عازم رياض و هياتي از 

عربستان سعودي عازم تهران خواهند شد. 

 اعضاي كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي روز گذشته در 
جلسه فوق العاده خود مقرر كردند كه هياتي از اين كميسيون به منطقه 
و ميانم��ار اعزام و كمك هاي بشردوس��تانه مجلس و نمايندگان براي 
مسلمانان ميانمار ارسال شود. در اين جلسه فوق العاده يي كه با حضور 
ابراهيم رحيم پور معاون آسيا و اقيانوسيه وزير خارجه و همكاران ايشان 
با هدف بررسي فاجعه نسل كشي آشكار مسلمانان در ميانمار و اقدامات 

عملي لازم براي خاتمه اين جنايات برگزار شد. 
در ابت��داي جلس��ه علاء الدين بروجردي رييس كميس��يون 
امني��ت ملي و سياس��ت خارج��ي مجلس هدف اين جلس��ه را 
بررس��ي ابعاد فاجعه انس��اني در ميانمار و راه هاي عملي مقابله 
با آن خواند و ضمن اش��اره به شرايط اس��فبار فاجعه ميانمار و 
ابراز تاسف از بي تفاوتي مجامع بين المللي گفت كه جاي تاسف 
است كه اين فاجعه در كشوري رخ داده كه رهبر آن جايزه صلح 
نوبل را مي گيرد. بعد از توضيحات بروجردي بيانات مقام معظم 
رهب��ري در ارتباط با موضوع ميانمار پخش ش��د كه ايش��ان از 
سكوت مجامع بين المللي اظهار تاسف كردند و با اشاره به ابعاد 

اين فاجعه انساني آن را يك موضوع سياسي دانستند. 
همچنين سيدحس��ين نقوي حسيني س��خنگوي كميسيون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس با تاكيد بر لزوم بررس��ي 

سابقه تاريخي اين فاجعه و تغيير نام برمه به ميانمار و مسائل داخلي 
اين كشور گفت: مهاجرت اجباري 300 هزار مسلمان از ميانمار به 
بنگلادش مصيبت بزرگي اس��ت چون بنگلادش هم امكاني براي 
اس��كان آنها ندارد به همين دليل مس��لمانان از دو طرف در فشار 
هس��تند بطوري كه ارتش ميانمار به روي آنها آتش گش��وده و از 
سوي ديگر ارتش بنگلادش در مقابل آنهاست و اين وضعيت شرايط 

را حادتر كرده است. 
اعضاي كميسيون امنيت ملي نيز در اظهارات خود به اقدامات 
عمل��ي از جمله اعلام موضع ش��فاف و با ص��داي بلند جمهوري 
اس��لامي اي��ران و اقدامات عمل��ي لازم تاكيد كردند و خواس��تار 
فعاليت هاي ضروري ديپلماتيك ب��ه عرصه هاي منطقه يي و بين 
كشورهاي مس��لمان و عضو بين المجالس اس��لامي و عرصه هاي 
بين المللي شدند. ارسال كمك هاي بشردوستانه از طرق مختلف، 
برانگيختن عكس العمل حقوق بشر دوستانه سازمان هاي مردم نهاد، 
رج��وع به محاكم بين المللي و داخلي ب��راي طرح اين جنايت به 
عنوان يك جنايت بش��ري، استفاده از مكانيس��م ارجاع از طريق 
ش��وراي امنيت س��ازمان ملل، كش��ورهاي عضو س��ازمان ملل، 
دادس��تان بين المللي و س��ازمان هاي مردم نهاد و همچنين اعزام 
هيات پارلماني از كميس��يون به كش��ورهاي همسايه ميانمار در 

كنار فعال تر شدن كميته حقوق بشر كميسيون در تعامل با ستاد 
حقوق بش��ر اس��لامي قوه قضاييه و وزارت خارجه از جمله موارد 

مورد تاكيد اعضاي كميسيون امنيت ملي است.
در ادام��ه اعض��اي كميس��يون امني��ت ملي بر ل��زوم فعال 
ش��دن دس��تگاه قضا براي تعامل با محافل قضاي��ي بين المللي، 
فعال شدن رس��انه ها و فضاي مجازي در جهان اسلام، ضرورت 
اس��تفاده از ابزار اقتصادي و فشارهاي سياسي و صدور بيانيه از 
سوي كميسيون مبني بر محكوميت فاجعه و راهكارهاي عملي 
لازم در كنار اس��تفاده از ظرفيت كشورهاي جنبش غيرمتعهد 
و س��ازمان هاي همكاري هاي اس��لامي تاكيد كردند و همچنين 
خواس��تار همراهي هياتي از كميس��يون امني��ت ملي با وزارت 
خارجه جهت اعزام كمك هاي بش��ر دوستانه به بنگلادش براي 

آورگان ميانمار شدند. 
پس از اظهارات نمايندگان اين كميس��يون، بهارس��تاني هاي 
حاضر، در جمع بندي 12 بند را به عنوان پيشنهادات عملي تصويب 

كردند. به گزارش ايسنا اين مصوبات به شرح زير است: 
1 - اعزام هياتي از كميسيون به منطقه و ميانمار

2 - كمك بشردوستانه مجلس و نمايندگان به مسلمانان ميانمار
3 - نام��ه رييس كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 

مجلس به همتايان خود در مجالس كشورهاي اسلامي؛
4 - گفت وگ��وي تلفن��ي ريي��س مجلس با روس��اي مجالس 

كشورهاي اسلامي؛
5- درخواست تشكيل جلسه ويژه وزراي امور خارجه كشورهاي 

عضو همكاري اسلامي و بررسي موضوع؛
6 - درخواست از صليب سرخ جهاني براي كمك رساني به آنها 

در ميانمار و بنگلادش؛
7 - ورود هلال احمر و كمك به مسلمانان ميانمار و درخواست 

كمك از ساير سازمان هاي هلال احمر در كشورهاي اسلامي؛
8 - تماس با كشورهاي چين و روسيه براي حمايت از مسلمانان؛

9 - صدور بيانيه حقوق بشري كميته حقوق بشر كميسيون در 
محكوميت موضوع و پيگيري حقوقي مساله؛

10 - مذاكره با كش��ورهاي همس��ايه ميانم��ار و طرح خطر 
رش��د افراطي گري به دنبال فشارها و اقدامات جنايات آميز عليه 

مسلمانان ميانمار؛
11 - فعال كردن س��ازمان هاي مردم نهاد حقوق بش��ري در 

داخل و خارج از كشور؛
12 - فع��ال ك��ردن كليه رس��انه ها براي نمايش گذاش��تن 

جنايات مذكور.

در جلسه فوق العاده مجلس تصويب شد 

اعزام هياتي از كميسيون امنيت ملي به ميانمار
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بررسي تاثيرات اقتصادي توفان هاي »هاروي« و »ايرما«: 

رشدبلندمدتفاجعهكوتاهمدتراجبرانميكند

كاخ سفيد نمي تواند »ايرما« و »هاروي« را انكار كند

بازگشت بومرنگي تغييرات جوي 
گروه جهان| 

هوس��تون چهارمين ش��هر ب��زرگ در امريكا با 
اقتصادي در اندازه س��وئد و بسياري از ديگر شهرها 
در جنوب ش��رقي ايالت تگزاس هفته گذش��ته در 
باران هاي موسمي و سيل ناشي از توفان هاروي به  
ش��دت دچار ويراني شدند. طبق برآوردها در برخي 
مناطق نزديك 52 اينچ ب��اران باريد و بدين ترتيب 
رك��ورد بيش��ترين بارش ه��ا در نتيجه ي��ك توفان 
با هاروي شكس��ته ش��د. ش��مار قرباني ها همچنان 
درحال افزايش اس��ت و داس��تان هاي غم انگيزي از 
اين اتفاق فاجعه آميز ش��نيده مي ش��ود. هاروي بر 
زندگي ح��دود 13ميليون نف��ر در ايالت تگزاس و 
در س��واحل لوئيزيانا تاثير گذاش��ت. اين هفته نيز 
توف��ان ايرما پس از ويراني ها در كاراييب به فلوريدا 
رسيد و زندگي در اين ايالت واقع در جنوب امريكا 
را مخت��ل كرد. ايال��ت فلوريدا در پ��ي توفان ايرما 
بزرگ ترين عمليات تخليه در تاريخ امريكا را شاهد 
بود و اكنون ميليون ها نفر در اين ايالت با مش��كل 
قطعي برق مواجه هس��تند. اين توفان در ايالت هاي 
جورجي��ا و كاروليناي جنوبي نيز خس��ارت هايي به 
بار آورده و قرباني گرفته اس��ت. با وجود اين دونالد 
ترام��پ، رييس جمهوري امري��كا همچنان تغييرات 
آب و هواي��ي را ناديده مي گيرد و معتقد اس��ت همه 
بلاياي طبيعي صرفا جريان هاي تشديد شده جوي 

هستند. 
نش��ريه گاردين در گزارشي نوش��ته، توفان هاي 
هاروي و ايرم��ا به ترامپ و دولت او اثبات مي كنند 
ك��ه تغييرات آب و هوايي انكارش��دني نيس��تند. دو 
توفان ه��اروي و ايرما با فاصله ي��ي حدود 10روز و 
درحالي كه هنوز مدت زيادي از آغاز فصل توفان ها 
نگذش��ته، قربانيان بسياري گرفته و ميلياردها دلار 
خس��ارت به بار آورده ان��د و ترامپ در صورت اصرار 
ب��ر ناديده گرفت��ن تغييرات آب و هواي��ي در نهايت 
مجبور خواهد شد عواقب اين فجايع را بپذيرد. تنها 
چند روز پيش از ش��كل  گرفتن توف��ان هاروي در 
اقيانوس اطلس، ترامپ سياست دوران باراك اوباما 
ب��راي كمك به جوامع و كس��ب و كارهاي امريكايي 
در مقابله با خطرات ناش��ي از س��يل كه در نتيجه 
تغييرات آب و هوا افزايش يافته را لغو كرد. اما شايد 
توفان هاي هاروي و ايرما بتوانند رييس جمهوري را 
به پذي��رش پيامدهاي انكار تحقيقات دانش��مندان 
در اين زمينه وادار كنند. خيابان هاي س��يل زده در 
هيوستون و خانه هاي ويران شده در جنوب فلوريدا 
آشكارا نش��انه يي از وخامت تغييرات آب و هوايي در 

نتيجه انتشار گازهاي گلخانه يي هستند. 
ن��وح ديفن ب��اخ، اس��تاد عل��وم نظ��ام زمين در 
دانش��كده عل��وم زمين شناس��ي، محيط زيس��ت و 
انرژي دانشگاه استنفورد، گفته كه بين دانشمندان 
چندين نظريه در مورد ارتباط تغييرات آب و هوايي 
و توف��ان هاروي وج��ود دارد:»مي داني��م كه دماي 
اقيانوس ها بيش��تر شده و سطح دريا بالا رفته است 
از اين رو امكان تحليل ارتباط اين مس��ائل با قدرت 
و ش��دت توفان وج��ود دارد. همچنين مي دانيم كه 
ج��و گرم  ش��ده و رطوبت بيش��تري را در خود نگه 

مي دارد و بدين ترتيب مي توانيم بررس��ي كنيم كه 
آيا افزايش بخار آب در هوا تاثيري بر ميزان بارش ها 
در اين توفان داش��ته يا خير. مسيري كه توفان در 
پيش گرفت غيرعادي ب��ود و ما اخيرا چارچوبي را 
در نظر گرفته ايم تا از آن طريق احتمال تاثيرگذاري 
گرمايش جهاني بر ش��رايط خاص جوي را بررسي 
كني��م. ب��ه عنوان ي��ك دانش��مند باي��د در مورد 
تاثيرگذاري ه��اي گرمايش جهان��ي محافظه كارانه 
عم��ل كني��م اما وقت��ي زم��ان برنامه ري��زي براي 
آينده ش��هرهايي همچون هوس��تون برسد بايد در 
نظر داش��ته باشيم كه كوهي از ش��واهد بر افزايش 
م��وارد جريانات تش��ديد ش��ده آب و هوايي دلالت 
دارند و گرمايش زمين احتمال وقوع اتفاقاتي وراي 

تجربيات گذشته را افزايش مي دهند.«
فصل توف��ان در اقيانوس اطل��س از ابتداي ماه 
ژوئن آغاز مي شود و تا پايان ماه نوامبر ادامه خواهد 
داشت؛ توفان هاي گرمس��يري در اين فاصله زماني 
عمدتا با بادهايي با سرعت حدودي 120كيلومتر در 
س��اعت همراه هستند. دانشمندان هنوز درباره نوع 
تاثير تغييرات آب و هوا ب��ر وقوع توفان ها مطمئن 
نيستند و در عين حال نتوانسته اند پيش بيني كنند 
ك��ه تغييرات آب و هوايي بر دفع��ات وقوع توفان در 
س��ال تاثيري خواهد داش��ت يا خير. اما به وضوح، 
انكار تغييرات آب و هوايي از س��وي دولت ترامپ در 
كاخ سفيد با گرمايش بيش��تر زمين همراه خواهد 
بود و جان افراد زيادي را به خطر خواهد انداخت. 

نيوش��ا عاجمي، رييس سياست گذاري هاي آب 
در برنامه آب در غرب دانش��گاه استنفورد در مورد 
تاثيرات ش��يوه مديريت يا عدم مديريت بارش هاي 
مرتب��ط با توفان و س��يل در هوس��تون و حومه آن 
گفت: »مهندسي ش��هرها و حومه شهرها به اندازه 
لازم ب��راي بهبود پس از يك فاجعه طبيعي چندان 
انعطاف پذير نيس��ت. طراحي و توسعه قراردادي بر 
اس��تفاده ما از زمين ها تاثير داشته و جا به جا كردن 
درخت ها منظ��ره طبيعي را تغيير داده و س��اخت 
ساختمان ها، جاده ها، آزادراه ها و ديگر زيرساخت ها 
ب��ر ميزان نف��وذ در طبيعت افزوده اس��ت و تبخير 
س��ريع تر آب در مناط��ق آلوده ش��هري به افزايش 
س��يل در موارد تش��ديد آب و هوايي منجر مي شود. 
تعبي��ه گذرگاه هاي س��يل و پوش��ش خيابان ها با 
موادي همچون آسفالت و بتن هم شهرها را به وان 
حمام��ي تبديل مي كند ك��ه قابليت هاي جذب آب 
آن محدود اس��ت. اگرچه ميزان بارش هاي ناشي از 
توفان هاروي بسيار زياد بود)حدود 9تريليون گالن 
آب( اما اگر ش��هرها برنامه مديري��ت توفان بهتري 
داش��تند ك��ه واقعيات ج��وي ق��رن 21 همخواني 
داشت، آنگاه مي شد از عواقب اجتماعي و اقتصادي 

توفان كاست. اين نخستين مرتبه نبود كه هوستون 
با س��يل شديد مواجه مي ش��د و آخرين مرتبه هم 
نخواهد ب��ود. اميدوارم كه به اين مس��اله به عنوان 
اتفاق��ي گذرا نگاه نكنيم و آن را فرصتي براي تغيير 

مباحثات در مورد توسعه آب شهري بدانيم.«
از آغ��از توفان هاروي در س��واحل ايالت تگزاس 
و هوستون، خس��ارت هاي اقتصادي آن با ابرتوفان 
كاترين��ا در س��ال 2005 قياس ش��د. دولت جورج 
دبلي��و بوش س��ال 2006 هزينه بازس��ازي مناطق 
توف��ان زده را نزديك به 100ميليارد دلار اعلام كرد 
و بدين ترتيب اي��ن توفان ب��ه پرهزينه ترين توفان 
در تاريخ امريكا تبديل ش��د. چارلز كُلس��تاد، يكي 
از اعضاي ارشد موسس��ه تحقيقات سياست گذاري 
اقتصادي استنفورد درباره شباهت خسارت هاي دو 
توفان گفت:»تاثيرات اقتصادي مش��ابه خواهد بود 
چراكه هوستون شهر بزرگي است. در بي خانماني ها 
موق��ت هس��تند و مردم مجب��ور به يافتن ش��غل 
و س��رپناهي جدي��د نخواهن��د ب��ود و در مواردي 
هم بي خانمان��ي دايمي اس��ت و خانواده ها مجبور 
مي ش��وند، منطقه را به  كلي ت��رك كنند. در مورد 
خس��ارت هاي م��ادي هم در برخي م��وارد با صرف 
هزينه ه��اي گزاف امكان بازس��ازي وج��ود دارد اما 
برخي املاك بايد به  كلي رها ش��وند. خسارت هاي 
ف��ردي به  ش��دت زياد اس��ت چراك��ه اكثريت در 
براب��ر خس��ارت ها بيمه نيس��تند. ب��ازار خصوصي 
بيمه پيش تر در مورد مخاط��رات فزاينده تغييرات 
آب و هوايي هشدار داده است اما بيمه هاي خصوصي 
عموما خسارت هاي سيل را پوشش نمي دهند. اين 
بازار بيمه دولتي است كه بيشترين ضربه را متحمل 

مي شود.«
س��يل ناش��ي از توفان هاروي را بسياري سيل 
500 س��اله مي نامند بدين معنا كه هر 500 س��ال 
يك مرتبه احتمال وقوع چنين سيلي وجود دارد يا 
به عبارت ديگر احتمال وقوع آن 0.2درصد اس��ت. 
اكن��ون يكي از موارد قابل توجه براي دانش��مندان 
اين اس��ت كه تغيي��رات آب و هوايي تا چ��ه اندازه 
احتمال وقوع چنين سيلي را افزايش مي دهد و اگر 
چنين بارش هايي به مساله يي متداول تبديل شوند 
چه خواهد ش��د. ديفن ب��اخ در ادامه صحبت هاي 
خ��ود در اين باره گف��ت: »درصدها همه مربوط به 
احتمالات هستند. وقتي صحبت از سيل 100ساله 
به ميان مي آيد، منظور اين اس��ت كه دانش��مندان 
و مهندس��ان تاريخچ��ه جاري ش��دن س��يل ها را 
بررسي كرده و به اين نتيجه رسيده اند كه احتمال 
اين س��طح از س��يل بسيار اندك اس��ت اما اكنون 
تحقيقاتي را آغاز كرده ايم كه تمركز آن بر بررس��ي 
تاثي��رات تغيي��رات آب و هوايي بر اي��ن احتمالات 
اس��ت. طبق يافته ها تا اي��ن مقطع، تغييرات جوي 
تا همين لحظه هم احتمال بروز جريانات تش��ديد 
ش��ده را در 80 درص��د از مناط��ق مورد بررس��ي 
طبق اطلاع��ات معتبر افزاي��ش داده اند همچنين 
احتمال بروز آب و هواي خش��ك يا به  شدت شرجي 
در نيم��ي از مناطق را ب��الا برده اند. اطلاعات ثبت 
شده مش��اهداتي عمدتا محدود هستند و محاسبه 

احتمال وقوع س��يلي مشابه س��يل ناشي از توفان 
ه��اروي عموم��ا با فرض ب��ر ثابت ماندن ش��رايط 
آب و هوايي محاس��به مي شود اما اكنون اثبات شده 
كه ش��رايط ثابت نيستند و از اين رو احتمال وقوع 
چنين جريانات تشديد شده يي از هر زمان ديگري 
در تاريخ بيش��تر اس��ت. براي مقاوم��ت و آمادگي 
در براب��ر چنين اتفاق هاي��ي نيازمند برنامه ريزي بر 
مبناي ش��رايطي اس��ت كه جديدا عادي محسوب 

مي شود.«
توفان هاروي و سيل شديد در هوستون و پس از 
آن توفان ايرما در ايالت فلوريدا و خرابي هايي كه به 
بار آورد، نگراني ها را در مورد ديگر ش��هرها به  ويژه 
در ايالت هاي ساحلي افزايش داده است. عاجمي در 
مورد نياز ديگر ش��هرها به كس��ب آمادگي در برابر 
چني��ن توفان ه��ا و س��يل هايي افزود:»راه حل هاي 
بس��ياري وجود دارد كه ش��هرها و مناطق ش��هري 
مي توانند براي كمك به افزايش مقاومت جوامع در 
برابر جريانات تشديد ش��ده بارش ها به كار ببندند. 
در صورت تعبيه كانال هاي مناسب مي توان آب هاي 
ناش��ي از ب��ارش را به بي��رون از ش��هر و به فضاي 
طبيع��ي منتق��ل و بدين ترتيب از جمع ش��دن آب 
س��يل ها جلوگيري كرد. ش��هرها بايد به مثابه افنج 
طراحي ش��وند و فضاي س��بز كافي در آنها در نظر 
گرفته ش��ود و تغييرات به گونه يي صورت گيرد كه 
انعطاف پذيري بيش��تري در مديريت توفان ها ايجاد 
كن��د. به  علاوه جوامع نيز باي��د در روند برنامه هاي 
توس��عه آتي خود و اموالش��ان را ب��راي مواجهه با 

چنين توفان هايي آماده كنند.«
ترامپ در واكنش ب��ه  توفان هاي هاروي و ايرما 
از نگراني دولت در مورد جان مردم منطقه س��خن 
گفت و براي رس��يدگي به خس��ارت هاي وارد  آمده 
بودجه اضطراري درخواس��ت كرد؛ اما واكنش هاي 
وي به تغييرات آب و هواي��ي ازجمله اقدام جنجالي 
خ��روج از توافقنام��ه پاريس تنها ب��ه اين دليل كه 
اين توافقنام��ه را مغاير با مصلحت اقتصادي ايالات 
متحده مي بيند، جان بس��ياري از مردم را به خطر 
مي اندازد. اين درحالي است كه وي در آغاز فعاليت 
در كاخ س��فيد س��ازمان هاي دولتي را از اس��تفاده 
از عب��ارت  »تغييرات جوي« منع ك��رد. اما توماس 

ريگالادو، شهردار جمهوري خواه ميامي كه اخيرا در 
پي دس��تور به تخليه ش��هر براي محافظت از جان 
ش��هروندان از توفان ايرما به  شدت مورد انتقاد قرار 
گرفته به نخس��تين چهره سياسي شورشي تبديل 
ش��د و از دونال��د ترامپ ب��ه دليل ان��كار تغييرات 
ج��وي انتقاد كرد و گفت كه اتفاقات ناگواري مانند 
توفان ه��اي هاروي و ايرم��ا در ايالت هاي تگزاس و 
فلوريدا پيامد بي توجهي هاي رييس جمهوري است.

ب��ا اي��ن حال اس��كات پرويي��ت، مدي��ر آژانس 
حفاظت از محيط زيست امريكا همچنان از اشاره به 
نقش تغيي��رات آب و هوايي در بروز توفان هاي اخير 
بيم دارد. وي با رد س��خنان ش��هردار ميامي گفت: 
»توفان ه��اي ويران كنن��ده ه��اروي و ايرما فرصتي 
براي مجادل��ه درباره تغييرات آب و هوايي نيس��تند 
چراكه اساس��ا هي��چ ارتباطي با موض��وع تغييرات 
آب و هوايي ندارند.« اما شهردار ميامي كه همچنان 
بر موضع خود اصرار مي ورزد در مصاحبه با »ميامي 
هرالد« گفته اس��ت:»اگر الان زمان صحبت درباره 
تغييرات آب و هوايي نيس��ت پس چه زماني مناسب 
اس��ت؟ زمان آن فرا رس��يده ك��ه رييس جمهوري 
ترام��پ و آژانس حفاظت از محيط زيس��ت امريكا 
تصميم��ات قاطعي درباره اي��ن موضوع بگيرند. اگر 
توفان هاي هاروي و ايرما بر اثر تغييرات آب و هوايي 
ايجاد نش��دند پس دليل پيدايش و ش��دت آنها چه 
بوده اس��ت؟ اينها تنها نمونه يي از حقايقي هستند 
كه در آينده به مراتب با آنها مواجه خواهيم شد.«

واشنگتن رس��يدگي به مساله گرمايش زمين و 
تغييرات جوي را سياس��ي مي داند و بررسي ارتباط 
گرم ت��ر ش��دن اقيانوس و اتمس��فر با ش��كل گيري 
توفان ها از نظر كاخ س��فيد، امري غيرمعقول است. 
ترام��پ، امري��كا را از توافقنام��ه پاري��س كه براي 
كاهش گازهاي گلخانه يي در س��طح جهان طراحي 
ش��ده، خارج كرد؛ اما با توجه به توفان هاي هاروي 
و ايرم��ا، اين مس��اله به طور قطع براي كش��ورش 
عواقبي در بر خواهد داش��ت. بايد ديد كه جريانات 
تش��ديد ش��ده جوي مي توانن��د رييس جمهوري را 
راضي كنن��د، عواقب تغييرات ج��وي و مخاطرات 
براي زندگي مردم را بر مس��ائل اقتصادي و تجارت 

اولويت دهد يا خير. 

گروه جهان| طلا تسليمي|
هن��وز اندك زمان��ي از آغاز فصل توف��ان در امريكا 
نگذشته است كه دو توفان هاروي و ايرما به فجايع 
انساني تاريخي تبديل شده اند. هفته گذشته هاروي 
در جنوب غربي كش��ور دست كم 70 قرباني گرفت 
و ده ه��ا هزار نفر را بي خانمان كرد و به نش��ت مواد 
شيميايي سمي در بخش وسيعي از سواحل تگزاس 
منجر ش��د. اين هفت��ه نيز توفان به  ش��دت عظيم 
ايرم��ا پس از به ب��ار آوردن فجايعي در كاراييب به 
جنوب ايالت فلوريدا رس��يد و خرابي هاي بس��ياري 
به بار آورد. در ميانه گزارش ها در مورد هشدارهاي 
اداره هواشناس��ي، اعزام نيرو به شهرهاي توفان زده 
و عكس هاي مردمان وحش��ت زده ك��ه درحال فرار 
از توف��ان در آزادراه ها گرفتار ش��ده اند، يك صداي 
سرمايه داري در پس ذهن بسياري شنيده مي شود 

كه كنجكاو است بداند بر سر بازارها چه مي آيد؟! 
ب��ه گ��زارش نش��ريه نيوي��ورك، تحليل گ��ران 
وال اس��تريت در ابتداي امر توافق نظر داش��تند كه 
توفان ه��اي هاروي و ايرما اساس��ا فجايع انس��اني 
هس��تند و احتمال تبديل آنها ب��ه فجايع اقتصادي 
اندك اس��ت ب��ه اي��ن دليل ك��ه انتظار م��ي رود، 
آس��يب هاي كوتاه مدت ناش��ي از توف��ان در نتيجه 
ي��ك دوره به كارگيري »محرك هاي زيرس��اختي« 
در روند بازس��ازي جبران شوند. اما شايد بهتر باشد 
پي��ش از چنين تحليل خوش بينانه يي ابتدا تاثيرات 
توفان ه��اي فصلي را ب��ر اقتص��اد و در كوتاه مدت 
بررسي كنيم. توفان هاروي همين حالا هم بر بازار 
كار تاثير گذاشته است؛ دولت فدرال روز پنج شنبه 
با انتشار گزارشي اعلام كرد طبق بررسي هاي اوليه، 
نرخ بيكاري برابر با 62 ه��زار نفر افزايش يافته كه 
اين بالاتري��ن آمار افزايش بي��كاري در عرض يك 
هفته از زمان ابرتوفان سندي در پاييز سال 2012 

تاكنون محسوب مي شود. 
ناظ��ران پيش بيني كرده اند ك��ه تاثيرات هاروي 
ب��ر افزايش نرخ بيكاري در 3 ماهه س��وم س��ال نيز 
ادامه خواهد داش��ت و ب��ه كاهش ميانگين 27هزار 
مورد اش��تغال زايي در هر ماه منجر خواهد شد. به 
گفت��ه تحليل گران انتظار م��ي رود، توفان در پايان 
3ماهه س��وم سال 0.3درصد از رشد توليد ناخالص 
داخل��ي امريكا بكاهد اما هنوز هم وخامت ش��رايط 
به  درس��تي بررسي نشده است. نظر تحليل گران در 
برآورد خس��ارت هاي ه��اروي از 81 ميليارد دلار تا 
180ميليارد دلار متغير اس��ت و اين درحالي است 
كه هنوز خس��ارت هاي ناش��ي از توفان ايرما ادامه 

دارد و برآورد آن ممكن نيست. 

از سوي ديگر انتظار مي رود، توفان ها بر نرخ تورم 
در كوتاه م��دت تاثير بگذارد كه البته اين مس��اله با 
توجه به شرايط موجود در پمپ بنزين هاي مناطق 
توفان زده در روزهاي اخير جاي تعجب ندارد. قيمت 
ه��ر گالن بنزين با افزايش 32س��نتي در مقايس��ه 
ب��ا ماه گذش��ته روز جمعه به دو دلار و 67 س��نت 
رس��يد. اگر ايرما با همين ش��دت تخريب كنندگي 
كنون��ي پيش برود، امريكايي ه��ا در هفته هاي آتي 
مجبور خواهند ش��د براي كالاه��اي مورد نياز خود 
مبالغ بيش��تري بپردازند. طب��ق برآوردهاي»بانك 
آو امري��كا« توفان ايرما ب��راي محصولات زراعي در 
ايالت فلوريدا تهديدي جدي محس��وب مي ش��ود و 
اين درحالي اس��ت كه ارزش اين محصولات به يك 
ميلي��ارد و 200ميليون دلار مي رس��د. اين افزايش 
نرخ ت��ورم به  نوعي در كاهش نرخ رش��د اقتصادي 

تاثير خواهد گذاشت حتي اگر كوتاه مدت باشد. 
اما ش��ركت هاي بيمه خسارت هاي وارد آمده بر 
اي��ن صنف را كمتر از حد انتظار برآورد كرده اند. در 
م��ورد توفان هاروي، خبر خوب براي ش��ركت هاي 
بيم��ه خبر بد براي مالكان خانه در هوس��تون بود: 
بيشتر خانواده ها و تجارت هايي كه در توفان هاروي 

آس��يب ديدند، بيمه نبودند. درحالي كه بس��ياري 
از س��اكنان جنوب تگ��زاس دارايي هاي ش��خصي 
خ��ود را در اين توفان از دس��ت داده اند اما هاروي 
براي ش��ركت هاي بيمه بين 10تا 20ميليارد خرج 
برمي دارد. ش��ركت هاي بيمه ب��ه راحتي مي توانند 
از درآمده��اي كنوني خود خس��ارت ها را پوش��ش 
دهند اما اگر ايرما به جنوب فلوريدا برس��د شرايط 
متفاوت خواهد بود. بيش��تر مالكان مس��كن در اين 
منطقه در مقابل خسارت هاي احتمالي توفان ايرما 
ب��ا مبالغ نس��بتا هنگفت بيمه  ش��ده اند و از اين رو 
اين توفان ضربه ش��ديدي به كارگ��زاران بيمه وارد 
مي آورد؛ ارزش چندين شاخص مطرح سهام مرتبط 
با ش��ركت هاي بيمه در روزهاي اخير سقوط كرده 

است. 
از ديگر تجارت هايي كه دست كم در كوتاه مدت 
ب��ه بازندگان اقتص��ادي توفان هاي ه��اروي و ايرما 
تبديل شده اند، مي توان به رستوران هاي زنجيره يي 
اش��اره كرد ك��ه در تگ��زاس س��رمايه گذاري هاي 
گس��ترده انجام داده بودند؛ خط��وط هواپيمايي كه 
هوس��تون براي آنها به مثابه يك بن��در بود نيز در 
نتيج��ه توفان دچار ضرر و زيان ش��ديدي ش��دند؛ 

نهادهاي��ي ك��ه به صنع��ت گردش��گري در جنوب 
فلوريدا وابسته بودند را نيز نمي توان ناديده گرفت. 
در طرف ديگ��ر ماجرا اگرچه نمي توان گفت كه 
هي��چ فرد يا ش��ركتي در كوتاه م��دت از توفان هاي 
فاجعه آميز ه��اروي و ايرما س��ود اقتصادي مي برد 
اما در بلندمدت و در روند بازس��ازي جوامع برخي 
بخش ها ش��اهد رش��د خواهند بود كه ازجمله آنها 
مي ت��وان به صنعت خودروس��ازي اش��اره كرد؛ در 
پ��ي توفان ها ح��دود 500 ه��زار خ��ودرو تخريب 
ش��ده اند و نياز ب��ه جايگزيني دارند. ش��ركت هاي 
مصال��ح  خرده فروش��ي هاي  و  ساختمان س��ازي 
س��اختماني و دكوراسيون خانه نيز احتمالا در روند 
بازس��ازي مناطق آس��يب ديده س��ود قابل  توجهي 
به دس��ت خواهند آورد. با بهبود ش��رايط صنعت  و 
رش��د اقتصادي احتمالي، نرخ اش��تغال زايي و رشد 
تولي��د ناخالص داخلي در اوايل س��ال آتي ميلادي 
احتم��الا حتي از پيش بيني كارشناس��ان اقتصادي 
پيش از وخيم  ش��دن شرايط در فصل توفان بيشتر 
خواه��د بود. ويليام دادلي، رييس فدرال رزرو ايالت 
نيويورك، روز جمعه به سي ان بي سي گفت:»تاثيرات 
بلندمدت چنين فجايعي اين اس��ت كه در حقيقت 

فعاليت اقتص��ادي را افزايش مي دهند به اين دليل 
كه ش��ماري مجبور مي شود همه خرابي هاي ايجاد 

شده در توفان را بازسازي كنيد.«
برخي كارشناس��ان اقتص��ادي محافظه كار اين 
تفك��ر را مطرح كرده اند كه اتفاقات مخرب و بلاياي 
طبيعي مي توانند با دس��تاوردهاي اقتصادي زيادي 
همراه ش��وند. اين افراد عمدتا به »سفسطه پنجره 
شكس��ته« استناد مي كنند؛ اس��تدلالي كه در قرن 
نوزدهم از س��وي كلود فردريش باستيا، كارشناس 
اقتصادي فرانس��وي مطرح ش��ده و به اين مس��اله 
مي پردازد كه چط��ور خرابي ها به دليل هزينه هايي 
ك��ه براي بازس��ازي آنها مي ش��ود به س��ود خالص 
جامعه تبديل مي شوند. باستيا دليل مي آورد زماني 
كه يك ولگرد پنجره يك نانوايي را مي ش��كند، نانوا 
يك تعميركار را براي عوض كردن پنجره استخدام 
مي كند و اين طور به نظر مي رس��د كه خرابكاري، 
فعالي��ت اقتص��ادي را افزايش مي ده��د. اما چنين 
اس��تدلالي حقيقتا درست نيس��ت؛ چراكه اگر نانوا 
مجبور نمي شد براي يك پنجره جديد هزينه كند، 
اين پول را ب��راي كار ديگري هزينه مي كرد. با اين 
حال اگر املاك و مس��تغلات در هوستون و ميامي 
را جايگزي��ن پنج��ره نانوايي و كنگ��ره را به عنوان 
نان��وا در نظر بگيري��م، آنگاه معادله ف��رق مي كند. 
ب��ر خلاف مثال نان��وا، امريكا درح��ال حاضر منابع 
را بهينه تخصي��ص نمي دهد. دولت فدرال مي تواند 
پ��ول چاپ كند و تقريبا ب��دون هيچ نرخ بهره يي از 
ديگران وام بگيرد و درحال حاضر در اقتصاد امريكا 
س��رمايه و ني��روي كار بالقوه زي��ادي وجود دارد و 
نرخ تورم هم به  ش��دت پايين است. به عبارت ديگر 
دولت قابليت هاي زيادي براي اش��تغال زايي بيشتر 
از س��طح كنون��ي دارد. موانع افزاي��ش هزينه هاي 
عموم��ي سياس��ي هس��تند و ن��ه م��ادي؛ حتي با 
وجود اينك��ه س��رمايه گذاري در زيرس��اخت ها به 
اش��تغال زايي و افزايش قابليت هاي توليدي اقتصاد 
منجر مي ش��ود اما كنگره تماي��ل چنداني به تامين  
مال��ي زيرس��اخت هاي جديد ن��دارد. ب��ا اين حال 
نماين��دگان هر دو حزب محافظه كار و دموكرات در 
مورد لزوم بازس��ازي شهرهاي ويران شده در نتيجه 
بلاياي طبيعي توافق نظر خواهند داش��ت و از اين 
رو توفان شايد به عنوان يك محرك سياسي بتواند 
در بلندمدت به افزايش فعاليت هاي اقتصادي منجر 
شود و به  نوعي خرابي ها جبران شود. اگرچه به نظر 
مي رس��د، تغييرات آب و هوايي آسيب هايي را كه از 
اقتصاد امريكا ديده تلافي مي كند اما ش��ايد هم در 

بلندمدت لطفي بزرگ به اقتصاد كرده باشد!

  روش  »مركل«
براي درحاشيه نگه داشتن 

اپوزيسيون
گروه جهان| صدراعظم آلم��ان موضوع هاي اصلي 
احزاب اپوزيس��يون را مي گيرد، به موضوع خود تبديل 
مي كند و با اين روش در مبارزه انتخاباتي به پيروزي هايي 
مي رسد. نظرسنجي ها هم به او كمك مي كند تا از حال 

و هواي مردم در آستانه انتخابات آگاه شود. 
آنگلا مركل، صدراعظم آلمان در سال 2009 با نظر 
به رآكتورهاي هس��ته يي گفته بود: »وقتي مي بينم چه 
تعداد نيروگاه اتمي در سراسر دنيا ساخته مي شود، فكر 
مي كنم خيلي حيف اس��ت اگر م��ا از اين عرصه خارج 
شويم. « اما او در سال 2011 درست همين كار را كرد. 
او تحت تاثير فاجعه اتمي فوكوش��يما تغيير مشي  داد و 
تصريح كرد كه آلمان هر چه س��ريعتر و براي هميش��ه 
از ان��رژي اتم��ي خارج مي ش��ود. براي دهه ه��ا اين امر 
يك��ي از مطالبات محوري حزب س��بزها بود. مركل كه 
داراي درجه دكترا در رش��ته فيزيك اس��ت از آن زمان 
بر اين نظر تاكيد كرده اس��ت كه با خطرات انرژي اتمي 

نمي توان با اطمينان كامل مقابله كرد. 

 وداع با نظام وظيفه 
 »نظ��ام وظيفه مق��دس« هم در س��ال 2011 به 
يك ب��اره زي��ر س��وال رفت و ب��ه خصوص طرف��داران 
محافظ��ه كار حزب خود مركل )دمكرات مس��يحي( را 
شوكه كرد. بس��ياري از جوانان آلمان ارتشي حرفه يي 
از داوطلبان را ترجيح مي دهند و اين موضوع بر مركل 
پوشيده نمانده است. اما از آنجايي كه آلماني ها نسبت 
به مدل نظام وظيفه موضع يكدس��تي ندارند، اين مدل 
ك��ه در آلم��ان به آن »ش��هروندان در اونيف��ورم« هم 

مي گويند فعلا متوقف شده است. 

 تغيير نقش ها
محافظه كاران حزب دمكرات مس��يحي با ناراحتي 
شاهد بوده اند كه مركل اين حزب را به لحاظ سياسي از 
خط راست خارج و به ميانه كشانده است. مركل تاكنون 
به درخواس��ت آنان براي اينكه ح��زب را محافظه كارتر 
نگه دارد گوش نداده است. او در عوض، سياست سنتي 
دمكرات مس��يحيان در رابطه با خانواده را بطور جدي 
تغيير داده اس��ت. از زمان افزايش شمار مهدكودك ها 
براي كودكان زير سه سال ديگر مدل »بابا پول به خانه 
م��ي آورد و مامان غذا را آماده مي كند« در دس��تور كار 
سياسي نيس��ت � و اين هم واكنش��ي به واقعيت هاي 
دنياي كار در جامعه آلمان بوده اس��ت. اين خواسته را 
حزب چپ ها مطرح كرده ب��ود. صدراعظم محافظه كار 

آلمان چيزي كه روي كاغذ بود را تحقق بخشيد. 

 واقعيت به رسميت شناخته شده
مفهوم »كش��ور مهاجرپذير« در آلم��ان براي دهه ها 
نفي و تلاش ش��ده تا اين مفهوم به كار برده نش��ود. در 
احزاب برادر سوسيال مسيحي و دمكرات مسيحي اجماع 
بر س��ر اين موضوع وجود داشته كه آلمان نبايد تبديل 
به كشوري مهاجرپذير ش��ود و چون آلمان اجازه ندارد 

مهاجرپذير باشد، مهاجرپذير هم نيست. 
معناي اين دروغ سياس��ي اين بوده كه خارجي ها در 
آلمان تنها براي مدتي موقت و به عنوان »كارگر ميهمان« 
زندگ��ي مي كنند. اين در حالي اس��ت كه صاحبنظران 
عرصه هاي صنعت و اقتصاد و جمعيت شناس��ان سال ها 
ب��ود كه مي گفتند آلمان به دليل ن��رخ پايين زاد و ولد 
احتياج مبرمي به شهروندان جديد دارد. در اين ميان از 
هر چهار نفر در آلمان يك نفر داراي پيشينه مهاجر است. 
بدين ترتيب آلمان مدت هاس��ت به كشوري مهاجرپذير 
تبديل ش��ده اس��ت – و اينك هم بطور رس��مي چنين 

هست. 
آلمان پس از امريكا محبوب ترين كشور مهاجر پذير 
اس��ت )و حت��ي پي��ش از آنك��ه دونال��د ترام��پ ب��ه 
رياست جمهوري برسد همچنين بوده!( در اينجا هم آنگلا 
مركل روح زمان را دريافته و به خصوص خواس��ته هاي 

اپوزيسيون چپ را تحقق بخشيده است. 

 بيش از تنها يك جمله
اگرچ��ه اين جمله از آن مركل نبوده، اما اين موضوع 
سياسي فرهنگي هم مورد توجه او بوده است. اين جمله 
را كريس��تيان وولف، هم حزبي م��ركل، در اكتبر 2010 
ك��ه رييس جمهور آلم��ان بود، بر زب��ان آورد. اين گفته 
به خصوص در درون احزاب برادر سوس��يال مسيحي و 
دمكرات مسيحي بحث برانگيز ش��د. و در اين مورد هم 
صدراعظم آلمان يكي ديگر از مواضع اصلي محافظه كاران 
حزب دمكرات مس��يحي را ترك و از سياستي كه نيمه 

چپ جمهوري فدرال آلمان مي پسندد، دفاع كرد. 

 موفق مي شويم!
بزرگ تري��ن حادث��ه غيرمترقب��ه اين بود ك��ه آنگلا 
مركل دروازه هاي كش��ورش را به روي پناهجويان گشود. 
پناهجويان در تابستان 2015 گروه گروه وارد آلمان شدند. 
صدراعظمي كه از »حزب نظم و قانون« دمكرات مسيحي 
برخاس��ته اجازه داده كه صدها هزار پناهجو بطور كنترل 
نشده به آلمان بيايند. بسياري از آلماني ها در ابتدا از اين 
بابت خوشحال بودند. اپوزيسيون چپ مسحور شده بود، 
اما در حزب دمكرات مس��يحي بس��ياري مات و مبهوت  
بودن��د. م��ركل زماني تغيير موضع مي ده��د كه مقامات 
آلماني از رس��يدگي به جمعيت وس��يع پناهجويان ابراز 
ناتواني مي كنند و بسياري از امدادگران داوطلب با وجود 
فرهنگ خوشامدگويي شان ديگر نمي توانند فشار ازدحام 
پناهجوي��ان را تحمل كنند. با اين همه م��ركل تا امروز 
ه��م تعيين حد و مرز براي ش��مار پناهجوياني كه آلمان 
خواهد پذيرفت را به عنوان امري كه خلاف قانون اساسي 
آلمان است رد كرده و با اين حال برخي پناهجويان افغان 
به كشورش��ان افغانستان بازگردانده ش��ده اند. پيمان نامه 
بحث برانگيز با تركيه و ديگر كشورها باعث كاهش شديد 

شمار پناهجويان در آلمان شده است. 

 موضوع هميشگي
موض��وع آب و هوا و تغييرات ج��وي را نيز مركل به 
موضوع هميش��گي خود تبديل كرده اس��ت. او با هدف 
جلوگي��ري از افزايش دماي زمين ه��م در داخل آلمان 
و ه��م در خارج از آن، ب��ه خصوص پس از خروج دونالد 
ترامپ از قرارداد اقليمي پاريس، به عنوان حافظ محيط 
زيس��ت شناخته ش��ده است. كارشناس��ان نظرسنجي 
مي گوين��د ك��ه آلماني ها بدين خاطر به م��ركل احترام 
مي گذارن��د. و بدين ترتيب سياس��تمدار حزب دمكرات 
مسيحي موضوع محوري حزب سبزها را به موضوع خود 

تبديل كرده و اپوزيسيون را به حاشيه رانده است. 
منبع: دويچه وله

ديدگاه

انكار تغييرات آب و هوايي از سوي 
دولت ترامپ در كاخ سفيد با گرمايش 

بيشتر زمين همراه خواهد بود و جان افراد 
زيادي را به خطر خواهد انداخت
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دانشوفن10

عرضه سامانه هاي پليمري براي كاربرد در صنايع هوافضا
ايسنا|

 طرح »مقاوم سازي و بهبود چقرمگي رزين اپوكسي از طريق افزودن 
نانولوله كربني اصلاح ش��ده با كوپليمره��اي يورتاني« با تلاش محققان 

دانشگاهي اجرايي مي شود. 
كمتر از 20 س��ال از معرفي گ��روه جديدي از مواد با س��اختارهاي 
محيط دوس��ت به عنوان افزودني هاي مناسب با ساختار ويژه و براي رفع 
محدوديت هاي اصلاح كننده هاي سنتي و رايج مي گذرد. از اين رو سنتز 

اين مواد در بعد آزمايشگاهي و حتي صنعتي در كنار دانش محدود كنوني 
درخصوص رفتار و اثرگذاري آنها، حوزه پژوهش��ي گس��ترده يي را پيش 
روي پژوهشگران قرار داده است. سامانه هاي پليمري با داشتن ويژگي هاي 
منحصر به فرد و رفتار ترد و شكننده يي كه دارند باعث ايجاد يك شبكه 
سه بعدي شيميايي در ساختار مي شوند و همين موضوع، استفاده از آنها 
را بس��يار محدود و پيچيده مي كند. از جمله اين مواد، خانواده رزين هاي 
اپوكسي هستند كه از ديرباز تحقيقات گسترده يي پيرامون حل نواقص آنها 

صورت گرفته است. در اين ميان، به كارگيري روش هاي سنتي در بهبود 
چقرمگي شكس��ت اين مواد عموماً منتج به افت مشخصه هاي مكانيكي 
همچون »مدول«، »استحكام«، »كاهش دماي انتقال شيشه يي« و »دماي 
كاربري آنها« خواهد شد. اين طرح توسط جمعي از فارغ التحصيل دانشكده 
مهندسي پليمر و رنگ دانشگاه صنعتي اميركبير انجام مي شود و براي توليد 
كوپليمرهاي دو محيط دوست به روش��ي به مراتب ساده تر از روش هاي 
موجود در مقالات است كه ايده اوليه آن از ساختار كوپليمرهاي يورتاني 
به دست آمده اس��ت. فارغ از استعداد ذاتي كوپليمرهاي يورتاني در ارائه 
خواص منحصر به فرد استحكام و چقرمگي، تركيب اين مواد نانوساختار 
با نانوذرات ديگر مي تواند منجر به بروز اثر هم افزايي در س��امانه هاي پايه 

شود. بر اين اساس، ابتدا مجموعه يي از كوپليمرهاي يورتاني با ساختار دو 
محيط دوست برپايه مواد شيميايي قابل دسترس در بازار داخلي تهيه شد. 
نتايج به دست آمده نشان داده است كه كوپليمرهاي تهيه شده برپايه يك 
نوع پليال اس��تري سنتزشده، دي ايزوسيانات و يك پليال اتري در بهبود 
خواص فيزيكي-مكانيكي و چقرمگي شكست سامانه اپوكسي قابل رقابت 
با نمونه هاي تجاري است. برخلاف انتظار، آميزه هاي اپوكسي حاوي نانولوله 
كربني اصلاح ش��ده با كوپليمر يورتاني نس��بت به آميزه اپوكسي حاوي 
كوپليمر يورتاني كارآمد نيس��ت. اين سامانه هاي پليمري گرماسخت به 
سبب خواص فيزيكي-مكانيكي، پايداري حرارتي و مقاومت شيميايي بالا 
نسبت به سامانه هاي گرمانرم، كاربردهاي ويژه يي در صنايع مختلف دارند. 

فضا

 بنيانگذار »واتس آپ«
اين شركت را ترك كرد

رويترز| برايان اكتون يكي از موسسان شركت واتس آپ 
كه سرانجام توسط فيس بوك خريداري شد، اين مجموعه را 

ترك مي كند تا يك بنياد جديد تاسيس كند. 
 وي با ارس��ال پستي در فيس بوك اين موضوع را تاييد 
كرده است. وي 8 س��ال از عمر خود را در واتس آپ سپري 
كرده كه در س��ال 2014 توس��ط فيس بوك با پرداخت 19 
ميليارد دلار در قالب پول نقد و سهام خريداري شد. وي كه 
فارغ التحصيل دانشگاه استنفورد است با همكاري يك مهاجر 
اوكرايني به نام جان كوم در سال 2009 واتس آپ را تاسيس 
كرد. اين دو نفر قبل از راه اندازي واتس آپ در ياهو همكاري 
مي كردند. وظيفه اصلي اكتون انجام امور مهندس��ي داخلي 
واتس آپ بود. منابع مطلع مي گويند اصرار وي موجب شد تا 
واتس آپ تصميم بگيرد تمام پيام هاي رد و بدل شده توسط 
كارب��ران برنامه گپ واتس آپ را رمزگ��ذاري كند. فعلا قرار 
نيس��ت كارمند جديدي ايفاي وظايف وي را برعهده بگيرد. 
وي كه 45 ساله است در مورد برنامه هاي جديد خود توضيح 
دقيقي نداده، اما ش��ركت جديدي كه وي تاسيس مي كند 
در ح��وزه فناوري و مخابرات فعال خواهد بود. ثروت خالص 

اكتون 6.5 ميليارد دلار برآورده شده است. 

 »پيچ گوشتي« هوشمند هم
به بازار آمد

آسين ايج| بعد از عرضه محصولات هوشمند متنوع 
 Bosch GO حالا شركت بوش پيچ گوش��تي هوشمند
را عرضه كرده كه مجهز به سيس��تم خاصي موس��وم به 
E-clutch است. سيس��تم مذكور در مورد ميزان سفت 
كردن پيچ ها تصميم مي گيرد و نحوه بس��تن آنها و حتي 
سرعت فعاليت پيچ گوشتي تصميم مي گيرد. اين وسيله از 
نظر ابعاد و ظاهر تفاوت زيادي با پيچ گوش��تي هاي عادي 
ندارد ولي باعث مي شود كاربران از مشكلات بستن پيچ ها 
روي برخي س��طوح سخت و ناهموار رهايي يابند و بدون 
فش��ار آوردن بيش از حد بتوانند از خوب متصل ش��دن 
سطوح مختلف به يكديگر مطمئن شوند. سرعت حركت 
اين پيچ گوش��ي قابل تنظيم است و حداكثر ميزان آن به 
۳60 دور در دقيقه مي رس��د. البت��ه كاربران مي توانند در 
صورت تمايل از اين محصول به عنوان يك پيچ گوش��تي 
عادي اس��تفاده كنن��د. در داخل اين پيچ گوش��تي يك 
بات��ري ۳.6 ول��ت و  1.5 آمپري وج��ود دارد كه براي 90 
دقيقه اس��تفاده كافي است. پورت شارژ ميكرو يو اس بي و 
چراغ ال اي دي براي پي بردن به زمان پايان ش��ارژ هم در 
 نظر گرفته شده اس��ت. اين پيچ گوشتي به قيمت حدود

۳8 دلار از يك ماه ديگر قابل خريداري است. 

عرضه اينترنت بي سيم رايگان 
در اروپا

سي نت| اتحاديه اروپا طرحي 120 ميليون يورويي براي 
فراهم كردن اينترنت بي سيم )واي فاي( رايگان عمومي در 
6 هزار شهر اين منطقه تصويب كرده است. قانونگذاران اين 
اتحاديه طرح چند ميليون يورويي براي دسترسي به اينترنت 
رايگان در سراس��ر اين منطقه را تصوي��ب كردند. برهمين 
اس��اس طرحي ۳ س��اله با بودجه  120 ميليون يورو )141 
ميليون دلار( در اتحاديه اروپا اجرا مي شود تا اينترنت بي سيم 
در مراكز عمومي شهرها از جمله كتابخانه ها، ادارات عمومي 
و بيمارس��تان ها برقرار ش��ود. به اين ترتيب 6 هزار شهر در 
اتحاديه اروپا مي توانند از خدمات اينترنت بي س��يم رايگان 
 WIFI4EU بهره ببرند. به گفته قانونگذاران، اين طرح كه
نام گرفته زندگي و درآمد افراد را تحت تاثير قرار خواهد داد. 

 نمايشگرهاي گوشي
قاتل باكتري ها مي شوند

ديجيت�ال ترن�دز| نمايش��گرهاي گوش��ي از جمله 
آلوده ترين ابزاري هستند كه با آنها سروكار داريم. محققان 
موسسه Karolinska در استكهلم سوئد مي گويند كاربرد 

تازه يي براي پلاستيك رساناي اين نمايشگرها يافته اند. 
پژوهشگران مي گويند از پلاستيك رساناي مورد استفاده 
در نمايش��گرهاي لمسي مي توان براي دستكاري روند رشد 
باكتري ها استفاده كرد و جلوي رشد برخي انواع باكتري ها را 

گرفت يا روند رشد برخي انواع آنها را تقويت كرد. 
همچنين از اين پلاس��تيك ها مي توان براي فريب دادن 
و دستكاري متابوليس��م برخي انواع باكتري هاي بيماري زا 
اس��تفاده كرد و از طريق اف��زودن يا حذف چند الكترون به 
سطح پلاستيك نمايشگر لمسي روند رشد يك باكتري را به 
دلخواه كند يا تند كرد. اين دستاورد علمي هنوز در مراحل 
اوليه خود قرار دارد. اما در نهايت مي توان از اين روش براي 
توليد پوش��ش هاي بسيار موثر ضدباكتري استفاده كرد و از 
ميزان آلودگي ش��ديد فعلي در گوشي ها و تبلت ها كاست. 
همچنين اس��تفاده از اين روش از ميزان ش��يوع عفونت و 
آلودگ��ي در بيمارس��تان ها مي كاهد و در ص��ورت لزوم به 
پزش��كان امكان مي دهد رش��د يك باكتري را براي تحقق 

اهداف خاصي تسريع كنند. 

 آيفون هاي جديد
و شارژ سريع

انگجت| اپل در مراس��م رونماي��ي از محصولات جديد 
خود، از قابليت شارژ س��ريع آيفون X، آيفون 8 و آيفون 8 

پلاس نيز پرده برداري كرد. 
 اپل مانند ساير رويدادهاي خود در ماه سپتامبر، ديشب 
از محص��ولات جديد خ��ود از جمله آيف��ون  8 و 8 پلاس، 
آيفون ايكس، نسل سوم ساعت اپل و نسخه جديد تلويزيون 

هوشمند اپل )اپل تي وي( معرفي و رونمايي كرد. 
اپل همزمان با رونمايي از مدل هاي جديد آيفون اعلام كرد 
كه باتري مدل هاي جديد آيفون مي توانند در عرض ۳0 دقيقه 
تا 50 درصد ش��ارژ شوند. از لحاظ باتري، شركت اپل تاكنون 
از رقباي اندرويدي خود عقب تر مانده بود، اما اكنون با معرفي 
قابليت جديد ش��ارژ بي سيم و سريع مي توان گفت كه باتري 
آيفون هاي جديد ديگر چي��زي از رقباي اندرويدي خود كم 
ندارند. هم اكنون شركت اپل ادعا مي كند كه گوشي هاي جديد 
آيفون ايكس، آيفون 8 و 8 پلاس كه در مراسمي در اپل پارك 
واقع در كوپرتينوي كاليفرنيا رونمايي ش��د، از قابليت ش��ارژ 
سريع بهره مي برند، به گونه يي كه در عرض ۳0 دقيقه، تا 50 
درصد شارژ مي شوند. اين امر مي تواند پيشرفت چشمگيري 
نسبت به آيفون ۷ باشد كه شارژ كامل آن يك ساعت و نيم 
طول مي كشيد. البته قابليت شارژ سريع به صورت پيش فرض 
ب��راي آيفون هاي جديد عمل نمي كن��د و كاربران در صورت 
خريد يكي از مدل هاي جديد آيفون، بايد بودجه يي جداگانه 

براي خريد لوازم جانبي جهت شارژ سريع درنظر بگيرند. 

اخبار

با اجرايي شدن طرح تفكيك ترافيك 

تعرفههاياينترنتكاهشمييابد
گروه دانش و فن|

تولي��د محتواي بومي به عنوان حلقه مفقوده ش��بكه 
ملي اطلاعات، نيازمند مش��اركت بخش هاي خصوصي و 
تجميع كنندگان محتواست و طرحي كه شركت مخابرات 
ايران براي افزايش توليد محتوا و كاهش تعرفه ترافيك در 
نظر گرفته، ارزان تر شدن قيمت ترافيك سايت هاي داخلي 
با ميزباني ديتاسنتر مخابرات ايران در مقايسه با اينترنت 

كشوري و بين الملل را شامل مي شود. 
با راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات، تعرفه دسترسي به 
پهناي باند به عنوان يك ش��اخص اصل��ي موجب تمايز 
تفكيك ترافيك داخلي از ترافيك بين المللي در شبكه ملي 
اطلاعات مي شود و اين كاهش در هزينه ها، دسترسي هاي 
ملي را براي م��ردم كم هزينه تر مي كند و با راه اندازي اين 
مراك��ز تعرفه س��رويس هاي داخلي به ميزان يك س��وم 

سرويس هاي بين المللي محاسبه مي شود. 
همچني��ن يك��ي از تكه هاي اصلي پازل ش��بكه  ملي 
اطلاعات، موضوع محتواي بومي است كه مسوولان وزارت 
ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات نيز همواره ب��ه   آن تاكيد 
داشته  و با راه اندازي فازهاي سه گانه شبكه ملي اطلاعات 
و بحث هاي زيرس��اختي مربوط ب��ه آن، كمبود در زمينه 

محتواي بومي را حلقه مفقوده شبكه دانسته اند. 
طبق مصوبه  248 كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات، 
س��ازمان فناوري اطلاعات و شركت مخابرات كشوربايد با 
همكاري شركت ارتباطات زيرساخت شرايطي فراهم كنند 
تا ترافيك پهن��اي باند داخلي به صورت ج��دا از ترافيك 
پهناي باند بين المللي اين ش��ركت در دس��ترس س��اير 
اپراتورها قرار گي��رد. بدين ترتيب پس از تفكيك ترافيك 
پهن��اي باند داخلي و بين المللي اينترنت، قيمت اينترنت 
داخلي و بين المللي به صورت جداگانه و با قيمت متفاوت 

از هم محاسبه خواهد شد. 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات طي يك س��ال 
اخير، ۳ مصوبه و با هدف توسعه توليد محتواي داخلي در 
شبكه ملي اطلاعات تصويب كرده است كه نرخ استفاده از 
سايت هاي داخلي را نصف قيمت اينترنت بين المللي تعيين 
كرده اس��ت. در اين ۳مصوبه كه به خرداد 95، آذر 95 و 
بهمن 95 تصويب شده اند، قيد شده است كه اپراتورهاي 
ارائه  دهنده خدمات اينترنت موظف هستند تا نرخ استفاده 

از اينترن��ت را از قيمت اينترانت تفكيك كرده و براي هر 
يك با توجه به شاخص ها قيمت خاص خود را اختصاص 
دهند و نيز براي اس��تفاده از سايت هاي داخلي در شبكه 
ملي اطلاعات، تخفيف 50 درصدي قائل شوند؛ اما مشكلي 
كه در اين مس��ير وجود دارد اين اس��ت كه اين مصوبات 
ابهام��ات زيادي را براي كاربران به دنبال داش��ته اس��ت. 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات در مصوبات خود به 
اپراتورهاي تامين كننده خدمات اينترنتي اعم از دارندگان 
پروان��ه حوزه ثابت يا همراه ت��ا روز ۳0 دي ماه 95 مهلت 
داده ب��ود تا اين امكان را براي هم��ه كاربران خود فراهم 
سازند كه قيمت اينترنت از قيمت اينترانت تفكيك شود. 
بر اين اساس بايد تعرفه هاي مد نظر اين كميسيون براي 
ترافيك ارتباطات داخلي نسبت به ارتباطات بين الملل در 

حجم هايي كه خريداري مي كنند، نيز تعيين مي شد. 
قابل ذكر است كه منظور از ترافيك داخلي، دسترسي 
به هر سايت با ميزباني داخلي است و براي رسيدن به اين 
هدف، س��ازمان فناوري اطلاعات ايران و شركت مخابرات 
ايران با همكاري شركت ارتباطات زيرساخت موظف شدند 
تا ترافيك داخلي را به صورت مجزا از ترافيك بين المللي 
در دس��ترس اپراتورها قرار دهند تا بتوان به دنبال تحقق 
اي��ن امر قيمت اين دو بخش را از هم جدا كرد. همچنين 
كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات، س��قف تعرفه داده 
داخلي را به ميزان 50درصد س��قف تعرفه داده بين الملل 
براي سايت هاي واجد شرايط تعيين كرد. اين تعرفه ها بايد 
در اختي��ار عموم مردم قرار گيرد تا ابهامي ناش��ي از اين 
مصوبات براي كاربران وجود نداشته باشد. بدين ترتيب با 

توجه به رقابت براي توليد محتواي بومي و ارزان تر كردن 
تعرفه ترافي��ك از طريق ارائه دهندگان اينترنت، مخابرات 
طرح ديگري را براي تفكيك ترافيك اينترنت در كش��ور 
ارائه كرده است. بنابر اطلاعات نشريه ارتباطات، سميع ال�له 
صادقي معاون تجاري ش��ركت مخابرات اي��ران، از طرح 
جديد اين شركت براي تفكيك سه گانه ترافيك اينترنت 
در كش��ور با هدف افزايش استفاده از محتواي داخلي در 
راس��تاي ش��بكه ملي اطلاعات و اهداف اقتصاد مقاومتي 

سخن مي گويد. 
وي درب��اره اين ط��رح توضيح مي دهد: ب��راي تامين 
محتواي داخلي، »ترافيك داخليTCI « را تعريف كرده ايم 
تا امكان استفاده از بستر داخلي مخابرات براي كاربران و 
مشتركان اين شركت در كنار ترافيك كشوري و ترافيك 

اينترنت بين الملل فراهم شود. با اجراي اين پروژه، قيمت 
ترافيك سايت هاي داخلي كه در ديتاسنتر مخابرات ايران، 
ميزباني ش��وند، از اينترنت بين الملل و اينترنت كشوري 
ارزان تر محاس��به خواهد شد. با 10 شركت تجميع كننده 
محتوا )اگريگيتور( نيز قرارداد منعقد كرده ايم تا محتواي 
داخلي را از طريق بستر مخابرات ايران به مردم ارائه دهند. 
وي اي��ن اقدام را در راس��تاي تحقق اهداف ش��بكه ملي 
اطلاعات عنوان ك��رده و مي گويد: توليد محتواي داخلي 
تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي و ايجاد اشتغال را به همراه 
دارد و بس��تري براي كس��ب وكارهاي نوپا و استارت آپ ها 
خواهد بود. اس��تارت آپ ها مي توانند محصولات خود را از 

طريق اگريگيتورها در اين سامانه عرضه كنند. 
معاون تجاري شركت مخابرات ايران با بيان اينكه اين 
طرح كمتر از دو ماه اس��ت كه به مرحله اجرايي رسيده، 
خاطرنشان مي كند: ظرفيت خوبي براي ديتاسنتر مخابرات 
درنظر گرفته شده و بيش از 20گيگابيت ترافيك در اين 
بازه زماني از اين طريق مبادله شده است. تفكيك ترافيك 
داخل��ي در بس��تر مخابرات باعث كاهش بي��ش از تعرفه 
50درصدي ترافيك كش��وري خواهد ب��ود. در آينده نيز 
قصد داريم ميزان مصرف مشتركان مخابرات را نامحدود 
كنيم به نحوي كه ترافيك داخلي براي مشتركان مخابرات 
با پرداخت آبونمان ثابت نامحدود ش��ود و مشتركان تنها 
براي اينترنت كشوري و بين المللي هزينه بپردازند. به اين 
ترتيب اينترنت مشتركان مخابرات براي استفاده از شبكه 

داخلي هيچ گاه قطع نخواهد شد. 
صادقي پي��ش از اين هم درباره لزوم توليد محتواي 
داخلي در راس��تاي ش��بكه ملي اطلاعات گفته بود: در 
ح��وزه توليد محتوا در راس��تاي ش��بكه ملي اطلاعات، 
چرخه كس��ب و كاري را ايجاد كرديم پيش��رفت خوبي 
داش��ته اس��ت. نمونه آن افرادي هس��تند كه در زمينه 
تجميع محتوا فعاليت و سرويس هاي آموزش، سلامت، 
فيل��م، VOD و... را عرض��ه مي كنن��د. مزيتي كه اين 
موضوع دارد، كاهش قيمت است. مخابرات ويدئويي كه 
در ش��بكه مخابرات دارد را براي مشتركان خود ارزان تر 
از سايرين عرضه مي كند تا كمكي به حوزه توليد محتوا 
باش��د. بنابراين ما علاوه بر كاه��ش 50درصدي تعرفه 

داخل نسبت به بين الملل، يك پله فراتر رفته ايم. 

انگجت|
ش��ركت Armis security مي گويد برخي گوش��ي ها و لپ تاپ ها به علت وجود 

يك آسيب پذيري در استاندارد بلوتوث در برابر حملات هكري آسيب پذير هستند. 
آسيب پذيري يادشده BlueBorne نام گرفته و موجب مي شود تا بدون اتصال دو 

وسيله از طريق بلوتوث بتوان به آنها نفوذ كرد يا روي شان بدافزار نصب نمود. 
اي��ن روش نفوذ به خص��وص گوش��ي هاي اندرويدي و همين طور سيس��تم عامل 
مايكروسافت را در معرض خطر قرار مي دهد. گوگل و مايكروسافت براي حل مشكل 
يادش��ده وصله هايي عرضه كرده اند. وصله گوگل مربوط به سيس��تم عامل هاي ۷ و 6 
اندرويد اس��ت. البته اپل و سيس��تم عامل iOS 10 آن در معرض خطر نيستند. اما 
نسخه 9.۳.5 به قبل سيستم عامل يادشده هم از اين طريق قابل آلوده شدن هستند. 
نكته جالب اين اس��ت ك��ه از اين روش مي توان براي آلوده كردن سيس��تم عامل 
لينوكس هم اس��تفاده كرد. البته اطلاع رساني در اين زمينه ديرتر از اطلاع رساني در 
مورد ديگر سيس��تم عامل هاي صورت گرفته اس��ت. بنابراين برخي مدل هاي ساعت 
 هوش��مند، تلويزيون هاي هوش��مند و غيره ه��م به اين ش��يوه مي توانند مورد حمله

قرار بگيرند. 
باتوج��ه به اتكاي اين روش حمله به اس��تاندارد بلوتوث، اب��زار الكترونيكي كه در 
فاصله چندمتري منبع حمله باشند و قابليت بلوتوث آنها فعال باشد در معرض خطر 
هس��تند. با اس��تفاده از اين روش تنها چند ثانيه زمان براي سرقت اطلاعات گوشي و 

لپ تاپ هدف لازم است. 

 ديلي ميل|
وزارت امنيت داخلي امريكا هشدار داده كه امكان كنترل هكرها بر سرنگ هاي هوشمند و 

استفاده هاي خطرناك از آنها وجود دارد. 
نوعي از س��رنگ هاي هوشمند در بيمارستان هاي امريكا به كار گرفته مي شود كه عمدتا 
براي تزريق داروي بيهوشي و نظاير آن كاربرد دارد و حالا متخصصان به اين نتيجه رسيده اند 

كه چنين فناوري مي تواند تبعات جبران ناپذيري داشته باشد. 
به تازگي وزارت امنيت داخلي امريكا هش��دار داده كه امكان هك ش��دن و اعمال كنترل 
گروه هاي خرابكار بر اين سرنگ ها وجود دارد. در واقع ثابت شده كه مي توان اين سرنگ ها را 

به صورت كنترل از راه دور براي موارد غيرقانوني به كار گرفت. 
اين سرنگ كه Medfusion 4000 نام دارد شكاف هاي امنيتي نگران كننده يي داشته 
تا جايي كه مشخص شده هكرها مي توانند كنترل سه نسخه از آن را در دست گرفته و براي 

مقاصد شوم خود به كار گيرند. 
كارشناس��ان وزارت امنيت داخلي امريكا به اين نتيجه رسيده اند كه وجود چندين ضعف 
امنيتي، اين امكان را براي گروه هاي خرابكار فراهم مي كند كه با اعمال كنترل بر سيستم پمپاژ 
سرنگ، فرآيند پر كردن آن از دارو را دستكاري كرده و بدين ترتيب آن را به ابزاري خطرناك 
و حتي مرگبار تبديل كنند. اين كارشناس��ان از شناس��ايي 8 ش��كاف امنيتي در اين فناوري 
 Medfusion 4000 توسط ش��ركت Medfusion 4000 پزش��كي خبر داده اند. سرنگ
توليد مي شود. اين شركت اعلام كرده كه به زودي اين نواقص را برطرف كرده و نسخه اصلاح 

شده آن را براي سال 2018 آماده مي كند. 

ان بي سي|
 شركت اپل با همكاري شركت هاي فعال در زمينه بهداشت و سلامتي، قصد دارد قابليت 

تشخيص بيماري هاي قلبي را به ساعت هوشمند خود )اپل واچ( اضافه كند. 
تلاش اين غول تكنولوژي امريكايي به افزودن قابليت تشخيص بيماري ها و ناهنجاري هاي 
قلبي و عروقي به ساعت هوشمند اپل، مي تواند گام بزرگي در راستاي تامين سلامت كاربران 
باش��د و اين وسيله لوكس را به يك وس��يله ضروري براي همه افراد به خصوص كساني كه 

احتمال مشكلات قلبي و عروقي در آنها بيشتر است تبديل كند. 
مشكل آريتمي قلبي )Cardiac arrhythmia( به معني غيرطبيعي بودن و نامنظم بودن 
تپش قلب است كه هميشه به عنوان يك بيماري محسوب نمي شود اما براي بسياري از مردم 
در صورت مراجعه به پزش��ك مربوطه، نياز به چكاپ هميشگي و تحت نظر بودن دارد. اكنون 
ساعت هوشمند اپل مي تواند به آن دسته از افرادي كه چنين نيازي را دارند، كمك بسزايي كند. 
ش��ركت هايي نظير آمريكن ولِ )American Well( در حال حاضر اپليكيشن هايي را براي 
گوش��ي هاي آيفون ارائه مي دهند تا كاربران در صورت بروز هر گونه مشكل و بيماري، بتوانند 
از طريق اتصال به اينترنت در عرض چند دقيقه به نزديك ترين پزشك مربوطه دسترسي پيدا 
كنند. شبكه cnbc در ماه ژوئن بود كه از همكاري شركت بهداشت و سلامت ديجيتال به نام 
استنفورد با اپل گزارشي ارائه داده بود، همچنين طبق گزارش هاي اين شبكه در ماه گذشته، 
ش��ركت اپل با توسعه دهندگان بيمارستان ها و س��اير گروه هاي صنعتي و كلينيك ها در حال 
مذاكره بوده اس��ت تا بتواند قابليت هاي اندازه گيري، چكاپ، ارزيابي و رديابي وضعيت سلامت 

كاربران را به ساعت هوشمند و ساير گجت هاي پوشيدني خود بيفزايد. 

هكچندثانيهايگوشيوتبلتباسوءاستفادهازبلوتوث تواناييساعتاپلدرتشخيصبيماريهايقلبيسرنگهايهوشمنددرتيررسهكرها

سايبر فراسورويداد

مهر|
 وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: پيگيرهاي حقوقي درباره 
چرايي حذف اپليكيشن هاي فارسي در گوگل پلي و اپ استور انجام شده 

كه در گزارش 100 روزه دلايل حذف آنها را اعلام مي كنيم. 
محمدجواد آذري جهرمي درخصوص حذف اپليكيشن هاي فارسي 
در گوگل پلي و اپ اس��تور اظهار داش��ت: پيگيري هاي حقوقي درباره 
چرايي حذف اين اپليكيش��ن ها انجام شده كه در گزارش 100 روزه يي 
كه ارائه خواهيم داد، دلايل حذف آنها را مطرح مي كنيم؛ البته موضوع 
اپل و گوگل پلي با هم متفاوت است اما اجازه بدهيد در گزارش تكميلي 

كه به زودي ارائه مي شود دلايل حذف شدن آنها را مطرح مي كنيم. 
وي درخصوص قطع ارائه خدمات از سوي بعضي اپراتورها به ايران اظهار 
 داشت: اپراتورهاي ايراني به خصوص همراه اول عضو GSMA بوده اند و 
هر س��اله براي اين عضوي��ت از OFAC مبالغي را پرداخت مي كرد. 
GSMA اعلام تحريم نكرده اس��ت و تحريم ه��اي جديدي در اين 
باره نبوده اس��ت اما آن چيزي كه جديدا اتفاق افتاده اين اس��ت كه 
از خزانه داري امريكا اس��تعلام كردند و وزارت خزانه داري امريكا براي 

همراه اول مجوز صادر نكرده است. وزير ارتباطات ادامه داد: اين مساله 
مشكلي براي ما به وجود نمي آورد و امسال توانسته ايم مجوز را براي 
فعاليت بگيريم و همراه اول هم به دنبال پيگيري حل مساله به وجود 
آمده است. آذري جهرمي درخصوص مسائل پيش آمده دراستان البرز 
براي اپليكيشن اسنپ و تپسي اظهار داشت: خبري كه درباره ارسال 
ش��كايت شهرداري كرج براي دادس��تاني اين شهرستان مطرح شده 
صحت ندارد و خود دادستاني شهرستان كرج نيز اين خبر را رد كرده 
اس��ت. وي افزود: در اين خصوص با اس��تاندار س��ابق البرز صحبت و 
مساله را پيگيري كردم. البته اينكه كسب وكارهاي سنتي كه در اين 
حوزه وجود دارد و براي آنها اهميت قائل ش��ويم نكته مهمي اس��ت، 
اما اينكه كس��ب وكار سنتي در مقابل توسعه تكنولوژي مقاومت كند 
و اجازه ارائه خدمات بهتر را ندهد، كس��ي نمي پذيرد. جهرمي درباره 
اختلال س��رويس لايو پخش زنده اينستاگرام گفت: مخالفتي با اين 
سرويس در كشور وجود ندارد و به هيچ عنوان در اين سرويس اختلال 
ايجاد نكرده ايم. وي خاطرنش��ان كرد: مذاكره براي رفع فيلتر تماس 

صوتي تلگرام ادامه دارد اما هنوز نتيجه يي حاصل نشده است. 

مهر|
آخرين آمار ارائه ش��ده از ثبت پس��وندها و دامنه هاي اينترنتي 
در اي��ران از فعالي��ت بالغ بر  900 هزار دامنه اينترنتي در كش��ور 

حكايت دارد. 
بررس��ي ها براساس آمارهاي مركز ثبت پس��وندها و دامنه هاي 
اينترنت��ي پژوهش��گاه دانش هاي بنيادي، نش��ان مي ده��د كه تا 
شهريورماه امسال بالغ بر 911 هزار و 644 دامنه اينترنتي متعلق به 
ايران از سوي كاربران به ثبت رسيده است كه اين آمار در مقايسه 
با پايان سال 95 از ثبت بيش از 40هزار پسوند جديد اينترنتي در 
6 ماهه اول امسال حكايت دارد. در پايان سال 95 بالغ بر 8۷1 هزار 
دامنه اينترنتي در كشور به ثبت رسيده بود. برمبناي اين آمار، پسوند 
»ir« همچنان در صدر دامنه هاي ثبت شده فعال اينترنتي با هويت 
ايراني قرار دارد و پسوند net. ir نيز كمترين ميزان ثبت دامنه را به 
خود اختصاص داده است. آخرين وضعيت ثبت دامنه هاي اينترنتي 
نشان مي دهد كه هم اكنون تعداد 902 هزار و 815 دامنه با پسوند 
ir در كشور فعال است كه بيشترين تعداد دامنه اينترنتي را شامل 

 مي شود؛ همچنين شمار پسوندهاي ثبت شده co.ir بالغ بر ۳ هزار و
 994 دامنه، شمار دامنه هاي ثبت شده با پسوند فارسي »ايران« دوهزار 
 و يك دامنه و شمار دامنه هاي ثبت شده با پسوند ac.ir حدود يك هزار و

 452 دامنه فعال اعلام شده است. 
اين درحالي است كه تعداد دامنه هاي اينترنتي فعال حاكميتي 

و دستگاه هاي اجرايي با پسوند gov.ir بالغ بر 261 دامنه است. 
در همين حال تعداد دامنه هاي فعال به ثبت رس��يده با پسوند 
 id.ir بالغ بر ۳21 و org.ir حدود ۳0۷ دامنه، با پس��وند sch.ir
بالغ بر 455 دامنه برآورد مي ش��ود. تاكنون ۳8 دامنه نيز با پسوند 
net.ir به ثبت رس��يده و در مجموع 911 ه��زار و 644 دامنه در 
پايگاه ثبت دامنه هاي اينترنتي در ايران تاكنون ثبت ش��ده و فعال 
اس��ت. گفته مي ش��ود هم اكنون ايران از نظر تعداد دامنه اينترنتي 
فعال، نه تنها بزرگ ترين كشور در منطقه است؛ بلكه از كشورهايي 
نظير سنگاپور، مالزي، هنگ كنگ، تركيه، اسلواكي، يونان و فنلاند 
هم عبور كرده و با رش��د سالانه 45 درصدي، در ميان چهار كشور 

برتر جهان از نظر رشد دامنه اينترنتي قرار دارد. 

۹۰۰هزاردامنهاينترنتيباهويتايرانيفعاليتميكندحذفاپليكيشنهايفارسيپيگيريحقوقيميشود

زاويهكاربر
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 رونق توليد آجيل در آذربايجان شرقي موثر
در افزايش صادرات غيرنفتي

تبري�ز| معاون ام��ور هماهنگ��ي و اقتصادي اس��تاندار 
آذربايجان ش��رقي معتقد اس��ت كه رونق توليد آجيل و 
خش��كبار در اس��تان نقش تعيين كننده ي��ي در افزايش 
صادرات داشته است. »علي نواداد« در همايش ثبت ملي 
آجيل تبريز اظهار كرد: در آستانه تبريز 2018 ثبت آجيل 
تبريز در فهرس��ت آثار ملي اقدامي بسيار ارزشمند است 
به طوري  كه اين امر توسعه و ترويج توليد داخلي در استان 
را در پي خواهد داشت. وي با اشاره به رشد 14.5درصدي 
صادرات غيرنفتي استان خاطرنشان كرد: صنعت آجيل و 
خش��كبار نقش موثري در افزايش اين سهم دارد. معاون 
امور هماهنگي و اقتصادي اس��تاندار آذربايجان ش��رقي با 
بيان اينكه ثبت ملي ش��دن آجيل تبريز تاثير بسزايي در 
رونق اش��تغال دارد، تصريح كرد: با توجه به اينكه يكي از 
دغدغه هاي اصلي دولت مباحث مرتبط با اش��تغال است، 
بنابراي��ن ثبت آجيل تبريز در فهرس��ت ملي اين نگراني 
را به حداقل مي رس��اند، چون اين اق��دام مقدمه يي براي 
افزايش اشتغال است، بنابراين بايد از اين فرصت به درستي 

استفاده شود. 

 بازداشت كارمند گمرك البرز به اتهام دريافت 
رشوه

كرج| دادس��تان شهرس��تان الب��رز از بازداش��ت يكي از 
كارمندان گمرك خبر داد و اعلام كرد: يكي از كارشناسان 
گمرك البرز با دريافت رشوه اظهارنظر كارشناسي خلاف 
واقع كرده كه اين موضوع طي بررسي هاي به عمل آمده در 
پي گزارش اختلاف ارزش كالا توس��ط گمرك مشخص 
شد. محمودخاني اظهار كرد: يكي از كارشناسان گمرك 
البرز با دريافت رش��وه اظهارنظر كارشناس��ي خلاف واقع 
كرده كه اين موضوع طي بررسي هاي به عمل آمده در پي 
گزارش اختلاف ارزش كالا توس��ط گمرك مشخص شد. 
وي با بيان اينكه اين متهم با صدور قرار بازداش��ت موقت 
تحويل زندان مركزي قزوين ش��ده است، ادامه داد: براي 
اين فرد پرونده يي مبني بر اتهام رش��وه و گزارش خلاف 

واقع تشكيل شده است. 

 جشنواره عسل طبيعي و زنبوردرماني
در سلمانشهر و بابلسر

س�اري| در اي��ن جش��نواره مازندران و 5 اس��تان ديگر 
محصولاتي همچون عس��ل طبيعي، ژل روي��ال و گرده 
گل را به نمايش گذاش��تند. دبير جشنواره عسل طبيعي 
شهرستان عباس آباد گفت: اين جشنواره با هدف حمايت 
از توليد داخلي و ش��عار اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال 
از امروز همزمان در سلمانش��هر و بابلسر آغاز به كار كرد.

به گفته طرقي در اين جش��نواره اس��تان هاي مازندران، 
البرز، كردس��تان، قزوين، مركزي و كرمانشاه محصولاتي 
همچون عس��ل طبيعي، ژل رويال و گ��رده گل را در 14 
غرفه به نمايش گذاش��تند. وي افزود: در حاشيه برگزاري 
اين جش��نواره علاوه بر برپايي نمايشگاه عكس و پوستر؛ 
اساتيد روش هاي زنبوردرماني و نيز چگونگي استحصال 

عسل را تشريح مي كنند. 

 برداشت فندق در مناطق 2هزار و 3هزار تنكابن
تنكابن| برداش��ت فندق از س��طح 245هكتار از باغات 
فندق مناط��ق 2هزار و 3ه��زار تنكابن آغاز ش��د. مدير 
جه��اد كش��اورزي تنكابن گفت: درخت فن��دق فقط در 
مناط��ق كوهس��تاني و اراضي ش��يبدار ارتفاعات تنكابن 
كشت مي شود و سالانه هزار تن فندق به ارزش اقتصادي 
75ميليارد ريال برداشت مي شود. استادي افزود: بخشي 
از اي��ن محصول حالت تازه خ��وري دارد و بقيه به صورت 
خشكبار به استان ها و شهرستان هاي سراسر كشور صادر 

مي شود. 

 2۰۰۰تن پسته در بم برداشت شد
بم| رييس جهاد كش��اورزي شهرستان بم گفت: تا كنون 
بي��ش از 2هزار تن محصول پس��ته از مزارع منطقه ابارق 
شهرس��تان بم برداش��ت شده اس��ت. رضا قهري با اشاره 
به آغاز فصل برداش��ته پس��ته در شهرس��تان بم از اوايل 
شهريور ماه اظهار داشت: بيش از 2هزار تن محصول پسته 
از مزارع منطقه ابارق شهرستان بم تاكنون برداشت شد. 
وي با بيان اينكه محصول پس��ته بعد از خرما و مركبات 
بيشترين سطح زيركشت محصولات باغي شهرستان بم را 
به خود اختصاص داده است، افزود: برداشت پسته از اوايل 
ش��هريورماه در سطح 2هزار هكتار از باغات شهرستان بم 

آغاز و تا اواسط مهرماه ادامه خواهد داشت. 

 افتتاح 5۰پروژه محروميت زدايي  در استان 
خراسان جنوبي

بيرجند| رييس سازمان بسيج سازندگي  خراسان جنوبي 
گف��ت: 50پروژه محروميت زداي��ي همزمان با هفته دفاع 
مقدس و با حضور مس��وولان كشور در اين  استان افتتاح 
و به بهره برداري مي رسد. محمد زهرايي ديروز در بازديد 
از طرح هاي محروميت زدايي استان اظهار داشت: 25پروژه 
مزبور مربوط به طرح هايي اس��ت كه ق��رارگاه قرب كوثر 
اعتبار آن را در استان تامين كرده و به همين تعداد قرارگاه 
پيش��رفت و آباداني در 6 دهستان هدف اجرا كرده است. 
وي سرمايه گذاري براي اجراي اين طرح ها را 2.5 ميليارد 
تومان ذكر كرد و افزود: از هر 25پروژه يك طرح به عنوان 

نمادين افتتاح مي شود. 

 آغاز مطالعات كاشت گل محمدي در اروميه
ارومي�ه| مديرعام��ل س��ازمان پارك ها و فضاي س��بز 
ش��هرداري اروميه گفت: مطالعات كاشت گل محمدي در 
اروميه آغاز شد. علي شايگان افزود: باتوجه به توسعه فضاي 
سبز ش��هري با استفاده از گونه هاي گياهي كم مصرف و 
دارويي در راس��تاي احياي درياچه اروميه و صرفه  جويي 
در مصرف آب و حفظ منابع آبي كش��ور سازمان اقدام به 
آغاز مطالعات طرح كاش��ت گل محمدي و بهره برداري از 
آن زير دكل هاي فش��ارقوي درمحدوده فضاي سبز شهر 
اروميه كرده اس��ت. وي هدف از اي��ن اقدامات را كاهش 
هزينه قراردادهاي سازمان و شركت هاي خصوصي جهت 
نگهداري چمن عنوان كرد و گفت: در اين طرح علاوه بر 
صرفه جويي در مصرف آب وكاهش هزينه هاي نگهداري 
چم��ن و توجيه اقتصادي طرح در حدود 10ميليارد ريال 

در مساحت3.8 هكتار درآمدزايي مي شود. 

اخبارشهرستانها

گي�ان| با توجه ب��ه موضوع اصلاح 
الگوي كش��ت ريي��س س��ازمان جهاد 
كش��اورزي گي��لان گف��ت: نوس��ازي و 
بازس��ازي كارخانه ه��اي ش��اليكوبي گامي 
اساس��ي براي جلوگي��ري از ضايعات برنج ب��ه خصوص كاهش 
خرد ش��دن دانه هاي برنج سفيد است. به گزارش ايسنا، عليرضا 
ش��عبان نژاد با اش��اره به افزايش توليد برنج در سال جاري گفت: 
افزايش كميت و كيفيت برنج موجب ارتقاي درآمد ش��اليكاران 
مي شود. وي افزود: كش��ت دوم، نوسازي كارخانجات شاليكوبي 
از ديگر عوامل افزايش درآمد خانوارهاي برنجكاران است. رييس 
سازمان جهاد كشاورزي گيلان با بيان اينكه ضايعات و خرد شدن 
برنج به دليل قدمي بودن كارخانه هاي ش��اليكوبي موجب تضرر 
كشاورزان مي شود، نوسازي و بازسازي كارخانه هاي شاليكوبي از 
برنامه هاي ويژه دولت در س��ال 96 عنوان كرد و گفت: امسال در 
اين راستا 70ميليارد تومان به استان گيلان اختصاص داده شد. 
وي افزود: اين تسهيلات از طريق خطوط اعتباري ماشيني كردن 
كش��اورزي، صندوق توسعه ملي، س��امانه بهين ياب و تسهيلات 
ويژه نوس��ازي به متقاضيان واگذار مي شود. شعبان نژاد ادامه داد: 
گيلان هزار و 550واحد ش��اليكوبي دارد ك��ه فقط حدود 350 
واحد آن اصلاح و نوس��ازي شده اس��ت. وي بالا بودن نرخ سود 
تس��هيلات بانكي را مانع اصلي استقبال كارخانه داران از دريافت 
اين تسهيلات عنوان كرد. رييس سازمان جهاد كشاورزي گيلان 
كاهش نرخ سود تسهيلات كشاورزي از 15 تا 18 درصد به كمتر 
از 10 درصد را خواس��تار شد. ش��عبان نژاد تصريح كرد: بر اساس 
آمارها به ازاي كاهش يك درصد ضايعات برنج حدود 20ميليون 

تومان به درآمد بهره برداران اين بخش افزوده مي شود. 

ميزان نيم دانه هاي برنج كمتر 
مي شود

اردبيل| معاون توس��عه مديريت وزير 
كشور از بررسي و اقدام براي صدور مجوز 
استخدام هزار و 600 نفر در استان ها خبر 
داد. ب��ه گ��زارش »تعادل« و به نق��ل از پايگاه 
اطلاع رساني وزارت كشور، جواد ناصريان در جلسه كارگروه منطقه 
سه استان هاي آذربايجان شرقي، آذربايجان غربي، زنجان، كردستان 
و اردبي��ل تصري��ح كرد: به كار گيري اين افراد در س��طح س��تادي 
امكان پذير نيس��ت و به دنبال تبديل وضعي��ت نيروهاي قراردادي 
و پيماني هس��تيم. وي با تاكيد به تلاش دولت براي توانمندسازي 
نيروي انس��اني در بدنه دولت اضافه كرد: از جمله اين تلاش ها اين 
اس��ت كه از مديران با تجربه در بدنه دولت استفاده مي شود. معاون 
توسعه مديريت و منابع انساني وزير كشور متذكر شد: در حال حاضر 
استانداران استان ها از بين افراد با تجربه و توانمند انتخاب شده اند و 
تلاش بر اين بوده تا با به كار گيري نيروهاي كارآمد بتوان دولت را از 
بحران و مشكلات خارج كرد. ناصريان به انتقال 2هزار و 790 پست 
سازماني از استانداري ها به سازمان برنامه و بودجه اشاره و تاكيد كرد: 
ساماندهي منابع انساني از اولويت هاي دولت است. وي همچنين در 
خصوص پرداخ��ت معوقات حقوق و پاداش كاركنان متذكر ش��د: 
بخش عمده مشكلات در خصوص معوقات پرداخت حقوق و پاداش 
رفع ش��ده است. معاون توسعه مديريت و منابع انساني وزير كشور 
با اش��اره به محدوديت هاي مالي بخش دولتي تاكيد كرد: تلاش بر 
اين است با وجود محدوديت هاي مالي پروژه هاي نيمه تمام به فرجام 
برس��د. ناصريان در خصوص طرح درخواستي ملي شدن اعتبارات 
هزينه يي اس��تان ها افزود: بنده به دليل تاثيرات سوء اجرايي شدن 
اين طرح مخالف آن هستم. وي تاكيد كرد: انتظار مي رود، استان ها 
تا حد امكان بهترين استفاده را از منابع مالي در اختيار خود ببرند. 

مجوز استخدام نيروهاي تازه 
در استان ها

لرس�تان|  ب��ا توج��ه ب��ه اهميت 
ظرفيت هاي كش��اورزي در اس��تان هاي 
مختلف معاون آموزش و ترويج س��ازمان 
تحقيق��ات وزارت جه��اد كش��اورزي گفت: 
لرستان ظرفيت هاي مطلوب در زمينه هاي مختلف كشاورزي دارد 
و مي توان گفت كه گردوي اين اس��تان در كشور كم نظير است. 
به گزارش ايرنا، كاظم خاوازي ديروز در جشنواره گردوي لرستان 
كه در شهرستان سلسله برگزار شد، اظهار كرد: ظرفيت هاي بحش 
كشاورزي لرستان كم نظير است و برگزاري چنين جشنواره هايي 
زمينه يي براي معرفي ظرفيت ها و ارائه راهكارهايي براي به فعليت 
رساندن آنهاست. وي افزود: اين ظرفيت ها زمينه صادرات و ارزش 
افزوده در جهت رونق توليد كش��ور را به دنب��ال دارد. خاوازي با 
بيان اينكه برگزاري اين جشواره ها زمينه ترغيب كارگزاران توليد 
را براي حمايت بيش��تر از بخش كشاورزي فراهم مي كند، گفت: 
امروز را روز خوبي براي استان لرستان تلقي مي كنيم و اميدواريم 
حاصل كار منجر به ايجاد برندسازي براي شهرستان سلسله باشد. 
وي با تاكيد بر اينكه ظرفيت گردوي شهرستان سلسله براي كشور 
بس��يار كم نظير است، افزود: اميدواريم كه اين ظرفيت ها به ساير 
شهرستان ها نيز سرايت كند. مهرداد غضنفري معاون هماهنگي 
امور اقتصادي استاندار لرستان نيز در اين جشنواره گفت: برگزاري 
چنين جشنواره هايي فرصتي براي اطلاع رساني از خدمات بخش 
كشاورزي است. وي افزود: در كنار اين ظرفيت ها اهميت روستاها 
در اقتصاد و توليد كش��ور نيز بايد نش��ان داده مي شود. غضنفري 
ب��ا تاكيد بر اينكه اين جش��نواره باعث تبادل افكار مس��وولان با 
كشاورزان مي ش��ود، افزود: بايد تلاش شود تا ظرفيت هاي بخش 

توليد لرستان شناسايي و به كشور معرفي شود. 

ظرفيت هاي كم نظير گردوي 
لرستان

سيستان وبلوچس�تان|  ريي��س 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
سيستان وبلوچس��تان گفت: اين اس��تان 
با برخ��ورداري از 11 كارخان��ه آرد ظرفيت 
تامين ماهانه 50 هزار تن آرد موردنياز كشور افغانستان را دارد. نادر 
ميرشكار ديروز در حاشيه بازديد والي قندهار افغانستان و استاندار 
سيستان وبلوچستان از كارخانه هاي آرد زاهدان در گفت وگو با ايرنا 
اظهار كرد: تجار كش��ور افغانستان مي توانند گندم توليدي خود را 
وارد سيستان وبلوچس��تان كرده و با انتقال به كارخانه هاي آرد، آرد 
مورد نياز كشورش��ان را تامين كنند. وي افزود: همچنين با توجه 
به اينكه قندهار قطب اقتصادي كشور افغانستان محسوب مي شود 
تجار و بازرگانان ايراني باتوجه به نياز اين كش��ور تمايل زيادي به 
راه اندازي كارخانه آرد با مشاركت تجار اين كشور در اين شهر دارند. 
رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت سيستان وبلوچستان تاكيد 
كرد: باتوجه به شرايط همجواري با كشورهاي افغانستان و پاكستان 
مي توان از ظرفيت توليد كارخانه هاي آرد استان براي رونق بخشيدن 
به بخش صادرات قانوني استفاده كرد. ميرشكار افزود: اين استان در 
بخش آرد از ظرفيت و توانمندي بالايي برخوردار است به طوري كه 
بخش خصوصي توانسته با توان مضاعف در زمينه ايجاد كارخانه و 
سيلوهاي ذخيره مدرن گام بردارد. والي قندهار افغانستان و هيات 
همراه از روز يك شنبه سفري چند روزه را به سيستان وبلوچستان 
آغاز كردند. سيستان وبلوچستان سرزمين گنج هاي پنهان به دليل 
موقعيت ويژه از منظر ژئوپليتيكي، ژئواستراتژيكي و ژئواكونوميكي 
داراي اهميت فراواني است به طوري كه شرايط ممتاز را براي تصدي 
نقش بازرگاني ملي و ترانزيت خارجي ميان اروپا و آسياي مركزي با 

آب هاي شرقي و جنوبي و شاخ آفريقا داراست. 

ظرفيت تامين ماهانه 5۰ هزار 
تن آرد افغانستان

بعد از معرفي 7 استاندار دولت دوازدهم عنوان شد

آغازپروژهتوسعهپايداراستانيبامحوريتاشتغالزايي

ايجاد ميز پسته دامغان در سفارتخانه هاي ايران
استاندار سمنان خواستار ايجاد ميز پسته دامغان 

در سفارتخانه هاي ايران  شد. 
به گزارش »تعادل« و به نقل از تسنيم، محمدرضا 
خباز در نخس��تين روز از چهارمين جش��نواره ملي 
پس��ته ايران، دامغان كه با حضور مسوولان، مديران 
كل، كارشناس��ان و ميهماناني از نقاط مختلف كشور 
و اين استان، سفراي بنگلادش و افغانستان و نماينده 
ات��اق بازرگان��ي چين در اي��ران و جم��ع كثيري از 
بهره برداران و فعالان توليد و عرضه پس��ته در سالن 
هلال احمر دامغان برگزار ش��د، اظهار داش��ت: سال 
گذشته توليد پسته در دامغان با افت مواجه و به 17 

هزار تن رس��يد و در سال جاري اين رقم با افزايشي 
بيش از 50 درصدي به 40 هزار تن مي رسد. 

استاندار سمنان جشنواره ملي پسته ايران، دامغان 
را آييني براي شكرگزاري از نعمتي ارزشمند برشمرد 
و خاطرنشان كرد: هنگامي اين جشنواره و مجموعه 
تلاش هاي انجام شده ثمره اصلي خود را مي بيند كه 
ارزش افزوده واقعي و درآمد سرشار آن به شهرستان و 
سفره و جيب كشاورزان برگردد كه ايجاد بورس پسته 

دامغان مي تواند گامي نخست در اين راستا باشد. 
نماينده عالي دولت در اس��تان س��منان، معامله 
پسته از طريق بورس، تشكيل صندوق ها با محوريت 

توليد كنندگان و ارائه تس��هيلات ارزان قيمت به آنها، 
ايجاد صنايع فراوري و بس��ته بندي پس��ته و رايزني 
جهت ايجاد ميز پس��ته دامغان در س��فارتخانه هاي 
كشورمان در كشورهاي هدف صادرات اين محصول 
را از اقداماتي برش��مرد كه بايد در حوزه عرضه پسته 
دامغان و بازگش��ت ارزش اف��زوده آن به توليد كننده 

انجام شود. 
خباز بيان كرد: در عرصه كشاورزي استان سمنان 
بايد به س��مت كش��ت محصولاتي با كمترين ميزان 
مصرف آب و بيش��ترين بهره ب��رداري پيش برويم تا 

شاهد توليد اشتغال و سرمايه باشيم.

گروه بنگاه ها|
بعد از مش��خص ش��دن تركيب كابينه دوازدهم 
و تكميل ش��دن اكثر قطع��ات جايگاه هاي دولتي، 
روز گذش��ته 7 اس��تاندار ب��راي به دس��ت گرفتن 
س��كان هداي��ت اس��تان هاي قزوي��ن، هرم��زگان، 
كهگيلويه وبويراحمد، البرز، لرستان، خراسان جنوبي 
و فارس از جلسه هيات وزيران راي اعتماد گرفتند 
تا رس��ما فعاليت هاي اجرايي خود را در اس��تان ها 
فراه��م كنند. در جلس��ه دي��روز هي��ات دولت به 
 رياس��ت روحان��ي، فري��دون همت��ي، عبدالمحمد 
زاهدي، موسي خادمي، محمدمهدي مروج الشريعه، 
اس��ماعيل تب��ادار، محم��د احم��دي و محمدعلي 
نجفي به ترتيب به عنوان اس��تانداران اس��تان هاي 
هرمزگان، قزوين، لرس��تان، خراسان جنوبي، فارس، 
كهگيلويه وبويراحم��د و الب��رز از هيات وزيران راي 
اعتم��اد گرفتند. هيات دول��ت همچنين از زحمات 

استانداران قبلي تشكر كرد.
براساس اظهارات روز گذش��ته رييس جمهوري 
مهم تري��ن مطالبه ي��ي كه دول��ت از اي��ن تركيب 
اس��تانداران دنب��ال مي كند، اش��تغال زايي و بهبود 
محيط كسب و كار در استان ها است كه نمايندگان 
عالي دولت در اس��تان هاي مختل��ف بايد پيگيري 
كنن��د. بع��د از راي اعتم��اد كابينه به اي��ن 7 نفر، 
برخي استانداران در گفت وگو با خبرنگاران بخشي 
از برنامه ه��اي خود براي توس��عه پايدار اس��تاني را 

تشريح كردند. 

 5 سفارش و تاكيد رييس جمهور به استانداران
رييس جمه��ور ديروز در جلس��ه هيات دولت با 
تبري��ك و آرزوي موفقيت براي 7 اس��تاندار جديد 
توجه استانداران به رونق اقتصادي و ايجاد اشتغال 
را م��ورد تاكي��د ق��رار داد و گفت: آمار س��ه ماهه 
اول امس��ال نش��ان داد كه در مس��ير درستي قرار 
گرفته اي��م، لذا بايد تلاش كنيم تا رش��د اقتصادي 
موجود به رونق ملموس اقتصادي در كش��ور تبديل 
ش��ود و در اين راستا ضرورت دارد به عوامل و لوازم 

ايجاد رونق اقتصادي توجه شود. 
روحاني اضافه كرد: امروز براي توس��عه نيازمند 
سرمايه و تكنولوژي هستيم و استانداران با برداشتن 
موان��ع و جذب بخش خصوصي و س��رمايه  ايرانيان 
خارج از كش��ور و نيز سرمايه خارجي مي توانند در 

توسعه شتابان استان ها تاثيرگذار باشند. 
رييس جمه��ور با بيان اينكه هر اس��تاني ويژگي 
و اس��تعداد خاص خ��ود را دارد و براي ايجاد رونق 
و توس��عه بايد به اين ويژگي ها توجه ش��ود، اظهار 
داشت: موضوع اصلي در آمايش سرزميني اين است 
كه هر اس��تاني از يك اس��تعداد و امتياز برخوردار 

اس��ت و تجربه نش��ان داده كه اگر براساس آمايش 
سرزميني حركت كنيم موفق خواهيم بود و در غير 
اين صورت پيش��رفت و موفقيت قابل توجهي ايجاد 
نخواهد شد و مانند حركت برخلاف جريان رودخانه 

خواهد بود. 
روحان��ي با تاكيد بر اينكه ايجاد اش��تغال پايدار 
بايد اصلي ترين مس��اله در استان ها باشد، گفت: در 
اين راس��تا دولت از هيچ كمكي دريغ نخواهد كرد، 
اما موفقيت اصلي استانداران در اين عرصه استفاده 
از توان بخش خصوصي و مردم است و چنانچه اين 
بخش ها ب��ا همه توان وارد عرصه ش��وند مي توانند 
شرايط را دگرگون كنند و وظيفه اصلي استانداران 
و مس��وولان در اي��ن زمينه بهب��ود و ايجاد فضاي 

مناسب براي كسب و كار است. 
روحاني در بخش ديگري از سخنان خود با تاكيد 
بر حضور كامل و تمام وقت اس��تانداران در اس��تان 
محل ماموريت خود، گفت: اس��تاندار و خانواده وي 
باي��د در محل ماموريت خود به طور كامل و با همه 

وجود براي خدمتگزاري مستقر شود. 

 برنامه توسعه استان هرمزگان تدوين مي شود
فري��دون همتي با بيان اينك��ه همه مردم ايران 
امروز با نقش مهم هرمزگان در اقتصاد ملي آشنايي 

دارند، اظهار داش��ت: خونگرمي مردم هرمزگان در 
كنار ظرفيت هاي طبيعي و اس��تراتژيك، اين استان 
را به يكي از ظرفيت هاي مهم كش��ور تبديل كرده 
اس��ت. وي ادامه داد: به واس��طه حض��ورم در ديوان 
محاسبات كشور و مجلس ش��وراي اسلامي مسائل 
اس��تان ها را مورد بررس��ي قرار مي داديم و به همين 
دليل شناخت عميقي از حوزه توسعه و امور  اجرايي 

استان هرمزگان دارم. 
استاندار جديد هرمزگان افزود: پس از استقرار در 
هرمزگان و با اس��تفاده از ديدگاه هاي تمام نيروهاي 
شايسته و توانمند اين استان برنامه توسعه هرمزگان 
را در ادامه برنامه هاي موجود توسعه يي استان كه در 
اين س��ال ها دنبال شده است، در مدت دو ماه آينده 

تنظيم و به مرحله اجرا درخواهيم آورد. 
همت��ي گف��ت: اميدوارم ب��ا دنبال ك��ردن اين 
برنام��ه و به كارگي��ري نيروه��اي توانمند اس��تان، 
بتواني��م در راس��تاي اه��داف دول��ت دوازدهم در 
هرم��زگان گام برداريم. فري��دون همتي پيش از اين 
اس��تاندار قزوين بود. همتي سابقه مديركلي در صدا 
و سيماي مراكز لرس��تان، ايلام و آذربايجان غربي را 
دارد؛ همچنين نماينده مردم حوزه انتخابيه ايلام در 

مجلس هفتم شوراي اسلامي بود. 
از ديگ��ر س��وابق وي مي ت��وان به مش��اور عالي 

رحماني فضلي و مس��ووليت امور استان هاي ديوان 
محاسبات كشور و معاونت حقوقي و پارلماني ديوان 

محاسبات كشور اشاره كرد. 

 توسعه گردشگري از برنامه هاي استاندار 
قزوين است

عبدالمحمد زاهدي نيز اظهار داش��ت: با توجه به 
پس��ت هاي مديريتي سابق شناخت خوبي نسبت به 
استان قزوين دارم و در چند روز گذشته نيز مطالعه 

ويژه يي در زمينه مشكلات استان قزوين داشتم. 
وي بيان كرد: در بخش هاي صنعت، مديريت آب، 
كش��اورزي و گردش��گري بايد برنامه ريزي جدي در 

استان قزوين صورت گيرد. 
اس��تاندار جديد قزوين تصريح كرد: اس��تفاده از 
بانوان در پست هاي مديريتي و همچنين بهره گيري 
از ظرفي��ت جوانان از برنامه هايم در اس��تان قزوين 
اس��ت. »زاهدي« 10 آذرماه 92 به عنوان اس��تاندار 
كردستان منصوب و مراسم توديع وي 18 آذرماه 92 

در سنندج برگزار شد. 
»زاهدي« از س��ال 60 به عنوان كارش��ناس وارد 
وزارت كش��ور ش��ده و 3 س��ال در آن پست خدمت 
كرده و از س��وابق وي مي توان به 2 س��ال مسووليت 
امور استان هاي وزارت كشور، 4 سال و 6 ماه معاونت 

 سياسي استانداري سيستان وبلوچستان و نزديك به
 7 س��ال معاونت سياس��ي اس��تانداري كرمانش��اه، 
اس��تاندار استان مركزي در سال 84 قبل از روي كار 

آمدن دولت نهم و استاندار كردستان اشاره كرد. 

 برنامه توسعه كهگيلويه وبويراحمد
عل��ي محمد احم��دي ني��ز در واكن��ش به اين 
انتخاب و در تش��ريح برنامه ه��اي اجرايي اش اظهار 
داش��ت: به زودي برنامه هايم براي كمك به توس��عه 
كهگيلويه وبويراحمد باتوجه به پتانس��ل هاي موجود 
در اي��ن اس��تان در بخش هاي مختلف اع��م از آب، 

كشاورزي، گردشگري، صنعت و... اعلام مي كنم. 
وي ب��ا تقدير از حس��ن اعتماد دول��ت دوازدهم 
در انتخابش به عنوان اس��تاندار كهگيلويه وبويراحمد، 
اف��زود: براي توس��عه اين اس��تان از هيچ كوشش��ي 
دريغ نمي كن��م و اميدوارم برنامه ه��اي پيش بيني 
ش��ده با همكاري و مشاركت مردم، مديران و مجمع 

نمايندگان محقق شود. 
علي محمد احمدي داراي مدرك دكتراي اقتصاد 
و عضو هيات علمي دانش��گاه تربيت مدرس تهران 
و نمايندگ��ي م��ردم حوزه جنوب اس��تان ايلام در 
مجلس نهم را در كارنامه خود داشته و هم اكنون به 
عنوان مشاور عالي وزير نفت مشغول فعاليت است. 
عضويت در ش��وراي پژوهشي وزارت اقتصادي و 
امور دارايي، عضويت در كارگروه مش��ترك بررسي 
عملك��رد وزارت آم��وزش و پ��رورش، عضويت در 
ش��وراي راهبري س��ازمان مل��ي به��ره وري ايران، 
نمايندگ��ي م��ردم دهل��ران، آبدانان و دره ش��هره 
ب��دره در نهمي��ن دوره مجلس ش��وراي اس��لامي، 
نايب رييسي كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس ش��وراي اس��لامي و عضويت در كميسيون 
ويژه حمايت از توليد ملي و سياس��ت هاي اصل 44 
مجلس ش��وراي اسلامي از جمله س��وابق استاندار 

جديد كهگيلويه  وبويراحمد است. 
احمدي س��وابق متعدد ديگ��ر از جمله عضويت 
در هيات علمي دانش��گاه تربيت مدرس، رياس��ت 
پژوهشكده اقتصاد دانشگاه تربيت مدرس، عضويت 
در ش��وراي تخصصي پژوهش��ي و فناوري دانشگاه 
تربيت م��درس، عضويت در گروه اقتصاد اس��لامي 
پژوهشكده اقتصاد دانشگاه تربيت مدرس، عضويت 
در ش��وراي پژوهش��ي مركز پژوهش ه��اي مجلس 
ش��وراي اس��لامي، عضويت در ش��وراي عالي بيمه 
س��لامت ايران، رياس��ت كميته آموزش كميسيون 
تلفيق بودجه مجلس شوراي اسلامي و مديريت كل 
دفت��ر برنامه ري��زي مناب��ع مالي و بودج��ه وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي را در كارنامه 

خود دارد. 
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اقتصاد اجتماعي12
وروديزندانها

بايدساليانه10درصدكمشود
دس��تگاه قضايي در تلاش ب��راي كاهش جمعيت 
زندانيان كشور اس��ت؛ جمعيتي كه بيش از 200هزار 
نفر اس��ت و ورود هر فرد به زندان نيز تبعات اجتماعي 
و اقتص��ادي زي��ادي دارد كه مي توان ب��ا صدور احكام 

جايگزين و كاهش عناوين مجرمانه جلو آن را گرفت. 
رييس سازمان زندان ها و اقدامات تاميني و تربيتي با 
اشاره به اينكه در صورت تخصيص اعتبار تا پايان امسال 
يك��ي از زندان هايي كه متعلق به تهران اس��ت از البرز 
منتقل مي ش��ود، گفت: سالانه 10درصد بايد از ورودي 

به زندان هاي كشور كاهش يابد. 
اصغر جهانگي��ر در گفت وگو با خبرنگاران در زندان 
مركزي كرج افزود: 80 ميليارد تومان اعتبار در س��ال 
گذش��ته براي انتقال زندان ها تصويب ش��د اما تاكنون 

تخصيص آن صورت نگرفته است. 
او اضافه كرد: در صورت تخصيص بودجه مورد نياز 
تا پايان امس��ال از 2 زندان قزل حصار و رجايي شهر كه 
مربوط به اس��تان تهران هس��تند يكي از آنها به تهران 
منتقل مي ش��ود. به گزارش ايرنا جهانگير گفت: وجود 
اين 2 زندان س��بب بروز مش��كلاتي براي استان البرز 
شده به همين منظور كارگروهي تشكيل و از روز شنبه 
هفته آينده موضوع پيگيري انتقال زندانيان به تهران در 
دستور كار قرار مي گيرد. او ادامه داد: با همكاري دولت 
س��عي مي شود تا زندانيان تهران در خود تهران مستقر 
شوند تا مشكل حاشيه نش��يني كه ناشي از زندان هاي 

استان تهران مستقر در البرز است، حل شود. 
مش��اور ريي��س ق��وه قضايي��ه در بخ��ش ديگري 
از س��خنان خود ب��ه كاهش زنداني��ان با اس��تفاده از 
ظرفيت هاي قانوني و مجازات جايگزين حبس اش��اره 
 و اظهار ك��رد: با اين تمهيدات ص��ورت گرفته كاهش

5 درصدي ورودي به زندان ها در سال گذشته داشته ايم 
كه البته رضايت بخش نيست.  جهانگير ادامه داد: سالانه 
بايد طبق پيش بيني ها حداقل 10درصد كاهش ورودي 

زندانيان و موجودي داشته باشيم. 

درخواستاشدمجازات
برايمتهمانپرونده»بنيتا«

جلسه دوم رسيدگي به پرونده بنيتا صبح ديروز با 
حضور متهمان، خانواده بنيتا و وكلاي آنها در شعبه 
نهم دادگاه كيفري اس��تان تهران برگزار شد. در اين 
جلس��ه نماينده دادس��تان براي متهمان درخواست 
اش��د مجازات كرد. در ادامه متهمان و وكلاي مدافع 
آنه��ا ب��ا توجه به اينكه س��ارق خ��ودرو را در محلي 
پرت��ردد قرار داده و تصور مي كرده اند خودرو كش��ف 

خواهد شد، اتهام قتل عمد را رد كردند. 
با پايان جلس��ه دادگاه، قاضي كشكولي اعلام كرد 
كه به احتمال زياد يك شنبه هفته آينده راي دادگاه 

صادر مي شود. 

عواملگرايشبهاعتياد
دركشورتغييركردهاست

وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعي گفت: عوامل گرايش 
به اعتياد ازجمله انگيزه هاي اجتماعي رو آوردن به آن و 
طبقات اجتماعي مصرف كننده فرق كرده و اين مساله 
نياز به بررسي و دانش جديد براي كاهش آسيب دارد. 
علي ربيعي افزود: انگيزه هاي اجتماعي به  شدت در 
مصرف معتادان دخالت دارد و اين انگيزه هاي اجتماعي 
با انگيزه هاي اجتماعي 30سال گذشته فرق كرده است. 
او ادامه داد: طبقه اجتماعي مصرف كنندگان مواد مخدر 
نيز تغيير كرده اس��ت؛ در گذشته هنگام بحث اعتياد، 
ذهن بي اختيار به س��مت محله ه��اي خاص يا طبقات 
اجتماعي خاصي مي رفت اما امروز اين مرزها برداش��ته 
ش��ده است. وزير كار گفت: امروز روابط و عوامل سنتي 
در گرايش به اعتياد دستخوش تغييرات زيادي شده به 
طور مثال تنوع مصرف نيز متفاوت شده و اين تغييرات 
نياز به دانش جديدي دارد. ربيعي تاكيد كرد: بايد روي 
عوامل گرايش به اعتياد بيش از گذشته بررسي كرد و به 
طور مثال بايد به اين سوالات پاسخ داد كه آيا افسردگي 
به تنهايي اعتياد به دنبال دارد، فقر در بروز اعتياد موثر 
اس��ت يا اينكه ناكامي هاي اجتماعي به رغم اينكه فرد 
كامروايي ه��اي ظاهري دارد و ديگران حس��رت آن را 
مي خورن��د در آن دخال��ت دارد و اينكه آيا كنش هاي 

سياسي بر سمت و سوي مصرف مواد تاثيري دارد. 

پوششحمايتي50درصد
دانشآموزانبازماندهازتحصيل

معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
درباره ارتباط فقر با بازماندگي از تحصيل گفت: كودكاني 
ك��ه به علت فقر به مدرس��ه نمي رون��د قاعدتا بايد تحت 
پوشش سازمان بهزيستي و كميته امداد باشند. در پروژه 
شناسايي كه سال گذشته انجام داديم، مشخص شد بيش 
از 50 هزار نفر و به عبارتي 50 درصد كودكان شناس��ايي 

شده تحت اين دو نهاد قرار دارند. 
احم��د ميدري درباره تصميمات اتخاذ ش��ده پيرامون 
رفع فقر آموزش��ي و كمك به بازگشت كودكان بازمانده از 
تحصيل اظهار كرد: معاونت رفاه وزارت رفاه طرح شناسايي 
كودكان بازمانده از تحصيل را در مقطع ابتدايي در سال ٩5 
كليد زد. براي جم��ع آوري اطلاعات اقتصادي و اجتماعي 
و بازگردان��دن كودكان كار ب��ه چرخه تحصيل و آموزش، 
سامانه يي ايجاد كرديم و براساس اطلاعات جمع آوري شده 

با كودكان بازمانده از تحصيل تماس گرفتيم. 
او افزود: البته اين پروژه با دش��واري هايي روبه رو بود و 
شناس��ايي بازماندگان از تحصيل به علت در دست نبودن 
اطلاعات و ش��ماره هاي تماس تمام آنها به سختي صورت 
گرفت.  او به ايس��نا گفت: باي��د از ابتداي مهر با همكاري 
وزارت آم��وزش و پ��رورش كدهاي مل��ي دانش آموزان را 
دريافت و به ثبت احوال ارائه كنيم تا مش��خص شود چه 
تعداد از افراد در سن مدرسه به مدرسه نرفته اند و در واقع 
از تحصي��ل بازمانده اند. بايد با آم��وزش و پرورش در اين 

خصوص به توافق برسيم. 
ميدري درباره ارتباط فقر با بازماندگي از تحصيل گفت: 
كودكاني كه به علت فقر به مدرس��ه نمي روند قاعدتا بايد 
تحت پوشش سازمان بهزيستي و كميته امداد امام خميني 
باشند. در پروژه شناسايي كه سال ٩5 انجام داديم، مشخص 
ش��د بيش از 50 هزار نفر و به عبارتي 50 درصد كودكان 
شناسايي شده تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي قرار 
دارند. مشغول بررسي هاي تكميلي در استان ها هستيم كه 
علت نرفتن به مدرسه مشخص شود كه مي تواند از معلوليت 

گرفته تا عوامل فرهنگي متفاوت باشد. 

اخبار

طرحسرشماريمحلاتحاشيهنشينقراربودازاواخرشهريوراجراشود

سرشماري به حاشيه شهرها نرفت
گروهاقتصاداجتماعي

احتم�الادقيقترينتعريفازحاشيهنش�يني،
همانياس�تكهحاشيهنشينانراكسانيميدانند
كهدرمحدودهاقتصاديش�هرزندگيميكنند،اما
درخارجازنظاماقتصاديواجتماعيآنقراردارند؛
كسانيكهمشكلاتمعيش�تينظامشهريراتاب
نياوردهاندوبهحاش�يهكلانشهرهاپناهبردهاندتا
ازهزينههايزندگيدرمتنش�هردرامانباشند.
درتعريفديگراما،حاشيهنشينانكسانيهستند
كهبهس�بببضاعتكممالينتوانس�تهاندخودرا
باس�اكنانش�هرتطبيقدهندواينبارفرارنكرده
اند؛طردش�دهاند.فقدانس�ندمالكيترس�مي
ومحروميتازخدماتوزيرس�اختهايش�هري
شاخصس�كونتگاههايغيررسمياستوهمين
موجبشدهاستساكناناينمناطق،افزونبرفقر
ومش�كلاتمعيش�تيازحمايتهاوسرويسهاي
نهادهايشهريوبهداشتيهممحرومشوند.همين
تنگناشرايطاينمناطقرابرايبروزناهنجاريهاي
در حاشيهنش�يني ميكن�د. فراه�م اجتماع�ي
شهرهايبزرگايراناغلببهشكلشهركنشيني
درحومهش�هرهاوهمچنينآلونكنش�ينياست.
زاغهنش�ينياندكاست،امادركنارش،پديدههاي
ذيلحاشيهنش�ينيدرونش�هري،چ�ونخيابان
خوابي،كارتنخوابيوحتيگورخوابيبرايبهصدا

درآوردنزنگهشداركافياند. 
  

آشفتهبازارآمار
حاشيه نشيني يكي از پنج موضوع محوري در بحث 
آس��يب هاي اجتماعي اس��ت كه رهبر معظم انقلاب در 
ديدارش��ان با مقامات اجرايي كشور بر ضرورت مهار آن 
تاكي��د كرده اند. ب��ا اين همه آنچه اين مبارزه را دش��وار 

مي كند، فقدان تصويري روشن از آن است. 
وزي��ر تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي هفت��ه آخر تير 
امس��ال از 11ميليون حاشيه نش��ين در ايران گفت كه 
نيازمند ساماندهي بيمه يي هس��تند. پيش از وزير رفاه، 
يك س��ال پيش تر، وزير كشور و رييس كميته امداد هم 
از آمار 11ميليوني حاشيه نش��ين ها گفته بودند. رييس 
س��ازمان بهزيستي كش��ور هم آبان ماه س��ال گذشته، 
آم��اري نزديك ب��ه اين عدد ارائه ك��رد و از وجود 12 تا 
13ميليون حاشيه نش��ين خبر داد. در همان سال البته، 
عب��اس آخوندي، وزي��ر راه و شهرس��ازي، از وجود 1٩ 
ميلي��ون حاشيه نش��يني خبر داد كه 5 ميليونش��ان در 
تهران يا نزديكي هاي آن زندگي مي كنند. در نخس��تين 
ماه س��ال جاري اما، رييس پيشين كميسون اجتماعي 
مجلس از حاشيه نشين بودن 35 درصد از جمعيت كشور 

خبر داد. س��لمان خدادادي گفت: در بافت فرسوده 4٩5 
ش��هر به مس��احت 54 هزار هكتار 11 ميليون نفر و در 
سكونتگاه هاي غير رس��مي در ٩1 شهر به مساحت 53 
هزار هكتار ٩ ميليون نفر زندگي مي كنند. بر اساس آمار 

20ميليون نفر در كشور حاشيه نشين هستند. 

هركسيازظنخود
س��ومين دليل وج��ود آمارهاي مختل��ف درباره 
حاشينه نش��يني در ايران، استناد مقام ها و نهادهاي 
مختل��ف به تعريف ه��اي مختلفي از حاشيه نش��يني 
است. برخي جمعيت حاشيه نش��ين را بنابر ساكنان 
»س��كونت گاه هاي رسمي« يا »حاشينه نشيني برون 
شهري« محاس��به مي كنند، در تعريف برخي مراكز 
و نهادها جمعيت حاشيه نشين كشور شامل ساكنان 
بافت هاي فرس��وده و محلات قديم��ي و گاهي رو به 
ويراني ش��هرها نيز مي ش��ود. در برخي آمارهايي كه 
مقام هاي مسوول يا نهادهاي مختلف حكومتي اعلام 
مي كنند جمعيت حاشيه نش��ين ش��امل كل كساني 

مي شود كه ساكن »مناطق ناكارآمد شهري« اند. 
حس��ن موس��وي چلك، رييس انجمن مددكاري 
اجتماع��ي ايران، از جمله كس��اني اس��ت كه تاكيد 

دارد آمارهاي بيان ش��ده ش��امل كل ساكنان مناطق 
ناكارآمدش��هري اس��ت؛ در حالي كه سكونت گاه هاي 
غيررس��مي يكي از مناطق ناكارآمد ش��هري است و 
»جمعيت س��اكن در اين مناطق در حال حاضر بين 
10 تا 11ميليون نفر« است، اما در كنار 8 تا ٩ ميليون 
نفري ك��ه در بافت هاي فرس��وده، بافت هاي تاريخي 
شهرها و روستاهاي الحاقي به مناطق شهري ساكنند، 

جمعيت حاشيه نشينان به 1٩ميليون نفر مي رسد. 
به دليل همين تناقض ه��اي آماري حول موضوع 
حاشيه نشيني، در نخس��تين هفته ماه پيش، معاون 
اجتماعي مركز اجتماعي و فرهنگي وزارت كش��ور با 
اشاره به پايش وضعيت آسيب هاي اجتماعي در پايان 
سال ٩5، با بيان اينكه آمار دقيقي از وضعيت محلات 
حاشيه نشين و همچنين تعداد اتباع خارجي ساكن در 
اين محلات در دس��ترس نيست، گفت: بدين منظور 
سه وزارتخانه كش��ور، رفاه و راه با همكاري مشترك، 
اجراي »طرح سرشماري محلات حاشيه نشين« را از 
اواخر شهريور ماه امسال آغاز خواهند كرد. قرار است از 
طريق پرسشنامه اطلاعات جامعي از وضعيت تابعيت 
افراد، س��واد، بهداشت، امكانات رفاهي داخل خانوار و 
مصالح ساختماني و... در محلات حاشيه تهران تهيه 

ش��ود. بعد از تهيه اين طرح مي توان به صورت دقيق 
وضعيت تابعيت، سواد و بهداشت و تعداد دقيق افراد 

ساكن در اين محلات را مشخص كرد. 
رضا محبوبي افزود: در حال حاضر پرسشنامه طرح 
سرشماري محلات حاشيه نشين تهيه و با كنسرسيوم 
اجرايي آن هم توافق ش��ده اس��ت و براي اجراي آن، 

منتظر تخصيص اعتبارات سال ٩۶ هستيم. 
اين طرح اگر آغاز ش��ود، نخستين كوشش جدي 
براي دس��تيابي به داده هاي رسمي و قابل استناد، به 
سبب فراگيري، در موضوع حاشيه نشيني؛ طرحي كه 

همچنان خبري از آغاز آن نيست. 

موفقيتتنها2درصدي
گف��ت:  همچني��ن  گفت وگ��و،  آن  در  محبوب��ي 
حاشيه نش��يني يك��ي از موضوعات پيچي��ده در حوزه 
آسيب هاي اجتماعي است و مسائل كالبدي گسترده يي 
را ني��ز در ب��ر دارد. قرار بود در زم��ان اجراي برنامه هاي 
چه��ارم و پنجم توس��عه، دولت هاي مس��تقر 50درصد 
 س��كونتگاه هاي غير رسمي را ساماندهي كنند و موضوع 
حاشيه نشيني در اين دو برنامه برطرف شود؛ اما آنان تنها 
موفق به س��اماندهي 2 درصد اين سكونت گاه ها شدند.  

به همين س��بب هم، دي ماه س��ال گذشته، نمايندگان 
مجلس ش��وراي اسلامي در جريان بررسي مواد ارجاعي 
لايحه برنامه ششم توسعه كل كشور، با بخش سوم بند 
ب م��اده ٩5 اي��ن لايحه كه ناظر به شناس��ايي و بهبود 
نقاط آسيب خيز براي كاهش آسيب هاي اجتماعي است، 
موافق��ت كردند. بنابراين بند، دولت مكلف اس��ت براي 
پيشگيري و كاهش آس��يب هاي اجتماعي به 25درصد 
ميزان كنوني، نس��بت ب��ه تهيه طرح جام��ع كنترل و 
كاهش آسيب هاي اجتماعي با نخستويت اعتياد، طلاق، 
حاشيه نشيني، كودكان كار و مفاسد اخلاقي اقدام كند. 
در بخش س��وم اين اقدامات، ذيل عنوان »شناس��ايي و 
بهبود نقاط آسيب خيز«، شناس��ايي نقاط آسيب خيز و 
بحران زاي اجتماعي در بافت ش��هري و حاشيه شهرها، 
بهبود كيفيت زندگي ساكنان سكونتگاه هاي غيررسمي 
و ترويج مهاجرت معكوس و برنامه ريزي براي مديريت و 
توزيع متناسب فعاليت، جمعيت و مهاجرت در كشور و 

ممانعت از توسعه حاشيه نشيني آمده است. 
با اين همه سلمان خدادادي عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس و رييس پيش��ين اين كميسيون با تاكيد بر اينكه 
دولت در لايحه برنامه ششم به كلي از موضوع حاشيه نشيني 
غاف��ل بود به خانه ملت گفت: دولت در اين لايحه 35 ماده 
پيش بيني كرده بود و در اين 35 ماده نه تنها حاشيه نشيني 
بلكه هيچ يك از آس��يب هاي اجتماعي ديده نشد بنابراين 
ما در قالب جدنخس��تي آس��يب هاي اجتماع��ي از جمله 
حاشيه نش��يني را در برنامه ششم پيش بيني كرديم كه بر 
اساس آن دولت را مكلف كرديم سالانه 5درصد و تا پايان 
برنام��ه 25 درصد حاشيه نش��يني را در كاهش دهد. او در 
عين حال تاكيد كرد: اين دولت هم به هيچ وجه نمي تواند 
در جهت كاهش 25درصدي حاشيه نشيني تا پايان برنامه 
شش��م گام بردارد؛ زيرا كنترل و مديريت حاشيه نش��يني 
مستلزم صرف هزينه هاي گزاف و بسيار بالا است كه دولت 
ب��ه راحتي نمي تواند چنين هزينه هايي را متحمل ش��ود. 
بنابراين تا زيرساخت هاي كنترل حاشيه نشيني در كشور 
فراهم نشود در اين زمينه به هيچ توفيقي نمي توان دست 
يافت. او البته توضيح نداد كه نمايندگان مجلس به چه 
س��بب برنامه يي را به دولت تكليف مي كنند كه يقين 

دارند توان اجراي آن را ندارد.  
سرش��ماري در مناطقه حاشيه نش��ين ق��رار بود از 
اواخر ش��هريور آغاز ش��ود، اما ت��ا امروز ن��ه در وزارت 
كش��ور و نه وزارت رفاه، خب��ري از مقدمات اجراي اين 
طرح هم نيس��ت. بايد منتظر آغاز اين پايش هماهنگ 
س��ه وزارتخانه ماند تا شايد دس��ت يافتن به آمار دقيق 
و تصويري روشن از وضعيت و جغرافياي حاشيه نشيني 
در ايران، نخستين گام ها در راه مبارزه موثر با آن را هم 

به همراه بياورد.

رييسنمايندگينهادمقاممعظمرهبريدردانشگاههاپسازرددرخواستكنارهگيري:

تاوقتيكهنظررهبريبرماندناست،ادامهميدهم
برخي گلايه ه��اي رييس نمايندگ��ي نهاد مقام 
معظ��م رهب��ري در دانش��گاه ها و اختلاف نظرهايي 
ك��ه گفت��ه مي ش��د در وزارت علوم وجود داش��ت 
اس��تعفاي  ش��ايعه  انتش��ار  ب��ه  مدت��ي  از  پ��س 
حجت الاسلام والمس��لمين محمديان از نهاد منجر 
ش��د؛ گرچه محمديان چنين اختلافاتي را تكذيب 
كرد اما ش��ايعه درخواست كناره گيري بعد از مدتي 
در رسانه هاي رسمي نيز اعلام شد. اين كناره گيري 
اما از سوي رهبر معظم انقلاب پذيرفته نشده است. 
حجت الاسلام والمس��لمين محمدي��ان پ��س از 
انتش��ار اخبار اس��تعفاي وي س��پس ابقا به عنوان 
رييس نمايندگي نهاد رهبري در دانشگاه ها توسط 
مق��ام معظم رهبري با بيان اينك��ه فعاليت خود را 
در نهاد رهبري دانش��گاه ها ادامه خواهم داد، گفت: 
رهب��ر معظم انقلاب فرمودن��د؛ »الان به  هيچ  وجه 
مصحلت نيس��ت لذا ش��ما ب��ه كار خودت��ان ادامه 
دهيد.« بنابراين وقتي دس��تور اين است كه »ادامه 
دهيد« ما هم به عنوان يك س��رباز تا وقتي كه نظر 

ايشان هست، ادامه مي دهيم. 
نه��اد  اطلاع رس��اني  پاي��گاه  اع��لام  براس��اس 
نمايندگي مقام معظم رهبري در دانش��گاه ها)مأوا(، 

جم��ع  در  محمدي��ان  حجت الاسلام والمس��لمين 
مسوولان دفاتر استاني نهاد رهبري در دانشگاه هاي 
كشور با اشاره به ادامه فعاليت خود به عنوان رييس 
نه��اد نمايندگي مقام معظم رهبري در دانش��گاه ها 
اظه��ار كرد: به دنبال نيروي ت��ازه نفس براي ادامه 
فعاليت در نهاد بودم كه رهبر معظم انقلاب پس از 
بررسي فرمودند:»الان به  هيچ وجه مصحلت نيست 

لذا شما به كار خودتان ادامه دهيد.«
او تاكي��د ك��رد: م��ن وظيفه داش��تم ك��ه نظر 
كارشناس��ي خودم را بيان كنم اما وقتي دستور اين 
است كه »ادامه دهيد«؛ ما هم به عنوان يك سرباز 

-تا وقتي كه نظر ايشان هست- ادامه مي دهيم. 
حجت الاس��لام محمديان با تاكيد بر اينكه طبق 
اساسنامه نهاد نمايندگي رهبري در دانشگاه ها، دوره 
رياست نهاد 3ساله اس��ت، افزود: در اينجا لازم است 
توضيح��ي درباره ادامه كارم در نهاد عرض كنم. البته 
من استعفا نداده بودم؛ اما به  هر حال اين  طور مطرح 
شد كه اس��تعفا داده ام. اگر دوستان اساسنامه نهاد را 
ملاحظه كنند، مي بينند كه دوره رياست نهاد 3سال 
اس��ت البته ممكن اس��ت اين دوره دو سه بار تجديد 

شود اما بالاخره اين تجديد هم يك عرفي دارد. 

به گفته او، حجت الاس��لام قمي 8 سال رياست 
نهاد را بر عهده داشت ولي درحال حاضر مسووليت 
وي به 12سال رسيده است. لذا بحث استعفا مطرح 
نيس��ت؛ بحث اين اس��ت كه دوره اين مس��ووليت 
خيلي وقت اس��ت كه تمام ش��ده اس��ت؛ بنابراين 
اعتقاد ش��خصي ام اين است كه 8 س��ال براي اين 
مس��ووليت ها كافي اس��ت و بيش��تر از اي��ن نبايد 
اين پس��ت ها را نگه داش��ت بلكه بايد تحويل افراد 
تازه نفسي داد كه بتوانند اين مسير را بهتر و كامل تر 
ادامه دهند ك��ه اين جابه جايي ها ه��م غيرطبيعي 
نيس��ت بلكه اتفاق��ا مان��دن در اين مس��ووليت ها 
ي��ك  مقدار جاي س��وال دارد كه »ي��ك فرد چقدر 
مي خواهد در يك مس��ووليت بماند درحالي كه در 
اين مجموعه، افراد بس��يار شايسته يي وجود دارند 

كه خيلي بهتر مي توانند كار را ادامه دهند«. 

پاياندورهنهاستعفا
مسوول نمايندگي نهاد رهبري در دانشگاه ها تاكيد 
كرد: امس��ال اين مطلب را به  صورت مكتوب خدمت 
حضرت آقا نوش��تم و در اين نامه عرض كردم »دوره 
ما خيلي وقت است كه تمام شده و نهاد هم نيروهاي 

خوبي دارد كه مي توانند اين مسووليت را انجام دهند 
لذا اجازه بدهيد اين فضا تغيير كند و فضاي جديدي 
در مجموع��ه نهاد ايجاد ش��ود و روح تازه يي در نهاد 
دميده شود.« بنابراين »استعفا« كلمه مناسبي نبود كه 
به  كار برده شد چون معمولا در استعفا يك نوع قهر يا 
خستگي وجود دارد ولي ما از هيچ كسي قهر نكرده ايم 
و اصلا با وجود دوس��تاني به اين خوبي، جاي قهر هم 
وجود ندارد. الحمدالله بحث خستگي هم مطرح نيست 

و الان هم احساس خستگي ندارم. 

استعفابهدليلبودجهبرداشتدقيقينبود
او ادامه داد: اينكه بنده به  خاطر بودجه اس��تعفا 
داده ام« نيز برداش��ت دقيقي نبود چون مش��كلات 
بودجه يي ما مربوط به امس��ال نيس��ت؛ بلكه چند 
س��ال اس��ت كه م��ا از نظ��ر بودجه مش��كل پيدا 
كرده اي��م. البته ن��ه اينكه ما به  لح��اظ مالي تحت 
فش��ار نيس��تيم اما واقعا بحث من به اين فش��ارها 
ارتباطي نداش��ت. هر چند من احتمال مي دادم كه 
اگر تغيير و تحولي شود از اين جهت هم گشايشي 
براي نه��اد اتفاق بيفتد؛ ولي اين جزو عوامل اصلي 

محسوب نمي شد. 

حجت الاس��لام محمديان افزود: من در آن نامه 
از رهبر معظم انق��لاب خواهش كردم كه »اين  بار 
با ملاحظه بيشتري به اين مساله عنايت بفرماييد« 
لذا ايشان هم دستور دادند كه اين موضوع در دفتر 
بررس��ي شود حالا اينكه نتيجه بررسي دفتر ايشان 
چه بوده، من كاملا در جريان نيس��تم اما نهايتش 
اين ش��د كه فرمودند:»الان ب��ه  هيچ وجه مصلحت 

نيست لذا شما به كار خودتان ادامه دهيد.«
او اظه��ار كرد: من وظيفه داش��تم كه خودم را 
عرضه كنم و نظر كارشناس��ي خود را بيان كنم اما 
وقتي دس��تور اين است كه »ادامه دهيد« ما هم به 
عنوان يك س��رباز -تا وقتي كه نظر ايشان هست- 
ادامه مي دهيم. ما براي خودمان نس��بت به ايشان 
»مقام حرفي« قائل هستيم، نه مقام اسمي يا فعلي! 
فرق حرف با اسم و فعل اين است كه خودش هيچ 
معنايي ندارد، مگر اينكه در كنار يك اس��م يا فعل 
قرار بگيرد. ما ايشان را نايب امام زمان)ع( مي دانيم 
و اطاعت از ايش��ان را هم اطاع��ت از امام زمان)ع( 
مي دانيم. ان ش��اءالله كه بتوانيم در اين دوره جديد 
آن  طوري كه خواست ايشان هست و رهنمودهاي 

ايشان در اختيار ما قرار داده، عمل كنيم. 

تعادل 
بعضي ها مي گويند 4دقيقه، برخي هم تا 20دقيقه را پيش بيني 
مي كنند؛ اين زمان دسترس��ي به مواد مخدر در تهران است. يعني 
كسي كه بخواهد هر نوع ماده مخدري تهيه كند حداكثر تا 20دقيقه 

بعد از تصميم گيري، مواد مخدر را در دستش دارد. 
پليس هم هر ماه آماري از دس��تگيري خرده فروشان مواد مخدر 
و جم��ع آوري معت��ادان متجاهر مي ده��د. اما اين دس��تگيري ها و 
جمع آوري ه��ا با توجه به اينكه برنامه يي براي بعد از دس��تگيري و 
آزادي آنها وجود ندارد بعد از مدتي آزاد مي ش��وند و دوباره به همان 

بازار خريد و فروش مواد مخدر برمي گردند. 
حالا رييس  پليس پايتخت از دستگيري 5۶٩ سارق و خرده فروش 
موادمخدر در طرح پليس پيشگيري پايتخت به عنوان »طرح رعد« 
خبر داده اس��ت.  سردار حس��ين رحيمي گفت: طرح عملياتي رعد 
طي 24ساعت در سطح كلانتري ها و سركلانتري هاي تهران بزرگ 

به مرحله اجرا درآمده و هدف از آن ارتقاي امنيت و آرامش است. 
او ب��ا بيان اينكه پليس از تمام ظرفيت و توان خود در اين طرح 
استفاده مي كند، گفت: طرح رعد ابعاد مختلفي داشته و تنها معطوف 
به يك حوزه و جرم مشخص نيست بلكه در آن با تمام جرايم برخورد 
مي شود در همين راستا با افرادي كه اقدام به زورگيري، سرقت، قاچاق، 
خريد و فروش موادمخدر، مش��روبات الكلي و... كرده بودند، برخورد 
مي شود. رييس پليس پايتخت با اشاره به اقدامات اين طرح گفت: در 
اجراي اين طرح 2٩7سارق و مالخر شناسايي و دستگير شدند از اين 
افراد ٩٩دستگاه خودرو سرقتي و 58 دستگاه موتورسيكلت مسروقه 
نيز كشف شد. به گفته رحيمي 1240قلم از انواع اموال مسروقه نيز 
در اين طرح كشف و ضبط شده و تلاش براي شناسايي مالباختگان 
و تحويل به آنان ادامه دارد.  وي همچنين با اشاره به كشفيات پليس 
در قاچ��اق كالا اظهار كرد: 2840قلم ان��واع كالاي قاچاق طي اين 
مدت كشف و ضبط شده است. همچنين باند 3نفره يي كه اقدام به 

قاچاق بيسيم هاي غيرمجاز كرده بودند نيز دستگير شدند. از اعضاي 
اين باند 88۶ دستگاه بيسيم با برد كوتاه كشف شد. به گفته رييس 
پليس پايتخت اس��تفاده از بيس��يم ها نيازمند شرايط خاص است و 
بايد مجوزهاي لازم آن از س��وي وزارت ارتباطات اخذ شود. رحيمي 
همچنين از كش��ف انواع كالاهاي ضد فرهنگي در اجراي اين طرح 
خبر داد و گفت: 1٩هزار و 41۶ لوح فشرده حاوي محتواي مستهجن 
و غيراخلاقي در اين طرح كشف شد. همچنين 153قبضه سلاح سرد 
ازجمله چاقو، قمه و... نيز از دستگيرشدگان كشف و ضبط شده است.  
او از دس��تگيري 272خرده فروش موادمخدر نيز در اجراي اين طرح 
خبر داد و گفت: از اين افراد 111كيلوگرم انواع موادمخدر كش��ف و 
ضبط ش��ده است.  رييس پليس پايتخت با بيان اينكه اجراي طرح 
رعد هفته يي يك بار در سطح كلانتري هاي شهر تهران اجرا خواهد 
ش��د، افزود: كلانتري ها بايد به عنوان ي��ك ناجاي كوچك به مردم 
خدمت كرده و به آنان كمك كنند. رحيمي همچنين در پاس��خ به 
سوالي درباره تعداد كلانتري هاي پايتخت نيز گفت: نيازمند افزايش 
تعداد كلانتري ها در پايتخت هستيم كه برخي از آنها مكان يابي شده 

و در هفته ناجا ساختمان آنها افتتاح خواهد شد. 

ادامهچرخهدستگيريخردهفروشان
اعتياد، كارتن خوابي و حتي ارتكاب جرم ديگر موضوعاتي صرفا 
مردانه نيستند. آمار مي گويد 10درصد معتادان متجاهر زن هستند 
و به  گفته رييس س��ازمان بهزيس��تي، تعداد زن��ان معتاد درحال 

افزايش است. 
رييس س��ازمان بهزيستي كشور در زمينه رش��د اعتياد زنان 
هش��دار داد و گفت: اعتياد زنان در جامعه ش��تاب گرفته اس��ت. 
انوش��يروان محس��ني بندپي افزود: در گروه سني 15تا 2٩سال به 
ازاي هر ۶.۶ مرد، يك زن معتاد و در گروه س��ني 30تا 44سال به 
ازاي هر 15.7مرد، يك زن و در گروه سني 45تا ۶4 سال، 1۶.۶زن 
وجود دارد. او اظهار كرد: همچنين همزمان ش��اهد گرفتار شدن 

كودكان در دام اعتياد هستيم. 
محس��ني بندپي ادام��ه داد: امروز با توجه به س��بك زندگي و 
تحولات فناوري ش��اهد رشد آسيب هاي اجتماعي مانند كودكان 
كار، مفاسد اخلاقي، طلاق و حاشيه نشيني هستيم. رييس سازمان 
بهزيستي كشور گفت: طبق نظرسنجي هاي انجام شده ٩0درصد 

مردم، اعتياد را مهم ترين آسيب اجتماعي كشور مي دانند. 
محسني بندپي اضافه كرد: اعتياد، هويت و وظيفه مندي فرد را 
تحت تاثير قرار داده و اختلالات روحي و رواني را تشديد مي كند 
و اثر هم افزايي در بروز جرايم كوچك و بزرگ و شيوع آسيب هايي 
مانند طلاق دارد.  وي يادآور ش��د: پيمايش شيوع شناسي اعتياد، 
هش��دارهايي به ما مي دهد كه بايد راهكاره��اي علمي براي آن 
يافت. براس��اس اين پيمايش 4/5درصد جمعيت 15تا ۶4 سال 
كش��ور دچار مصرف مواد مخدر هس��تند. او اظهار كرد: با وجود 
اينكه بيشترين ماده مصرفي معتادان ترياك است اما رشد مصرف 
مواد صنعت��ي و روانگردان را داريم. مص��رف همزمان چند ماده 
از ديگر هش��دار هاي پيمايش شيوع شناسي اعتياد است. رييس 
س��ازمان بهزيس��تي كش��ور گفت: براي كنترل اعتياد، الگوهاي 
ارتق��ا يافته در محلات را به  كار گرفتيم و تس��هيل گراني در اين 

زمينه آموزش دادند و كارزارهاي رسانه يي برگزار شد؛ همچنين 
5 ه��زار تي��م اجتماع محور نيز در اين رابطه به كار گرفته ش��د.  
محس��ني بندپي با اش��اره به خط ملي اعتياد با ش��ماره 0٩۶28 
افزود: مراكز اجتماع محور موس��وم به تي سي براي درمان اعتياد 
بهتر از كمپ ه��اي ترك اعتياد و مراكز اقامتي و س��رپايي بهتر 
عمل كرده اند بنابراين اين مراكز اجتماع محور را كه 10سال بود، 
فرام��وش كرده بودي��م دوباره آن را احيا كرديم و در يك س��ال 
گذشته 17مركز تي سي با روش هاي جديد راه اندازي شده است. 
محسني بندپي ادامه داد: همچنين مراكز درمان اعتياد كودك 
و نوجوان در ۶ اس��تان راه اندازي ش��ده اس��ت.  او از الگوي دادگاه 
درمان مدار به عن��وان مهم ترين اقدام بهزيس��تي با همكاري قوه 
قضاييه در جهت كاهش آسيب اعتياد نام برد و گفت: در اين طرح، 
نگاه مجرم گرايانه به معتادان متجاهر س��خت در دسترس به نگاه 
بيمارگونه تبديل شد و اكنون اين طرح نيز در ۶ استان به صورت 
آزمايش��ي درحال اجراست. محس��ني بندپي در ادامه از راه اندازي 
سامانه هوشمند در بهزيستي براي پايش و ارائه حمايت هاي رواني 

و اجتماعي و اشتغال بهبوديافتگان اعتياد خبر داد. 

هشداربهزيستيدربارهافزايشزنانمعتاد
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»تعادل«چالشهاوچشماندازپذيرشاستانداردهايجهانيفرودگاهيرابررسيميكند

ورود فرودگاه مهرآباد به رنكينگ جهاني از اول مهر 
گروهراهوشهرسازي| زهرهعلامي|

دو س��ال از اج��راي فرآين��د جهان��ي رتبه بندي 
فرودگاه ها)ASQ( در ايران توسط شركت فرودگاه ها 
مي گذرد. پس از ورود فرودگاه هاشمي نژاد مشهد در 
سال 2016 به اين رنكينگ قرار است فرودگاه مهرآباد 
در فصل آخر س��ال 2017 در ليس��ت اين رتبه بندي 

جهاني قرارگيرد. 
براس��اس اين فرآيند، فرودگاه ه��اي متقاضي از 
سراسر جهان سالانه طي 4دوره)فصل( در اين طرح 
ش��ركت مي كنند و با توجه به اينكه در اين رنكينگ 
براي تمام فرآيندهاي خدمات رس��ان به مس��افران 
فرودگاهي چارچوبي مش��خص شده كه نقاط ضعف 
و قوت شناس��ايي سپس س��نجيده مي شود، حضور 
فرودگاه مهرآباد در اين رتبه بندي مي تواند به ارتقاي 
جايگاه صنعت هوايي ايران در مقياس جهاني كمك 
بس��زايي كند ضمن اينكه حضور دو فرودگاه از ايران 
در اي��ن رتبه بن��دي، مزيت هاي متع��ددي ازجمله 
سودآوري اقتصادي همچنين اشتغال زايي به همراه 
دارد كه اين موضوع اهميت توجه شركت فرودگاه ها 
به اج��راي طرح هايي مانن��د ASQدر فرودگاه ها را 
دوچندان مي كند. البت��ه ناگفته نماند كه حضور دو 
فرودگاه در اين رتبه بن��دي نبايد موجب بي توجهي 
مس��وولان به س��اير فرودگاه هاي اصلي كشور شود 
همچني��ن دريافت رتبه مناس��ب در اي��ن رنكينگ، 
س��دي در مقابل ارتقاي خدمات دهي و بازسازي در 

اين فرودگاه ها را فراهم آورد. 

رشدكيفيخدمات
آرمان بيات، كارش��ناس صنعت هوايي، حضور دو 
فرودگاه ايران��ي در رنكينگ جهاني را مثبت مي داند 
و به »تع��ادل« مي گوي��د: ورود فرودگاه ها همچنين 
ش��ركت هاي هواپيماي��ي ايراني ب��ه رتبه بندي هاي 
جهاني، رويدادي مثبت تلقي مي شود و به رشد كيفي 
خدمات از بعد آماري در افكار عمومي كمك مي كند. 
بيات مي افزايد: خدمات دهي به مسافران هوايي در 
دنيا از سوي موسسات مختلفي بررسي مي شود و در 
اين ميان كيفيت خدمات از سوي فرودگاه ها به عنوان 
نمونه با رنكينگ و خدمات ايرلاين ها توسط موسساتي 
همچون »اس��كاي تركس« بررسي مي شود كه بهبود 
رتبه اي��ران در اين رنكينگ ها عامل مهمي در جذب 

مسافر ايراني و خارجي محسوب مي شود. 
وي ادامه مي دهد: مشتريان فرودگاه ها همچنين 

ايرلاين ه��ا، خدم��ات مختل��ف ارائه ش��ده ازجمله 
پاركينگ، كترينگ، برخورد پرس��نل و... را بررس��ي 
مي كنند كه بهبود خدمات دهي پرسنل فرودگاه ها و 
ايرلاين ها مهم و حياتي است. به گفته اين كارشناس 
صنعت هوايي، نكته مهم دراين رتبه بندي ها، تعريف 
مناسب شاخص ها همچنين مشتري مداري و تمركز 
بر نظرات مش��تري در رتبه بندي هاس��ت به عبارت 
ديگ��ر در اين نظرس��نجي ها نظرات مش��تريان بايد 

تعيين كننده رتبه ها باشد. 
بيات حض��ور فرودگاه مهرآب��اد در اين رتبه بندي 
جهاني را مثبت ارزيابي مي كند و مي گويد: رشد كيفي 
وابسته به رقابت است البته درباره فرودگاه مشهد،  امام 
و مهرآباد كه آمار جابه جايي هواپيما و مسافران در آن 
بالاست به دليل وجود ترافيك بايد رويكرد مسوولان 
به گونه يي باش��د ك��ه كيفيت خدمات ده��ي در اين 

فرودگاه ها افزايش يابد. 
وي اظه��ار مي كند: ورود ف��رودگاه مهرآباد و امام 
خميني ب��ه رنكينگ جهاني نبايد موجب ش��ود كه 

ارتقاي كيفيت خدمات دهي س��اير فرودگاه ها مغفول 
بماند  بر همين اس��اس پيش��نهاد مي ش��ود كه يك 
موسسه داخلي و مردم نهاد، بحث كيفيت خدمات دهي 

فرودگاه ها و ايرلاين ها را مورد بررسي قرار دهد. 
اين فعال صنعت هوايي بيان مي كند: درحال حاضر 
و با وجود ورود فرودگاه مهرآباد به رنكينگ جهاني در 
اواخر سال 2017 اين سوال مطرح مي شود كه اگرچه 
اي��ن فرودگاه عنوان بين المللي را يدك مي كش��د آيا 
خدمات بين المللي ارائه مي دهد؟ بنابراين شاخص هاي 
مقايسه يي خدمات دهي بايد به درستي تعرف شود زيرا 
نظام مديريتي فرودگاه��ي كه فقط پروازهاي داخلي 
دارد با نظ��ام مديريتي فرودگاه دوب��ي كه پروازهاي 

بين المللي دارد، متفاوت است. 
بيات تصريح مي كند: ورود به رتبه بندي در حوزه 
هوايي به ش��رطي كه قاضي اصلي، رضايت مشتريان 

باشد، رويداي مثبت و مهم تلقي مي شود. 
وي با تاكيد به ايجاد تغييرات اساسي در فرودگاه 
مهرآباد مي گويد: طي دو س��ه س��ال گذش��ته از بعد 

عمراني اين فرودگاه تغييرات مثبتي داش��ته اس��ت. 
مهرآب��اد، قديمي ترين فرودگاه اصلي تجاري كش��ور 
اس��ت كه پس از س��ال 35،  36 كه ترمينال يك آن 
ساخته ش��د و در دهه 50 هم ترمينال دو آن احداث 
ش��د، عمليات هاي عمران��ي واقعي در اي��ن فرودگاه 
نداشتيم. اين كارش��ناس حوزه هوايي ادامه مي دهد: 
البته تغييرات ايجاد شده در فرودگاه مهرآباد، عمليات 
عمراني واقعي نيس��ت در واقع بهسازي انجام شده و 
بايد از اين پس اين فرودگاه بازمهندس��ي و بازسازي 
شود. بيات معتقد است: تعداد شركت هاي هواپيمايي 
درحال افزايش و رش��د ناوگان مثبت است و فرودگاه 
مهمي اس��ت كه روزانه حدود 24تا 25هزار مسافر از 
طريق اين فرودگاه جابه جا مي شوند و حجم ترافيك 
اين فرودگاه بالاس��ت بنابراين باي��د اقدامات عمراني 

بيشتري در اين زمينه انجام شود. 
وي اضاف��ه مي كن��د: درحال حاضر ح��دود 60 تا 
70درصد فرودگاه مهرآباد در اختيار بخش هاي مختلف 
نظامي است كه اين موضوع محدوديت هايي براي ارائه 

زنجيره خدمات به مسافران ايجاد كرده كه براي كنترل 
ترافيك و تراكم بايد اين محدوديت ها كاهش يابد. اين 
فع��ال حوزه صنع��ت هوايي اظهار مي كن��د: فرودگاه 
مهرآباد نسبت به گذشته تغييرات مثبتي داشته است، 
محوطه فرودگاه توس��عه يافته است، خط مترو به اين 
فرودگاه متصل ش��ده اس��ت و... اما ب��ا وجود اين بايد 
تغييراتي در ايرلند)خدمات دهي در ترمينال ها، پذيرش 
مسافر و...( همچنين ايرسايد)عمليات هوايي، باندهاي 

فرودگاهي و...( صورت گيرد. 
 

زمانورودمهرآبادبهرنكينگجهاني
مدير دفتر نظ��ارت بر كيفيت خدمات فرودگاهي 
ش��ركت فرودگاه ها با اش��اره به ورود فرودگاه مهرآباد 
براي فص��ل آخ��ر س��ال 2017 در رنكينگ جهاني 
مي گوي��د: اين ف��رودگاه را در فصل چه��ارم 2017 
همزمان با 3ماهه پايي��ز ۹6 اول مهر ماه وارد فرآيند 

ASQ  مي كنيم. 
به گزارش روابط عمومي فرودگاه مهرآباد، حسين 
باقري مي افزايد: ASQ فرآيندي اس��ت كاملا جهاني 
و اس��اس آن اين اس��ت كه اگ��ر فرآين��دي را نتوان 
اندازه گي��ري كرد، نمي ت��وان آن فرآين��د را بهينه و 
مشكلات آن را رفع كرد پس بايد در چارچوب ارزيابي 
ق��رار گرفت تا كاس��تي ها شناس��ايي و جهت ارتقاي 

خدمات اقدام شود. 
مديرعام��ل ف��رودگاه مهرآب��اد هم در اي��ن باره 
مي گويد: بهبود زيرس��اخت هاي فرودگاهي و ارتقاي 
خدمات رويكردي است كه در برنامه فرودگاه مهرآباد 
ق��رار گرفته و ت��لاش براي استانداردس��ازي خدمات 
فرودگاه��ي يكي از دغدغه هاي مديريتي اين فرودگاه 
است. علي رس��تمي مي افزايد: طبق اين رويكرد يك 
س��ري ش��اخص هايي كه رضايت مردم براس��اس آن 
شاخص ها تعريف مي شود و در همه  جا چه در اروپا و 
چه در ايران يكسان است مورد سنجش قرار مي گيرد 
و س��نجش نظرات مس��افران در فرودگاه ها براساس 
همين فرآيند ش��ناخته  شده، انجام مي شود. به گفته 
رس��تمي هم اكنون ش��ركت فرودگاه ها در 2 فرودگاه 
پرترافيك مهرآباد و مشهد اين طرح را اجرايي كرده و 
در گام بعدي تصميم دارد ساير فرودگاه ها را هم وارد 
اين طرح كند. وي ادامه مي دهد: نتايج اين شاخص ها 
براي موسسات بين المللي ارسال مي شود و آنها رصد 
مي كنند مي بينند كه آيا بر مبناي اين شاخص ها ايران 

در رضايت مشتري رشد داشته است يا خير. 

توسعهشبكهريلي
نيازمنداولويتبندي

در  آخون��دي  عب��اس 
جلس��ه يي با حض��ور اعضاي 
كميس��يون امني��ت مل��ي و 
سياس��ت خارج��ي مجل��س 
در  ك��ه  اس��لامي  ش��وراي 
ش��ركت راه آهن برگزار ش��د 
با اش��اره به برنامه هاي وزارت 
راه و شهرس��ازي در بخ��ش 
حمل ونقل داخلي و بين المللي 
ريلي گفت ت��ا اين لحظه 10 

اس��تان كش��ور به شبكه ريلي متصل نش��ده است كه 
مي توان براي اتصال اين اس��تان ها طي 4س��ال پيش 
رو هدف گ��ذاري كرد. او افزود: بايد ش��بكه ريلي ايران 
به ش��بكه ريلي آسيايي، به كش��ور عراق از سه نقطه و 
كش��ور افغانس��تان از طرف زابل و خواف كه بخشي از 
امنيت ملي كش��ور را تامين مي كند، متصل شود. اين 
اظهارات در حالي صورت مي گيرد كه بنا بر گفته خود 
وزير راه و شهرسازي در جلسه راي اعتماد، عملكرد اين 
وزارتخانه در توسعه خطوط ريلي در دوره گذشته به طور 
ميانگين، سالانه كمتر از 180كيلومتر بوده است. به اين 
ترتيب اتمام اين حجم از پروژه هاي عنوان شده توسط 
وزارت راه و شهرس��ازي، بدون اولويت بندي امكان پذير 

نخواهد بود. 
در همين رابطه مديرعامل شركت ساخت و توسعه 
زيربنا هاي كشور مي گويد: باتوجه به اينكه حدود 3هزار 
و 400 كيلومت��ر راه آهن در حال س��اخت و همچنين 
4هزار و 500 كيلومتر راه خط ريلي در دس��ت مطالعه 
داري��م، ب��ا محدوديت مناب��ع مالي ب��راي تكميل اين 
پروژه ها روبه رو هس��تيم كه براي حل اين مشكل بايد 

اولويت بندي بين پروژه ها صورت گيرد. 
پروژه هاي در دست احداث شركت ساخت و توسعه 
زيربناهاي حمل ونقل كشور را مي توان به دو دسته كلي 
تقس��يم كرد. گروه اول محور هايي است كه با رويكرد 
جذب مسافر زمينه سازي اتصال 10 استان باقي مانده به 
خطوط ريلي كشور را فراهم مي آورد و دوم محور هايي 
است كه باتوجه به مزيت ذاتي راه آهن براي حمل ونقل 
كالا جهت اتصال مراكز توليد و مصرف كالا و همچنين 
فعال س��ازي ظرفيت ترانزيتي كشور طراحي شده و در 
دس��ت احداث است. با درنظر گرفتن نحوه تامين مالي 
پروژه هاي زيرساختي كه تاكنون انجام شده، پيشبرد هر 
دو دسته مذكور امكان پذير نبوده و قطعا براي به سرانجام 

رساندن اين پروژه ها نياز به اولويت بندي است. 
از جمله پروژه هايي كه مش��خصات باري-ترانزيتي 
داش��ته و به دليل عدم اولويت بندي در تخصيص منابع 
محدود مالي بيش از 14 سال است كه در دست احداث 

است، مي توان به محور خواف-هرات اشاره كرد. 
مرتضي باقري مش��اور و دس��تيار وي��ژه وزير راه و 
شهرس��ازي، دربازديد از خط آهن خواف-هرات عنوان 
كرد: اي��ن خط آهن به ط��ول 1۹0 كيلومتر 4قطعه را 
ش��امل مي ش��ود كه 3 قطعه در تعهد كشور ما و يك 

قطعه در تعهد افغانستان است. 
عمليات عمراني اين محور از سال 84 آغاز شده كه 
قطع��ات اول و دوم آن تكميل و مورد بهره برداري قرار 
گرفته اس��ت، اما س��اخت قطعه سوم اين خط ريلي به 
طول 64 كيلومتر پيشرفتي زير 50درصد داشته است. 
اين پروژه مثالي از چندين محور در دس��ت احداثي 
اس��ت كه با تكميل آن مي توان درآمدهاي كلاني براي 
كش��ور به ارمغان آورد. اما به دليل عدم اولويت بندي در 
تكميل محور هاي ريلي در دست ساخت يا بعضا به دليل 
فشار هاي سياسي-اجتماعي پروژه هايي با مشخصه هاي 
غيراقتصادي در اولويت تخصيص منابع قرار مي گيرند. 

از اي��ن رو پيش��نهاد مي ش��ود، وزارت راه ك��ه در 
ابتداي ش��روع برنامه ريزي فعاليت هاي خود در دولت 
دوازدهم ق��رار دارد باتوجه ويژه ب��ه محور هاي باري و 
 ترانزيتي اولوي��ت دار همانند محور چابهار-س��رخس، 
اصفهان-اهواز، ش��لمچه-بصره، كرمانشاه-خس��روي و 
خواف-هرات به تخصيص بهينه منابع جهت تكميل و 
بهره برداري از اين محور هاي نيمه تمام بپردازد و سپس 
از عوائد حاصل از آن، جهت اتصال س��اير اس��تان هاي 

كشور به شبكه ريلي استفاده كند. 

ورودوزارتكاربه
پروندهتعاونيهايمسكنمتخلف

معاون بنياد مس��كن انقلاب اس��لامي با بيان اينكه 
۹0درصد ساخت مسكن مهر شهرهاي زير 25هزار نفر 
به پايان رسيده اس��ت، گفت: برخي پروژه هاي مسكن 
مهر درگير سوءمديريت هاي تعاوني ها هستند كه وزارت 

كار بايد به اين پرونده ها ورود كند. 
جواد حق ش��ناس در گفت وگو ب��ا ايلنا، افزود: بنياد 
مس��كن انقلاب اسلامي،  مسووليت س��اخت 348هزار 
واحد مس��كن مهر در ش��هرهاي زير 25 ه��زار نفر را 
برعهده دارد كه كار ساخت اين ميزان واحد مسكن مهر 
در 850 ش��هر زير 25 هزار نفر شروع شد و تا به امروز 

ساخت بالغ بر 315 هزار واحد به اتمام رسيده است. 
وي ادام��ه داد: ۹ هزار واحد مس��كن مهر هم تحت 
حوزه بنياد مس��كن انقلاب اس��لامي در حال تكميل 
است بايد توجه داشته باشيم كه برخي از اين واحدهاي 
مس��كن مهر ديرتر از س��اير پروژه ها كلنگ زني شدند 
اما در حال حاضر رش��د پيشرفت فيزيكي اين واحدها 
قابل قب��ول اس��ت. مع��اون بنياد مس��كن با اش��اره به 
دلايل تاخير در تحويل برخي پروژه هاي مس��كن مهر 
در ش��هرهاي زير 25هزار نفر بيان ك��رد: برخي از اين 
پروژه ها مشكلات حقوقي دارند و پرونده آنها در مراجع 
قضايي در جريان اس��ت برخي ديگر به دليل مشكلات 
تعاوني ها دچار تاخير در تحويل ش��ده اند و تعدادي هم 
به دليل كمبود خدمات زيربنايي موردتوجه متقاضيان 
قرار نگرفته اند و متقاضيان تمايلي براي سكونت در اين 
واحدها ندارند. حق شناس با بيان اينكه در حال حاضر 
حدود 8هزار واحد مسكن مهر در شهرهاي زير 25هزار 
نفر فاقد متقاضي هس��تند، اظهار كرد: اين واحدها هر 
كدام داراي مش��كلات متفاوتي هس��تند ك��ه در حال 
پيگيري رفع اين مشكلات هستيم. وي گفت: برخي از 
اين واحدها با ارائه خدمات زيربنايي و زيرساختي مانند 
تجهيز منطقه به آب، برق، گاز، فاضلاب، دسترسي هاي 
حمل ونقلي مشكل شان حل مي شود و برخي هم دچار 

سوءمديريت تعاوني هاي مسكن شده اند. 

يادداشت

خبر

زه��را صدراعظم نوري، رييس كميس��يون س��لامت ش��وراي 
ش��هر تهران با بيان اينكه در س��ال 76 مصوبه طرح جامع كاهش 
آلودگي هوا با 10محور تصويب شد، گفت: يكي از محورها خروج 
خودروهاي فرسوده از گردونه شهر بود اقداماتي صورت گرفت، ولي 

چون مستمر نبود مشكلات حل نشد. 
صدراعظم نوري با بيان اينكه شوراي پنجم فعاليت غيررسمي 
خود را از 2۹ ارديبهش��ت آغاز كرده، گفت: تا اول شهريور فعاليت 
ش��ورا به صورت مستمر، فشرده و غيررسمي برگزار شد تا بتوانيم 

مقدمات كار را براي آغاز به كار رسمي شورا فراهم كنيم. 
وي با بيان اينكه اول ش��هريورماه با ابلاغ وزارت كشور شوراي 
پنجم رسما كار خود را آغاز كرد، گفت: به همين ترتيب در جلسه 

اول، شهردار و هيات رييسه را معرفي كرديم. 
رييس كميس��يون س��لامت شوراي شهر با اش��اره به موضوع 
سوگندنامه شهردار تهران گفت: شهردار سوگند خورد كه بر اساس 
قوانين گام بردارد و به تعهدات وفادار باش��د و نماينده خوبي براي 
مردم باش��د. وي در مورد اولويت هاي كاري در ش��ورا گفت: بحث 
محيط زيست يكي از اولويت هاي شوراي پنجم است كه بايد به آن 
توجه ويژه يي ش��ود چراكه در شرايط فعلي محيط زيست كشور و 

تهران مناسب نيست و از استانداردها فاصله زيادي دارد. 
به گفته صدراعظم نوري، در حال حاضر س��لامت روح و جسم 
م��ردم به خطر افتاده و آلودگي هوا زندگي را دچار مش��كل كرده 
است. رييس كميسيون س��لامت و محيط زيست شوراي شهر با 
بيان اينكه شرايط آب و هوايي در تهران مساعد نيست، ادامه داد: 
يك ش��هروند تهراني خيلي احساس خوبي ندارد كه در اين شهر 
زندگ��ي مي كند چون آلودگي هوا مش��كلات زيادي را براي مردم 
ايجاد كرده است. صدراعظم نوري اضافه كرد: بحث محيط زيست 
و پرداخت��ن ب��ه چالش هاي آن نكته مورد توجهي اس��ت، چراكه 
مي توان گفت كه از مهم تري��ن چالش هاي تهران چالش آلودگي 
هوا هم هس��ت،  آلودگي هوا م��ردم را آزار مي دهد و باعث افزايش 

بيماري هاي منجر به فوت شده است. 
به گفت��ه صدراعظم نوري بح��ث آلودگي هوا فق��ط از طريق 
ش��هرداري تهران قابل حل و فصل نيست و بايد تمام ارگان ها در 
اين زمينه ورود كنند با اين وجود اين موضوع از اولويت هاي شوراي 

پنجم است. 
وي با اشاره به تعامل شورا با دولت در بحث آلودگي هوا گفت: 
دولت و وزارتخانه ها در رفع مشكل آلودگي هوا تاثيرگذار هستند. 
اين در حالي اس��ت كه در گذش��ته رابطه خوبي بين شهرداري و 
دولت در اين زمينه نبوده است و در اين ميان مردم ضرر كرده اند 
اما اميدواريم اكنون با تعامل خوب ش��هرداري با دولت اين مساله 

را حل و فصل كنيم. 
عضو ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران، ري و تجريش با اش��اره 

به اينك��ه آلودگي هوا بر اثر دو عامل مهم ايجاد مي ش��ود، گفت: 
آلاينده هاي ثاب��ت و متحرك از جمله عوامل مهم در آلودگي هوا 
هس��تند كه آلاينده هاي ثابت مثل س��وخت خانگي، كارخانجات 
كه نقش آنها در آلودگي هوا 15 تا 20درصد اس��ت و آلاينده هاي 
متحرك )كه اصلي ترين آلاينده اس��ت( به سيستم حمل و نقل و 
سوخت برمي گردد كه حدود 80 تا 85 درصد آلاينده ها مربوط به 

اين بخش است و بايد براي آن فكري كرد. 
وي با بيان اينكه سوخت هاي توليدي بايد حداكثر استاندارد را 
داشته باشند، گفت: اين سوخت ها در صورت استاندارد بودن ميزان 
آلودگي حداقل را خواهند داش��ت درحالي كه اكنون س��وخت ها 
اس��تاندارد لازم را نداشته و همچنين بسياري از خودروهاي توليد 
داخل از رده خارج هس��تند كه بايد با تعامل دولت اين مشكل را 

برطرف كرد. 
صدراعظم نوري با تاكيد بر اي��ن موضوع كه بايد تلاش كنيم، 
خودروهاي فرس��وده كه آلودگي زيادي در شهر توليد مي كنند از 
سيستم حمل و نقل خارج شوند، گفت: البته كساني كه خودروهاي 
فرسوده دارند جزو طبقه ضعيف جامعه هستند و با اين خودروها 
مسافركشي مي كنند و بايد براي آنها تسهيلات و وام فراهم كنيم 

تا بتوانند خودروهاي خود را نوسازي كنند. 
وي ب��ا بي��ان اينكه در س��ال 76 مصوبه ط��رح جامع كاهش 
آلودگي هوا با 10محور تصويب شد، گفت: يكي از محورها خروج 
خودروهاي فرس��وده از گردونه ش��هر بود، اقداماتي صورت گرفت 
ولي چون مس��تمر نبود مشكلات حل نش��د. وي با بيان اينكه از 
س��وي شهرداري و شورا بايد سياس��ت هايي ترسيم كرد، گفت: با 
اين سياست ها و هدف گذاري هاي صورت گرفته بايد بتوانيم شرايط 

مطلوبي براي حمل و نقل عمومي با اولويت مترو ايجاد كنيم. 
وي با بيان اينكه در حال حاضر اس��تقبال مردم از مترو بسيار 
خوب است، گفت: كمبود تجهيزات و امكانات داريم و بايد با تزريق 

تجهيزات ظرفيت جابه جايي مسافر را افزايش دهيم. 
عضو شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه در حال حاضر خطوط 
مترو به صورت شبكه نيست، گفت:  بايد با حمايت شورا و تخصيص 
اعتبارات لازم براي شهرداري و با تعامل شهرداري با دولت اين امر 

انجام و خطوط مترو شبكه شود. 
به اعتقاد صدراعظم ن��وري در صورت افزايش واگن جابه جايي 

مسافر بيشتر مي شود. 
وي ب��ا تاكيد بر اين موضوع كه بايد ش��هرداري، ش��ورا، دولت 
و مجلس با هم همراه ش��وند، گفت: 30درصد جمعيت كش��ور و 
معاملات صورت گرفته در كش��ور در داخل تهران است، بنابراين 
پايتخت بودن براي تهران يك هزينه بوده كه در حال حاضر شهر 
ته��ران آن را مي پ��ردازد و دولت و مجلس بايد كمك كنند و اين 

هزينه را از دوش مردم بردارند. 

بررسيكارشناسانهمطالباتشهرداريازدولت
سيد حسن رسولي، عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر 
تهران گفت: دولت و ش��هرداري بايد مباحث مالي ش��ان را به دور از 

پيش داوري ها و گمانه زني هاي غيركارشناسي پيگيري كنند.
به گزارش مهر، س��يد حس��ن رس��ولي با تاكيد بر اينكه تعيين 
تكليف حس��اب هاي مالي بين شهرداري و دولت به معناي عام كه 
ش��امل س��هم حوزه مديريت ش��هري از ماليات بر ارزش افزوده و 
نيز بدهكاري هايي كه وزارتخانه ها و سازمان هاي دولتي بابت انواع 
و اقس��ام عوارض به ش��هرداري دارند، از اهداف مهم شوراي پنجم 
خواه��د بود، گفت: اين نكته را بايد يادآوري كنم تس��هيلات ارزي 
كه شهرداري تهران با تضمين بانك مركزي دريافت كرده امروز از 
س��وي بانك هاي عامل مطالبه مي شود كه پرداخت اين قرض ها در 
دو سطح قابل رس��يدگي و اقدام است. در سطح نخست كه سطح 
مديريتي اس��ت و در سطح دوم كه با حسابرسي امكان پذير است. 
وي با يادآوري اينكه دولت و شهرداري بايد مباحث مالي شان را به 

دور از پيش داوري ها و گمانه زني هاي غيركارشناسي پيگيري كنند، 
بيان كرد: لازم اس��ت كه رس��يدگي به اين مباحث مالي با اعتماد 
طرفين، گفت وگو و مبادله اطلاعات در يك شرايط كاملا عادي و به 
دور از تنش ها و جنجال هاي مرس��وم كه طي چهارده سال گذشته 
شاهد آن بوديم، فراهم شود. رسولي خاطرنشان كرد: شاهد بوديم 
كه رييس جمهور به صورت رسمي از شهردار تهران دعوت كرد در 
جلسات هيات وزيران شركت كند. اين گام بسيار مهمي در جهت 

برقراري تعامل بيشتر و كارآمد بوده است.
اين عضو ش��وراي شهر تهران با ابراز اميدواري به اينكه همكاري 
صادقانه بين دولت و شهرداري سبب شود كه مردم از دستاوردهاي 
اين روابط حس��نه به صورت هم افزا بهره مند ش��وند، متذكر شد: در 
نظر داريم مس��ائل اصل��ي و چالش هاي بزرگ ف��راروي پايتخت در 
مجمعي متشكل از نمايندگان مردم در شورا و مجلس و استانداري و 
فرمانداري و كميسيون خاص كلان شهرها در دولت مورد رسيدگي 
ق��رار بگيرد به ويژه امروز كه در آس��تانه فص��ل بودجه ريزي دولت 

هستيم. رسولي با تاكيد بر اينكه دولت بايد لايحه بودجه سال آينده 
را تا حداكثر 15 آبان ماه تقديم مجلس كند، يادآوري كرد: در سال 
۹6 بيش از 1500 ميليارد تومان از سهم درآمدهاي شهرداري تهران 
كاس��ته شده كه كاهش رديف درآمدي حدود 47.5درصد نسبت به 
سال ۹5 بوده است و بايد تلاش شود تا با هزينه كرد صحيح و تامين 

منابع پايدار درآمدي اين خلأ پر شود. 

ضرورتساماندهيفضاهاييبرايدستفروشان
عضو ش��وراي شهر تهران گفت: ش��هرداري تهران بايد نسبت به 
تامين فضاهايي براي س��اماندهي دستفروشان اقدام كند. به گزارش 
مهر، حجت نظري با اش��اره به ضرورت س��اماندهي دستفروشان در 
سطح شهر تهران گفت: واقعيت اين است كه بايد براي دستفروشان، 
حتما فضاهاي مش��خصي در نظر گرفته شود تا اين افراد بتوانند در 
اين فضاها كس��ب و كار كنند و هم مانع كسب مغازه داران نشوند و 

هم اينكه سد معبر نكنند. 

اين عضو كميسيون اجتماعي و فرهنگي شوراي شهر تهران ادامه 
داد: مغازه داران براي اعتراض نسبت به ساماندهي دستفروشان حق 
دارند چ��را كه ماليات و عوارض ش��هرداري مي پردازند و حق دارند 
به راحتي كس��ب و كار كنند. از طرفي دستفروش��ان نيز حق دارند 
تا معيش��ت خود را داشته باش��ند. از اين رو، شهرداري بايد به فكر 
تامين فضاهايي براي ساماندهي دستفروشان باشد. وي افزود: البته 
در س��طح ش��هر تهران فضاهايي وجود دارد كه استفاده نمي شود و 
ش��هرداري بايد به صورت غرفه بندي ش��ده، اين فضاها را در اختيار 
متقاضي��ان قرار دهد. نظ��ري درخصوص سوءاس��تفاده از واگذاري 
غرفه ها نيز گفت: معتقديم جايي كه ش��فافيت وجود نداشته باشد، 
ممكن اس��ت در اجراي آن نواقصي ايجاد ش��ود. البته به دنبال اين 
هستيم، س��امانه جامعي براي شهرداري تهران طراحي شود و تمام 
واگذاري ه��ا به صورت مزايده باش��د و دخالت انس��اني را به حداقل 
برسانيم. اين شفافيت باعث مي شود تا بخش اعظمي از مشكلات حل 

شود و از رانت فاصله بگيريم. 

ناكاميقانون20سالهكاهشآلودگيهوا
مهدي حجت، معاون معماري و شهرسازي شهرداري تهران در 
مورد تكليف ساخت و ساز در غرب تهران گفت: مطالعاتي در مورد 
اين موضوع در حال انجام است و تا حصول نتايج نهايي، ساخت و 

ساز در منطقه 22 براساس روال گذشته است. 
به گ��زارش مهر، مهدي حجت در مورد مباحث مطرح ش��ده 
مبني بر ممانعت نفوذ بادهاي غربي به دليل س��اخت و س��ازهاي 
منطقه 22 گفت: اين موضوع از نظر علمي در حال مطالعه بوده و 
تاكنون چندين مطالعه و تحقيق در مورد آن انجام شده و نظرات 

متفاوتي نيز در مورد آن مطرح است. 
وي افزود: برخي كارشناس��ان اعتقاد دارند ارتفاع وزش باد در 
غرب تهران به گونه يي نيست كه ساختمان هايي با 30طبقه ارتفاع 
مانعي براي آن باشد، برخي ديگر از كارشناسان نيز معتقدند وزش 
باد در تهران در ارتفاعات پايين رخ مي دهد، اما هنوز نتيجه دقيقي 
در مورد صحت موارد مطرح شده در دسترس نيست، بنابراين بايد 
موضوع را بررسي كنيم، در صورتي كه مزاحمتي براي زندگي مردم 
در شهر ايجاد  كند بدون شك شهرداري تهران در مورد آن اقدامات 
لازم را انجام خواهد داد. معاون معماري و شهرس��ازي ش��هرداري 
تهران با اش��اره به اينكه ساخت و سازها در تهران بر اساس طرح 
تفضيلي دنبال مي شود، تصريح كرد: در حال حاضر در روند ساخت 
و س��از در منطقه 22 نه توقفي ايجاد ش��ده و نه س��رعت احداث 

تسريع پيدا كرده است و با همان روند دنبال مي شود. 
وي اظهار كرد: هنوز در س��اخت و سازهاي غرب تهران به امر 
بديهي و حقيقي دست پيدا نكرده ايم كه به اتكاي آن اعلام كنيم 
ساخت و ساز در منطقه 22 متوقف يا دنبال شود، بنابراين ساخت 
و س��از با همان روند ادامه پيدا مي كند تا در مورد اين موضوع به 
قطعيت برس��يم. سال هاست كه روند ساخت و ساز در منطقه 22 
مورد انتقاد كارشناس��ان و اعضاي شوراي چهارم شهر تهران قرار 
دارد و حتي پيروز حناچي معاون وزير راه و شهرسازي منطقه 22 
را بزرگ ترين تخلف قاليباف معرفي كرد. به گفته وي، طرح جامع 
تهران هرگز اجازه اين حجم از ساخت و ساز در منطقه 22 را نداده 
اما در طرح تفصيلي شهر تهران كه دولت قبل آن را تصويب كرده 
به يك بند مربوط به به س��ال 78 اس��تناد ش��ده كه بر اساس آن 
با بيش از ظرفيت بارگذاري ساخت وس��ازها در منطقه 22 تهران 
انجام ش��ده است. حتي مجوز بلندمرتبه سازي در منطقه 22 وارد 
كميسيون هاي ماده 5 نش��د و شهرداران منطقه مجوزها را صادر 
كردند. در واقع از س��ال ها قبل منطقه 22 ش��هر تهران را كه جزو 
مناطق تازه  شكل  گرفته در س��ال هاي اخير بوده است، به عنوان 
پهنه ويژه يي در كرانه شهري تهران با كاربري تفرج و گردشگري و 
البته خدماتي در نظر گرفته بودند. اما آنچه امروز شاهد آن هستيم، 
ش��كل گيري منطقه يي با تراكم بالاي جمعيتي است كه هم جزو 
مع��دود برنامه هاي خدماتي بزرگ محور، خدمات��ي به تهران ارائه 

نمي كند، هم س��رانه هاي خدماتي لازم براي تامين نيازهاي انبوه 
ساكنان خود را ندارد. اگر جمعيت منطقه 22 امروز 400  هزار، يك 
 ميليون يا بيشتر باشد، از تعهد اوليه آن بالاتر است و با قول شهردار 

تهران براي حداكثر تراكم 200 هزار نفري هيچ تطابقي ندارد. 
محمدمهدي تندگويان عضو س��ابق ش��وراي شهر تهران درباره 
بلندمرتبه سازي ها در منطقه 22 و تراكم جمعيتي زياد منطقه 22 
گفته بود: ش��هرداري اين ش��هر را به هر سمتي كه دوست داشته، 
گسترش داده است. منطقه 22 تهران قرار بود پايلوت منطقه بهينه 
در ش��هر تهران باش��د، با حداكثر جمعيت پذيري 250 هزار نفر اما 
امروز اين منطقه 1.5ميليون نفر جمعيت دارد و سرانه هاي آموزشي، 
بهداشتي و فرهنگي آن تامين نش��ده است. اين نشان مي دهد كه 
از قوانين خارج ش��ده ايم و خارج از عرف عمل كرده ايم. متاس��فانه 
به دليل فروش تراكم بيش از اندازه و به دس��ت آوردن منابع مالي 
بيش��تر، باعث چندين برابر ش��دن ظرفيت تهران شده ايم. همين 

موضوع آلودگي هاي زيست محيطي را با خودش به همراه دارد. 
غلامرضا انصاري از ديگر اعضاي س��ابق شوراي شهر تهران نيز 
در اي��ن باره گفته بود، تخلفات منطقه 22 تهران حد و مرز ندارد. 
در حالي كه قرار بود در طرح اوليه جايابي، اين منطقه به منطقه يي 
فرهنگي - نظامي تبديل شود، در قالب تهاتر دست نهادهاي نظامي 
افت��اد و اين يكي از تخلفات صورت گرفته در اين منطقه اس��ت. 
تخلفاتي نظير بلند مرتبه سازي، عدم توجه به اصول شهري مانند 
تاسيس پاركينگ و همچنين جايابي غيركارشناسي درياچه چيتگر 

ساير تخلفاتي است كه در اين منطقه از تهران رخ داده است. 
در منطقه 22 تهران درياچه بزرگي قرار دارد كه معلوم نيست از 
كدام پهنه آبي سرچشمه مي گيرد. درياچه »شهداي خليج فارس« 
نام درياچه چيتگر اس��ت كه ايده س��اخت آن به 46 سال قبل باز 
مي گردد؛ درست همان زماني كه نخستين طرح جامع شهر تهران 

كليد خورد. 
به گفت��ه انصاري قرار بر اين بود ك��ه آب درياچه چيتگر با 
اس��تفاده از آب تصفيه شده رودخانه كن تامين شود، اما چون 
اين درياچه سريعا آبگيري ش��د، تصفيه خانه ها ساخته نشده و 
اي��ن درياچه با فاضلاب آبگيري مي ش��ود. به همين دليل بوي 
بدناشي از فاضلاب به يكي از معضلات ساكنان نزديك درياچه 
تبديل شده است. يكي از ساكنان آپارتمان هاي اطراف درياچه 
نيز در گلايه از بوي بد درياچه اظهار داشت كه نزديك سه سال 
اس��ت كه فصل هاي تابس��تان مجبور به ترك منزل و سكونت 
در مكان ه��اي ديگر هس��تيم، زيرا علاوه بر ب��وي بد ماهي كه 
از اين درياچه استش��مام مي شود پشه و ساير دوزيستان مانند 
قورباغه ها ش��ب هاي تابس��تان و به ويژه اواخر اين فصل يعني 
همين زماني كه در آن هس��تيم، آن قدر زياد مي ش��وند كه هر 

جنبنده يي مجبور به فرار مي شود. 

تداومساختوسازدرمنطقه22تااطلاعثانوي

در شهر

ميثملاجوردي
كارشناسحوزهريلي
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صنعت، معدن و تجارت14
دي ماه آخرين اولتيماتوم 

استاندارد خودروها
ايس�نا| رييس سازمان ملي اس��تاندارد ايران مي گويد: 
مهل��ت تعيين ش��ده تا ابت��داي دي ماه س��ال ۱۳۹۷ براي 
رعايت ۸۳ مورد اس��تاندارد خودرويي افزايش نمي يابد و هر 
خودروي��ي كه نتواند اين ميزان اس��تاندارد را رعايت كند با 
توقف توليد مواجه خواهد ش��د. نيره پيروزبخت در پاسخ به 
اينكه برخي اعلام كرده اند استانداردهاي ۸۳ مورد خودرويي 
را ت��ا خرداد ماه س��ال ۱۳۹۸ را رعايت خواهند كرد، اظهار 
كرد: اين برنامه در ش��وراي سياست گذاري خودرو تصويب 
ش��ده و قرار نيست تغييري در زمان آن ايجاد شود. آخرين 
مهلت تعيين شده ابتداي دي ماه سال ۱۳۹۷ است و اخيرا 
وزير صنعت، معدن و تجارت نيز روي اين مس��اله و رعايت 
استانداردها تاكيد كردند. وي خاطرنشان كرد: سازمان ملي 
اس��تاندارد در مورد مباحث قيمتي ورود پيدا نمي كند و در 
اين رابطه شوراي رقابت و سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان مس��وول هستند. س��ازمان استاندارد تنها 
موظف به ارتقاي كيفيت هاست، چرا كه اين مساله با جان و 
سلامت مردم روبه روست. رييس سازمان ملي استاندارد ايران 
درباره بازرسي ادواري اجباري آسانسورها اعلام كرد: در اين 
مس��اله راهكار قانوني وجود ندارد و ما نمي توانيم به منازل 
مسكوني ورود پيدا كنيم. بايد در اين رابطه چاره انديشي شده 
و راهكاري پيدا شود تا بتوان به ساختمان هاي خانگي ورود 

كرده و آسانسورها را مورد بررسي قرار داد.  

 ضرورت توسعه صنعتي
و اشتغال در تهران 

مه�ر| مديركل صنعت، معدن و تجارت اس��تان تهران 
گفت: توقف اش��تغال و پيرو آن توس��عه صنعتي در تهران 
نبايد متوقف شود. محمدرضا مس فروش اظهار كرد: توسعه 
صنعتي در استان تهران ضروري است و همه شهرستان ها و 
دس��تگاه ها بايد با تمام توان در اين عرصه وارد شوند. وي با 
اش��اره به اهميت بخش خصوصي در ايجاد اشتغال و توليد 
گفت: اش��تغال، توليد، صادرات غيرنفتي و جذب س��رمايه 
از اولويت ه��اي اقتصادي دولت اس��ت، با وضع موجود ادامه 
فعاليت دشوار اس��ت و بايد توسعه صنعتي را به طور جدي 
دنبال كنيم. مس فروش اشتغال زايي براي جمعيت فزاينده 
استان تهران را مورد تاكيد قرار داد و افزود: برخلاف نظريه يي 
كه مبني بر توقف توس��عه صنعتي در استان تهران مطرح 
شده است، بنده اعتقاد دارم، همان طور كه مواليد را نمي توان 
در استان تهران متوقف كرد، توقف اشتغال و پيرو آن توسعه 

صنعتي نيز نبايد متوقف شود. 

ميزان واردات خودرو اعلام شد
صدا و س�يما| گمرك اي��ران از واردات ۳۷ هزار و ۶۲۳ 
دستگاه انواع خودرو سواري به ارزش يك ميليارد و ۳۳ميليون 
دلار در پنج ماه اول امسال خبر داد. گمرك ايران اعلام كرد: 
واردات انواع خودرو س��واري در پنج ماه اول س��ال گذش��ته 
۲۶هزار و ۳۷۶ دس��تگاه به ارزش ۶۹۰ميلي��ون و ۷۰۳هزار 
دلار بود. ضمن اينكه واردات انواع خودرو س��واري به ايران در 
سال جاري نس��بت به مدت مشابه سال قبل از لحاظ ارزش 
نيز ۴۹.۵درصد افزايش داش��ته است. خودرو سواري كمتر از 
۱۵۰۰سي سي و خودروهاي سواري ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰سي سي 
مشمول ۴۰درصد حقوق و عوارض گمركي به ازاي هر دستگاه 
خودروس��ت. خودروهاي س��واري از ۲۰۰۰ تا ۲۵۰۰سي سي 
هم مش��مول ۵۵ درص��د حقوق و عوارض گمرك��ي به ازاي 
هر دس��تگاه خودروس��ت. همچنين گمرك ايران اعلام كرد 
كه خدمت گيرن��دگان رويه واردات ب��راي تكميل مرحله ۷ 
دوراظهاري واردات )اظهارنام��ه-ارزش( براي برخي كالاها از 

شناسه هاي كالا )tsc( در بانك شناسه ها استفاده كنند. 

برنامه ريزي براي بومي سازي 
خودروهاي سنگين

ايرنا| مديرعامل ش��ركت ماموت دي��زل از برنامه ريزي 
براي توليد موتورهاي اس��كانيا در س��ه مرحل��ه خبر داد و 
گفت: مرحله نخس��ت فقط مونتاژ كلي را در برمي گيرد كه 
در يك س��ال آينده اجرايي مي ش��ود. محمدرضا دزفوليان 
اظه��ار ك��رد: در مرحله دوم عملي��ات مونتاژ ب��ا جزييات 
بيش��تر در دس��تور كار قرار خواهد گرفت كه از جمله آنها 
انجام تست هاي س��نگين و خاص موتورها در داخل كشور 
اس��ت. اين مس��وول اضافه كرد: در مرحله سوم با همكاري 
عرضه كنندگان مختلف ش��ركت اسكانيا و شركت هايي كه 
با آن همكاري مي كنند، داخلي سازي قطعات، توليد اجزا و 
قطعات موتور به انجام رسيده و كارخانه ريخته گري شركت 
ماموت ديزل به داخلي س��ازي بلوك سيلندر موتور و توليد 
قطعات مختلف آن خواهد پرداخت. دزفوليان تصريح كرد: 
رسيدن به مرحله سوم دست كم به گذشت ۳سال زمان نياز 
دارد؛ هرچند اكنون اين داخلي سازي در محصولات مختلف 
اس��كانيا ۲۲ تا ۲۵ درصد اس��ت و تا پايان س��ال متوس��ط 

۳۰درصد نيز محقق مي شود. 

روي موج خبر

در نشست كميسيون تسهيل كسب و كار اتاق تهران مطرح شد

2 پيشنهاد خصوصي ها به سازمان تامين اجتماعي

رييس هيات عامل ايميدرو در نشست خبري اعلام كرد

جذب فاينانس براي 3 طرح معدني جذاب
گروه معدن|

متوليان معدن روز گذشته خبر از دستاوردهاي برجامي 
در حوزه معدن و صنايع معدني دادند. جذب فاينانس براي 
۳طرح معدني جذاب ازجمله خبرهاي خوشي بود كه در 
جريان نشست خبري توديع و معارفه مديرعامل شركت 
ملي فولاد ايران از س��وي مهدي كرباسيان، رييس هيات 
عامل ايميدرو به فعالان اقتصادي داده شد. اگرچه حجم 
فاينانس  آلماني ها، ايتاليايي ها و چيني ها هنوز مش��خص 
نش��ده اما با اع��لام اينچنين خبرهاي��ي در زمينه جذب 
فاينانس مي توان گفت كه يخ برجام درحال ذوب ش��دن 
و اتفاق ه��اي خوب در حوزه معدن��ي درحال رقم خوردن 
اس��ت. بنا به گفته كرباس��يان، آلمان ها و ايتاليايي ها دو 
طرح توسعه يي را همچون فولاد »هرمزگان« و »مباركه« 
برگزيده ان��د كه در اين طرح ها قرار اس��ت، تامين مالي را 
برعهده گيرند. طرح س��وم نيز زغال س��نگ طبس است 
كه اين را هم ش��ريك تج��اري اول ايران يعني چيني ها 
تامين سرمايه مي كنند. همچنين در اين نشست به اهم 
برنامه هاي دولت دوازدهم در زمينه توسعه بخش معدن و 

برنامه ريزي درباره ۷ طرح فولادي پرداخته شد. 
براس��اس آماره��ا؛ ص��ادرات ف��ولاد در س��ال ۱۳۹۱ 
حدود ۲۰۰هزار تن ب��وده كه در دولت يازدهم با افزايش 
چش��م گيري رو به رو بوده به طوري كه سال گذشته اين 
ميزان ب��ه ۶ ميليون تن رس��يده 
اس��ت. به واق��ع در دولت محمود 
احمدي ن��ژاد ب��ه دلي��ل برخ��ي 
فولاد  از ص��ادرات  بي تدبيري ه��ا 
كاسته ش��ده بود كه دولت حسن 
روحاني براي جب��ران اين موضوع 
۱۰ميليون تن فولاد از كشورهاي 
ديگ��ر روانه بازار اي��ران كرد. حال 
باتوجه به گفته فعالان اقتصادي؛ به 
دست آوردن بازار كار بسيار دشوار 
است؛ با وضع سياست گذاري هاي 
درس��ت دولت يازدهم فولاد ايران 
توانسته به كشورهاي كانادا، ديگر 
كشورهاي اروپايي و آسيايي صادر 
ش��ود. حال به گفته كارشناس��ان 
معدن نيز ظرفيت فولاد كش��وردر 
دولت يازدهم از ۲۲ميليون تن به 

۳۱ميليون تن افزايش پيدا كرده است و ميزان توليدفولاد 
نيز در سال گذشته رقم بالغ بر ۱۷ميليون تن اعلام شده 
كه براساس اعلام معدنكاران قرار است اين ميزان در سال 

جاري به ۲۰ميليون تن افزايش يابد. 
در همين زمينه، رييس هيات عامل ايميدرو در نشست 
خب��ري توديع و معارفه مديرعامل ش��ركت ملي فولاد از 
انحلال شركت ملي فولاد ايران و چرايي حذف اين شركت 
در س��ال ۱۳۹۲ سخن گفت. در دولت احمدي نژاد هدف 
از انحلال اين ش��ركت كوچك س��ازي دولت بود، مهدي 
كرباسيان با اش��اره به اين موضوع توضيح داد كه انحلال 
شركت ملي فولاد ايران اتفاقي ناميمون و غيركارشناسي 
به نظر مي رسيد كه قرار بود طي ۴سال گذشته برخي افراد 
به بهانه كوچك س��ازي آن را حذف كنند. سياست گذاران 
اين طرح مي توانس��تند دايره فعاليت شركت را كوچك يا 
۹۰درص��د وظايف آن را به بخش��ي ديگر واگذار كنند اما 
انحلال ش��ركت به معني حذف صورت مساله بود. دولت 
يازده��م در آغاز كار خود جلو اين اقدام ناميمون را گرفت 
و نم��ره مثبتي را در كارنامه اش به ثبت رس��اند. به گفته 
متوليان بخش معدن؛ در سال ۱۳۸۳ اسحاق جهانگيري، 
وزير صنايع و معادن بود كه طرحي را براي توليد ۴ميليون 
تن فولاد ارائه كرد كه در دولت هشتم تصويب شد اما ابلاغ 
نش��د. اين طرح در دولت نهم به ش��وراي اقتصاد مي رود 
و تصميم گرفته مي ش��ود به جاي اضافه شدن ۴ميليون 
ت��ن به ظرفيت توليد فولاد كش��ور و ۷ط��رح ۸۰۰ هزار 
تني در س��طح كشور ساخته ش��ود. درباره چون و چراي 
۷طرح كلان فولادي كش��ور رييس هيات عامل ايميدرو 
اظهار كرد: با وجود موانع بر س��ر راه اين طرح توس��عه يي 
كلنگ اين طرح ها بدون اينكه امكانات اوليه يي مانند آب 
و برق داشته باشند در يك هفته زده شد. در واقع از ابتدا 
جانمايي اين طرح هاي توسعه يي اشتباه بود. بايد به برهه 
زماني طرح هاي فولاد اس��تاني اش��اره كرد كه از شهريور 
سال ۱۳۸۵ كلنگ زني شدند اما به دليل مشكلات تامين 
نقدينگي معوق مانده بود كه از نيمه دوم س��ال ۱۳۹۲ در 
دولت يازدهم با تلاش هاي ايميدرو و حل مشكل نقدينگي 
به ويژه با مش��اركت بخش خصوصي، ساخت اين واحدها 

بيشتر سرعت گرفت. 
كرباس��يان در ادامه عنوان كرد: از نظر اجتماعي، پس 
از كلن��گ زني يك طرح در ي��ك منطقه، اجرا نكردن آن 
تبعاتي دارد. اين مسائل حتي اجازه نمي دهد نوع طرح را 

تغيير دهيد؛ براي نمونه به جاي طرح فولادي يك كارخانه 
بزرگ ديگر در آن مكان بسازيم. حالا طي اين بازه زماني 
و باوج��ود مزيت هاي بخش معدن بايد از فرصت پيش رو 
استفاده كرده و به سمت توسعه توليد فولاد پيش رويم تا 
به اين شكل بتوانيم رشد اقتصاد را به واسطه روانه كردن 

كالاهاي معدني به بازارهاي جهاني فراهم كنيم. 
معاون وزي��ر صنعت در بخش ديگري از س��خنان 
خ��ود گفت: دولت دوازدهم تاكي��د دارد هماهنگي در 
معدن و صنايع معدني بيش از گذش��ته باشد و در اين 
بخش به صورت جزيره يي عمل نش��ود. كرباس��يان در 
تش��ريح انتظاراتش از ش��ركت ملي فولاد ايران افزود: 
انتظار داريم نقش��ه راه هر ۳ماه يك بار به روز ش��ود و 
نظ��ارت كافي بر اين برنامه در دس��تور كار قرار گيرد. 
همچني��ن در مورد ۷ط��رح فولادي انتظ��ار داريم در 
۲س��ال اقدامات خوبي در اين زمينه انجام گيرد البته 
ايميدرو برخي برنامه ها براي اين طرح مد نظر دارد كه 

بايد به آن سرعت بخشيد. 

 تامين مالي 90 ميليون يورو توسط چيني ها
رييس هي��ات عامل ايمي��درو همچنين در بخش 
ديگر س��خنانش از پرونده هاي ج��دي تامين مالي دو 
طرح فولادي توس��ط كش��ورهاي اروپاي��ي خبر داد. 
كرباس��يان درادامه توضيح داد كه براساس مذاكرات و 
توافق هاي انجام شده، خبرهاي خوش از فاينانس هاي 
معدني كشورهاي مختلف دنيا براي ايران در راه است. 
طرح هاي توسعه فولاد »هرمزگان« و »مباركه« توسط 
»آلمان« و »ايتاليا« تامين مالي مي شود. وي همچنين 
درباره مذاكرات انجام ش��ده با چيني ها و معطل شدن 
پرونده زعال سنگ گفت كه هم اكنون تعاملات خوبي 
با چيني ه��ا درحال انجام اس��ت و اميدواريم در نيمه 
دوم س��ال، خبره��اي خوش��ي در م��ورد تامين مالي 
خارجي در اين راس��تا داشته باشيم. يكي از مذاكراتي 
كه پيش از اين انجام شده اما تقريبا منتفي شده بود، 
تامين مالي طرح زغال س��نگ پ��رورده طبس بود كه 
ب��ا حمايت دولت و وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي بار 
ديگر در دس��تور كار قرار گرفت. براس��اس اين توافق، 
ط��رف چيني اين ط��رح را ۹۰ميليون ي��ورو فاينانس 
مي كن��د؛ بنابراين اميدواريم تا پايان مهر ماه امس��ال 

كلنگ طرح زغال سنگ پرورده طبس زده شود. 

  پرونده دامپينگ فولاد رد شد
كرباسيان در مورد پرونده دامپينگ فولاد ايران گفت 
كه ما از ابتدا اعتقاد داشتيم كه اين موضوع غيركاشناسي 
و بي پايه است؛ ما از ابتدا دامپينگ فولاد را قبول نداشتيم 
و اين موضوعي بود كه توس��ط برخي رسانه ها مطرح شد. 
البته بايد درباره عامل ايجاد چنين شائبه هايي بگوييم كه 
بعضي افراد در حوزه فولاد حرف هايي از سر دلسوزي زدند 
و اطلاعات��ي و اخباري ارائه كردند و برخي ش��ركت هاي 
اروپايي و آسيايي دلال كه در اروپا بازار داشتند، جوسازي 
ك��رده و بحث دامپينگ فولاد ايران را مطرح كردند. حال 
باي��د با قاطعيت گفت كه با اطلاعات و اس��نادي كه ارائه 
شد، موضوع دامپينگ فولاد ايران موضوعي رد شده است. 
 رييس هي��ات عامل ايمي��درو همچنين با اش��اره به 
خط م��ش دولت در راس��تاي حمايت از مع��دن و صنايع 
معدن��ي اظهار كرد ك��ه رييس جمه��وري و وزير صنعت، 
معدن و تجارت در دولت دوازدهم يكي از اولويت هاي ويژه 
را ح��وزه معدن و صنايع معدني تعيين كردند؛  چرا كه در 
معدن و صنايع معدني، ف��ولاد از جايگاهي ويژه برخوردار 
است، به  واقع ۴۴درصد تجارت ۲هزار و ۲۰۰ميليارد دلاري 
حوزه معدن و صنايع معدني مربوط به بخش فولاد است و 
فولاد يكي از شاخص هاي توسعه كشورها به شمار مي آيد. 
در دولت دوازدهم نيز بحث هاي مرتبط با سياس��تگذاري، 
نظ��ارت و حمايت از بخش خصوص��ي در زمينه فولاد در 

شركت ملي فولاد ايران متمركز خواهد شد. 

 پيگيري جذب فاينانس از چيني ها 
از س��وي ديگر رييس هيات مديره شركت ملي فولاد بر 
لزوم پيگيري فاينانس ۲ميليارد يورويي چين براي ۷طرح 
ف��ولادي تاكيد ك��رد. علي س��جاديان نيز در اين مراس��م 
اظهارك��رد: جهت تكمي��ل طرح هاي ف��ولادي ۷گانه بايد 
ج��ذب منابع ارزي ب��ه ويژه فاينانس ۲ميلي��ارد يورويي از 
چين پيگيري ش��ود؛ چراكه با اج��راي اين طرح ها مي توان 

به رونق توليد صنايع معدني كشور كمك كرد. وي بر لزوم 
نقش آفريني كارشناسان شركت فولاد در بررسي طرح هاي 
فولادي كشور تاكيد كرد و افزود: در زمينه منابع انساني نيز 
اين ش��ركت بايد تقويت ش��ود. دولت قصد دارد ۲هزار نفر 
ني��روي جوان نخبه را در بخش هاي مختلف جذب كند كه 
اميدواريم حداقل ۴۰تا ۵۰ نفر نيز جذب شركت فولاد شوند. 

 ضرورت هماهنگي بين دستگاهي
در عي��ن حال مديرعامل ش��ركت ذوب آهن اصفهان 
ديگر سخنران اين مراس��م بود كه ثبت روز ملي فولاد را 
براي درج در تقويم رس��مي پيش��نهاد داد. احمد صادقي 
با اش��اره به عملكرد فولاد در س��ال هاي گذش��ته گفت: 
زماني كه ذوب آهن اصفهان در ايران احداث شد، شركت 
ذوب آهن پوسكو كره جنوبي نيز در آن كشور ساخته شد 
و با وجود هم س��ن بودن اين دو واحد فولادي اما به خاطر 
عقب ماندگي هايي كه به وجود آمد، ذوب آهن كوره س��وم 

خود را از اين شركت كره يي خريد. 
از طرف ديگر مديرعامل جديد شركت ملي فولاد ايران 
از هماهنگي بين دس��تگاهي ميان ايميدرو و شركت هاي 
فولادي گفت. منصور يزدي زاده اظهار كرد: صنعت فولاد 
ني��از به يك مركز هماهنگ��ي دارد تا مطالبات و نيازهاي 
خود را در حوزه هاي مختلف ارائه و پيگيري كند. به واقع 
اين صنعت ۲۰درصد از توليد ناخالص ملي ايران را شامل 
مي ش��ود كه اين نش��ان از اهميت حوزه فولاد در اقتصاد 
كشور دارد كه نمي توان آن را ناديده گرفت. وي با اشاره به 
ظرفيت ها ي موجود در فولاد و نحوه توسعه يي كه در آن 
ايجاد ش��ده است، ادامه داد: تمركز در صنعت فولاد حلقه 
مفقوده است. چنانكه مش��اهده مي شود درحالي واحدها 
توسعه پيدا كرده اند كه ما در واحدهاي نبرد ۳۴ميليون تن 
ظرفيت داريم و در عوض توليد فولاد ما هنوز فراتر از ۱۸تا 
۲۰ميليون تن نرفته كه اين نشان مي دهد كه بايد برنامه 

دقيقي براي توسعه و بازار زنجيره فولادي تدوين كرد. 

گروه صنعت|
سومين نشست كميسيون تسهيل كسب وكار اتاق 
تهران با گردهمايي اعضاي اين كميس��يون همچنين 
كارشناسان تامين اجتماعي برگزار شد. »عدم تمكين 
برخي شعب سازمان تامين اجتماعي از بخشنامه هاي 
ستاد اقتصاد مقاومتي« ازجمله محور مهم اين نشست 
به ش��مار مي رفت كه در اين جلس��ه م��ورد تحقيق و 
بررسي فعالان اقتصادي قرار گرفت. با وجود آنكه ستاد 
اقتصاد مقاومتي در ماه هاي گذشته بخشنامه يي مبني 
بر عدم كس��ر حق بيمه از قراردادهاي خريد و فروش 
صادر كرده است ظاهرا برخي بازرسان سازمان تامين 
اجتماعي همچنان بر رويه پيشين، قراردادهاي خريد 
و فروش را مقاطعه كاري تلقي ك��رده و كارفرمايان را 
ب��ه پرداخت جريمه هاي س��نگين مكلف  مي كنند. به 
گفته فعالان اقتصادي؛ در مورد ماده ۴۷ قانون تامين 
اجتماعي نيز اين پيشنهاد مطرح شد كه حداكثر زمان 
براي بازرس��ي مدارك، يك س��ال مالي در نظر گرفته 
شده تا تبديل به قانون شود و در آينده با بخشنامه هاي 
احتمالي ملغي نش��ود. در عين حال متوليان صنعتي 
ب��ا ارائه ۲پيش��نهاد به س��ازمان تامي��ن اجتماعي بر 
اي��ن باورند ك��ه در قانون تامين اجتماعي س��خني از 
حسابرس��ي به ميان نيامده است و واژه بازرسي به كار 
گرفته شده است؛ بازرسي به معناي بررسي ليست هاي 
ارائه ش��ده با مطالب مندرج در دفاتر بنگاه اس��ت. از 
اين رو مطالبه آنها اين هس��تند كه »س��ازمان تامين 
اجتماعي به هيچ  وجه نبايد وارد بررس��ي سود و زيان 
بنگاه ها ش��ود.« دومين موضوعي كه فعالان اقتصادي 
به آن تاكيد دارن��د »اجراي بندهاي قانوني همچنين 
سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي است كه سازمان هاي 

دولتي بايد مكلف به اجراي قانون باشند.«
از س��وي ديگر در اين نشست همان طور كه مطرح 
ش��د، عدم تمكين برخي ش��عب تامي��ن اجتماعي به 
آراي ديوان عدال��ت اداري نيز مورد انتقاد قرار گرفت. 
همچنين يكي ديگر از مشكلاتي كه فعالان اقتصادي 
نسبت به آن اشاره كردند، اين بود كه طبق قانون ارائه 
ليست بيمه و پرداخت بيمه امور جداگانه يي هستند؛ 
درحالي كه اكنون تا بدهي به س��ازمان تسويه نشود، 
امكان ارائه ليست بيمه فراهم نشده و ارائه خدمات به 
كارگران نيز معطل  مي ماند. از اين رو س��ازمان تامين 
اجتماعي از دريافت ليست بيمه پيمانكاراني كه ابلاغ 
ق��رارداد جديد يا تمديد قرارداد آنه��ا انجام نگرفته و 
درحال اجراي كار هس��تند، امتن��اع  مي ورزد. به گفته 
اعضاي هيات مديره خانه صنعت و معدن استان تهران، 
بندهاي پيشنهادي كه بخش��ي از آن مورد اشاره قرار 
گرفت همچنين پيش��نهاد ارائه طرح بررسي واگذاري 
مالكيت س��ازمان تامي��ن اجتماعي ب��ه كارفرمايان و 
كارگران كه تامين كننده درآمد اين س��ازمان هستند 

را به مجلس ش��وراي اس��لامي ارائه كرده اند تا در اين 
زمينه بررسي هاي لازم از سوي بهارستاني نشين ها نيز 

انجام گيرد. 
نگاهي به حسابرسي س��ال ۱۳۹۵ سازمان تامين 
اجتماعي نشان  مي دهد، اين سازمان در اين سال ۵۱ 
ه��زار و ۱۰۰ميليارد تومان درآمد داش��ته و مصارف 
آن ۶۲ ه��زار و ۸۰۰ ميليارد توم��ان بوده و اين ارقام 
نش��ان دهنده آن اس��ت كه س��ازمان حدود ۱۱هزار 
ميليارد تومان در اين سال كسري منابع داشته است. 
ب��ه گفته فعالان اقتص��ادي چنانچه اين وضعيت طي 
س��ال هاي آتي ادامه يابد، ورشكس��تگي اين سازمان 
رقم خواهد خورد. در نتيجه متوليان صنعت بر اصلاح 
جدي س��اختار اين س��ازمان تاكيد دارند. در ابتداي 
جلس��ه رييس كميسيون كس��ب وكار اتاق تهران از 
ماحصل جلس��ه پيشين ش��وراي گفت وگوي استان 
تهران درباره ح��ل و فصل معضلات فعالان اقتصادي 
با س��ازمان تامين اجتماعي س��خن گفت. محمدرضا 
نجفي منش درباره جلسه ش��وراي گفت وگو اين گونه 
توضيح داد كه در اين جلس��ه مقرر شده كه مصاديق 
عدم اجراي مصوبه ستاد فرماندهي اقتصادي مقاومتي 
در مورد بازرس��ي بيمه تامين اجتماعي كه بايد صرفا 
در بازه يك س��اله انجام گيرد، احصا شود تا از طريق 
شوراي گفت وگوي اس��تان تهران به ستاد فرماندهي 

اقتصاد مقاومتي انعكاس يابد. بر همين اس��اس خانه 
صنعت و معدن استان تهران، مواردي كه نشان دهنده 
عدول سازمان تامين اجتماعي از بخشنامه هاي صادره 
از س��وي س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي اس��ت را 
شناسايي كرده تا به اين واسطه با اراده اين مشكلات 
در نشس��ت كميس��يون براي حل آن نيز ۸ پيشنهاد 
مشخص ارائه كند و به نظرخواهي اعضاي كميسيون 
تس��هيل كس��ب وكار اتاق تهران بگذارد. وي درباره 
اين پيش��نهادات گفت: خانه صنعت و معدن در واقع 
۶ ماه پس از صدور آخرين بخش��نامه س��تاد اقتصاد 
مقاومتي، نحوه اجراي اين بخش��نامه و بخشنامه هاي 
پيشين توسط بانك مركزي را مورد ارزيابي قرار داده 
اس��ت. در واق��ع  مي خواهيم از طريق هم انديش��ي به 
مكانيسمي دس��ت يابيم كه سازمان تامين اجتماعي 
نتواند از اين بخشنامه ها عدول كند. رييس كميسيون 
تس��هيل كس��ب وكار اتاق تهران در ادامه نيز افزود: 
شركت هايي كه براساس رويه غلط مورد ارزيابي قرار 
گرفته اند و جرايمي س��نگين برايشان در نظر گرفته 
شده، ناگزير  مي شوند به ديوان عدالت اداري شكايت 
كنند. بنابراين به دنبال س��ازوكاري هس��تيم آنهايي 
كه براساس بخش��نامه غلط سازمان تامين اجتماعي 
محكوم به پرداخت جريمه ش��ده اند، راي صادره عليه 

آنها ملغي شود. 

  عدم دخالت در بخش مالي بنگاه ها
از س��وي ديگر مشاور رييس اتاق تهران نيز با بيان 
اينكه سازمان تامين اجتماعي سازماني بخشنامه محور 
اس��ت، گفت: بايد راه��كاري بيابيم كه اين س��ازمان 
قانون مدار شود و بخشنامه ها مبناي وصول حق بيمه 
ق��رار نگيرد. در واقع لازم اس��ت ش��وراي عالي تامين 
اجتماعي احيا ش��ده و تصميم گي��ري در مورد وصول 
حق بيمه در اين شورا صورت گيرد يا قانون مبنا باشد. 
فريدون طلايي زاده اف��زود: در قانون تامين اجتماعي 
س��خني از حسابرس��ي به ميان نيامده و واژه بازرسي 
به كار گرفته ش��ده است؛ بازرس��ي به معناي بررسي 
ليس��ت هاي ارائه شده با مطالب مندرج در دفاتر بنگاه 
اس��ت. سازمان تامين اجتماعي به هيچ وجه نبايد وارد 
بررسي سود و زيان بنگاه شود بنابراين تاكيد ما اجراي 

قانون بر مبناي بازرسي است. 
همچنين معاون كسب وكار اتاق تهران هم با اشاره 
به اينكه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي تشكيل شده 
تا مشكلات فعالان اقتصادي را حل و فصل كند، گفت: 
اين مسائل در ستاد اقتصاد مقاومتي مطرح و حكمي 
صادر  مي ش��ود اما دس��تگاه هاي اجرايي از اين احكام 
تبعيت نمي كنن��د. براي مثال س��ازماني نظير تامين 
اجتماعي اين مصوبات را به ش��عب زيرمجموعه خود 
اب��لاغ نمي كند. درحالي كه ما اين بخش��نامه ها را به 

همه بنگاه ها ابلاغ كرده ايم. با اين حال بازرس��اني كه 
به بنگاه ها مراجعه  مي كنن��د از اين مصوبات اطلاعي 
ندارند. هوم��ن حاجي پور افزود: ما مش��كلات فعالان 
اقتصادي را بررس��ي و درصدد حل آنها برمي آييم اما 
موارد بي ش��مار است. مس��اله ما اين است كه سازمان 
تامين اجتماعي و ش��عب آن، بخش��نامه هاي س��تاد 

اقتصاد مقاومتي را قبول ندارند. 
در ادامه اين نشست، قائم مقام شوراي گفت وگوي 
اس��تان تهران با اشاره به تعدد قوانين در كشور گفت: 
اكنون ح��دود ۱۱هزار قانون در كش��و وجود دارد كه 
با احتساب دس��ت كم ۲۰ماده براي هر قانون  مي توان 
برآورد كرد كه ۲۲۰هزار ماده قانوني در كش��ور وجود 
دارد كه گاهي اين قوانين با يكديگر معارض نيز هستند. 
در اين مي��ان قانون تامين اجتماع��ي، قانوني مترقي 
است كه شايد تنها ۴ماده قانوني در آن مساله ساز باشد 
كه البته باز هم متن قانون ايرادي ندارد اما نحوه اجراي 
آن مشكل ساز شده است. محمد عيديان با بيان اينكه 
چنانچه س��ازمان تامين اجتماعي به توليد فشار وارد 
كند، امنيت اجتماعي در مخاطره قرار  مي گيرد، افزود: 
مساله يي كه وجود دارد، اين است كه آيا اساسا درآمد 
بيمه اجتماعي كفاف هزينه هاي سازمان را  مي دهد يا 
نه؟ چنانچه منابع نتواند كفاف هزينه هاي سازمان باشد 

بي شك اين سازمان ورشكسته خواهد شد. 
 در عي��ن ح��ال كه مدي��ركل ام��ور فرهنگي و 
اجتماعي كارفرمايان و س��ازمان هاي سازمان تامين 
اجتماعي در اين نشس��ت حضور يافت��ه بود، گفت: 
اعتق��اد قلبي مدي��ران س��ازمان تامي��ن اجتماعي 
س��ه جانبه گرايي اس��ت و شايس��ته اس��ت كه نقش 
كارفرماي��ان و كارگ��ران در مديريت اين س��ازمان 
پررنگ ش��ود. رضا معيني با اش��اره به موارد مطرح 
شده در كميسيون گفت: س��ازمان تامين اجتماعي 
نمي توان��د از درياف��ت ليس��ت بيم��ه امتن��اع كند 
همچنين راي ديوان عدالت اداري نيز براي س��ازمان 
لازم الاجراس��ت. م��ا پيش��نهاد مي كنيم ب��راي رفع 
مش��كلات كارفرمايان با س��ازمان تامين اجتماعي، 
جلسات مستمري با بدنه س��ازمان تامين اجتماعي 
برگزار ش��ود. همچنين صغرا علي آبادي، كارش��ناس 
بيمه يي معاونت كس��ب وكار ات��اق تهران نيز گفت: 
قانون از بازرس��ي س��خن  مي گويد اما در متن قانون 
جمله يي آمده كه  مي گويد، سازمان تامين اجتماعي 
 مي تواند اس��ناد مالي را بررس��ي كند و كپي بگيرد. 
در واقع قانونگذار نيز از واژه بازرس��ي استفاده كرده 
اما نحوه بازرس��ي آنچنان س��ختگيرانه اس��ت كه به 
حسابرسي ش��باهت پيدا  مي كند. احمدرضا رعنايي، 
عضو انجمن همگن قطعه س��ازان خودرو كش��ور در 
عي��ن حال نيز خواس��تار ارائه پيش��نهادي مبني بر 

بخشودگي جرايم تامين اجتماعي شد.

ايسنا|
مش��اور بانكي اتاق بازرگاني ايران حذف ارز مس��افرتي را 
اقدام مثبتي جهت يكسان س��ازي نرخ ارز عنوان كرد و گفت: 
از ديد كلي نبايد اتفاق خاصي در بازار ارز رخ دهد. اين اقدام 
ش��ايد تاثير جزيي در بازار داشته باشد اما اگر نوسان زيادي 
اتفاق بيفتد، ناش��ي از نقش واسطه هاست و به تقاضاي روزانه 
مربوط نمي ش��ود. مهدي ريي��س زاده  اظهار كرد: از ديد كلي 
حذف ارز مس��افرتي اقدامي بود كه بايد زودتر انجام مي شد، 
چون رقم آن قابل توجه نبود و كمك خاصي به مسافري كه 
عازم خارج از كش��ور است، نمي كرد. وي ادامه داد: وجود ارز 

مس��افرتي به نوعي اتلاف منابعي بود كه تجميع آنكه شامل 
رقم هاي ۲۰۰ و ۳۰۰دلار براي هر مسافر بود، براي دولت مبلغ 
چش��مگيري است و در مجموع سال مي تواند خيلي مسائل و 
مش��كلات را با توجه به كمبود منابع حل كند؛ بنابراين اقدام 
مفيدي بود كه با تاخير انجام ش��د. اين كارش��ناس اقتصادي 
افزود: از سوي ديگر اين اقدام گامي جهت يكسان سازي نرخ 
ارز بوده اس��ت. به هر حال در اين ش��رايط مسافران به طرف 
ب��ازار ارز مي روند و اميدواريم اين اتفاق باعث ش��وك رواني 
ناگهاني به بازار آزاد نشود و شرايط به گونه يي رقم نخورد كه 

افزايش قيمت نوساني داشته باشيم. 

حذف ارز مسافرتي، گامي مثبت
ايرنا|

رايزن بازرگاني اي��ران در باكو گفت: جمهوري آذربايجان 
از چند س��ال گذش��ته با انجام اصلاحات، خيز بلند به سمت 
توس��عه اقتصادي برداشته است كه مي تواند فرصتي بي بديل 
براي حضور فعالان اقتصادي، تج��ار، بازرگانان و كارآفرينان 
كش��ورمان باش��د. محمدابراهيم نق��ي زاده در جريان افتتاح 
نمايش��گاه بين المللي اكس��پوي باكو ۲۰۱۷ افزود: جمهوري 
آذربايج��ان از س��ال ۲۰۱۶ و در پي كاه��ش قيمت جهاني 
نفت كه كاهش ارزش پول ملي ش��ان را نيز به دنبال داشت، 
اصلاح��ات اقتص��ادي را در پيش گرفته اس��ت. به گفته اين 

مقام مس��وول، محورهاي مختلف اين اصلاحات مش��تمل بر 
حوزه هاي توليد و تجارت، ترانزيت، گردش��گري و كشاورزي 
اس��ت كه در اين زمينه برنامه هاي زيادي تهيه شده و بخش 
كش��اورزي در اولويت اين اصلاحات قرار دارد. وي بيان كرد: 
توليد صادرات محور اس��اس اصلاحات اقتصادي اين كش��ور 
در بخش كش��اورزي اس��ت؛ به طوري كه تمركز فعاليت خود 
را بر محصولات توتون، پنبه، پرورش كرم ابريش��م، توس��عه 
تاكس��تان ها و توس��عه محصولات گلخانه يي از جمله خيار و 
گوجه فرنگي براي تامين نياز بازارهاي روسيه، اتحاديه اروپا و 

كشورهاي حاشيه خليج فارس قرار داده  است.

پيشروي آذربايجان به سمت توسعه اقتصادي

تجديد آگهی روزنامه )نوبت اول(
شهرداری نصيرشهر به استناد صورتجلسه رسمی شماره 
۲۷۱ مورخ۹۶/۵/۲۳ ش��ورای محترم اسلامی نصيرشهر 
در نظر دارد نس��بت به واگذاری پروژه خدمات ش��هری 
شهرداری اعم از رفت و روب، جمع آوری و حمل زباله های 
شهری به پيمانكار واجد شرايط بخش خصوصی براساس 
نرخ پايه كارشناس رسمی دادگستری از طريق مناقصه 

عمومی اقدام نمايد.
ل��ذا از كليه متقاضيان دعوت به عمل می آيد از تاريخ 
نش��ر آگهی دوم جهت دريافت اس��ناد مناقصه و ارائه 
اس��ناد و مدارك ش��ركت و رزومه كاری به امور مالی 
ش��هرداری نصيرش��هر مراجع��ه و پيش��نهادات خود 
را حداكث��ر ت��ا پايان وقت اداری روز سه ش��نبه مورخ 

۹۶/۷/۱۱ به دبيرخانه شهرداری تحويل نمايند.
ضمن�ا هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه 

می باشد.
مهدی محمودپور شهردار نصيرشهر       
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15 نفت و انرژي
 توتال براي مقابله با تحريم

روي ايراني ها حساب كرده است
NIOC  مدي��ر فن��ي و معاون هيات فرانس��وي 
توتال با بيان اينكه ممكن است در آينده شركت هاي 
بين الملل��ي با تحريم فعاليت در ايران مواجه ش��وند، 
گف��ت: »بر همين اس��اس ما تمايل داريم بيش��تر با 
شركت هاي EPC و س��ازندگان ايراني پروژه را اجرا 

كنيم تا به مشكل برنخوريم.« 
گونزالو ديس��ته در كارگاه توجيهي طرح توس��عه 
فاز ۱۱ پارس جنوبي كه صبح روز گذش��ته در مركز 
همايش هاي تخصصي قيطريه )باشگاه كوشك( براي 
س��ازندگان و تامين كنندگان تجهيزات صنعت نفت 
برگزار ش��د، همكاري بلندمدت ايران و فرانس��ه در 
حوزه انرژي را همچنان پويا خواند و با اشاره به مدت 
زمان ۲۰س��اله قرارداد توس��عه فاز ۱۱ پارس جنوبي 
نسبت به ادامه همكاري هاي دوجانبه ابراز اميدواري 

كرد. 
وي از س��رگيري همكاري توتال و ش��ركت ملي 
نف��ت اي��ران در قال��ب قراردادهاي جدي��د نفتي را 
مشوقي كارس��از براي ورود و اقدام ساير شركت هاي 

بين المللي به صنعت نفت و گاز ايران خواند. 
ديس��ته در خصوص انتقال دانش فني به شركاي 
ايراني در پروژه فاز ۱۱ پارس جنوبي و كسب موفقيت 
مطل��وب در اي��ن زمينه گفت: »قرار اس��ت طي اين 
همكاري توتال مناسب ترين فناوري ها را براي توسعه 

به كار ببندد.« 
مدير فني و معاون هيات فرانس��وي توتال ضمن 
تاكيد بر اس��تفاده از مناس��ب ترين فناوري ها در اين 
قرارداد همكاري، نسبت به ضرورت كيفيت تجهيزات 
و خدم��ات و به صرفه بودن آنه��ا تاكيد كرد و افزود: 
»دو موض��وع رعايت قواني��ن بين الملل��ي در زمينه 
تحريم ه��اي موجود و قرارداده��اي تامين تجهيزات 

ساخت داخل در زمره اولويت هاست.« 
وي با اش��اره به اينكه حض��ور و فعاليت توتال در 
اي��ران خود حاك��ي از همكاري ه��اي موفقيت آميز و 
كس��ب نتايج مطلوب بوده است، برگزاري اين كارگاه 
را فرصتي مناس��ب براي بازتش��ريح ش��يوه فعاليت 
توتال و چگونگي اداره امور پروژه ها و همچنين بيان 

محدوديت هاي موجود در اين زمينه توصيف كرد. 
 

تعويق تغيير فرمول 
قيمت گذاري نفت عراق

ايسنا  ش��ركت بازرگاني عراق )سومو( برنامه اش 
ب��راي تغيير مبناي قيمت خود ب��راي نفت بصره در 
آسيا به معاملات DME عمان از ژانويه سال ۲۰۱۸ 

را به تاخير انداخت. 
سومو به مشتريانش اعلام كرده به وقت بيشتري 
ني��از دارد تا برنامه تغيير قيمت مبنا براي نفت بصره 
 DME از قيم��ت عمان-دوب��ي پلاس ب��ه معاملات

عمان را مورد مطالعه قرار دهد. 
فلاح العامري مدير سابق شركت سومو در نامه يي 
كه در روز بركناري اش ارسال كرده بود، به مشتريان 
اين ش��ركت نوشته بود؛ اين ش��ركت به زمان كافي 
براي نهايي كردن مطالعات در اين باره و مذاكرات با 
مش��تريانش درباره بهترين راه ها و مكانيسم هايي كه 
به ش��كل موثر اين قيمت پايه را براي آس��يا معرفي 
كنن��د، ني��از دارد. براي اين منظور اول ژانويه س��ال 
۲۰۱۹ ب��ه عنوان تاريخ تغيي��ر قيمت پايه كنوني به 

حساب نخواهد آمد. 
بر اس��اس گزارش رويترز، س��ومو در ۲۰ آگوست 
از مش��تريان درباره طرح تغيير قيمت نفت بصره در 

آسيا نظر خواسته بود. 
عراق س��رگرم اصلاح بخش نفت خود اس��ت كه 
ش��امل فروش نف��ت از طريق مناقصه هاي��ي در بازار 
معاملات DME عمان براي دستيابي به قيمت هاي 
بالاتر و ايجاد جوينت ونچرهاي تجارت و حمل است 
ك��ه نفوذ اين كش��ور را بالا برده و درآمد بيش��تري 
براي بازس��ازي اقتصاد عايد بغداد مي كند. اين كشور 
يك شنبه هفته جاري علا الياسري را به عنوان مدير 
موقت سومو جايگزين العامري كرد كه گفته مي شود 
اين اقدام در راس��تاي تغيير و تحولات گس��ترده در 

بخش نفت اين كشور صورت گرفته است. 
تغيير قيمت پايه بر قيمت گذاري حدود ۲ميليون 
بش��كه در روز نفت��ي كه به آس��يا صادر مي ش��ود يا 
حدود دوس��وم از صادرات نفت ع��راق از بندر بصره 

تاثير مي گذارد. 
 

 انتقاد از ساخت وسازها
در حريم  دكل هاي برق

پ�اون  مديرعامل برق منطقه يي تهران با گلايه از 
ساخت و س��ازهاي غيرمجاز در حريم دكل هاي برق 
فش��ار قوي گفت: »تاكنون تج��اوزي به حريم مردم 
نكرده ايم و ساخت و ساز در اين مناطق به مرور زمان 

اتفاق افتاده است.« 
غلامرض��ا خوش خلق  با تاكيد ب��ر اينكه در زمينه 
دكل ه��اي برق فش��ار ق��وي مدعي هس��تيم، گفت: 
»گلايه ما نس��بت به كس��اني است كه مجوز ساخت 
و س��از در حريم دكل ها را صادر يا با س��اخت و ساز 

غيرمجاز ما را نيز دچار مشكل كرده اند.« 
وي از طرح موضوع جابه جايي دكل هاي برق فشار 
قوي در ش��وراي اسلامي شهر تهران استقبال كرد و 
افزود: »براس��اس توافقات صورت گرفته با شهرداري 
مقرر ش��ده بود ت��ا با كمك اين مجموعه بخش��ي از 
دكل ها به شكل خطوط زميني درآيد، ولي متاسفانه 
شاهد پيشرفت چنداني در اين زمينه هم نبوده ايم.« 
خوش خلق يادآور شد: »سابق بر اين فردي مدعي 
تجاوز دكل ها به حريم ملك مسكوني خود شده بود. 
پس از حضور در محل مش��خص شد اين فرد نه تنها 
با س��اخت و س��از غيرقانوني به حريم دكل هاي برق 
فش��ار قوي تجاوز كرده بلكه حت��ي يكي از پايه هاي 
اين دكل ني��ز درون حياط ملك اين فرد قرار گرفته 
است؛ متاسفانه بسياري از متجاوزان به حريم دكل ها 

امروزه در جايگاه مدعي قرار گرفته اند.«
وي ب��ا تاكيد بر اينكه جابه جايي خطوط بس��يار 
هزينه بر اس��ت و به س��ادگي رخ نخواه��د داد، ادامه 
داد: »شوراي شهر اگر اراده  يي براي حل اين موضوع 
داشته باشد، وزارت نيرو نيز آماده است تا با شورا در 
جهت حل اين مس��ائل همكاري فني و كارشناس��ي 
داشته باشد؛ چرا كه رفع اين مشكل تنها در توان اين 
مجموعه نيس��ت و مديريت شهري نيز بايد با تامين 

مالي طرح به كمك اين مجموعه بيايد.« 

كوتاه از دنياي انرژي

آژانس بين المللي انرژي، نويد تقاضاي قوي جهان مي دهد

بازگشت توازن به بازار نفت
گروه انرژي  مهدي نيكويي 

تقاضاي جهاني امس��ال نف��ت انتظار مي رود كه 
سريع تر از پيش بيني ها رشد كند. آژانس بين المللي 
ان��رژي با عنوان كردن اين مطلب در گزارش جديد 
خود، برآوردهايش از آمارهاي نفتي سال ۲۰۱7 را 

بازنگري كرده است. 
اين گزارش تقاضاي قدرتمند 3 ماهه دوم س��ال 
جاري براي نفت خام را عاملي براي بازگشت رونق 
ب��ه بازاري مي دان��د كه درگير اش��باع عرضه بود و 
نمي توانست به تعادل برسد. چنين وضعيتي سبب 
ش��ده بود كه قيمت ه��اي نفت خام به ش��دت زير 
فش��ار قرار بگيرند. اما گزارش ماه س��پتامبر آژانس 
بين الملل��ي انرژي )IEA( كه ديروز انتش��ار يافت، 
نشان دهنده اين موضوع است كه مي توان نسبت به 

آينده نزديك بازار اميدوار بود. 
آنچ��ه منج��ر ب��ه بازنگ��ري اي��ن موسس��ه در 
برآوردهاي��ش ش��ده، افزايش ۲.3 ميليون بش��كه 
يا ۲.4درص��د تقاضاي روزانه جه��ان در فصل دوم 
۲۰۱7 اس��ت. اين تقاض��اي قدرتمند تا حد زيادي  
ناش��ي از بهبود اوضاع اقتصادي كشورهاي صنعتي 
بوده كه باعث ش��ده اند بيشترين رشد فصلي سالانه 
تقاضاي نفت از نيمه ۲۰۱5 تاكنون ثبت ش��ود. به 
اي��ن ص��ورت، هم اكنون IEA پيش بين��ي افزايش 
تقاضاي جهاني را براي س��ال جاري به ۱.6 ميليون 
بش��كه در روز كه معادل ۱.7درصد اس��ت، افزايش 
داده اس��ت. براي سال ۲۰۱۸ هم، IEA پيش بيني 
مي كن��د كه تقاضاي جهاني ۱.4ميليون بش��كه در 

روز يا ۱.4درصد، رشد ديگر را تجربه كند. 
اي��ن آژانس كه هماهنگ كننده سياس��ت هاي 
بهب��ودي  اس��ت،  كش��ورهاي صنعت��ي  ان��رژي 
قابل توجه نس��بت به پيش بيني ه��اي قبلي براي 
ماه آگوس��ت خود انتظ��ار دارد؛ چراك��ه متقاعد 
ش��ده تغيير بنيان هاي بازار، تقاضا را قادر خواهد 
كرد خود را به س��طح عرضه برساند. اين سازمان 
در م��اه آگوس��ت، پيش بيني كرده بود كه رش��د 
تقاضا در س��ال ۲۰۱7 به مرز ۱.5ميليون بش��كه 
در روز خواه��د رس��يد كه هم��ان پيش بيني هم 
بهبودي ۱۰۰هزار بش��كه يي نسبت به پيش بيني 
۱.4ميليون بشكه يي گزارش جولاي نشان مي داد. 
در هر صورت، گزارش آژانس بين المللي انرژي هم 
مانند گزارش روز سه ش��نبه سازمان اوپك،  حاكي 
 OECD از آن است كه »رشد تقاضاي كشورهاي
همچنان قوي تر از حد انتظار اس��ت و اين موضوع 
به ويژه در اروپا و ايالات متحده مشاهده مي شود.« 
البته گزارش سازمان اوپك، از عامل مهم ديگري 
در تقوي��ت تقاضاي جهان��ي نفت خام هم نام برده 
بود: رش��د اقتصادي س��ريع تر از حد انتظار هند و 
چين در س��ال جاري. اين سازمان در جديدترين 
پيش بين��ي خود، انتظار دارد كه هند با 6.۹درصد 
رش��د اقتصادي و چي��ن با 6.7درص��د، بر ميزان 

واردات نفتي خود بيفزايند. 
نيل آتكينس��ون مدي��ر IEA در بخش صنعت 
و بازارهاي نفت ب��ه خبرگزاري CNBC گفت كه 
تقاضاي »نسبتا قوي« حاكي از آن است كه تعادل 
دوباره بازار »در راه است« و بايد منتظر افزايش هر 

چند اندك قيمت ها در آينده پيش رو باشيم. 
البته باي��د به اين موضوع اش��اره كرد كه هنوز 
تعادل در عرضه و تقاضاي نفت خام ايجاد نش��ده و 
براس��اس گزارش IEA، عرضه نفت خام جهان در 
روزهاي ماه آگوست، به طور ميانگين  برابر با ۹6.73 
ميليون بش��كه بوده و تقاض��اي آن ۹6.5۱ ميليون 

بشكه بوده است. 

 سقوط عرضه نفت
افزاي��ش تقاضاي جهان��ي نف��ت، همزمان با 
كاه��ش عرضه جهاني رخ مي دهد كه بخش��ي از 
آن به دليل اقدام��ات چندجانبه براي مهار مازاد 
توليد بوده و بخشي از آن هم در پي تعطيلي هاي 

برنامه ريزي نشده بوده است. 
توليدات اوپك در آگوس��ت براي نخستين بار 
در 5ماه گذش��ته كاهش يافته اس��ت؛ كاهش در 
توليدي ك��ه ناش��ي از اخت��لال در فعاليت هاي 
نفت��ي ليبي به دليل ناآرامي ها و همچنين كاهش 
توليد چندين عضو ديگر اين سازمان بوده است. 
براس��اس برآوردهاي IEA، سطح پايبندي اعضا 
هم در اين ماه ب��ه ۸۲درصد در مقابل 75درصد 

ماه گذشته ميلادي رسيده است. 
در جبهه توليدكنن��دگان نفتي غيراوپك هم 
كشورهايي مانند روس��يه، قزاقستان، آذربايجان، 
مكزيك و همچنين توليدات منطقه درياي شمال 
مشاهده مي ش��وند كه از حجم توليدشان كاسته 

شده است. 
اي��ن در حالي اس��ت كه در گزارش س��ازمان 
اوپك، برآورد ميزان توليد كش��ورهاي غيراوپكي 
در س��ال جاري را نس��بت به برآورد ماه گذشته  
خود تغيي��ري نداده و همچن��ان انتظار دارد كه 
توليدات اين كش��ورها در سال جاري رشدي به 

ميزان 7۸۰ هزار بشكه داشته  باشد. 
گ��زارش ديروز آژانس نش��ان مي دهد كه اين 
پيش بيني اوپك حداقل در ماه آگوس��ت محقق 
نشده است. براساس داده هاي IEA در مجموع، 
عرضه روزانه نفت جهان در ماه آگوست به ميزان 
7۲۰ هزار بش��كه، كاهش يافته است. اگر كاهش 
7۹ ه��زار بش��كه يي تولي��دات اوپك )براس��اس 
گزارش همين س��ازمان( صحت داش��ته باش��د، 
۸۹درصد از كاهش عرضه جهاني نفت متعلق به 
توليدكنندگان غيراوپكي اس��ت. اين رقم بزرگ 
در حالي اس��ت كه كاهش توليد جهاني در 4ماه 

گذشته سابقه نداشته است. 
اي��ن داده ه��ا قوت قلب��ي براي آن دس��ته از 
اعض��اي اوپك خواهد بود كه در ژانويه گذش��ته 
تواف��ق كاه��ش تولي��د نف��ت را امض��ا كردند تا 
قيمت ه��ا را افزاي��ش دهد اما تاكن��ون به دلايل 
مختلفي ازجمله افزايش توليدات ليبي و نيجريه 
و مهم ت��ر از آن تولي��دات كش��ورهاي غيراوپكي 
و خصوص��ا نفت ش��يل امري��كا، در از بين بردن 
مازاد عرضه در بازار ناتوان بودند. سازمان اوپك، 
هم اكن��ون به بحث درباره تمدي��د توافق كاهش 

توليد مشغول است. 

 كاهش توليد نفت امريكا
آتكينسون تاكيد مي كند: »شاخص هاي بسياري 
جلو چش��م وجود دارند كه حاكي از كاهش ميزان 
ذخاير جهاني هس��تند.« او ب��راي اثبات اين ادعاي 
خود به كاهش افت ذخاير روي كش��تي ها و كاهش 
توليد نفتي كش��ورهاي عضو سازمان همكاري هاي 
اقتصادي )OECD( اشاره مي كند كه توليد آنها را 

به ميانگين 5 ساله، تقليل داده است. 
همچنين گفته مي ش��ود كه تولي��د نفت امريكا 
در پي توفان هاروي، ضربه خورده است )اين ضربه 
كه بيشتر آن به طور غيرمستقيم است(، از تعطيلي  
پالايش��گاه ها و كاهش نياز آنها به نفت خام نشأت 
گرفته اس��ت. برآورد مي ش��ود كه اين توفان روزانه 
حدود ۲۰۰هزار بش��كه نفت را در ماه آگوس��ت از 

بازار خارج كرد و انتظار مي رود كه روزانه 3۰۰ هزار 
بش��كه نفت ديگر هم در ماه س��پتامبر از توليدات 
امريكا كاس��ته ش��ود. ب��ا اين حال، آتكينس��ون به 
اين موضوع اش��اره مي كند كه سقوط توليد امريكا 

احتمالا »اثر ماندگاري« نخواهد داشت. 
آتكينس��ون، اضافه مي كند اين تغيير در ميزان 
عرضه بازار، هم اكنون هم اثر خود را در بازارهاي به 
س��رعت احيا شده پس از توفان، نشان داده است و 
شاهد وضعيت بك وارديشن در بازار هستيم. اين به 
معناي آن است كه قيمت هاي كنوني بازار فيزيكي 

بالاتر از قيمت هاي فوروارد هستند. 

 ذخاير كاهش يافته جهان
برآورده��ا از وضعي��ت ذخاي��ر تج��اري ه��م 
اميدواركنن��ده اس��ت. آژان��س بين المللي انرژي 
در گزارش خود ب��رآورد مي كند: »ذخاير تجاري 
كش��ورهاي OECD در ماه جولاي، بدون آنكه 
تغيير كند، در س��طح 3.۰۱6ميليارد بشكه باقي 
ماند. اين در حالي اس��ت كه معمولا در اين برهه 

زماني، ذخاير تجاري افزايش مي يافت.«
با اين حال، هنوز ه��م مازاد ذخاير تجاري نفت 
خام و فرآورده هاي نفتي اين كش��ورها نس��بت به 
ميانگين 5س��اله به ۱۹۰ ميليون بش��كه مي رسد. 
گ��زارش س��ازمان اوپك، اين رق��م را ۱۹5 ميليون 
 IEA بشكه مي داند كه حكايت از خوش بيني بيشتر
دارد. ام��ا در حالي كه اوپ��ك، ميزان ذخاير تجاري 
فرآورده هاي نفتي كش��ورهاي OECD در انتهاي 
ماه جولاي را 7۲ميليون بش��كه بيش از ميانگين 5 
ساله مي داند، آژانس بين المللي انرژي آن را تنها 35 
ميليون بش��كه دانسته و راه چنداني تا ايجاد تعادل 
در بازار اين محصولات باقي نمي ماند. واضح است كه 
اين تفاوت در برآوردها در طرف مقابل به معناي آن 
است كه از نگاه IEA، بازگشت تعادل به بازار نفت 

خام، زمان بيشتري به طول خواهد انجاميد. 
اما از نظر بازگش��ت تع��ادل به ب��ازار فرآورده ها و 
محص��ولات نفتي، IEA بي��ان مي كند: »بس��ته به 
س��رعت احياي صنع��ت پالايش��گاهي ايالات متحده 
پس از اختلال ه��اي رخ داده در خلال توفان هاروي، 
ذخاير تج��اري محص��ولات نفتي كش��ورهاي عضو 
س��ازمان همكاري هاي اقتصادي مي تواند به س��طح 
يا حتي پايين تر از ميانگين 5 س��اله س��قوط كند.« 
در هر ص��ورت، آژانس بين المللي ان��رژي انتظار 
ندارد كه اثر توف��ان هاروي بر بازار نفت امريكا تا 
مدت زيادي ادامه يابد و احتمالا به زودي ش��اهد 

بازگشت اين بازار به ش��رايط عادي خواهيم بود؛ 
ه��ر چند تا آن زمان بازگش��ت تع��ادل به ذخاير 

تجاري را در دسترس تر از پيش كرده است. 
در پ��ي اين توفان، هم اكنون انتظار مي رود كه 
تولي��دات كل محصولات پالايش��گاهي جهان در 
3ماهه س��وم س��ال ۲۰۱7 به ميزان ۰.7ميليون 

بش��كه كمتر از پيش بيني هاي قبلي باش��د. اين 
س��خن ب��ه معناي آن اس��ت ك��ه ب��راي دومين 
فص��ل متوالي، ش��اهد كمبود عرض��ه محصولات 
پالايش��گاهي در س��طح جه��ان خواهي��م بود و 
مابه التفاوت ه��ا از محل ذخاير تجاري، برداش��ت 

خواهند شد.

رييس هيات مديره استصنا در گفت وگو با »تعادل« از حضور پررنگ شركت هاي ايراني در نمايشگاه نفت و گاز غرب چين خبر داد

دعوت »ساينوپك« و »سي ان پي سي« از ايراني ها براي حضور در مناقصه هاي نفتي

گروه انرژي  حميد مظفر 
چي��ن با مصرف روزانه بيش از ۱۲ ميليون بش��كه 
نفت پس از ايالات متحده به عنوان دومين مصرف كننده 
بزرگ نفت در جهان به حساب مي آيد. از سوي ديگر، 
براساس داده هاي منتشر شده توسط بي پي، توليد اين 
كش��ور تا پايان سال ۲۰۱6 تقريبا به 4 ميليون بشكه 
در روز رسيده است. توليدي كه نسبت به سال ۲۰۱5 
با كاهش بيش از 7 درصدي مواجه بوده اس��ت. البته 
اين كشور بيش از ۲5 ميليارد بشكه ذخاير اثبات شده 
نفت ني��ز دارد كه بخش قابل توجه��ي از آن در غرب 
چين واقع ش��ده و دولت اين كشور تمركز ويژه يي بر 
توسعه ذخاير دس��ت نخورده نفت خود در استان هاي 

غربي اين كشور پهناور دارد. 
از اي��ن رو از 3 س��ال پيش نمايش��گاهي در ش��هر 
كام��اراي در غرب چين با محوريت نفت و گاز آغاز به 
كار كرده  اس��ت تا شركت هاي داخلي و خارجي فعال 
در اين صنعت در آن حضور پيدا كنند. س��ومين دوره 
اين نمايش��گاه در حالي هفته گذش��ته به پايان رسيد 

كه هياتي از شركت هاي سازنده تجهيزات صنعت نفت 
ايران نيز در آن حضور داشتند. 

رضا پدي��دار رييس هيات مديره انجمن س��ازندگان 
تجهيزات صنعت نفت ايران كه در اين نمايشگاه حضور 
داش��ت، در گفت وگو با »تع��ادل«، از جزئيات برگزاري 
اين رويداد بين المللي خب��ر داد. دعوت غول هاي بزرگ 
نف��ت چي��ن همچ��ون س��اينوپك و سي ان پي س��ي از 
شركت هاي سازنده، پيمانكار و مشاور ايراني براي حضور 
در مناقصه هاي اكتش��اف و توليد نف��ت در غرب چين، 
مهم ترين اتفاقي بود كه در خلال برگزاري اين نمايشگاه 
به وقوع پيوس��ت. موضوعي كه پدي��دار آن را در تاريخ 

صنعت نفت ايران بي سابقه مي داند. 
 وي در تشريح فضاي برگزاري نمايشگاه گفت: »در
 ۲ ده��ه اخير منابع نف��ت و گاز زيادي در غرب چين 
پيدا ش��ده كه البته س��هم نفت آن بيش��تر است. در 
 حال حاضر توليد نفت در اين قس��مت از چين حدود
 3۰۰ هزار بش��كه در روز است اما پيش بيني مي شود 
كه تا س��ال ۲۰۲۱ ب��ه حدود يك ميليون بش��كه در 

روز افزاي��ش پيدا كند. اين موقعيت س��بب ش��ده كه 
چيني ه��ا نمايش��گاه تخصصي را در اي��ن منطقه برپا 
كنند و بنا دارند هر سال اين نمايشگاه را برگزار كرده 
و از س��ازندگان و پيمانكاران داخلي و خارجي دعوت 
ب��ه عمل آورند. امس��ال، س��ومين دوره برگزاري اين 
نمايشگاه بود. البته دوره اول اين نمايشگاه تشريفاتي 

و دوره هاي دوم و سوم آن عملياتي بود.«
آن طور ك��ه ريي��س هيات مديره اس��تصنا عنوان 
مي كن��د، اس��تقبال از ش��ركت هاي ايران��ي حاضر در 
اين نمايش��گاه بس��يار مطلوب بوده  است و در حاشيه 
برگ��زاري اين نمايش��گاه، با ۱۸ ش��ركت چيني براي 
همكاري هاي مش��ترك مذاكره شده است. پديدار در 
تش��ريح فعاليت  هيات ايراني حاضر در نمايشگاه نفت 
و گاز كامراي گفت: »روز نخس��ت و دوم نمايشگاه به 
بازديد از نمايش��گاه و ارائه كنفران��س اختصاص پيدا 
كرد. در اين نمايش��گاه هيات ايراني يك س��خنراني با 
عنوان »كسب و كار و س��رمايه گذاري در ايران« ارائه 
ك��رد و طي آن به معرفي فرصت هاي س��رمايه گذاري 
در ايران پرداخت. روز س��وم ب��ه مذاكرات رو در روي 
نمايندگان ايراني و چيني اختصاص يافت. روز چهارم 

نيز شامل مراسم اختتاميه مي شد.«
وي افزود: »هيات ايراني متش��كل از ۱۰ ش��ركت 
برت��ر س��ازنده تجهي��زات صنع��ت نف��ت، مجموعا با 
۱۸ش��ركت س��ازنده تجهيزات و مهندسي توليد نفت 
و گاز چين مذاكره كرد تا ش��رايط همكاري مش��ترك 

طرفين بررسي شود.«
پدي��دار عنوان كرد كه در اين مذاكرات، هيات ايراني 
خواس��تار هم��كاري دوطرفه بود. بدين ص��ورت كه اولا 
اگر چيني ها مايل به فعاليت در ايران هس��تند از طريق 
پيمانكاران، سازندگان و مشاوران ايراني وارد صنعت نفت 
ايران شوند ثانيا شركت هاي ايراني  نيز متقابلا بتوانند در 

پروژه هاي نفتي چين حضور پيدا كنند. 
به نظر مي رس��د كه توانمندي شركت هاي ايراني در 
اين نمايش��گاه نظر چيني ها را به خود جلب كرده است، 
به نح��وي كه دو غول نفتي چين از اين ش��ركت ها براي 
حض��ور در مناقصه هاي اكتش��اف و توليد نفت در غرب 

چي��ن دعوت به عمل آورده اند. پدي��دار در اين رابطه به 
»تعادل« گفت: »اس��تقبال از ش��ركت هاي ايراني بسيار 
مطلوب بود، ب��ه نحوي كه نمايندگاني از ش��ركت هاي 
سي ان پي س��ي، س��اينوپك و ش��ركت سي اواوسي ان پي 
به طور رس��مي از ش��ركت هاي ايراني دعوت به عمل 
آوردن��د ت��ا در مناقصه ه��اي طرح ه��اي توس��عه يي 
پروژه ه��اي اكتش��اف و توليد غرب چي��ن حضور پيدا 
كنن��د. بدون اغراق بايد بگويم كه ش��ايد اين موضوع 

براي نخستين بار اتفاق مي افتاد.«
وي با اش��اره به حضور پيش��ين ش��ركت هاي ايراني 
در نمايشگاه هاي بين المللي، نمايشگاه كاماراي را نقطه 
عطفي در اين مس��اله عنوان كرد و بيان داش��ت: »ما در 
گذشته نيز در نمايشگاه هاي بين المللي حضور داشتيم. 
به عنوان مثال شركت هاي ايراني حدود 5سال پيش به 
نمايشگاه نفت و گاز شانگهاي رفتند. اما تعاملي كه اين بار 
صورت گرفت در حضورهاي پيشين وجود نداشت. اساس 
مذاكرات بس��يار خوب بود و ش��ايد براي نخستين پايه 
جديدي را در روابط شركت هاي ايراني و چيني بنا نهاد.«

اي��ن فعال بخش خصوصي نفت در تش��ريح برخي 
توانمندي هاي ش��ركت هاي ايراني كه چشم چيني ها 
را گرفت��ه بود، گف��ت: »در اين نمايش��گاه توانمندي 
ايراني ها در س��اخت لوله ه��اي فايبرگلاس جي آر پي و 
ابداعات برخي ش��ركت ها در ساخت تيغه هاي توربين 
و استفاده از سوپرآلياژها در كنار ديگر توانمندي هاي 

آنها مورد توجه قرار گرفت.«
وي ادامه داد: »در اين نمايشگاه گروه هاي ديگري 
از كلمبيا، برزيل و حتي عمان و كش��ورهاي حاش��يه 
خليج فارس حضور داش��تند. نماينده ي��ي كه از عمان 
ب��ه اين نمايش��گاه آمده بود با بنده مذاكره داش��ت و 
با مش��اهده دستاوردها، از ش��ركت هاي ايراني دعوت 
كرد تا در پروژه هاي ساخت تجهيزات عمان مشاركت 

داشته باشند.«
البت��ه پدي��دار ب��ه قابليت هاي ش��ركت هاي چيني 
نيز اش��اره كرد كه در س��ال هاي اخير تحت ليس��انس 
ش��ركت هاي بزرگ اروپايي، امريكايي و روسي به دست 
آورده اند و براي هيات ايراني قابل توجه بود. علاوه بر جنبه 

فني، چيني ها توانسته اند از منظر مالي نيز خود را تقويت 
كرده و خواستار مشاركت با طرف ايراني هستند. 

به نظر مي رسد مذاكرات هيات ايراني با شركت هاي 
چين��ي مفيد واقع ش��ده اس��ت. ش��اهد اي��ن موضوع، 
ايميل هايي است كه پديدار بلافاصله پس از بازگشت از 
چين دريافت كرده اس��ت. وي در اين ب��اره اظهار كرد: 
»پس از بازگش��ت از س��فر، اقدام به ايجاد ارتباط با اين 
شركت ها كرديم. نمي توان گفت كه ۱۰۰درصد مذاكرات 
ما در چين عملياتي خواهد ش��د اما با بازگش��ت هيات 
ايراني از س��فر، بنده از ۱4 ش��ركت از ۱۸ش��ركتي كه 
ش��خصا با آنها مذاكره داشتم ايميل دريافت كردم كه 
در اي��ن ايميل ها، چيني ها تمايل خ��ود را به حفظ و 
ادامه اين ارتباط اعلام كردند. بنابراين مي توانم بگويم 
كه توانس��تيم به ادبيات جديدي برس��يم. در س��طح 
بين المللي مش��تاق براي شركت هاي ايراني زياد است. 
مذاكرات ما در اين نمايش��گاه نه در سطح بومي بلكه 
در س��طح استانداردهاي جهاني اي بود كه شركت هاي 

چيني از آن سخن مي گفتند.«
پديدار كه رياس��ت كميسيون انرژي اتاق بازرگاني 
ته��ران را ني��ز برعه��ده دارد، خواس��تار حمايت هاي 
دولت و وزارت نفت از ش��ركت هاي ايراني براي حضور 
پررنگ تر در مجامع بين المللي ش��د. وي در اين زمينه 
عن��وان كرد: »مجموعه وزارت نف��ت، معاونت علمي و 
فناوري و اتاق هاي بازرگاني بايد مش��اركت بيش��تري 
ب��راي معرفي توانمندي صنعت نف��ت ايران در عرصه 
بين المللي انجام دهند تا از اين ظرفيت خالي استفاده 
ش��ود؛ همان  كاري كه چيني ها براي شركت هاي خود 
مي كنند. ما در اي��ران ظرفيت خالي زيادي در بخش 
س��ازندگان، پيمانكاران و مشاوران بخش انرژي داريم. 
دول��ت بايد كمك كند تا اين ش��ركت ها خ��ود را در 
عرصه بازارهاي جهان��ي معرفي كنند تا با تقويت آنها 
از مهاج��رت نيروي متخصص ايراني جلوگيري ش��ود. 
نهادهاي مس��وول موظف هس��تند از اي��ن فرصت ها 
نهايت بهره برداري را ب��رده و با حمايت هايي حتي در 
س��طح تهيه بلي��ت هواپيما و تامي��ن هزينه اقامت به 

شركت هاي ايراني كمك كنند.«
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سيدعليصالحيبهسوچي:آنسالهارابهيادآر
س��یدعلي صالحي در پي كش��تار مسلمانان روهینگیايي در میانمار در نوشته يي خطاب به »آنگ سان سوچي« - رهبر اين 

كشور آسیايي - از او انتقاد كرد. اين شاعر در بخشي از يادداشتش نوشته است: 
»آنگ سان سوچي«!

فكر مي كردم زن بايد اينديرا گاندي باشد. فكر مي كردم زن بايد مادر ترزا باشد. فكر مي كردم آن همه تنگنا و حصر و هراس را تنها تو 
از سرِ عشق به اولاد آدمي، هزينه حوصله كرده اي. آن سال ها را به ياد آر دختر آزادي خواه، چه رخ داد. دنیا را كه كبوتر سفید را سر برُيده، 

كركس لاشخوار برگزيده يي بر دو شانه خود؟!
مي گويند كرور كرور كش��تار كرده اي. اين نابوديس��م بي رحمانه به فرمان تو رخ داده اس��ت. »آنگ سان سوچي«! هول آور هولوكاست 
میانمار... ! مار میان تنهايي تو چنبر زده بود و ما نمي دانستیم! دريغا... مگر تو دختر مادرت نبوده اي، مگر تو زن نیستي. مگر تو هرگز كودك 
نبوده اي، مگر تو با همان زباني تكلم نمي كني كه كودكان میانمار!؟ آنها كه به مردم خود رحم نمي كنند، چه ربطي به روياي صلح دارند... 

چهرهروز

بررسيكشورهاييبابالاترينهزينههايتحصيلدرجهان

تحصيلاتدانشگاهيگراندرامريكا
گ�روهگوناگونآخري��ن گزارش هاي 
تحصیلي از كش��ورهاي عضو س��ازمان 
هم��كاري و توس��عه اقتص��ادي نش��ان 
مي دهد كه امريكا بیش��ترين هزينه هاي تحصیلي در 
جه��ان را دارد. در س��ال هاي اخیر هزينه تحصیلات 
عال��ي در امريكا، بس��یار مورد بررس��ي ق��رار گرفته 
اس��ت. با افزايش هزينه هاي تحصیل در اين كشور، 
فارغ التحصیلان ناچار به دريافت وام هايي مي ش��وند 
ك��ه در نهاي��ت پ��س از فارغ التحصیل��ي بدهكاري 

بسیاري براي آنها ايجاد مي كند. 
طب��ق آمار به دس��ت آم��ده از س��ال تحصیلي 
2016-2015 متوس��ط هزينه  س��الانه تحصیلات 
دانش��گاهي براي امريكايي ها بی��ش از 8 هزار دلار 
برآورد ش��ده اس��ت. البته تحصیلات پیش از دوره 
دانش��گاه در امريكا رايگان است. ش��یلي در میان 
كش��ورهايي كه هزينه  تحصی��لات بالايي دارند در 
رتب��ه دوم قرار گرفته اس��ت. علاوه ب��ر اين طبق 
س��اير گزارش هاي به دس��ت آمده، ش��یلي يكي از 
كشورهايي اس��ت كه هزينه هاي زندگي در آن نیز 
بسیار بالاست. هرچند كه اين كشور در میان ساير 
كشورهاي منطقه شرايط اقتصادي بهتري دارد اما 
هزينه هاي تحصیل و زندگي در شیلي بسیار گزاف 

اعلام شده است. 
اي��ن كش��ور هزين��ه  س��الانه تحصی��لات  در 
دانش��گاهي، به طور متوسط نزديك به 8 هزار دلار 
برآورد ش��ده اس��ت. پس از امريكا و شیلي، ژاپن با 
اخت��لاف قابل توجهي در هزينه ه��اي تحصیل، در 
جايگاه س��وم قرار گرفته است. دانشگاه  و كالج هاي 
اين كش��ور داراي اس��تانداردهاي آموزش��ي بسیار 
بالاست. از طرفي هزينه هاي تحصیلات دانشگاهي 
در اين كشور نیز در مقايسه با ساير كشورها، بسیار 
بالا اعلام شده اس��ت. میزان شهريه هاي تحصیلي 
در اين كش��ور، باعث شده كه دولت و دانشگاه هاي 
اين كشور، گزينه هاي بس��یاري براي كمك هزينه 
تحصیل��ي و وام در اختیار دانش��جويان قرار دهد. 
طب��ق آخري��ن آمار ب��ه دس��ت آم��ده، میانگین 
هزينه ه��اي س��الانه تحصیل��ي براي دانش��جويان 

ژاپن��ي بی��ش از 5 هزار دلار برآورد ش��ده اس��ت. 
كانادا، اس��ترالیا، ك��ره جنوبي و نیوزلن��د از ديگر 
كش��ورهايي هس��تند كه در فهرس��ت كشورهايي 
هس��تند كه بالاترين هزينه تحصی��ل در جهان را 
دارن��د. هرچند كه با توجه به كیفیت آموزش��ي در 
دانشگاه هاي كانادا، هزينه هاي تحصیل در مقايسه 
با برخي كش��ورها، پايین تر است اما با اين حال، با 
متوس��ط هزينه تحصیلاتي ح��دود 5 هزار دلار در 
سال، اين كشور در فهرست كشورهايي قرار گرفته 
كه بالاترين هزينه هاي تحصیل را دارند. هزينه هاي 
سالانه تحصیلات در استرالیا، كره جنوبي و نیوزلند 
نیز در س��ال تحصیلي 2016-2015 حدود 4تا 5 

هزار دلار برآورد شده است. 
طب��ق گزارش ه��اي به دس��ت آم��ده، هلند از 
كش��ورهايي اس��ت به دلیل داش��تن دانشگاه هاي 
معتبر مقصد بس��یاري از دانشجويان است. هرچند 
كه اين كش��ور ام��كان اخ��ذ ب��ورس تحصیلي را 
به ش��كل تخفی��ف در ش��هريه و درياف��ت كمك 
هزينه ه��اي تحصیل��ي را براي دانش��جويان ايجاد 

كرده، اما در میان كش��ورهايي اس��ت كه بالاترين 
هزينه ه��اي تحصی��ل را دارن��د. بر اس��اس آمار به 
دس��ت آمده، هزينه س��الانه تحصیلات دانشگاهي 
در اين كش��ور بیش از 2هزار دلار اعلام ش��ده كه 
اين هزينه در اس��پانیا، حدود هزار و 830 دلار در 
سال است. دانش��گاه هاي ايتالیا نیز سالانه پذيراي 
دانش��جويان بس��یاري هس��تند. آنطور كه گزارش 
تحصیل��ي كش��ورهاي عضو س��ازمان هم��كاري و 
توسعه اقتصادي نشان مي دهد، ايتالیا نیز در میان 
كشورهايي اس��ت كه بالاترين هزينه هاي تحصیلي 
را دارد. میانگی��ن هزينه تحصیلات دانش��گاهي در 
س��ال تحصیلي 2016-2015 در اين كشور حدود 
ه��زار و 658 دلاراع��لام ش��ده كه اي��ن هزينه در 

پرتغال، به هزار و 124دلار مي رسد. 
همانطور كه در اين گزارش اعلام شد، امريكا در 
میان ساير كش��ورها، بالاترين هزينه هاي تحصیل 
را دارد؛ هرچن��د ك��ه دانش آموزان و دانش��جويان 
مي توانن��د از كمك هزينه ه��اي تحصیل��ي در اين 
كشور با عنوان وام يا بورس تحصیلي استفاده كنند. 

آمارنامه

تصميمجهانيبراي»اون«
لوموند:

در  لومون��د  روزنام��ه 
اول خود گزارشي  صفحه 
از واكنش ه��ا به قطعنامه 
تازه شوراي امنیت منتشر 
كرده اس��ت. ب��ه گزارش 
لومون��د، ش��وراي امنیت 
س��ازمان مل��ل متحد، به 
تحريم ه��اي  قطعنام��ه 
جدي��د علیه كره ش��مالي 

راي مثبت داد. پیش بیني مي ش��ود پیونگ يانگ 
واكنش تندي نس��بت ب��ه اين  تحريم ها داش��ته 
باشد. طبق قطعنامه يي كه شوراي امنیت سازمان 
 مل��ل علی��ه كره ش��مالي تصويب ك��رده، حدود
75 درص��د از واردات گاز و 55 درص��د از واردات 
بنزين به كره شمالي، متوقف خواهد شد. همچنین 
هیچ گونه منسوجاتي از كره شمالي صادر نخواهد 
ش��د؛ اين موضوع مي تواند ضرب��ه قابل توجهي به 
كره ش��مالي بزند. اي��ن قطعنام��ه، در واكنش به 
قدرتمندترين آزمايش اتمي كره ش��مالي صورت 
گرفت. س��وم س��پتامبر، پیونگ يانگ شش��مین 

آزمايش هسته يي خود را انجام داد. 

الپايس:
اس��پانیا  دادس��تاني 
دستور ضبط صندوق هاي 
گ��زارش  ب��ه  داد.  راي 
ال پاي��س، پ��س از آنك��ه 
دي��وان عالي اين كش��ور 
استقلال  همه پرسي  علیه 
كاتالونیا راي داد، ماموران 
با  اي��ن منطق��ه  پلی��س 
دس��تور دادستاني موظف 

ب��ه ضب��ط صندوق ه��اي راي، برگ��ه آرا و تمام 
موارد تبلیغاتي مربوط به اين همه پرس��ي شدند. 
اين دس��تور درحالي صادر شد كه جدايي طلبان 
در كاتالونیا، باوجود مخالفت هاي دولت اس��پانیا 
و راي ديوان عالي، اعلام كرده اند كه همه پرس��ي 
را برگزار خواهند كرد. طبق گزارش اين روزنامه، 
منطقه كاتالونیا نس��بت به كل كش��ور، ش��رايط 
اقتص��ادي بهت��ري دارد و هم اكن��ون به ص��ورت 
خودمخت��ار اداره مي ش��ود، ام��ا مقام هاي محلي 
از جدايي طلب��ي اكثريت س��اكنان اي��ن منطقه 
خبر داده اند. گفته مي ش��ود دس��توري كه اخیرا 
دادس��تاني اس��پانیا براي متوقف كردن مقدمات 
اين همه پرسي صادر كرده، مي تواند اختلاف میان 
دول��ت محلي و دولت مركزي اس��پانیا را افزايش 
دهد؛ چراك��ه پلیس اين منطقه اگرچه موظف به 
پیروي از دستور دادس��تاني است اما در حقیقت 
بايد براي اجراي آن در برابر دولت محلي بايستد 

كه به نوعي خود زيرمجموعه آن است. 

نيويوركتايمز:
ايرما  ق��درت  كاه��ش 
س��اكنان  ب��ه  س��رانجام 
فلوري��دا  از  بخش هاي��ي 
اجازه داد تا براي بررس��ي 
ب��ه  وارده،  خس��ارات 
خانه هاي شان بازگردند اما 
عبور ايرما از ايالت فلوريدا 
ويرانگري ه��اي  پاي��ان  و 
اي��ن توفان، آغ��از بعضي 

خرابي ها در اين ايالت ش��ده است. به گزارش اين 
روزنامه، امريكا در طول 3 هفته گذش��ته، ش��اهد 
حوادث غیر مترقبه يي بود كه در تاريخ اين كش��ور 
كم سابقه بوده است. پس از توفان هاروي كه منجر 
به ويراني تگزاس و آوارگي بس��یاري از شهروندان 
ش��د، توفان ايرما با ق��درت بیش��تري از هاروي، 
خس��ارت و تلفات س��نگین تري برجاي گذاشت. 
باران هاي شديد سبب جاري شدن سیل در منازل 
و خیابان ها و آبگرفتگي معابر ش��د. با پايان يافتن 
ايرما، همچنان برق بس��یاري از س��اكنان فلوريدا 
قطع است. مقامات اعلام كرده اند تعمیر تاسیسات 
براي برق رساني به مناطق آسیب ديده احتمالا چند 

هفته طول خواهد كشید. 

كيوسک

ميراثنامهايستگاه

حاشيههايجديد»آمازون«
گزارش��ي جديد ف��اش ك��رده »آمازون« 
11 براب��ر كمت��ر از ديگ��ر كتابفروش��ي ها 
مالی��ات ش��ركت پرداخ��ت مي كن��د.  ب��ه 
گ��زارش گاردين، گوي��ا خس��ارت هايي كه 
»آم��ازون« تاكن��ون به نويس��ندگان و ديگر 
ناش��ران زده، كاف��ي نب��وده كه اخی��را هم 

 خبر رس��یده اين وب سايت بزرگ بین المللي در مقايس��ه با كتابفروشي هاي سنتي، 
11 برابر كمتر مالیات شركت مي پردازد.  در اين گزارش كه از سوي مركز تحقیقات 
تجاري و اقتصادي انگلیس انجام شده، همچنین آمده است مالیاتي كه شعبه بدفورد 
»واترستونز« مي پرداخت، 17 برابر مالیاتي است كه آمازون ملزم به پرداخت آن است.  
نتايج اين پژوهش در كنفرانس سالانه انجمن كتابفروشان انگلستان اعلام شد و باعث 
اعتراض اين صنف شد. اين تحقیقات نشان داده كتابفروشي ها به طور میانگین 540 
میلیون پوند به اقتصاد انگلیس كمك كرده و 131 میلیون پوند مالیات پرداخت مي كنند 
كه 12 میلیون پوند آن مالیات شركت است. اين درحالي است كه مبلغ پرداختي شركت 
آمازون 11برابر كمتر است و مالیات شركت آن از 15.8 به 7.4 میلیون پوند هم كاهش 
پیدا كرده اس��ت.  اعضاي انجمن كتابفروشان انگلس��تان هم در نشست سالانه شان 
 اعتراض خود را نس��بت به اين تبعیض اعلام كردند. به گزارش ايسنا، در حال حاضر

 867 كتابفروش��ي  مستقل در انگلیس مش��غول فعالیت هستند كه اين رقم نسبت 
به 11 س��ال پیش، نصف ش��ده است. براس��اس آمار، كتابفروش��ي ها براي 24هزار و 
400نفر اش��تغال زايي مي كنند. آمازون تنها در انگلس��تان م��ورد انتقاد قرار نگرفته؛ 
در چند سال اخیر نويس��ندگان سرشناسي همچون »استفن كینگ«، »دونا ترات«، 
»پل آس��تر«، »جان گريشام«، »جیمز پترس��ون«، »جوزف اونیل«، »جنیفر ايگان«، 
»ل��ي چايلد«، »فیلیپ پولم��ن« و... اعتراض خود را نس��بت به كارك��رد »آمازون« 
 نش��ان داده ان��د. اين نويس��نده ها با نوش��تن ي��ك نامه  سرگش��اده  و انتش��ار آن در 
نیويورك تايمز از سیاست هاي شركت آمازون در نشر كتاب الكترونیك و مذاكراتش 
با خانه نشر »هچت« انتقاد كردند. اين نامه به امضاي ۹0۹ چهره مطرح ادبي رسیده 
اس��ت.  اختلاف ناش��ران امريكايي با شركت آمازون بر س��ر درصد فروش كتاب هاي 

الكترونیك است. 

آجيلتبريزثبتمليشد
معمولا گردشگراني كه از شهرهاي ايران يا 
حتي كشورهاي ديگر به تبريز سفر مي كنند، 
ممكن نیس��ت از آجی�����ل تبريز صرف نظر 
كنند. كیفیت آجیل تبريز به دلیل آب وهواي 
مناس��ب اين منطقه براي كش��ت خش��كبار 
ش��هرت جهاني دارد. تبري��ز از ديرباز در اين 

صنعت فعالیت برجسته يي داشته و اسناد قديمي نشان مي دهند كه بازرگانان تبريزي 
محموله هاي آجیل را به كش��ورهاي همس��ايه صادر مي كردند. شهرت آجیل تبريز، 
س��ازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري آذربايجان شرقي را بر آن داشت 
كه تلاش هايي براي ثبت ملي در آثار ناملموس اين محصول داشته باشد. به گزارش 
ايرنا، ديروز مديركل میراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري آذربايجان شرقي با 
اشاره به اينكه در يك سال و نیم گذشته 5 مورد از آثار ناملموس استان در فهرست 
ملي به ثبت رس��ید از ثبت آجیل تبريز در فهرس��ت آثار ملي خبر داد.  مرتضي آبدار 
با تاكید بر تبلیغات بیشتر در عرصه گردشگري اظهار كرد: در تلاش هستیم با ايجاد 
و تقويت برندهاي خاص نام تبريز را در عرصه هاي گوناگون بیش��تر از پیش بر س��ر 
زبان ها بیندازيم.  او در مراسم جشن ثبت آجیل تبريز با بیان آثار اقتصادي ثبت آثار 
در فهرس��ت ناملموس گفت: براي ايجاد يك برند، معرفي و ارتقاي گس��تره پوشش 
مولفه هاي مهمي به حس��اب مي آيند و ثبت ملي اثر در اين راستا نقش مهمي دارد.  
وي ادامه داد: مورد ثبت ش��ده را به نوعي انحصاري به يك منطقه خاص جغرافیايي 
نسبت مي دهد و با توجه به فراگیر بودن و جنبه عمومي اين آثار، معرفي آنها با سرعت 
بیشتري انجام مي شود.  مديركل میراث فرهنگي آذربايجان شرقي گفت: زماني مي توان 
گفت در گردشگري شاهد پیشرفت هستیم كه آثار اقتصادي آن را در جامعه ببینیم 
و تبريز 2018 فرصت طلايي براي گردشگري استان است.  آبدار با تقدير از اتحاديه 
آجیل و خشكبار در راستاي ثبت آجیل خاطرنشان كرد: تمام مجموعه هاي ديگر نیز 
كه شاخصي در عرصه ملي دارند، بايد در اين زمینه پیشقدم شوند.  او با تاكید بر لزوم 
حمايت صاحبان صنايع و صنف ها از صنايع دستي گفت: اگر بتوانیم در بسته بندي هاي 
آجیل از صنايع دستي استفاده كنیم هم در معرفي صنايع دستي موفق خواهیم بود و 

هم با ترويج فروش آن از هنرمندان حمايت مي شود.

تاريخنگاري

روزي كه سكه »داريك« در ايران ضرب شد 
چهاردهم سپتامبر سال 488 پیش از میلاد را روزي عنوان كرده اند كه در آن روز 
داريوش بزرگ ش��اه وقت ايران دستور ضرب سكه يي را داد با وزن و شكل و عیار 
مشخص و يكنواخت تا واحد پول ايران قرار گیرد كه مورخان يوناني در كتاب هاي 
خود آن را »داريك )منتس��ب به داريوش( « نوش��ته اند. چهاردهم سپتامبر برابر 
مي ش��ود با بیست و سوم شهريور شمس��ي. تا زمان رواج داريك، معاملات تجاري 
به صورت مبادله اجناس صورت مي گرفت كه كاري پیچیده بود و بازار همیش��ه 
نوس��ان داش��ت. ملل ديگر از طلا براي مبادله كالا و خدمات استفاده مي كردند 
ولي نه به صورت س��كه يكنواخت با عیار و وزن و ش��كل واحد. به عبارت ديگر تا 
سپتامبر 488 پیش از میلاد، بازرگانان و افراد شكل و عیار طلاي »وسیله مبادله« 
را تعیین مي كردند نه دولت ها. داريوش همزمان دستور ايجاد پستخانه را در ايران 
صادر كرد كه تاريخ نگاران وي را مبتكر »پس��ت« و ارتباط پس��تي در تاريخ جهان 
معرفي كرده اند. داريوش همچنین در سپتامبر 488 پیش از میلاد دستور ايجاد يك 
ارتش دايمي را براي ايران صادر كرده بود كه مورخان معاصر از آن به نام سپاه جاويدان 
نام برده اند. به اين ترتیب، ايرانیان نخستین ملت جهان بودند كه به اهمیت وجود يك 
ارتش دايمي پي برده و آن را به وجود آورده بودند. پیش از آن، هنگام جنگ دس��ت 
به جمع آوري نیرو زده مي شد و يك ارتش دايمي وجود نداشت. بعدا اسكندر و سپس 
رومیان اين ابتكار داريوش را اقتباس كردند.   داريوش در همین سال ساختن تالار صد 
ستون را در تخت جمشید داده بود كه محل اجتماع و ديد و بازديد هاي عمومي باشد و 
نیز ساختن راه طولاني شوش به سارد )ساحل مديترانه( را.  او كه سال پیش از آن دستور 
تقسیم ايران به استان هاي متعدد )ساتراپي( را داده بود دو سال پس از ضرب سكه داريك 
و قرار دادن آن به عنوان وس��یله معاملات درگذشت. مي گويند داريوش واژه ساتراپ را 

از آن جهت انتخاب كرد كه »استاندار« بداند نگهبان ايالت خود است نه سرور مردم. 

بازارهنر

رويداديبهنفع»اماس«
تالار وحدت شنبه 25 شهريور، ساعت 
21:30میزب��ان »رويداد ش��نیداري 3« 
سومین كنس��رت اينتراركستر تهران در 
سال ۹6 به نفع بیماران  ام اس خواهد بود. 
كنس��رت اينتراركس��تر تهران به نفع 
بیماران  ام اس شامل قطعاتي از موسیقي 
باروك و موس��یقي معاصر به رهبري نادر 

مشايخي خواهد بود. 
آث��اري از يوه��ان سباس��تین باخ با 

همراهي گ��روه كر اينتراركس��تر به رهب��ري هامون 
هاش��مي، قطعات��ي از ژان باتیس��ت لولي آهنگس��از 
قرن هفدهم فرانس��وي در تركیب س��ازهاي ايراني و 
سمفونیك، قطعه يي از جرج فردريك هندل و قطعاتي 
از آروو پرت و نادر مشايخي رپرتوار كنسرت شنبه شب 

را تشكیل مي دهند. 
به گزارش ايلنا يك��ي از بخش هاي برنامه قطعات 
بريكولاژ از نادر مش��ايخي اس��ت كه اين بار با متني از 
»مرحوم« اجرا مي ش��ود. بريكولاژ فرمي اس��ت كه به 

صورت اركسترال و در لحظه به وجود مي آيد. 

نادر مش��ايخي كه خود بیش از سي 
س��ال با بیماري  ام اس دست به گريبان 
اس��ت، درب��اره برگ��زاري اي��ن برنام��ه 
مي گوي��د: ما مي خواهیم به كس��اني كه 
دچار اين بیماري هستند نشان دهیم كه 
با وجود  ام اس هم مي شود زندگي كرد، با 
وجود  ام اس هم مي توان خوشبخت بود. 
برخلاف برنامه هاي معمول از اين دست 
كه تلاش مي كنند براي ساعاتي افراد را 
سرگرم كنند تا سختي هاي زندگي را فراموش كنند، 
ما در اين برنامه قصد داريم چیزي به شنونده بدهیم 
ك��ه با خود به همراه ببرد.  اينتراركس��تر تهران يك 
اركستر خصوصي و مستقل به رهبري نادر مشايخي 
و مديريت وحید افتخارحس��یني اس��ت كه در آبان 
م��اه ۹5 به ط��ور رس��مي فعالیت خود را آغ��از كرد. 
اين اركس��تر تاكنون فعالیت ه��اي مختلفي از جمله 
كنس��رت و پرفورمن��س برگزار ك��رده و تلاش دارد 
عادات ش��نیداري مختلف را در كنار هم قرار دهد و 

تجربه هاي شنیداري جديدي را بیافريند. 

تابستانبازاركتاب
براس��اس فهرس��ت كتاب هاي منتشر 
ش��ده در مردادم��اه س��ال ج��اري، كتاب 
»دختري در قطار« ك��ه يك رمان جنايي 
اس��ت با 230هزار نس��خه در صدر جدول 

پرشمارگان ترين كتاب ها قرار گرفت. 
آمار نش��ر در مرداد امس��ال حكايت از 
انتشار 8هزار و 25۹ عنوان كتاب دارد كه از 
اين تعداد 5هزار و 64 عنوان چاپ نخست 
و 3هزار و 1۹5 عنوان چاپ مجدد بوده اند. 

همچنین اين آمار حكايت از اين دارد كه ش��مارگان 
كل كتاب ه��ا به 12میلیون و 6۹2 هزار و 745 نس��خه، 
متوسط صفحات كتاب ها به 230صفحه و بهاي متوسط 

به 17۹هزار و 70۹ ريال رسیده است. 
اس��تان تهران در مرداد ماه س��ال ج��اري، 5هزار 
و 847 عن��وان كت��اب منتش��ر كرده كه اي��ن میزان 
70.80درص��د عناوين منتش��ر ش��ده كل كش��ور را 
دربرمي گیرد. بعد از پايتخت، اس��تان قم در رتبه دوم 
ق��رار دارد ك��ه 703 عنوان كتاب در اي��ن بازه زماني 
منتشر كرده است. اين استان 8.51درصد كتاب هاي 
منتش��ر ش��ده كل كش��ور را به خود اختصاص داده 
اس��ت. اس��تان هاي خراس��ان رضوي با 372 عنوان و 
نسبت 4.50درصد، آذربايجان ش��رقي با 135 عنوان 

و نس��بت 1.63درصد و ساير استان ها با 
هزار و 201 عنوان و نسبت 15.50درصد 
را از خود به جاي گذاش��ته اند. همچنین 
براساس فهرست كتاب هاي منتشر شده 
در مرداد ماه سال جاري، كتاب »دختري 
در قط��ار« با 230هزار نس��خه در صدر 
ج��دول پرش��مارگان ترين كتاب ها قرار 
گرفت. اين اثر از سوي نشر هیرمند راهي 
بازار نشر شده است. همچنین كتاب هاي 
»ق��رآن كريم: جزء س��ي ام با س��وره مباركه حمد و 
آيه الكرسي« و »هیجده سوره از قرآن كريم« هر يك 

با 100هزار نسخه در جايگاه دوم و سوم هستند. 
براساس اين آمار، كتاب »قهوه سرد آقاي نويسنده« 
نوش��ته روزبه معین، 14بار چاپ شده است؛ اين اثر كه 
از سوي نشر نیماژ راهي بازار نشر شده، پرتكرارترين اثر 
اين ماه به ش��مار مي آيد. همچنین كتاب »مرجع كامل 
آزمون هاي اس��تخدامي و اطلاعات عمومي« توسط نشر 
صاحبان انديش��ه 10 بار، كتاب »چگونه يك نماز خوب 
بخوانیم« توس��ط نشر بیان معنوي ۹ بار، كتاب »مرجع 
كامل آزمون هاي اس��تخدامي پرس��تاري« توس��ط نشر 
صاحبان انديشه 6 و كتاب »نگاهي به رابطه عبد و مولا« 

6 بار تجديد چاپ شده اند. 

حاشيه

مجازاتهايسختگيرانهتربرايرانندههايپرخطر
گ�روهگوناگوننزدي��ك به 12هزار كش��ته آمار 
تلفات س��وانح رانندگي س��ال گذش��ته است. تعداد 
كشته ش��ده ها كاه��ش 4درصدي نس��بت به س��ال 
قبلش داش��ت اما تعداد مجروحان و معلولان سوانح 

رانندگي افزايش يافته است. 
پلی��س مي گويد: اعمال مجازات هاي س��نگین تر 
ب��راي رانندگاني كه حركات پرخطر انجام مي دهند، 
مي تواند آمار س��وانح رانندگي را كاهش دهد. البته 
در بیشتر تصادفات، سه عامل خودرو، جاده و راننده 

تاثیر متقابل داشته اند. 
ريیس پلیس راهور ناجا با اشاره به 3400 نقطه 
حادثه خیز در جاده هاي كش��ور ب��ر ارتقاي ايمني 
جاده ها و نیز اعمال مجازات هاي سختگیرانه تر براي 

رانندگان پرخطر تاكید كرد. 
سردار تقي مهري در جلسه مشترك با دادستان 
كل كشور در پاسخ به سوال دادستان مبني بر اينكه 
آيا در كش��ورهاي ديگر براي رانندگان وسیله نقلیه 
عموم��ي، كنترل ها و نظارت هاي بیش��تري صورت 
مي گیرد؟ افزود: آموزش رانندگان بخش حمل و نقل 
عمومي در برخي از اين كشورها بسیار ويژه است به 
گونه يي كه نمرات منفي براي رانندگان حمل و نقل 
عمومي در مقايسه با رانندگان خودروهاي شخصي 

بیش��تر اس��ت؛ در برخي كش��ورها اگر راننده يي در 
تصادفي موجب قتل ش��ود 6ماه زنداني و تا 20هزار 
دلار نی��ز جريمه مي ش��ود كه اين نش��ان مي دهد 

قوانین و مقررات دنیا سختگیرانه است. 
او افزود: در كش��ور ما كساني كه از مواد افیوني 
و الكل��ي اس��تفاده مي كنند تا 6 م��اه حق رانندگي 
ندارن��د و به مراجع قضايي نیز معرفي مي ش��وند. به 
گفته مهري، در كش��ورهاي ديگ��ر كه مصرف مواد 
الكل��ي منعي ندارد اگر راننده در صندلي جلو همراه 
داشته باشد حتما با او برخورد مي شود كه اين نشان 
مي ده��د براي كنترل رفتار رانن��ده در دنیا مقررات 

سختگیرانه وضع مي شود.
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